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Dosledno uresničevanje sistema 
ne pa odmiki od reformnih načel
Centralnf komite Zveze komunistov Slovenije je na včerajšnji seji obravnaval gradivo za 
IX. kongres ZKJ — Uvodni referat je prebral predsednik CK ZK Slovenije Franc Popit

| LJUBLJANA. 6. marca. Deveti kongres ZKJ naj bi zelo jasno ocenil, v kolikšni 
meri dejansko uresničujemo reformska načela, v kateri smeri je treba ekonomski 
sistem še izpopolniti, kje pa od sprejetih načel odstopamo. Edina sprejemljiva 
pot je dosledno uresničevanje in nadaljnje izpopolnjevanje ekonomskega sistema 
na reformnih temeljih. Ugotoviti je treba, da se skozi nekatere konkretne ukrepe 
spet vsiljujejo etatistične odločitve, ki pomenijo odmikanje od reformnih načel. 
Slovenska družba dobro ve, da je razvoj nas vseh odvisen od hitrejšega razvoja 
manj razvitih, odločno pa je treba odkloniti nekatere oživljajoče se težnje po 
izenačenem razvoju na posameznih območjih. Zvezni sklad za pospeševanje manj 
razvitih republik in krajev je v tem obdobju še potreben, pri tem pa je treba 
opozoriti na obseg, način in rok nudenja te pomoči ter njegove čimbolj smotrne 
■iporabe. •

FRANC POPIT — predsednik centralnega komiteja Zve
ze komunistov Slovenije govori na včerajšnji seji CK ; 
ZK Slovenije. Foto: S. Busič

Sprejet je predlog 
ZŠS in sindikatov
Socialnozdravstveni zbor zvezne skupšči
ne opozarja na preudarnost upokojevanja
OD NAŠEGA BEOGRAJSKEGA DOPISNIKA

m reč po precej dolgi razpravi 
sporazumela, naj imajo zava
rovanci. ki se želijo upoko
jiti predčasno, za deset od- j 
stotkov večjo pokojninsko * 

. osnovo kot po sedanjih pred- 
j piših. Po 35 letih delovnega ' 

staža in 55 letih starosti za

• Nadaljevanje 
na zadnji strani ,

V gornje st3vke smo sku
šali povzeti nekaj poglavitnih 
stališč, ki so prevladovala v 
razpravi na današnji seji 
centralnega komiteja ZK Slo
venije. na kateri so obrav
navali osnutke dokumentov 
IX. kongresa ZKJ. Na seji 
so sodelovali tudi člani CK 
ZKJ. kontrolne in revizijske 
komisije ZKJ ter delegati za 
IX. kongres ZKJ iz Sloveni
je. Uvodni referat je imel 
predsednik centralnega komi
teja ZK Slovenije Franc Po
pit (referat objavljamo na 2. 
stran:). V dopoldanskem de
lu razprave so sodelovali: 
Zvone Dragan. Andrej Mi
klavčič, Mara Bešter, Stane 
Kavčič, inž. Ivan Gorenje, 
Vinko Hafner, Ciril Zlobec, 
Franc Popit. Francka Strmo
le. Danica Jurkovič in Mojca 
Drčar-Murko.

ZVONE DRAGAN je dejal, 
da obseg in kvaliteta javne 
razprave o osnutkih kongres
nih dokumentov govorita o 
veliki resnosti in interesu 
političnih, strokovnih in go
spodarskih delavcev na Slo
venskem za nadaljnjo gradi
tev samoupravnih družbeno
ekonomskih odnosov. Prevla
duj? ocena, da je gradivo 
dokaj solidna podlaga za ob
likovanje resolucij kot tudi 
za pokongresno akcijo.

Glavna zahteva slovenske 
gosp darske in politične jav
nosti je dosledno izvajanje 
reformnega programa. Vsak

večji odmik cd določene poti 
ima lahko daljnosežne nega
tivne posledice. Morebitni po
pravki reformnih izhodišč so 
upravičeni le v primerih, ko 
so v prid hitrejšemu in kva
litetnejšemu družbenoeko
nomskemu napredku. Ta na
čela sicer niso sporna, ven
dar pa prihaja pri njihovi 
konkretizaciji do raznih pro
tislovnosti.

Izpopolnjevanje gospodar
skega sistema naj poteka na 
podlagi znanstvenih spoznanj 
kot tudi izkušenj gospodar-

Morska 
bolezen 

v vesolju
Zbolel je Schvveickart - 
Njegov že odpovedani 
»sprehod« so dovolili
NEW YORK, 6. marca (UPI, 

Tanjug). — Namesto prehla
da, ki so se ga zdravniki ta
ko beli, je presenetila vesolj
ca Schweickarta morska bo
lezen. Zato so se morali vo
ditelji sedanjega poleta »Apol- 
la 9« najprej odreči pomemb
ni nalogi tega podviga, ud je 
bila predvidena za danes.

ske operative. V zvezi s tem 
opozarjajo zlasti znanstveni 
krogi, da so potrebne globlje 
teoretične proučitve mnogih 
kategorij socialistične bla
govne proizvodnje. Graditev 
ekonomskega sistema mora 
biti sistematična, brez po
gostnih improvizacij, ker je 
to pogoj za stabilnost siste
ma. Vztrajati je treba na 
enotnosti ekonomskega siste
ma, brez vnašanja elemen
tov. ki bi zavrli naravno pot 
ekonomske diferenciacije ter 
ustvarjali izjemne in olajše
valne okoliščine, kar bi kva
rilo odnose tudi na enotnem 
jugoslovanskem trgu. Take 
izjemne okoliščine bi tudi za
meglile ekonomske račune, 
ne samo med posameznimi 
gospodarskimi grupacnami, 
ampak tudi med posamezni
mi območji. Razvijati mora
mo funkcijo družbenega in 
podjetniškega planiranja, v 
ekonomski sistem pa vgraje
vati elemente solidarnosti, ki 
pa si jo zdaj pogosto vsak po 
svoje predstavlja.

Razprava o razvijanju manj 
razvitih republik in krajev 
je bila v Sloveniji politično 
strpna, stvarna in progresiv
na. V razpravi ni bilo načel
ne dileme glede pomoči, pač 
pa so razpravljavci postavili 
vprašanje o obsegu, načinu 
in času pomoči. Razprava je

Nadaljevanje
na 2. strani

Vesoljec Schweickart bi se 
moral danes dve uri spreha
jati po veselju. Včeraj pa je 
nenadoma dobil morsko bo
lezen in čeprav si je do ve
čera že precej opomogel, so 
sklenili, da bodo ta del pro
grama spremenili zaradi pre
velikega tveganja.

Poveljnik vesoljske ladje 
Apcllo-9 McDivitt se je konč
no vseeno odločil, da vesolj
cu Schwe ieka rtu. ki si je 
med dnevom nekoliko opo
mogel, dovoli »kratek spre
hod« po vesolju. McDivitt je 
svojo odločitev sporočil kon
troli poleta na zemlji, ki je 
»sprehod« odobrila.

Danes ob 18. uri po našem 
času je vesoljec Schweickart 
izstopil iz Luninega trajekta 
in začel svoj sprehod po ve
solju. Preizkusil naj. bi po
sebno vesoljsko obleko, ki 
tehta 25 kilogramov in stane 
300.000 dolarjev.

Jutri čakit Schweickarta in 
McDivitta najtežja in najbolj 
nevarna naloga: ločiti mora
ta Lunin trajekt od matične 
ladje, se oddaljiti od nje in 
se nato z oddaljenosti več 
kot sto kilometrov vrniti in 
se z njo združiti.

Preizkusni
skok

135 metrov
Novo planiško velikanko 
preizkusil naš smučar 

Miro Oman
PLANICA, 6. marca — Se 

zadnji preizkus nove plani
ške smučarske velikanke 
pred premiersko mednarod
no tekmo od 21.—23. t. m. je 
uspel. Jugoslovanski skaka
lec Miro Oman se je danes 
kot prvi pognal po njeni str
mini in z imenitnim skokom 
135 m potrdil mnenje, da je 
naprava, zgrajena po načrtih 
inž. Lada Goriška, nared za 
veliko preizkušnjo. Veselje v 
planiškem taboru je bilo ve
liko. Ni manjkalo čestitk ne 
hrabremu skakalcu ne uspeš
nim graditeljem. (Podrobno 
poročilo berite na športni 
strani).

PRVI SKOK NA VELIKANKI — Miro Oman je včeraj izvedel preizkusni skok na novi smučarski velikanki v 
Planici. To je posnetek tega prvega skoka — neposredn ? po odgonu skakalca... Foto: Šelhaus

Gospodarski zbor o
MARKO BULC

BEOGRAD. 6. marca. Da
nes je socialnozdravstveni 
zbor zvezne skupščine raz
pravljal o skupnem pred
logu zveznega izvršnega 
sveta in sveta ZSJ. naj zve
zna skupščina sprejme po 
kratkem postopku zakon 
o predčasnem upokojeva
nju.

ZIS :n svet ZSJ sta se na-

skopski železarni
Zvezni zbor: o razvoju manj razvitih re
publik in območij ter o državnem kapitalu

BEOGRAD, 6. marca. Gospodarski zbor zvezne skup
ščine je v današnjem nadaljevanju zasedanja obravna
val tudi predlog zakona o posebni devizni kvoti sta 
uvoz opreme za skopsko železarno in predlog odloka 
o garanciji federacije za tuje kredite za dograditev 
skopske železarne.

Naš novi vele
poslanik v Mehiki

BEOGRAD. 6. marca (Tan
jug »- — Z ukazom predsed
nica republike Je bil za iz
rednega in pooblaščenega ve
leposlanika SFRJ v Mehiki 
imenovan Vojislav Colovič, 
dosedanji svetovalec državne
ga se.tretar.a za zunanje za
deve.

Nov sovjetski 
satelit

V razprav: okrog tega pred
loga je prvi govoril poslanec 
Milan Kožuh. Predvsem je 
načel vprašanje konkurenčno
sti njene proizvodnje. Sedaj 
izdelke, ki jih bo proizvajala 
skopska železarna, uvažamo. 
To vprašanje je namreč po
membno za našo predeloval
no industrijo. Posebno še ker 
je predvideno, da skopska že- 
lezama ne bo izvažala. Ko
žuh je dejal, da je osebno 
prepričan, da je zakonski 
predlog treba sprejet: in bo 
zanj tudi glasoval, vendar bi 
bilo treba nekatera vpraša
nja pred tem pojasniti. Pred

vsem ga je zanimalo, ali bodo 
kriteriji in način glede od
plačil tujih kreditov glede 
deviz uveljavljeni tudi za dru
ge objekte, katerih gradnja 
je povsem v skladu z družbe
nim planom do 1.1970. Pred
lagal je tudi. da bi v poseb
ni devizni kvoti na enak na
čin rešili tudi vprašanje grad
nje termoelektrarne Šoštanj 
III.

Poslanec Kožuh je imel še 
več pripomb in vprašanj. Ta
ko tudi v zvezi z načinom po.

• • Nadaljevanje
na zadnji strani

MOSKVA. 6. marca (TASSI. 
— V Sovjetski zvezi so danes 
uspešno izstrelili v vesolje 
umetni zemeljski satelit »Ko- 
smos 270«.

Hokej I9M
Šesti dan

NDR : Avstrija 
11:3
Poljska : Norve
ška 5:1
ZRN : Italija 
5:1
Jugoslavija : 
Romunija 
nočna tekma

OFENZIVA NE POJENJUJE — Z bojišč v Južnem Vietnamu poročajo o napadih 
sil FNO na 35 mest in oporišč. Rakete so padle tudi v središče Saigona. Na sliki: 
vojaki saigonskega režima napadajo v Bien Hoa, 27 kilometrov od Saigona, hišo, 
v katero so se zabarikadirali borci FNO. Telefoto: UPI

Zaostritev krize v Siriji
Predsednik Atasi v pismu organizacijam Baas obsoja ge
nerala Asada - Naserjevo in Bumedienovo posredovanje

BEJRUT, 6. marca. (Tanjug). Politična kriza v Siriji 
se zaostruje in preti nevarnost, da je ne bodo mogli 
več nadzorovati. Partijsko in državno vodstvo ne spre
jema več ukrepov obrambnega ministra generala 
Asada in je videti, da je že vse prešlo v protiofenzivo. 
Sirska armada pa sedaj popolnoma nadzoruje vse dr
žavne in partijske organe.

Vojska je tudi imenovala i 
začasne guvernerje pokra- ! 
j in in vzela pod nadzorstvo 
vsa državno administracijo v 
notranjosti države. Nadzoru
je tudi celotni propagandni

a,parat. Predsednik Atasi, ge
neralni sekretar partije, 
Baas, je poslal pismo partij-

• •• Nadaljevanje
na zadnji strani NUREDIN ATASI

SOBOTNA
PRILOGA

Božidar Pahor 
GEORGE MEANY SE 

JE POSLOVIL 
Iz svetovnega 

sindikalnega gibanja 
*

V KOLESNICAH 
IMPERIALNE 

POLITIKE 
Gustav Vlahov 

o bolgarski gonji 
•

Bogdan Pogačnik 
ZA PRIMERJAVO 

SAMO ŽIVALI 
Pogovor s Slawomirom 

Mrožkom

Niko Toš 
RAZISKOVALNO 
PABERKOVANJE 

O SKUPŠČINI 
Dobre in slabe Izkušnje

Sergej Vrišer 
KO BOM NOSIL 

SUKNJO BELO . . . 
Pred razstavo vojaških 

uniform

Marjan Sedmak 
PODZEMSKI URAL 

S poti po Kazahstanu 
(konec)

*

Mladen Ol jača 
KOZARA

Odlomek iz romana
•

Milan Maver 
>RII,JUBLJENOST 

POPUŠČA
10 dni po Poljskem

Dialog 
gluhih 

v Parizu
Lodge: možnost povra
čilnih ukrepov — Napad 

na središče Saigona
OD NAŠEGA STALNEGA 

DOPISNIKA

PARIZ, 6. marca — (Po 
telefonu) »Nobenega na
predka ni,« mi je nekam 
mrko odgovoril eden iz
med glasnikov hanojske 
delegacije po današnjem 
sedmem sestanku četver
ne konference o Vietna
mu na Aveniji Kleber. Za
radi napadov FNO na Sai- 
gon in ameriških prote
stov, češ da je to nasprot
no duhu pogajanj, smo da
nes že v naprej pričako
vali »dialog gluhih«.

Dejansko je bila današ
nja seja najkrajša od vseh 
dosedanjih četvernih se
stankov. Trajala je le 4 
ure in po govorih pred
stavnikov Hanoja, FNO in 
ZDA je šef saigonske de
legacije Phan Dang Lam v 
znamenje protesta predla
gal odgoditev današnje se
je. Prihodnji sestanek bo 
kljub temu čez en teden.

Tudi današnji odhod 
podpredsednika saigonske 
vlade generala Kyja nazaj 
v Saigon sodi v ta kon- 
teks zaostritev. »Komuni
sti se morajo odločiti, ali 
se mislijo pogajati o mi
ru, ali pa nadaljevati boj; 
v tem primeru se moram 
vrniti v Saigon,« je izja
vil. Saigonska vlada pa je 
zahtevala tudi mednarod
no kontrolo zaradi raket
nih napadov na civilno 
prebivalstvo.

Na sami seji pa je šef 
delegacije FNO Tran Buu 
Kiem znova opozoril na 
neizogibno dejstvo in re
snico, da so napadalci 
Američani in zato krivi za 
vse tegobe v deželi. Ame
riški delegaciji je očital, 
da so ZDA »izmaličile« 
pravične in razumne pred
loge delegacije FNO in

• ••• Nadaljevanj*
na zadnji strani

30 milijonov
Kitajcev

demonstrira
V Pekingu vre kot v vul

kanu zaradi množičnih 
demonstracij proti SZ
PEKING, 6. marca (Tan

jug). — že četrti dan zapored 
se v Pekingu nadaljujejo naj
bolj množične protisovjetske 
demonstracije. Od zjutraj je 
že vse mesto na nogah. Najbrž 
glavno mesto Kitajs.ee ni še 
nikoli videlo tako množičnih 
demonstracij, kot so današ
nje. V bližini sovjetskega ve
leposlaništva, v središču Pe
kinga, vre kot v vulkanu. Po
vsod je slišati gesla in vzkli
ke. Vseeno pa se zdi, da so 
te velikanske demonstracije 
tako dobro pripravljene, da 
incidentov sploh ne omenja
jo.

Zelo obsežne demonstracije 
so zajele tudi druge kitajske 
kraje. Hsinhua poroča, da se 
je v zadnjih nekaj dneh ude
ležilo demonstracij 30 milijo
nov ljudi v 29 mestih, kjer 
so ustanovili »revolucionarne 
odbore«. Ti odbori so novi or
gani oblasti in najvišja politi
čna avtoriteta, ki jo je ustva
rila kulturna revolucija.

V zvezi z demonstracijami 
je vse pogosteje slišati tudi 
gesla, ki imajo namen čim
bolj izrabiti sedanje razpolo
ženje množic, da bi uresničili 
nadaljnje naloge kulturne re
volucije.

I Družba in 
izobraževanje

i Predlog resolucije 
IX. kongresa ZKJ ugo
tavlja pomembnost izo
braževanja za naš raz
voj, se zavzema za 
sprejemanje dolgoroč
nih razvojnih progra
mov osemletnega izo
braževanja, za refor
miranje srednjega šol
stva in za globljo re
formo univerz in viš
jih šol. Ta stališča pa 
so formulirana tako 
načelno, da ne dajejo 
dovolj jasne perspekti
ve za intenzivnejše ure
janje te pomembne de
javnosti. To še poseb
no zato, ker ni dovolj 
temeljnega, strokovno 
obdelanega gradiva, iz 
katerega ta načela iz
hajajo, ki bi upošteva
lo obstoječe stanje izo
braževanja, naše potre
be in možnosti.

Kot temeljni., doku
ment so bile dane v 
razpravo zvezne teze 
za razvoj vzgoje in izo
braževanja, ki pa so 
doživele močno stro
kovno kritiko, ne sa
mo v razvitejših pod
ročjih, ampak v celot
nem jugoslovanskem 
prostoru. Te teze slo
ne predvsem na orga
nizaciji in ne upošte
vajo dovolj vsebine iz
obraževanja. Gradijo 
na viziji in ne na real
nih pogojih. Izobraže
vanje skušajo vnašati 
v tržne zakonitosti itd. 
Ne upoštevajo dejstev, 
da se sedanje obvezno 
osemletno šolanje mno- 
gokje v svojem progra
mu ne izvaja, da na 
primer v Sloveniji tre- 

i tjina otrok ne konc a 
osemletnega šolanja, da 
še nimamo izdelanega 

j programa potreb po 
strokovnih kadrih, ki 
bi moral biti temelj za 
razvoj srednjega in vi
sokega šolstva, da je 

I še premalo izvedena 
j diferenciacija glede na 
raznovrstne potrebe in 
sposobnosti ter intere
se mladine.

Šolstvo lahko izhaja 
le iz družbenih potreb. 

! Za financiranje druž
beno potrebnega izo
braževanja mora skr
beti družba, kar je mo
žno le s tako udeležbo 
vzgoje in izobraževa
nja v narodnem dohod
ku, ki bo omogočala 
takšno kvaliteto pouka 
in s tem pridobljenega 
znanja, kakršno je po
trebno našemu hitrej
šemu razvoju.

Vse to pa zahteva te
meljito strokovno pro
učevanje. Poleg ugotav
ljanja potreb po kad
rih in deleža, ki bi ga 
morali izdvojiti za ta
ko šolstvo, je potreb
no tudi oceniti, kaj se 
je v našem doseda
njem izobraževalnem 
sistemu, ki ga v celoti 
sicer še nismo niti uve
ljavili, pokazalo kot 
dobro in kaj ne velja. 
Le tako bomo lahko 
izoblikovali temeljne 
vsebinske zahteve šol
skega sistema, ki jih 
ne bo težko organiza
cijsko izvesti. Ce bi pa 
izhajali predvsem iz 
organizacijskih oblik, 
kot to v preveliki me
ri izhajajo zvezne te
ze, potem nastaja ne
varnost, da bomo sma
trali šolstvo kot samo 
sebi namen, ne pa kot 
temeljno potrebo naše
ga družbenega razvoja 
in kot pravico mladi
ne, da se najbolje us
posobi za delo in živ
ljenje.

Zato so upravičena 
pričakovanja, da bo 
IX. kongres dal tudi, 
za to področje jasnej
šo usmeritev.

SERGEJ VOŠNJAK
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Še bolj »pristriči" posredniško vlogo države
v prid uveljavitve samoupravnega odločanja

Predsednik centralnega komiteja ZK Slovenije Franc Popit: »Komunisti na Slovenskem bomo čvrsto branili tako smer, ki utrjuje enakopravno, samostojno in samouprav-
Ijalsko socialistično skupnost jugoslovanskih narodov in narodnosti pred vsemi unitarističnimi in birokratskimi pojavi«

LJUBLJANA. 6. marca. Predsednik Centralnega komite
ja Zveze komunistov Slovenije je na današnjem ple
numu CK ZK Slovenije prebral naslednji referat:

Razprave o k >ngresnem 
gradivu in osnutkih doku
mentov za 9. kongres so bile 
izredno živahne in množič
ne. To priča, kako živo se 
naši ljudje zanimajo za do
gajanja v Jugoslaviji in o 
tem, kako se bo oblikovala 
bodoča pot našega družbene
ga razvoja. Razprave se niso 
omejile samo na ozke par
tijske kroge, marveč so za
jele naše politično življenje 
in jih je čutiti v pripravah 
na skupščinske volitve. V 
razpravah so se pogosto iz
ražala dokaj različna, celo 
nasprotujoča si mnenja. Kri
tičen odziv na predložene re
šitve in dileme govori, da 
se komunisti zavedamo, da 
se ni mogoče več zadovoljiti 
samo z načelnimi stališči n 
ugotovitvam: o samouprav
ljanju. Potrebno je. da se 
ljudje znajdejo v konkretnih 
okoliščinah in odnosih, da 
lahko sprejmejo rake sklepe, 
odločitve in oblike, ki bodo 
na samoupravljalski način 
povezovali našo družbo in 
delovne organizacije med se
boj ter jo usposobili in or
ganizirali. da bo vse bolj 
učinkovita. Politično odloča
nje nad delovnim: ljudmi v 
njihovem imenu se bo bolj 
in bolj zgubljalo v n; ih o vem 
neposrednem odločanju.

Velik napor 
za konkretizacijo 
samoupravne poti

Slišati je bilo pripombe 
češ da je v gradivu za 9. 
kongres preveč zmede. Dru
gi vidijo v njem preveč te
ženj po operativnem držav
nem odločanju in v nekem 
smislu, kot pravijo, korak 
nazaj od tega, kar že ima
mo. Bistvena novost v do
kumentih je, da pomenijo 
velik napor za konkretizacijo 
samoupravne poti našega so
cialističnega razvoja in do
slednejše uveljavljanje zako
nitosti tržnega gospodarstva. 
Zlasti slednje tudi negativno 
vpliva na socialni položaj de
lovnega človeka. Uvel ja
vljanje solidarnosti in družbe
nega usmerjanja bo got ovo 
prispevalo k odpravljanju 
negativnih posledic. Po mo
jem je to pot. da iz te do
mene izrinemo demagogijo, 
k! je ravno ni malo. Po dru
gi strani bi sem moral: bo
riti za to. da razvijemo v 
političnem sistemu take de
mokratične odnose, ki bi 
omogočili delovnim kolekti
vom in jih spodbudili, da bi 
lahko samostojno uveljavili 
svoje interese. Po mojem 
mnenju je slabost praktične 
politične dejavnosti v tem. 
da nima tega dovolj pred 
očmi.

Morda je še prezgodaj. da 
bi lahko celoviteje ocenili, 
kaj smo slovenski komunisti 
prispevali k 9. kongresu 
ZKJ. 2e sedaj pa lahko vi
dimo. da so se stališča 
ZKS. sprejeta na 6. kon
gresu. močno uveljavila pri 
začrtovanju temeljne pro
gramske :n akcijske usmer
jenosti v pripravah na IX. 
kongres ZKJ.

Ce je bilo značilno za re
publiške kongrese ZK. da so 
dali idejno politično podpo
ro za nadaljnjo socialistično 
samoupravno usmeritev po
trdilo za to. da postaja sa
moupravljanje prevladujoč 
odnos, mora IX. kongres 
ZKJ ustvariti splošne mož
nosti za konkretne praktične 
rešitve, ki jih zahteva poli
tični. ekonomski in družbeni 
razvoj pr: nas. To dokazuje, 
da praktični položaj samo
upravi jalcev v sleherni sa
moupravni celici naše druž
be. na vseh ravneh, v vseh 
družbenih strukturah zao
staja za njihovo stopnjo za
vesti. Zato pritisk, naj se 
spremenijo sedam odnosi, 
razširijo okviri in možnosti 
za neposreden vpliv in odlo
čanje; zato nezadovoljstvo s 
splošnimi resolucijami in 
smernicami. z izvajanjem 
gospodarske relorme. s po
časnim izpop lnjevanjem po
lit .enega sistema, z ureja
njem odnosov znotraj delov
nih organizacij, z odnosi med 
republiko in federacijo — 
zr.ed republikami itd.

Čeprav d -biva včasih odpor 
oblike nekakšne »samouprav- 
Ijavske stihije«, ki niso ved
no v skladu z družbenim 
napredkom — v njem je 
mnogo starega, predreform- 
skega. administrativnobiro- 
kratskega. etatističnega — 
moramo komunisti računati 
a takimi pojavi v naši druž
bi. Naloga komunistov je. da 
s-op:mo na čelo množičnega 
samoupravi javskega gibanja, 
ga organizirano usmerjam > 
v okvirih in možnostih, v 
katerih se bodo lahko izra

žili izvirni elementi naše re
volucije in organizmi nepo
sredne demokracije. Zveza 
komunistov se mora zato 
usposobiti, da bo organiza
cijsko. idejno in politično 
obvladala take situacije. To 
govorim zaradi tega, ker je 
ponekje zavladal strah ob 
toliko dilemah, vprašanjih, 
različnih stališčih, zapletih 
itd. Namesto da bi težili k 
temu. da se usposobimo in 
organiziramo, da bi z idej- 
n apolitičnimi sredstvi obvla
dali nastajajoča protislovja 
in probleme in še naprej 
razvijali demokratične težnje 
in pobude, se nekaterih lo
teva domotožje za birokrat- 
skounitarističnim modelom, 
ki je bil premagan na bri
onskem plenumu.

Različne ocene
nacionalističnih
pojavov

Naš sistem odnosov med 
[ narodi in narodnostmi, kakr

šen se vedno bolj uveljavlja 
j v procesu dem okra*izacije,
: je imperativ socialistične re- 
! volucije in zgodovinskega 
! razvoja v naših razmerah in 
1 času. Vedno bolj se uveijav- 
j Ija vloga republik in njihove 
j neposredne odgovornosti za 
j razvoj in prihodnost njihovih 
j narod sv in narodnost i.

Takšen koncept odnosov ima 
j velik odmov in vpliv na raed- 
j narodnem prizorišču, znotraj 

Jugoslavije pa pomeni trden 
temelj soc.alistčne skupno
sti enakopravnih narodov m 
narodnosti.

Komunisti na Sl -'venskem 
bomo čvrsto branili tako 
smer. ki utrjuje enakoprav
no. samostojno in socialistič
no samoupravljavsko skup
nost jugoslovanskih narodov 
in narodnosti, pred vsemi 
unitarističnimi in birokrat
skimi poizkusi, ki žele raz
glašati za nacionalizem vse, 
kar krepi tako skupn >st, in 
!e-to zaviti v razne fraze.

Pri nas se v zadnjem času 
pojavljajo različne ocene na
cionalističnih pojavov. Neka
teri pripisujejo nacionalizmu 
usodno vsemoč. drugi zama 
hutej i z roko. češ da ni 
vredno o tem zapravljat: be
sedi. Mislim, da nimajo pras
ne eni ne drugi. Simptoma
tično je. če se nacionalistič
ne težnje razraščajo in po
stajajo celo napadalnejše, 
p »gumnejše v času, ko širi
mo samoupravne temelje na
rodov in narodnosti, ko ust
varjamo možnosti za demo
kratično sam upravljavsko 

, reševanje medsebojnih prob
lemov. To pomeni, da v naši 
socialistični družbeni struk
turi še vedno delujejo anti- 
samoupravljavška. birokrat- 
skoetatistična središča. ki 
hočejo zadržati in opraviče
vati svoje grupaškolastniške 
pozicije z nacionalističnimi 
gesli in barantanjem z res
ničnimi nacionalnimi intere- 

( si. Morda postaja nacionali
zem v naših razmerah pogla
viten zaveznik birokratskega 
etatizma?

Mislim, da se Slovenci za
vedamo. da sta razvoj socia
lizma na samoupravnih te
meljih in s tem tudi nadalj
nji materialni in duhovni 
napredek sl 'venskega naro
da usodno povezana z razvo
jem samoupravnih sociali
stičnih odnosov v jugoslovan
ski skupnosti ter z materi
alnim napredkom te skupno
sti kot celote in njenih po
sameznih delov. Zaradi tega 
so zamisli o slovenskem na
cionalnem separatizmu, ki 
jih pod plaščem najrazlič
nejših polresnic ponujajo 
Slovencem ostanki politične
ga klerikalizma v tujini in 
doma. napad na razvoj so
cializma na samoupravnih 
temeljih tudi in predvsem 
na Slovenskem.

Razpravljanju o nadalj
njem razvoju samoupravnih 
socialističnih odnosov se upi
rajo pojavi nacionalne ozko
srčnosti. nacionalne nestrp
nosti. težnje po zapiranju za 
»nacionalne plotove«, skrat
ka. vse manifestacije nacio
nalizma in š >vinizma Take 
manifestacije utrjujejo re
publiške etatizme in so voda 
na mlin separatistom vseh 
vrst. ki jim je na samou
pravnih temeljih zgrajena 
Jugoslavija trn v peti, v ju
goslovanskem prostoru pa 
spodbujajo medsebojno ne
zaupanje. Ob ton se bude 
naoi nalistične strasti. ki 
porajajo nacionalne razprtije 
in podirajo mostove za spo
razumevanje med jugoslo
vanskimi narodi in narod
nostmi. To pa zopet ni nič 
drugega kot voda na mlin 
!ugos’Hvarskemu unitaristič
nemu etatizmu oziroma od- 
sk -čna deska za oživljanje

ideje o »vodeči naciji«, ki se 
ji nacionalistične sile znotraj 
nekaterih narodov niso od
rekle.

Kakor si je Jugoslavija 
pridobila ugled z odprtostjo 
svojega samoupravnega so
cializma. z njegovo prisot
nostjo v sodobnih tokovih, 
s svojimi zvezami z vsemi 
narodi in ljudstvi, ki se da
nes borijo za enakopravne 
odnose; kakor je njen naj
večji uspeh, da se nikoli ni 
dala izolirati, tako ima tudi 
znotraj svoj ugled in veljavo 
narod, ki je odprt in pove
zan z vsem:, ki prispeva k 
socialistični graditvi, ki zna 
svoje interese usklajevati z 
interesi drugih.

Popolna potrditev 
treh temeljnih 
vodilnih misli

V dosedanji razpravi o 
kongresnem gradivu so na 
Slovenskem dobile popolno 
potrditev tri temeljne vodil
ne misli, na katerih temelji 
zasnova o nadaljnji graditvi 
samoupravnih družben oeko- 
ncmskih odnosov, ki je raz
ložena v kongresnem gra
divu.

Prva je ugotovitev, ki jo 
naša praksa v celoti potrju
je. da postaja samoupravlja
nje prevladujoč družbeni od
nos in da je nenadomestljiva 
podlaga družbenega položaja 
delavskega razreda in delov
nih ljudi in proces, v kate
rem se uresničuje osvobodi
tev dela.

Iz te ugotovitve izhajata 
dva sklepa. Prvi je. da so se 
materialni in družbeni teme
lji samoupravljanja razširili 
in okrepili. To povečuje re
alne možnosti za tvorno de
javnost samoupravljanja m 
razširja njegovo odgovornost 
za nadaljnji razvoj. To seve
da zahteva ustrezen funkcio
nalen. organizacijski in ka
drovski napredek samou
pravljanja.

Drugi sklep, ki izhaja iz 
te ugotovitve, pa je. da je 
v naših odnosih gospodarje
nja še vedno čutiti tudi dr
žavno upravljanje. Pri tem 
seveda ne gre le za tiste ob
like državnega upravljanja, 
ki jih je m ogoče pri seda
njih materialnih možnostih 
in družbenih odnosih uspeš
no zamenjati s samoupravni
mi ali pa sploh odpraviti, 
ampak gre za tiste oblike in 
področja državnega upravlja
nja, ki so v sedanjih okoli
ščinah še objektivno pogoje
ni in neizogibni. Zaradi tega 
je za politično akcijo pri 
nadaljnjem utrjevanju samo
upravljanja pomembno dv> 
je: V sedanjem času je za 
proces deetaiizacije odločil
nega pomena, da država po
stopoma preneha delovati 
kot osamosvojen dejavnik 
gospodarjenja s sredstvi, ki 
jih od"/.ema samoupravnim 
organizacijam; da se zmanj
ša na najnujnejšo mero po
sredniška vloga države med 
posameznimi deli združenega 
dela (proizvodnja — blagov
ni promet, proizvodnja — 
banke, proizvodnja — druge 
družbene dejavnosti, razvita 
— nezadostno razvita ob
močja. domače tržišče — 
mednarodno tržišče, d omača 
valuta — devize itd.), ki je 
povezana z zajemanjem, pre
livanjem ipd. dohcdka; da 
se ustrezno prilagaja tem 
spremembam funkcionalni 
ekonomski instrumenta rij;
in končno, da se vse preo
stale gospodarske funkcije 
države opravljajo tako, da 
bo delovanje države vse bolj 
postalo faktor, ki utrjuje sa
moupravljanje.

Iz te ugotovitve izhaja, da 
samoupravljanje ni edini 
družbeni dejavnik, ki obliku
je naše družbene odnose, 
ampak da ima na oblikova
nje teh odnosov še močan 
vpliv država. Zato je seveda 
potrebno zelo skrbno prou
čevati družbena protislovja, 
ki se pri nas pojavljajo, nji
hove prave vzroke in povzro
čitelje. Nesprejemljiva je. re
cimo. praksa, da se vsa druž
bena protislovja, ki se pora
jajo znotraj združenega dela 
med posamezniki, med sa
moupravnimi organizacijami, 
med deli združenega dela 
itd., kratkomalo pripisujejo 
kot slabost samoupravnim 
odnosom. Pri tem se namreč 
povsem zanemarja dejstvo, 
da se samoupravni odnosi 
pri nas še vedno prepletajo 
z ostanki etatističnih odno
sov, ki nikakor niso nepo
membni, in da mnoga proti
slovja nastajajo kot posledi
ce njihovega delovanja.
> V tej luči kaže kritično 
razmotriti nekatere teze. ki 
so na prvi pogled »dosledno 
na pozicijah reforme« in s 
tem seveda tudi samouprav
ljanja. V vsakdanji gospo
darski in politični stvarnosti 
se zelo pogosto srečujemo 
s tezo. da so za presojo us
pešnega uresničevanja refor

me najvažnejši poslovni re
zultati. To je res in tej zah
tevi ne gre oporekati, mar
več jo je potrebno z vsemi 
močmi podpirati; toda pod 
pogojem, da se borimo za 
najboljše poslovne rezultate 
na samoupravni podlagi. Ce 
bi opustili ta pogoj, bi pri
zadevanja za uspešno ure
sničevanje reforme izgubila 
svoje družbeno bistvo, svoj 
družbeni temelj — samou
pravni odnos, ki je neločlji
va sestavina reforme. To po
meni dajati v oceni prednost 
morebitnim trenutnim učin
kom ali učinkovitostim ter 
zapostavljati trajne in solid
ne temelje poslovanja v raz
merah samoupravljanja kot 
družbenoekonomskega odno
sa, ki ga zahteva dosežena 
stopnja v razvoju proizva
jalnih sil.

Vse pogostejše razlage te
ze. češ da so pomembni sa
mo poslovni rezultati, nava
jajo na misel, da se v nje
nem bistvu krije nezaupanje 
v sposobnost samoupravlja
nja, da bi se hkrati konsoli
diralo kot prevladujoč druž
ben odnos in da bi uspešno 
uresničevalo ekonomske smo
tre reforme. Na tak sklep 
navajajo stališča, da je bolj
ši poslovno učinkovit mana- 
ger kot nezadostno učinko
vito samoupravljanje. ali 
vzporejanje težav in slabo
sti. ki nastajajo ob izgraje
vanju družbenoekonomskih 
odnosov in gospodarskega si
stema v skladu z zahtevami 
razvoja samoupravljanja, s 
škodo in nevarnostjo, ki jo 
pomenijo privrženci etatistič- 
no-birokrat ske ideologije in 
njihova akcija.

V kontekstu teh tez so tu
di stališča na relaciji preži
veli politični aktivist — 
ustvarjalni tehnokrat kot na
potilo managerjem, naj ne 
popuste pod pritiski Zveze 
komunistov in sindikatov in 
in »naj delajo po svoje«. Ob 
takih pojmovanjih je pov
sem razumljiv frontalen in 
nestrpen odpor proti graji 
na račun managamenta tudi 
v tistih primerih, ko se sku
ša managament v imenu 
poslovne učinkovitosti orga
nizirati na nesamoupravnih 
temeljih in ko skuša pritis
niti samoupravljanje v kot. 
Vse take pripombe se izena
čujejo s primitivizmom, za
ostalostjo, označujejo se kot 
nasedanje stihiji in kot na
pad na ustvarjalnost, red. po
slovnost. učinkovitost, racio
nalnost itd.

Pribiti moram zaradi jas
nosti: nisem proti manager- 
stvu, kadar se pri tem misli 
znanje, organizacijske in ko
mercialne sposobnosti, napo
ri za moderno organizacijo 
dela; kadar pa se pod tem 
pojmom izraža družbeni od
nos, v katerem so nekateri 
vnaprej določeni za odloča
nje. drugi pa za izvrševanje, 
tedaj sem proti.

Težnja za poslovnimi re
zultati in moderno organiza
cijo dela je zelo pomembna 
in ni v nasprotju s samou
pravljanjem, celo več, je sa
moupravljanju imanentna. 
Tam, kjer absolutizirajo po
slovne rezultate in jim pod
rejajo vse drugo, po navadi 
ni uspešno ne eno ne drugo 
— ne samoupravljanje ne po
slovnost. Res pa je, da bo 
nujno bolj razviti oboje.

Prav tako ne podpiram ti
stih, ki se skrivajo za dema- 
goškimi frazami samouprav- 

I ljanja in so proti redu, disci
plini, modemi organizaciji 
dela itd. Skratka, sem za lju
di. ki dajejo zgled odgovor
nosti, ki so sposobni in pri
pravljeni tudi za dejanja in 
tveganje. Komunisti jih mo
ramo podpreti in jih zavaro
vati pred obrekovanjem in 
tistimi, ki jim mečejo polena 
pod noge.

Ne gre
za samoupravne 
deklaracije

V sedanjih okoliščinah sta 
uspešen nadaljnji razvoj in 
funkcionalna uveljavitev sa
moupravljanja v veliki meri 
odvisna od enotnega nastopa 
komunistov, od naše ustvar
jalne aktivnosti. Ne gre za 
samoupravne deklaracije. V 
praktični politiki samouprav
nih organizacij, v skupščinah, 
v izvršnem svetu, združenjih 
itd. se morajo komunisti pri
zadevati, da se bodo uveljav
ljale take praktične rešitve, 
ki bodo krepile in razvijale 
samoupravne odnose. Jasno 
Je. da je razvoj samouprav
ljanja predvsem odvisen od 
konkretnih objektivnih in 
družbenih razmer, od raz 
merja političnih sil. Toda, 
če se bomo komunisti vztraj
no prizadevali in se borili za 
razvoj samoupravnih odno
sov, bo razvojni tok hitrejši. 
Zlasti je važno, da tisti čla

ni Zveze komunistov, ki so 
v delovnih in proizvodnih 
procesih na družbeno po
membnejših delovnih mestih, 
s svojim zgledom in priza
devanjem delujejo za to, da 
se v praksi uveljavljajo sa
moupravni odnosi in da se 
hkrati bore za učinkovito 
organizacijo dela, za večjo 
poslovnost, racionalnost po
slovanja in podobno.

Spoštovanje 
ekonomskih zako
nitosti blagovne 
proizvodnje

Druga vodilna misel, ki je 
razložena v kongresnem gra
divu in ki je bila v doseda
nji razpravi sprejeta, je teza 
o potrebi po nadaljnjem iz
popolnjevanju našega gospo
darskega sistema v skladu z 
blagovno naravo našega go
spodarstva. Gradivo obravna
va to materijo s treh vidi
kov. Prvi je nadaljnje odpi 
ranje našega gospodarstva 
nasproti svetovnemu gospo
darstvu, ustvarjanje možno
sti v gospodarskem razvoju 
za dosego konvertibilnosti di
narja itd. Drugi so pobude 
za doslednejšo uveljavitev 
načela dohodka na vseh po
dročjih dela in gospodarje
nja. In tretje — gradivo raz
glablja o delovanju samo
upravljanja v razmerah bla
govnega gospodarjenja. Ker 
je bila doslej ta tvarina v 
našem tržnem gospodarjenju 
sorazmerno slabo obdelana, 
ji gradivo posveča precej po
zornosti. Skuša predvsem ja 
sno odgovoriti na znano di
lemo: ali naj se samouprav
ljanje v blagovnih razmerah 
gospodarjenja prepusti stihi
ji tržne zakonitosti ali pa naj 
se organizira kot aktiven de
javnik, ki spoznava zakone 
blagovnega gospodarstva in 
na tem temelju usmerja dru
žbeni razvoj. Gradivo se od
ločno zavzema za to, da se 
samoupravljanje organizira 
kot tvoren družbeni dejavnik 
gospodarjenja. Temu posveča 
gradivo tudi osrednjo pozor
nost. Tu tiči eden izmed 
vzrokov, da so v razpravah 
tu pa tam napačno presoja
li gradivo, kakor da zane
marja blagovno naravo na
šega gospodarstva in njego
ve zakonitosti in da se za
vzema za popolno prevlado
vanje »družbenih dogovorov«. 
Seveda ne gre za to. Gradi
vo namreč celotno družbeno 
zasnovo samoupravljanja tr
dno gradi na spoštovanju 
ekonomskih zakonitosti bla
govne proizvodnje.

Razprave na Slovenskem 
so posvetile precej pozorno
sti zamisli o tem, naj bi po
membnejšo vlogo pri ureja
nju gospodarskih odnosov 
dobilo samoupravno in druž
beno dogovarjanje. Nekateri 
so izražali bojazen, da se na 
ta način skuša dosedanja 
državna regulativa zamenjati 
z dogovarjanjem, pri tem pa 
se ne bi spremenil temelj, ki 
je izhodišče za dogovarjanje. 
Drugi so spet opozarjali na 
nekatere slabe izkušnje iz 
dosedanje prakse. Znano je 
namreč, da so se v posame
znih primerih j>od videzom 
samoupravnega dogovarjanja 
sklepali včasih celo monopo
listični dogovori o cenah in 
podobni dogovori znotraj po
sameznih gospodarskih vej. 
Predvsem je treba jasno 
ugotoviti, da samoupravno in 
družbeno dogovarjanje pome
ni eno neizogibnih oblik po
vezovanja samoupravnih sub
jektov gospodarjenja in je 
pogoj za to, da bi se začela 
bistveno zoževati državna re
gulativa na področju gospo
darskih odnosov. Celotna za
snova dogovarjanja in spo
razumevanja mora seveda 
temeljiti na nekaterih bist
venih predpostavkah: prvič,
izhajati mora od ekonomskih 
dejstev; drugič, dogovarjajo 
se praviloma partnerji, ki 
imajo različne interese, re
cimo, proizvajalci surovin, 
predelovalna dejavnost in 
potrošnja; in tretjič, smisel 
dogovarjanja ne more biti, 
da se iščejo rešitve, ki po
menijo ohranitev stanja, am
pak predvsem dogovor o sin
hroniziranem uresničevanju 
ekonomske poslovne politike, 
ki v dinamiki prinaša rešitve, 
katere zadovoljujejo vse po
slovne partnerje.

Seveda se bo treba odloč
no boriti proti poizkusom, 
da se skozi zadnja vrata do
govarjanja vnesejo v samo
upravne odnose razne šablo
ne in koncepcije, ki nimajo 
nič skupnega s temeljno za
mislijo o samoupravnem do
govarjanju. Tak primer po
meni apriorno odklanjanje 
integracije v elektro gospo
darstvu na podlagi samo
upravnih dogovorov v okviru 
republike, kot je nedavno 
storila »Borba« v enem iz
med svojih člankov.

Nesporazum okoli 
kompenzacij

Precej razprav je sprožila 
na Slovenskem tudi pobuda 
za izpopolnitev sistema ozi 
roma mehanizma kompenza
cij v okviru gospodarskega 
sistema. Tudi v tem primeru 
gre predvsem za nespora
zum. V vsakem kolikor toli
ko razvitejšem gospodarskem 
sistemu so kompenzacije. 
Gre namreč za to, da se po
vrne posameznim delom go
spodarstva tista škoda, ki na
stane zanj zaradi politike 
cen, carin In drugih instru
mentov, s katerimi se ureja 
jo pogoji gospodarjenja. Na 
primer, če se nacionalno go
spodarstvo odloči, da razvi
je in modernizira kakšno pa
nogo, tedaj vsekakor žago 
tovi tej panogi z zaščitnimi 
carinami in politiko cen viš
je domicilne cene in s tem 
tudi visoko akumulacijo. 
Tako zagotovi hiter razvoj te 
dejavnosti, prizadene pa de
javnosti, ki so potrošniki 
proizvodov zaščitene veje. Za
radi tega seveda lahko na
stanejo popolnoma različne 
možnosti za razvoj raznih 
območij in republik, v kate
rih gospodarski strukturi pre
vladujejo te dejavnosti. V 
nekaterih razlagah so kom
penzacije prikazane kot me
toda, ki naj bi izenačila do
hodek med posameznimi de
li gospodarstva neodvisno od 
doseženih rezultatov dela in 
poslovanja. Ta razlaga je se
veda v nasprotju s koncepci
jo, ki jo vsebuje gradivo

Precej pozornosti so vzbu
dile na Slovenskem tudi po
bude iz gradiva o tem, kako 
doseči večjo gibčnost akumu
lacije med posameznimi deli 
gospodarstva in med posa
meznimi območji. Pri tem je 
bilo predvsem ugodno spre
jeto stališče, ki zavrača ob
liko etatističnega odtujevanja 
dohodka in prelivanja kot 
metodo, ki zagotavlja krože
nje akumulacije.

gotovo upravičen očitek, ki 
ga je bilo slišati na račun 
kongresnega gradiva, češ da 
je v njem solidarnost opre
deljena kot paralelna oblika 
delitve dohodka, ne pa kot 
integralni del delitve po delu. 
Solidarnost v delitvenih raz
merjih ni novost. Dosežena 
raven socialne kulture, raven 
prosvetne kulture idr. vpli
vajo na to, da delovni ljudje 
del svoje potrošnje uveljav
ljajo »po potrebah«, seveda 
v okviru možnosti družbe. 
Sredstva za zadovoljevanje 
teh oblik potrošnje prispe
vajo praviloma vsi delovni 
ljudje. Namen gradiva očit
no ni bil obdelati vse oblike 
in načine, s katerimi se tu 
di v delitvi po delu uveljavlja 
del potrošnje »po potrebah«. 
V gradivu je bil namen pred
vsem poudariti nekatere ob
like solidarnosti, ki so tre
nutno v naših odnosih zane 
marjene ali nezadostno razvi 
te. Treba je jasno ugotovit;, 
da se s temi pobudami gra
divo ne zavzema za to, naj 
bi z oblikami solidarnosti v 
delitev po delu vnesli urav
nilovko. Na katere oblike so
lidarnosti gradivo posebej 
opozarja? Na tako imenova
ne minimalne osebne dohod
ke. Gradivo se zavzema, naj 
bi bili najnižji osebni dohod
ki iz delitve tolikšni, da bi 
krili elementarne stroške za 
reprodukcijo delavčeve de
lovne sile Seveda tega ni 
moč doseči čez noč. Gre 
za smer, ki jo je treba 
sprejeti, se zanjo tudi bo
riti. Druga dokaj zanemarje 
na oblika solidarnosti so 
osebni dohodki delavcev z 
daljšim delovnim stažem, ki 
pa so se pri delu tako izčr 
pali. da ne dosegajo več pov
prečnih delovnih učinkov 
Gradivo se zavzema, naj bi 
takim delavcem v politiki de
litve osebnih dohodkov zago
tavljali raven osebnega do 
hodka, ki so ga dosegali v 
času, ko je bila njihova sto 
rilnost nezmanjšana. Gradivo 
nadalje opozarja na solidar

nost, ki jo je treba zagoto
viti ob modernizaciji tehnič
nih osnov dela. V okviru 
koncepta modernizacije je 
namreč potrebno zagotoviti 
sredstva, storiti potrebne 
ukrepe in tako dalje, da se 
zagotovijo prejemki tistim 
delavcem, ki postanejo zaradi 
modernizacije v delovnem 
procesu odveč.

V razpravah je bilo na Slo
venskem slišati pripombo, da 
solidarnost ni združljiva z 
načinom delitve po delu, ven 
dat to seveda ne drži. Res 
pa je, da je potrebno reali
zacijo posameznih oblik soli
darnosti držati v takih okvi
rih, da se ne na ruši temelj 
no delitveno načelo, to je 
delitev po delu. To opozorilo 
seveda velja tudi za uresni 
čevanje načela, naj tisti, ki s 
svojim delom več zaslužijo, 
tudi več prispevajo za kritje 
skupnih potreb Seveda se 
pri tem ne sme njihova obre
menitev tako povečati, da bi 
bistveno narušila razmerje 
med delovnim prispevkom in 
osebnim dohodkom.

Oportunizem
potiska
Zvezo komunistov 
v defenzivo

In končno še nekaj' besed 
o nekem pojavu v vrstah 
Zveze komunistov — o opor
tunizmu.

Morda je danes oportuni
zem komunistov največja ne 
varnost za nadaljnji stabilni 
socialistični samoupravni raz
voj družbe. Oportunizem po
tiska Zvezo komunistov v 
defenzivo, izpostavlja na koc
ko njen ugled, ki si ga ie 
pridobila z velikimi uspehi v 
zadnjih dveh letih, s smer
nicami, zaustavitvijo dogmat
skega ekspanzionizma in he
gemonizma po 21. avgustu, z 
ustavnimi spremembami, s I 
celotnim kongresnim gradi- |

vom in s svojo demokratiza
cijo. To dopušča, da si sa
dove njenega vpliva in napo
rov samoupravljavcev v 
družbi lastijo drugi. To razo- 
rožuje delovne ljudi v zdru
ženem delu kot suverene in 
edine nosilce socialistične 
družbe in ustvarja prostor za 
»predstavništvo«, liderstvo, 
politikantstvo, licitiranje z 
obljubami in demagogijo. Ko
munisti ne poudarjamo last
nih slabosti in nevarnosti bi
rokratizacije — to je zrašča- 
nja z izvrševanjem oblasti — 
zaradi tega, da bi Zvezo ko
munistov potisnili na stran
ski tir, da bi jo diskreditira
li v družbi in politiki, pač pa 
zato, ker jo moramo nenehno 
usposabljati za njeno vodilno 
družbenopolitično funkcijo, 
krepiti njeno učinkovitost :n 
pomen. 2e v kali moramo 
odstraniti vsak zarodek ape
titov, naj bodo še tako majh
ni in na videz nepomembni, 
po družbenopolitičnem mono
polu v odločanju. Samou
pravnemu socializmu je tuje 
vsakršno reprezentiranje :n 
licitiranje z nekakimi intere
si, lokalnimi, nacionalnimi, 
pa tudi z nekakimi splošnimi 
interesi delavskega razreda! 
Vsi ti interesi naj se potrju
jejo in uveljavljajo vsako
dnevno v konkretni bitki za 
socialistične družbene odno
se, za družbeni napredek, za 
uresničevanje reforme, za 
stalen pritisk vseh tistih de
lovnih ljudi, ki vlečejo druž
bo naprej. Tem samouprav
ljavcem morajo dati komu
nisti hrbtenico in besedo, av
toriteto in odločujoč neposre
den vpliv na družbo. Govori
jo naj v našem dnevnem po
litičnem življenju, na zborih 
volivcev, na kandidacijskih 
sestankih Socialistične zveze, 
uveljavljajo naj se s svojimi 
predlogi, stališči, kritiko, lah
ko se ponašajo z rezultati in 
uspehi. Vse, kar je ustvarje
no pri nas, je rezultat ustvar
jalne sposobnosti sil in zna
nja ljudi v združenem delu.

Odnosi med 
razvitimi in manj 
razvitimi območji

Osrednje vprašanje gospo
darskih odnosov v naši druž
beni skupnosti so vsekakor 
odnosi med razvitimi in manj 
razvitimi območji. Gradivo 
se v bistvu zavzema za to, 
naj bi te odnose urejali v 
glavnem tako, kot smo jih 
urejevali doslej. Nove pobu
de težijo predvsem za tem. 
naj bi se začel sklad za ne
zadostno razvita območja od
ločneje preoblikovati v po
slovno institucijo in delovati 
kot dejavnik, ki bi pritego
val sredstva za razvoj neza
dostno razvitih območij iz 
vseh možnih virov. V politič
nih razpravah o razvoju ne
zadostno razvitih območij 
sta se v zadnjem času izo
blikovali dve ekstremni stali
šči. V nekaterih gospodarsko 
razvitejših predelih so dali 
pobude, naj bi odpravili sklad 
za razvoj nezadostno razvi
tih območij, naj bi se sred
stva za hitrejši razvoj neraz
vitih zbirala po normalnih 
ekonomskih poteh, to je prek 
bank in podobno. Začeli so 
kritično razpravljati o učin
kovitosti gospodarjenja s 
sredstvi iz sklada na neza 
dostno razvitih območjih. So
časno s temi pojavi pa so v 
nekaterih nezadostno razvi
tih predelih začeli pretira
vati v zahtevah. Po mnenju 
nekaterih naj bi se gospo
darski instrumentarij pose
bej prilagajal za nezadostno 
razvita območja.

Predvsem je jasno, da to 
ni pot, ki bi vodila h korist
nim rešitvam in izboljšanju 
metod in načinov, po katerih 
naj se zagotavlja hitrejši raz
voj nezadostno razvitih ob
močij. Predvsem se moramo 
zavedati, da bi bilo zelo 
škodljivo, če bi izenačevali 
posamezne zahteve po novih 
in novih sredstvih za razvoj 
nerazvitih z uradno politiko 
na posameznih nezadostno 
razvitih območjih. V tem 
trenutku je tudi povsem ne
realno zahtevati, naj se od
pravi sklad, ker v sistemu ni 
drugih metod in načinov, ki 
bi zagotavljali priliv dodat
nih sredstev za razvoj neza
dostno razvitih območij.

Solidarnost 
je združljiva 
z načinom delitve 
po delu

Tretja vodilna misel v gra
divu, ki je bila sprejeta v do
sedanji razpravi, govori o 
solidarnosti v okviru sistema 
dohodka in delitve po delu. 
Takoj je treba reči, da je

Razprava na plenumu CK ZK Slovenije
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opozorila, da je razvoj zdra
vih odnosov med nacijami v 
Jugos aviji v mnogočem od
visen prav od jasnih računov. 
Poglavitni vir pomoči naj tu
di v prihodnje ostane sklad 
za manj razvita področja, pri 
tem pa bi morali odpraviti 
politično distributersko logi
ko v delovanju sklada ’er 
b-lj uveljavljati ekonomska, 
poslovna merila pri nasta 
janju sredstev sklada kot tu
di pri makrostrukturi njiho
ve uporabe. Postavljena je 
bila zihteva. naj bi imel zbor 
narodov večji vpogled v po
rabo dodatnih sredstev.

ANDREJ MIKLAVČIČ je 
navedel ugotovitve razprave, 
da je kongresno gradivo o 
družbenopolitičnem sistemu 
po svoji temeljni usmeritvi 
izrazito progresivno. To pa 
še ne pomeni, da so se raz
pravljavci strinjali z gradi
vom tudi v vseh podrobno
stih, marveč so ga obogatili 
ter predlagali tudi ustreznej
še rešitve.

Samoupravna smer našega 
družbenega razvoja je poli
tično dejansko že zmagala. 
Spričo tega je bilo v razpra
vah pogosto izrečeno vpraša
nje, zakaj v gradivu tako na 
široko in stalno ponavljamo 
to vprašanje, saj bi to uteg
nilo zbuditi pri nekaterih 
ljudeh celo sum. da obstaja
jo težnje po odpravi samo
upravljanja. Bolj pa bi bilo 
treba obravnavati v gradivu 
neposredne naloge in prakso. 
Javna razprava je opozorila 
tudi na jezik v gradivu in 
kongresni resoluciji; ta jezik 
je tako težak in marsikje ta
ko abstrakten, da ga mnogi 
komunisti in delovni ljudje 
težko razumejo.

Razprava je opozorila, da 
je v gradivu pomanjkljivo 
obdelana državnotvornost re
publik, je pa ta problem 
ustrezneje obdelan v osnutku 
resolucije. Razprava je opo
zorila na zmotno mnenje, ki 
nastaja v zadnjem času v 
delu javnosti, češ da je vse 
tisto, za čemer stoji država, 
etatizem, ki ga je treba to
rej jasneje opredeliti. Ko
munisti so se zavzeli ne sa
mo za jasnejšo razmejitev 
pristojnosti med federacijo 
in republiko, marveč tudi za 
to, da se republike odločne
je zavzamejo za krepitev 
ugleda in vloge federacije, 
seveda na podlagi samou
pravnih dogovorov, pri če
mer pa gre za takšno vlogo : 
federacije, ki bo očiščena 
vseh tistih funkcij, ki ji ne 
pripadajo in ki so jih spo
sobne bolj kvalitetno oprav
ljati republike. Prav tako je 
razprava opozorila, da komu
nalni sistem ni ustrezno ob

delan, čeprav ga gradivo raz
glaša kot temeljno obliko po
litičnega sistema. To je tre
ba poudariti tembolj, ker so 
očitni nekateri znaki, da je 
komunalni sistem v nekakšni 
stagnaciji. V razpravah so 
bila poudarjena tudi mnenja, 
da bi bilo treba bolj kritič
no oceniti, kolikšna sta de
jansko učinkovitost in nepo
sredni vpliv občanov v poli
tičnem sistemu. Pri tem je 
bilo poudarjeno, da demo
kratičnost postopka ni zago
tovljena že s tem, da damo 
nekomu deklarativno pravico 
do sodelovanja v političnem 
sistemu, marveč mu je treba 
to sodelovanje tudi tehnično 
in časovno omogočiti. Pri 
tem so razpravljavci imeli V 
mislih prekratke roke za ne

MARA BESTER je pouda
rila, da bi morali na današ
nji seji jasno oceniti, do 
kam smo prišli z graditvijo 
ekonomskega sistema in uve
ljavljanjem reformnih sta
lišč. Po njeni oceni v gradit
vi sistema nismo šli naprej, 
marveč zavestno ali pod
zavestno — celo odstopamo 
od temeljnih reformnih na
čel.

Diskutantka je rekla, da 
razume temeljna reformna 
načela tako, da je treba 
ustvariti sistem, ki bo zago
tavljal maksimalno rast ce
lotne jugoslovanske skupno
sti, celotnega našega gospo
darstva. Toda v praksi uve
ljavljamo skozi vrsto ukre
pov drugo načelo — egaliza- 
cijo razvoja po posameznih 
območjih, kot je to imeno
vala diskutantka. Pri tem je 
segla po nekatere primere 
na področje zadolževanja v 
inozemstvu ter deviznega re
žima.

Zadolževanje v inozemstvu 
je eminentna funkcija same
ga gospodarstva ter bi torej 
moralo o tem odločati gos
podarstvo, ker bi samo taiko 
lahko bile te odločitve res 
smotrne. V zadnjih letih pa 
smo čedalje bolj priča temu, 
da se to področje izmika 
gospodarstvu in spet vse 
bolj pripada administrativ
nim organom federacije. De- 

| vizni režim je seveda samo 
druga plat tega problema, 
kajti zadolžitve v inozemstvu 
je treba plačati. Pred kakš
nim mesecem dni so sloven
ski poslanci v zvezni skup
ščini zahtevali povečanje 
retencijske kvote za pretežne

katere javne razprave, skli
cevanje zborov občanov sa
mo v formalno obveznih pri
merih, nedodelane metode 
javnega obveščanja ter ob
čutek ljudi, da lahko odlo
čajo samo ali predvsem o 
manj važnih, postranskih za
devah.

V razpravah so prav tako 
poudarili, da je skupščinski 
sistem v osnutku resolucije 
pomanjkljivo obdelan in da 
bi bilo treba ustrezneje raz
jasniti vsebinske odnose med 
skupščinami in njihovimi iz
vršilnimi organi. Prav tako 
so v osnutku resolucije o po
litičnem sistemu manj kot v 
prejšnjem gradivu oziroma 
preveč načelno obdelane vlo
ga in naloge političnih orga
nizacij.

uvoznike. Problem je bil po 
ekonomski plati nesporen. 
Vsak dolar, ki bi ga pustili 
podjetnikom, ki izvažajo le
tos, bi povečal število dolar
jev v prihodnjem letu. Kljub 
temu pa je bil ta amandma 
v skupščini z ogromno veči
no odbit, ob močnem anga
žiranju samega podpredsedni
ka zveznega izvršnega sveta Ki- 
ra Gligorova, z utemeljitvijo, 
češ da bi izpodkopavali naš 
najpomembnejši reformni 
cilj — konvertibilnost dinar
ja. Pretekli teden pa smo 
bili priča drugemu glasova
nju v zvezi z nadaljnjo etapo 
gradnje skopske železarne. V 
tem primeru je bilo z 
ogromno večino izglasovano 
45 milijonov dolarjev iz cen
tralne devizne blagajne, po 
hitrem postopku, pri čemer 
smo seveda pozabili na kon
vertibilnost dinarja. Podob
no je bilo lani v zvezi z 
gradnjo aluminijskega kom
binata v Titogradu in Mo
starju, ko je šlo za ogromno 
investicijo, za katero pa zdaj 
že vemo, da je zgrešena. 
Stvar še ne bi bila tako tra
gična, če bi šlo samo za te 
primere. Toda pred kratkim 
je zvezni sekretar za gospo, 
darstvo tovariš Jelič v skup
ščini jasno napovedal, da to 
ni nič izjemnega, da bomo 
po istem načinu financirali 
še serijo elektroenergetskih 
objektov itd. Po vsem tem 
je težko sklepati drugače, 
kot da spet vdira na nekate
ra področja antisamouprav- 
na, centralistična, etatistična 
koncepcija. Za nas je edina
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odstopanje od temeljnih 

reformnih načel
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In nujna alternativa, da gre
mo v odločen boj za izgrad
njo sistema na reformskih 
načelih.

Diskutantka je rekla, da 
pa pri tem odločno odklanja 
vsak separatizem, vsako boj
kotiranje. Prav tako se ne 
more strinjati z linijo »gnile 
kombinatorike«, z nabira
njem političnih točk. ker to 
ne bi reševalo ničesar, mar
več bi pomenilo razbijanje 
našega gospodarstva in skup
nosti.

V tej luči je treba gledati 
tudi na problematiko v zvezi 
z razvojem nerazvitih. To je 
v prvi vrsti ekonomsko 
vprašanje. Ponovno je bilo 
namreč povedano, da se slo
venska družba zelo dobro 
zaveda, da je problem neraz
vitih problem nas vseh. tako 
iz ekonomskih, političnih kot 
tudi socialnih razlogov. Zato 
je treba tudi na tem področ
ju zelo jasno uveljaviti re
formna načela. Zavestno smo 
se odločili za to, da maramo

STANE KAVČIČ je v raz
pravi dejal:

Prav gotovo je celotno gra
divo skupaj z osnovnim pred
logom resolucije progresivno. 
Predstavlja, po mojem glo
bokem prepričanju, vsaj v 
političnem smislu velik ko
rak naprej. Ce ta maierial 
in vse te sklepe vzamemo kot 
stvar, ki jo bomo jutri ali 
pojutrišnjem že uresničili, 
potem je treba ugotoviti, da 
je obremenjena z vizijami. Ce 
pa ga jemljemo kot stalno 
generalno gibanje in tok na
še družbe, potem menim, da 
Je v redu.

Zelo natančno sem prebral 
vse gradivo, ki so nam ga po
sredovale komisije CK ZKS 
za ta plenum B:I sem pri
jetno presenečen. Začutil sem 
v tem gradivu dinamičnost, 
tista politična izhodišča, ta
ko idejno orientacijo, pred
vsem pa tudi tako realnost 
in smisel za konkretno stvar
nost, v kateri živimo in v ka
teri vidim ponovno potrdilo 
tistega prodora, konstituira
nja us*ih sil. tistih političnih 
pj»> jv, k: so zlasti prišli 
do faza na našem zadnjem 
kongresu. Vseskozi sem bil 
pr.jetao presenečen.

— Ne bi se zadrževal na po
sameznih vprašanjih, naj na
štejem samo tiste probleme, 
ki so jih obravnavale komi
sije ali so jih povzele iz ši
roke razprave, ki so meni še 
prav posebej blizu.

— V poročilu sekretariata 
zlasti podpiram naslednja sta
lišča: da naj izhajamo iz de
janskih razmer, ne pa iz ab
straktnega političnega mode
la. Kaj je naša socialna baza. 
kaj se z njo dogaja, kakšni 
so vplivi in protislovja eko
nomskega. sociološkega, idej
nega in političnega značaja v 
njej? Kako vpliva tehnološka 
Tevolucija v svetu in pri nas 
na socialno bazo? Kaj se do
gaja v jedrih klasičnega de
lavskega razreda? Dalje: po
ložaj komunista kot ustvar
jalnega posameznika, njego
va teža. njegov manevrski 
prostor, njegov sedanji, da ta
ko rečem, delovni in revolu
cionarni zagon, in končno — 
nujnost idejne m politične 
diferenciacije in borbe.

Ne kaže preveč 
neodgovorno me
šati ekonomskih 
kategorij 
z neekonomskimi

V stališčih ekonomske ko
misije podpiram opozorilo, 
da ne kaže preveč neodgovor
no mešati ekonomskih kate
gorij z neekonomskimi, kadar 
trasiramo globalno strategijo 
našega družbenega razvoja; 
stališča m politiko do manj 
razvitih; kritiko sedanjega zu
nanjetrgovinskega režima in 
sistema; analizo položaja in 
pravega pomena bank; vlogo 
strokovnih kadrov v refor
mi v našem nadaljnjem druž
benem razvoju; solidarnost 
ne kot antitezo delitve po de
lu. ampak kot njeno parcial
no dopolnitev: osebno delo; 
stanje, pomen in moč eko
nomske znanosti v Sloveniji 
bi naloge, ki izhajajo iz tega.

Podpiram osnovna politič
na in idejna izhodišča, ki jih 
je ob kongresnem gradivu 
zavzela komisija CK ZKS za 
idejna vprašanja kulture, 
predvsem pa kritično smer 
razmišljanja. Soglašam s sta
lišči komisije za mednarod
ne odnose, ki je opozorila 
na položaj republik in po
krajin. na neustrezno in de
loma tudi že preživelo funk
cijo federacije, kakršna je 
še zmeraj v veljavi. Pridru
žujem se opozorilu, da bi 
morali biti delegati na kon
gresu aktivni, pripravljeni, da 
vsak hip posežejo v razpravo 
in neposredno polemizirajo 
z morebitnimi spornimi sta
lišči. Clede vprašanj visoko
šolskega študija, znanosti in 
srednjega šolstva menim, da 
se zdaj ne bi bilo treba spu-

imeti sklad za nerazvite še 
za prihodnje obdobje sred
njeročnega plana. Pri tem 
pa je treba zelo resno raču
nati z obsegom teh sredstev. 
Diskutantka je pri tem pou
darila svojo prepričanost, da 
je usoda našega samouprav
nega socializma odvisna od 
razvitih. Ce bomo zavirali 
razvoj vseh tistih, ki vlečejo 
naprej, ki ustvarjajo več 
akumulacije, bomo dolgo
ročno spodrezali temelje, na 
katerih razvijamo našo skup
nost. Odločno pa je treba 
zaostriti vprašanje o uporabi 
teh sredstev. •

Mara Bešter je smatrala, da 
je nemogoča sedanja usme
ritev na to. da se skuša uve
ljavljati izenačevanje, da od
pravljamo razlike v potrošnji 
prej kot pa razlike v gospo
darski rasti. Dolgoročno to 
ne more peljati do ničesar 
drugega kot do gospodarske 
stagnacije, s tem pa tudi do 
politične nestabilnosit. Zelo 
jasno je treba povedati, da 
mora biti potrošnja odvisna 
od povprečne produktivnosti 
republike oziroma pokrajine.

Spričo izrednega pomena ne
katerih dobrin tako imeno
vane splošne potrošnje pa 
želimo tudi na jugoslovanski 
ravni uveljaviti načelo soli
darnosti. Toda jasno je tre
ba vedeti, kaj spada pod to 
načelo. To gotovo ni financi
ranje državne uprave, gradi
tev raznih stadionov ipd., 
marveč moramo uveljavljati 
solidarnost na področju ele
mentarnega šolstva, elemen
tarnega zdravstva in socialne 
varnosti, skratka na področ
jih. ki zagotavljajo ljudem 
enak start v življenje.

Diskutantka je izrazila svoj 
vtis. da nekateri želijo neka
ko izsiliti posamezne materi
alne odolčitve po hitrem po
stopku. s pomočjo raznih 
manevrov. prednj bomo 
sprejemali nov srednjeročni 
plan. V zvezni skupščini je 
bilo večkrat slišati: »Ker gre 
za nerazvita področja, sogla
šam!« Taka merila pa je 
treba odkloniti, ker peljejo 
lahko le k nesmotrnim odlo
čitvam. v deformacije samo
upravnega sistema in v raz
ne politične konflikte.

kratkovidnost in velika ško
da. če bi hkrati, ko odkla
njamo tak družbeni smisel 
teh managerskotehnokratskih 
teženj, odklanjali tudi po
slovnost in operativno zmož
nost gospodarstva in gospo
darsko operativnih delavcev. 
Predvsem zaradi tega, ker 
je poslovnost našega gospo
darstva še vedno na izredno 
nizki stopnji, in tudi zaradi 
tega, ker so potrebe po večji 
poslovnosti zelo očitne, je 
mogoče, da večja in kvali
tetnejša kategorija gospo
darske poslovnosti nehote, 
že sama po sebi, dobiva 
zven in veljavo nekakšnega 
političnega monopola oziro
ma politične oblasti. Ni dvo
ma, da je tak monopol na
sproten tako samoupravlja
nju kot tudi resnični poslov
nosti. Sele reforma je prav
zaprav odprla pravo potrebo 
po boljši organizaciji našega 
gospodarstva, šele reforma 
in njeni kriteriji so valorizi
rali poslovnost v gospodar
stvu. In tako smo šele na 
začetku tega, da si zgradi
mo, rekel bi, kultiviran stil, 
oblike, kriterije tiste poslov
nosti, ki bo v okviru in ob 
upoštevanju samoupravljanja 
in vseh ostalih značilnosti 
našega družbenega sistema 
in odnosov dobila svoje pra
vo mesto in veljavo, prispe
vala k večji produktivnosti 
dela in poslovnim rezulta
tom. Ponavljam, da smo šele 
na začetku, da zgradimo, 
kutiviramo ter materialno 
in moralnopolitično tudi na
grajujemo tisto in tako po
slovnost, gospodarsko opera
tivni stil, ki ne bo antiteza 
samoupravljanju ali posa
meznim področjem družbene 
reprodukcije, ampak njihov 
sestavni del in dopolnitev. 
Osebno sem pristaš predlo
ga, da se v gospodarskih or
ganizacijah ustanove poslov
ni odbori. Toda takoj pou
darjam, da ne kot politična 
antiteza oblasti neposrednih 
proizvajalcev, ta se pravi de
lavskemu svetu, ampak kot 
podaljšana strokovnoposlov- 
na roka delavskega sveta, 
kot strokovnoposlovni organ 
gospodarske organizacije. 
Njegov namen naj ne bo, da 
bi prigrabil čimveč oblasti 
zato, da bo lahko poslovno 
čimbolj suveren. Pač pa bi 
moral biti postavljen s taki
mi strokovno-poslovnimi pri
stojnostmi, pravicami in 
hkrati tudi dolžnostmi, da 
bo njegova strokovnoposlov- 
na veljava odvisna od njego
ve strokovne operativne 
zmožnosti in rezultatov. 
Hkrati ko zelo odločno od
klanjam vse politične težnje 
managersko tehnokratskega 
značaja, ko zelo odločno od
klanjam tako antitezo samo
upravljanja, tak politični mo
nopol gospodarske oligarhi
je, zgrajene na državni last
nini, do katere bi lahko pri
šlo, če bi omenjene stihijne 
težnje dobile prosto pot. ze
lo odločno pa tudi odkla
njam primitivno in aktivi
stično agitko zoper sodobne, 
gospodarsko zelo mobilne, 
poslovne, strokovno podko
vane in iniciativne kadre. 
Teoretično sta skoraj obe 
težnji enako nevarni, prak
tično pa je seveda nevarnej
ša tista, ki je v kakšni kon
kretni praksi dobila — ali 
pa obstaja možnost, da bo 
dobila — večjo veljavo. Sa
moupravljanje bi ostalo sa
mo kot politična deklarativ
na pravica, če ne bi bilo 
podkrepljeno s praktičnimi 
gospodarskimi rezultati. Teh 
rezultatov pa ne bo oziroma 
jih vsaj ne bo v dovolj veli
kem obsegu, če ne bomo go
spodarskih in družbenih 
problemov razreševali z ust
rezno strokovnostjo, na kva
litetno čim višji ravni, s 
čim večjo strokovno, znan
stveno in operativno konti
nuiteto. To pa pomeni, da 
je potrebno tudi čimvečje 
poznavanje sodobnih dosež
kov tehnike in znanosti v 
svetu, ki predvsem vse to 
poslovanje — od organizacije 
proizvodnje v tovarni prek 
trgovine in trga do poslova
nja javne uprave, sodobne 
medicine, pedagogike in 
znanstvenoraziskovalnega de
la — s silno dinamiko pri
naša revolucionarne spre
membe. Naloga naše poslov
nosti, gospodarsko operativ
ne zmožnosti in strokovno
sti ter njenih vodilnih ka
drov je, da vse to zasledu
jejo, da se ob vsem tem 
učijo, da vse to presajajo in 
goje na naših tleh, ne sicer 
kot antitezo samoupravlja
nja. ampak kot njegovo 
praktično operativno in stro
kovno dopolnitev.«

Samo s preklet
stvom nad republi
škim etatizmom 
ne bomo daleč 
prišli

Samo še dvoje vprašanj. 
Rekel bi rad nekaj besed o 
republiškem etatizmu. Me
nim, da bi morali zelo dobro 
opredeliti, kaj je to. S sploš
nimi ocenami in, da tako re
čem, s prekletstvom nad re
publiškim etatizmom — go
vorim s pozicije »pometanja 
pred svojim pragom« — ne 
bomo daleč prišli. Ce ugo
tavljamo, da ima federacija 
preveč pristojnosti, ali^ pa.

Zavlačevalni postopek za 
zadeve, ki bi uveljavile reformo

ščati v nove organizacijske 
in sistemske spremembe, am
pak na pedagoško in pro
gramsko konsolidacijo tega. 
kar imamo. Posebej moram 
reči. da se strinjam tudi s 
tem. kar je rečeno v poroči
lu komisije z univerze, da je 
zmotno gledati na intelektu
alno delo kot na neko sum
ljivo špekulacijo, da ne re
čem celo antisocialistični po
jav. hkrati pa nekritično po
vzdigovati pomen vsakega 
manualnega in včasih celo 
sezonskega dela fizičnih de
lavcev. Pridružujem se tudi 
opozorilu, da imamo opravka 
z zmotnim mnenjem, da je 
samoupravljanje spodaj, ob
last pa zgoraj. Mnenja sem. 
da bo treba razčistiti očitno 
sporna vprašanja o tem. kaj 
je etatizem, kaj pa držav
nost in državn 'tvornost fede
racije in republik.

Sedaj moramo temeljito 
analizirati, kako daleč smo 
prišli z reformo, kaj jo za
vira. kaj pa pospešuje. Za 
tako analizo so zelo po
membni lanskoletni junijski 
dogodki, ki jih lahko imamo 
za neko postajo na progi re
forme. Ti dogodki so poka
zali troje:

Zdi se mi, da se še 
naprej umikamo, 
namesto da bi 
napredovali

V reformi je zavladala 
utrujenost, premajhna učin- 
kovitost. Nemiri in vse kar 
jim ‘je sledilo so opozorili na 
preveliko razliko med bese
dami in dejanji. Ti dogodki 
so bili tudi neposredna po
sledica zaostritev, ki jih je 
prinesla reforma. Ogrožene 
so bile »svete« pridobitve 
socializma. če se tako 
izrazim. Začutilo se je moč
nejše delovanje zakona vred
nosti, bilo je manj pobude 
slabim in več stimulacije do
brim gospodarjem. Skratka, 
zaživele so težnje za večji 
ekonomski pritisk, za večjo 
produktivnost dela in mislim, 
da so bili ti dogodki tudi 
že delni prodor nekaterih 
stališč, politike, razpoloženj, 
pričakovanj, zahtev, ki niso 
v skladu z reformo. Povzro
čili so nekatere umike iz 
prvotnih precej radikalnih 
pozicij reforme. Mislim, da 
smo se od tedaj do danes 
bolj umikali kot napredovali. 
Zdi se mi. da se še naprej 
umikamo, namesto da bi na
predovali. Trdno sem prepri
čan. da bi bila osnovna poli
tična naloga kongresa, da ta 
umik zaustavi in da gremo 
ponovno naprej. Ce se to ne 
bo zgodilo, se lahko vpraša
mo. kaj bo čez dve leti. Mi
slim, da se stvari razvijajo 
tako. da se krha ostrina re
forme. krepijo se nove so
cialne utopije, želje, zahteve. 
Čutiti je močne struje socia
le. Ob vsem tem se ponekod 
krepi in na novo konstituira 
stari razredni odnos, in to 
seveda v okviru samouprav
ljanja. Pojavlja se nova for
mula: mi delamo, vi plačaj
te. plačati in nagraditi je tre
ba vsako delo. S tem v zve
zi se krepijo nekateri primi
tivni sklepi, komentarji, itd. 
To se kaže v raznih konkret
nih zahtevah in predlogih. 
Našteval bom v telegrafskem 
stilu: npr. diskusije o skraj
šanju pokojninskega staža, 
povečanje premij za izvoz, 
neprestane zahteve po novih 
kreditih, po garancijah fede
racije. ki polagoma peljejo v 
inflacijo. Cene to že kažejo. 
Ljudje sprašujejo, kje je in
špekcija, da bo potisnila ce
ne navzdol. To je spirala, iz 
katere ne vidim izhoda. Ome
nim naj tudi pritiske, da mo
ra družba pokrivati vse de
ficite. Menim, da je treba 
biti oprezen do deficitnih ža
rišč. V porastu so splošni 
programi — humanistični, 
napredni, progresivni, ki so 
na vseh področjih družbene

reprodukcije, za katere pa 
nimamo in še dolgo ne bomo 
imeli materialnega kritja.

Torej program in politične 
akcije, ki so same s seboj 
protislovne. Neprestano so 
prisotne zahteve, da bi hitre
je razvijali družbeno nad
stavbo, hkrati pa zniževali 
bremena gospodarstva. Da 
vzamem samo to popolnoma 
protislovno formulo. Hitreje 
razvijati razvite, hkrati pa 
dati večjo pomoč za neraz
vite, itd. Ob vsem tem raste 
nek pritisk, licitiranje, popu
ščanje, odmikanje od pri
mera do primera. O tem je 
govoril nedavno tovariš Ni- 
kezič in z njim se strinjam. 
Odločitve, ki bi vse to za
ostrile in stvari ponovno spe
ljale v tok reforme, se rešu
jejo ne po hitrem, ampak 
po zavlačevalnem postopku, 
tiste pa. ki niso v smeri re
forme ali so komaj na nje
nem robu. pa se rešujejo po 
hitrem postopku. Do kod, 
kam. zakaj, to so vprašanja, 
ki so zaskrbljujoča. To je so
cialna. utopična romantič
na nevarnost, ki preti refor
mi. in nas bo. če bo zmagala, 
pripeljala z dežja pod kap. 
zaostrila bo probleme v Ju
goslaviji, ne pa jih rešila.

Druga nevarnost je eno
stavni tehnokratski račun, 
kombinacija in ideja, da se 
vidi samo stvari, ne pa ljudi. 
Ker je bilo pri nas glede 
tega precej nejasnosti in 
skora;da grozi nevarnost, da 
bi popolnoma po nepotreb
nem »prali zamorca«, si do
volim. da vam povem svoje 
stališče o teh vprašanjih ta
ka, da vam prečitam dve, 
tri strani iz razprave, ki sem 
jo januarja napisal za edici
jo, ki bo izšla pri redakciji 
»Komunista« v Beogradu ob 
50-letnici ZKJ.

»Ce govorim o političnih 
ovirah reforme, potem je po
trebno omeniti tudi tako 
imenovano managerskotehno- 
kratske težnje, s katerimi se 
v praksi tu ali tam srečuje
mo. Te težnje se sicer pri
kazujejo v različnih oblikah, 
z različno težo. Po svoji vse
bini niso vedno popolnoma 
čiste niti v negativnem niti 
v pozitivnem p gledu. Njihov 
končni, podzavestni, tu ali 
tam pa tudi že zavestni, ho
teni smisel je v tem, da bi 
čista gospodarska in tržna 
logika postala alfa in omega 
vsega našega družbenega živ
ljenja. Taki so ti pogledi ne 
samo na gospodarstvo, am
pak na našo družbo sploh. 
Nimajo pravega razumeva
nja niti za politično samo- 
upravljavske odnose niti za 
ostala področja družbene re
produkcije, to se pravi za 
tista področja, ki jih ni mo
goče šteti za neposredno 
gospodarstvo. Iz neposred
nih. rekel bi, vsakodnevnih 
interesov in rentabilitetnega 
računa gospodarstva se hoče 
narediti edino zveličavna in 
vseobsegajoča družbena ideo
logija in na tej ideologiji 
zgraditi politična sila. ki bi 
rada vladala in ukazovala 
vsem. To pa je pot, ki ne 
vodi k osvobajanju dela, k 
poglabljanju socialistične de
mokracije in k politični in 
sociološki integraciji dražbe. 
To je pot, ki bi pripeljala 
k specifičnemu etatistično- 
tehn .kratskemu modelu so
cialističnega sistema, v kate
rem bi v končni posledici en 
monopol, recimo monopol 
partije, zamenjal monopol 
gosp idarskega tehnokratiz- 
ma. Seveda ne trdim, da so 
take težnje pri nas ideološ
ko in teoretično razvite ali 
celo konstituirane, ampak 
samo trdim, da kot dnevni 
prakticizem rastejo iz obsto
ječe prakse in da bi se, če 
bi imele prosto pot, razvijale 
in krepile v omenjeni smeri. 
Boj s temi ovirami družbene 
reforme je toliko težavnejši, 
ker je treba paziti, da po 
znanem pregovoru skupaj z 
vodo ne izlijemo iz kadi tudi 
deteta. Bila bi neodpustljiva

da njena sedanja struktura 
in kompetence niso ustrezne 
in če zahtevamo in pričaku
jemo, da se v tem pogledu 
federacija nekoliko razbre
meni in se nekatere njene 
kompetence prenesejo na
vzdol, na druge družbene aso
ciacije, vključno republike in 
pokrajine — ali je to repu
bliški etatizem ali ne? Po
menimo se najprej o tem! Po 
mojem mnenju to ni repu
bliški etatizem, ampak je 
neizbežna pot graditve in 
utrjevanja nadaljnjih samo
upravnih odnosov in sociali
zma v Jugoslaviji — še več, 
je tudi nov prispevek med
narodnemu delavskemu giba
nju in razreševanju krize, ki 
vlada v tem mednarodnem 
gibanju. Ce smo se glede te
ga zmenili in sporazumeli, 
potem bi želel, da bi bili tu
di danes in v bodoče čim 
bolj konkretni. V nasprotnem 
primeru — govorim tudi kot 
funkcionar mogoče neke eta
tistične ustanove — bodo ob
lastni organi in izvršni svet 
neprestano med dvema og
njema. Nanj pritiskajo z vseh 
strani, paj rešuje najrazlič
nejše pereče probleme v vseh 
sferah družbene reprodukci
je, očitajo nam, da smo pre
počasni, premalo učinkoviti. 
Z druge strani pa prihaja 
politično pavšalna kritika, da 
zganjamo republiški etatizem. 
Menim, da je v takih odno
sih nemogoče delati. Zato je 
potrebno to kompletno ana
lizirati, konkretno povedati: 
ta in ta teza, ta in ta zahte
va, ta predlog, ta zakon, ta 
uredba, ta resolucija je re
publiško etatistična. Proč z 
njo! Etatistična je zaradi te
ga in tega. Vsako tako kri
tiko zelo odprto sprejemamo 
in bomo vedno hvaležni, če 
se na nekaj opozori in če se 
konkretno reče.

Ali samo splošna 
propaganda zoper 
etatizem in 
birokratizem?

V zvezi s tem bi postavil 
nekaj konkretnih vprašanj. 
Ali je naša politika zadnjih 
dveh let na področju šolstva, 
kjer smo nekatere stvari kon
centrirali, ustvarili neka me
rila, neka prelivanja, republi
ški etatizem? Ali so naše 
koncepcije in prizadevanja 
na področju narodne obram
be republiški etatizem? Ali je 
naša politika na področju 
cest, naši načrti in programi, 
ki jih tu delamo, republiški 
etatizem? Ali je naša social
na politika, vključno skrb za 
borce ter povečevanje teh 
sredstev iz republiškega pro
računa, republiški etatizem? 
Ali je koncentracija kapitala 
v nacionalnem okviru, v eni 
banki republiški etatizem? 
Ali se v zahtevah za izdelavo 
programa dolgoročnega raz
voja Slovenije mogoče skriva 
nevarnost republiškega etati
zma? Ali so naša zadnja pri
zadevanja po izenačevanju 
kriterijev, meril in lestvic za 
obdavčevanje državljanov re
publiški etatizem? Ali je re
publiški etatizem zahteva in 
cilj, da smo na temelju sa
moupravljanja in izhajajoč 
iz rezultatov združenega de
la enotno organizirana nacio
nalna družbena skupnost, ne 
pa federacija komun? Ali je 
naš namen, da imamo enoten 
kulturni sklad in v njem vsaj 
minimalne materialne, funk
cionalne in kvalitetne nacio
nalne parametre, republiški 
etatizem? Ali pa naš pred
log, da imamo v nacional
nem okviru enoten sistem 
znanstvenoraziskovalnega de
la, kjer naj odločajo pred
vsem sami znanstveni razi
skovalci? Ali pomeni etati
zem naše zahteve glede oseb
nega dela, bitka v zvezi s 
tem v zvezni skupščini, pred
logi desetih slovenskih po
slancev? Ali so republiški 
etatizem zahteve, da naj bi 
bilo osebno delo nekoliko 
bolj pravno stabilizirano, da 
tega vprašanja ne rešujemo 
od mitinga do mitinga, od 
demonstracije do demonstra
cije? Ali je etatizem naš pri
spevek za programsko in na
črtno ureditev elektro gospo
darstva, ali pa naši sedanji 
načrti za programsko in ma
terialno ureditev in partici
pacijo celotne družbe pri pre
mogovnikih, pri železarnah, 
pri prometu? Ali pa nov za
kon, ki ga pripravljamo, da 
teze o delitvi po deli| ne bo
do tako ohlapne kot' so, ali 
pa naše prizadevanje, da po
stavimo nekatere stvari neko
liko bolj materialno in kon
kretno v okvire, v katerih bo
do potem samoupravljalci 
sami odločali? Ali naj še na
prej naštevam? 2elel bi po
vedati, da so vrata odprta, 
toda predlagam, da se kon
kretno tal z argumenti kriti
zirajo teza, odločitev, pred
log. zakon, sklep, zamisel, 
načrt. Zdi se mi, da se bo
mo sicer izgubljali v praz
nem prostoru. ^ .

Samo še eno Vprašanje, ki 
bi ga takole formuliral: ali 
samo splošna propaganda zo
per etatizem in birokratizem, 
ali samo splošna politična 
agitacija za samoupravljanje, 
ali pa tudi kritična analiza 
stenja znotraj samoupravlja
nja? Po mojem mnenju nd tu
kaj nobenega »ali«, ampak bi

moral biti »in«: politično
razkrinkavanje etatističnobi- 
rokratske ideologije in sta
lišč ter še vedno politična 
agitacija za samoupravljanje 
in hkrati tudi kritična anali
za obstoječega stanja zno
traj samoupravljanja. Po mo
jem je to platforma, na kate
ri bi morali komunisti in mi 
vsi skupaj delovati. Res je, 
da birokratskoetatistične ide
ologije (govorim sedaj o njih 
v zgodovinskem smislu) čr
pajo svojo moč bodisi iz pra
kse dosedanjega zgodovinske
ga razvoja socializma in iz 
zakladnice stalinizma v teore
tičnem pogledu, hkrati pa 
gradijo svojo akcijo na pre
majhni zrelosti in zavesti 
družbe ali njenih posamez
nih delov, na iluzijah, da je 
vse moč države, ki je edina 
pravična in edina v interesu 
delavskega razreda, delovne
ga človeka, toda zelo spret
no izkoriščajo tudi slabosti 
znotraj samoupravljanja. Da 
pa slabosti znotraj samou
pravljanja eksistirajo, je po 
mojem mnenju popolnoma 
jasno. Bili bi idealisti, ne pa 
marksisti in revolucionarji, 
če ne bi imeli do tega našega 
lastnega otroka kritičnega od
nosa. Tu se še vedno pojav
ljajo osebni in parcialni in
teresi na škodo širših. Pod 
fasado samoupravljanja se 
pojavljajo razne zahteve pa- 
razitizma, ostanki mezdne mi
selnosti, neučinkovitost, ne-

VINKO HAFNER pa je go
voril o socialni politiki, ozi
roma tistemu delu kongres
nega gradiva, ki se nanjo na
naša.

Po njegovem mnenju so 
stališča v gradivu zelo do
bro obdelana vendar kaže 
opozoriti na nekaj proble
mov.

Področje zdravstva je v 
gradivu obdelano celo pre
podrobno, saj so v njem sta
lišča, ki sodijo v posebno 
strokovno razčiščevanje zdrav
stva in njegove organizacije. 
Vtis ožje skupine, ki je to 
gradivo proučevala v komi
siji za družbenoekonomske 
odnose je, da so v kongres
no gradivo vnesli nekatere 
nerazčiščene razprave o prak
tičnih organizacijskih in dru
gih vprašanjih.

Posebej delikatno področje, 
ki ga ta dokument obravna
va, je prav vprašanje, rekel 
bi ljudske solidarnosti in še 
posebej jugoslovanske soli
darnosti pri ustvarjanju čim
bolj enotne ravni zdravstve
nega varstva v Jugoslaviji ali 
pa v vsaki posamezni regiji. 
Iz posameznih formulacij je 
občutiti pritisk na jugoslo
vansko javnost in na komu
niste, da je federacija v ob
liki posebnih izravnalnih skla
dov dolžna zagotoviti Jugo
slovanom ne glede na stop
njo ekonomskega razvoja, ne 
glede na razvitost zdravstve
ne službe, zdravstvene kultu
re in potreb, več ali manj 
zelo enotno raven zdravstve
nega varstva. To pa je prak
tično neustvarljivo. Ce bi to 
želeli uresničiti, bi to pome
nilo seveda neustrezno preli
vanje in poskus unificiranja 
službe na jugoslovanski rav
ni. Formulacije so pravza
prav nerazčiščene dileme ob 
splošnem zakonu o zdrav
stvenem zavarovanju in zdrav
stvenem varstvu, ki o njem 
razpravlja zvezna skupščina, 
in je čutiti poskus, da bi 
preko tega splošnega zakona 
vsilili stališča vsej državi in 
seveda tudi delovnemu člove
ku.

Ko je Hafner govoril o po
kojninskem zavarovanju, je 
menil, da je po oceni te 
skupine celo bolje obdelano 
od skupine zdravstvenega 
zavarovanja ter je stališča 
možno sprejeti, razen neka
terih. Pri tem je opozoril na 
vprašanje, ki se po njegovem 
mnenju ne tiče le slovenskih 
komunistov, ampak tudi ju
goslovanskih, in teh celo 
bolj. „

Glede položaja upokojencev 
smo se znašli v še bolj de
likatnem in še bolj nespre
jemljivem položaju, kakršen 
pa je v merilu vse države. V 
Sloveniji znaša povprečna 
pokojnina letos kljub poseb
nim usklajevanjem le pri
bližno 55 "/o povprečnega do
hodka aktivnih zavarovancev. 
Ce upoštevamo, da je v pov
prečju na eno pokojnino ve
zano vzdrževanje še enega 
človeka, potem živi tretjina 
slovenskih upokojencev pod 
slovenskim minimumom, to 
je izpod 450 dinarjev. Govor
nik je nato opozoril na zah
teve italijanskih delavcev ob 
nedavni generalni stavki, v 
kateri so zahtevali, da bi do
segla raven nacionalnih po
kojnin vsaj približno * 65 % 
povprečnega osebnega do
hodka. Pri tem je treba upo
števati, da za merilo položa
ja upokojenca m važno le 
razmerje do osebnega dohod
ka, temveč kolikšen je ta 
osebni dohodek. Cim nižji je, 
tem bližje so mu pokojnine. 
Zato je v vseh deželah z niz
kim osebnim dohodkom raz
merje med pokojninami in 
osebnimi dohodki približno

principialno slogaštvo in hkra
ti skoraj principialno intrigi- 
ranje, nedograjenost in marsi
kdaj funkcionalna pomanjklji
vost obstoječega sistema. 
Mnogi naši samoupravni or
gani se sestajajo in niso 
sklepčni. Nad to konkretno 
prakso družbenega razvoja 
sem tudi zaskrbljen. Ne mo
rem mimo nje. Ne govorim, 
kje so vzroki. Lahko so iz
razito birokratskotehnokrat- 
skega značaja. Ampak videti 
moramo, reagirati moramo. 
Srečujemo se s slabim po
znavanjem gradiva, o katerem 
morajo samoupravljalci odlo
čati. Odločanje in opredelje
vanje na podlagi občutkov, že
lja. emocij, ne pa na podla
gi stvarnih dejstev, argumen
tov, računov, številk, zame
njavanje želja s stvarnimi 
možnostmi, vse to so proble
mi, ki jih moramo videti tu
di znotraj samoupravljanja, 
se obrniti k njim, biti motor
na sila, da to samoupravlja
nje gradimo, izpopolnjujemo, 
ker je to najboljši, najtrdnej
ši in najsolidnejši odgovor 
birokratskoetatističnim špeku
lacijam, bodisi tistim, ki se 
delajo pri nas, bodisi tistim, 
ki imajo svoje mednarodno 
zaledje. Tako široka platfor
ma in tak vsestransko mobi
len in kritičen odnos lahko 
da rezultate in s takim dina- 
mizmom, s takim duhom m 
s takim pristopom bi sloven
ski delegati največ prispevali 
k uspešnemu delu IX. kon
gresa ZKJ.

bližje kot pa v deželah z vi
sokim osebnim dohodkom. 
Ce pa vse to primerjamo s 
slovenskimi razmerami, po
tem imamo opravka z očitno 
družbeno deformacijo in 
hkrati z veliko stisko v de
litvi narodnega dohodka ta
ko v Sloveniji kot tudi v pri
merjavi Slovenije z Jugosla
vijo.

Zakaj gre za deformacijo? 
Upoštevati je treba razmer
ja med tremi kategorijami 
potrošnje: osebno potrošnjo, 
družbeno potrošnjo in aku
mulacijo. Ce vzamemo druž
beno potrošnjo in akumulaci
jo v dani veličini (ta pa ni 
prevelika in je akumulacija 
celo relativno majhna), po
tem ostane samo še osebna 
potrošnja in problem njene 
prerazdelitve. Ce se znajdemo 
v položaju, da ob 100.000 lju
deh, ki žive v težavnih raz
merah, mislimo le na to, ka
ko bi povečali osebni doho
dek, morda tudi akumulaci
jo, ne pa tudi na kategorijo 
ljudi, iz katere smo sami zra
sli, ki je omogočila nastanek 
tega, kar imamo, se sami de
moraliziramo. Morda je to 
celo najtežji problem neure
jenih odnosov na področju 
socialne politike. Zato gre za 
določen element družbene 
deformacije, na katerega mo
ramo biti pozorni, da bi ta 
vprašanja v prihodnje ure
jali tako, kot nam naše eko
nomske razmere dopuščajo.

Glede jugoslovanskih rela
cij pa tole. Ce upoštevamo, 
da je narodni dohodek v Slo
veniji približno 73 odst. nad 
jugoslovanskim povprečjem, 
če je bil osebni dohodek lani 
14,5 odst. nad jugoslovansko 
ravnijo in če so hkrati vse 
pokojnine le 6 odst. nad njo, 
pokojnine starih upokojencev 
pa celo 1 odst. nad njo in 
če ob takem položaju nismo 
sposobni zbrati sredstev, da 
bi te odnose popravili, po
tem gre tako za našo lastno 
deformacijo kot za določene 
probleme delitve nacionalne
ga dohodka v Jugoslaviji, ki 
nesporno povzročajo, da ob 
relativno nizki aikumulativno- 
sti slovenskega gospodarstva 
nismo sposobni izločiti po
membnejših sredstev za ure
ditev tega tako težkega soci
alnega problema.

Potrebna bi bila pogloblje
na analiza, da bi mogli reči, 
kje bi bilo možno kaj korigi
rati na jugoslovanskem pla
nu. Ko pa se je postavilo 
vprašanje znižanja delovne- 
dobe za pet let in morebit
nih večjih ugodnosti za pred
časno upokojevanje in ko se 
je postavila objektivna mož
nost, da bo federacija uredi
la to vprašanje tako, da bo 
vsaka repubika napravila ti
sto, kar more, da bi se zna
šli v položaju, da bi repu
blike z nižjim nacional
nim dohodkom uresničile 
maksimalne zahteve svojih 
zavarovancev in upokojencev. 
Pri nas pa niti najbolj pere
čih problemov ne bi mogli 
urediti, ali pa bi odtegnili ne
normalno veliko akumulacije 
ali osebnega dohodka drugim 
kategorijam delovnih ljudi. V 
tem primeru bi se kaj hitro 
postavila kot protiteza pro
blem jugoslovanske solidar
nosti.

To vprašanje je treba po
staviti tako na ravna federa
cije kot tudi v naši lastni za
vesti in praksi.

Govornik je nato opozoril 
na formulacijo v predlogu re
solucije, po kateri je treba 
ustvarita ugodnejše pogoje za 
upokojevanje starejše gene
racije delavcev. Po njegovem 
mnenju je ta formulacija po
vsem nepotrebna in je le za

poznel odmev na že sklenjen 
kompromis na ravni federa
cije, da bi ublažili pogoje za 
predčasno upokojevanje. Tak
šen predlog je zdaj že v zve
zni skupščini.

Hafner je ob koncu pose
bej opozoril na nenehno za
gotavljanje pobudnikov takih 
rešitev, da ne bodo v niče
mer prejudicirale odločitev o 
ureditvi bodočega pokojnin
skega sistema. To zveni tudi 
iz kongresnega gradiva. Res
nica pa je drugačna. Vse kon
kretne materialne odločitve, 
ki predstavljajo pravice, pre
judicirajo za določeno dobo, 
včasih celo mnogo daljšo, kot 
pa jo je določil zakonodaja
lec, končne rešitve. V tem 
primeru pomeni to korak na
zaj, pa čeprav ne bi mogli 
razsojati, zakaj smo morali 
to v merilu Jugoslavije spre
jeti.

Vsako leto 
plan za 
pet let

povedano zaradi katerih ci
ljev uveljavljamo decentrali
zacijo in demiokrartdzacij o pra
vosodja. Poudarila je, da to 
delamo zaradi večje pravno 
varnosti občanov. V osnutkih 
dokumentov je procedura po
gosto označena kot uniformi
ranost. Toda če hočemo, da 
bo sodstvo demokratično or
ganizirano, mora biti tudi 
procedura zelo precizna, kar 
zagotavlja vsakemu občanu, 
ki prihaja na sodišče, da se 
bo njegov položaj vsestran
sko obravnaval. Spričo teh 
in podobnih pomanjkljivosti 
se je diskutantka zavzela za 
ustrezno izpopolnitev kongre
snih dokumentov.

DANICA JURKOVIČ je kot 
predsednica komisije CK za 
medrepubliške in mednacio
nalne odnose opozorila dele
gate na tiste dele resolucije, 
ki govore o medrepubliških 
in mednacionalnih odnosih. 
V njih so uveljavljena splo
šna načela, ki jih je treba 
zagovarjati in v ničemer spre
minjati. V imenu komisije pa 
je povedala nekaj pripomb k 
resoluciji, zlasti k delu o 
družbenoekonomskem siste
mu, ki ga bo treba v marsi
čem spremeniti.

Kako je s solidarnostjo 
v zdravstvenem varstvu

Inž. IVAN GORENC je go
voril o planiranju. Po njego
vem mnenju je v predlogu 
resolucije poglavje o družbe
nem planiranju dokaj neja
sno. V njej je poglavje o 
tem, da so nosilci družbene
ga planiranja osnovne celice 
združenega dela. S tem se 
strinja. Iz besedila resoluci
je pa veje, da je planiranje 
širših družbenopolitičnih sa
moupravnih skupnosti zgolj 
seštevek planov nižjih skup
nosti. S tem pa se govornik 
ne strinja.

Potem pa je razvil misei, 
da je bila ena izmed slabih 
strani dosedanjega planiranja 
v tem, da smo planirali za 
čisto določena obdobja. Raz
mere pa se spreminjajo in se 
je v življenju dogajalo mar
sikaj drugače, kot pa smo 
planirali. Zato se je zavzel 
za tako imenovano drsno 
oziroma verižno planiranje. 
To naj bi potekalo tako, da 
planiramo na primer za ob
dobje petih let. Ko mine pr
vo leto, oziroma neko dogo
vorjeno obdobje, preverimo, 
ali postavke še držijo. Ce ne, 
potem ustrezno korigiramo 
plan za preostala štiri leta 
in dodamo še za naslednje 
peto leto. Tako vsako leto 
planiramo za nadaljnjih pet 
let.

CIRIL ZLOBEC je kritizi
ral odstavek v osnutku reso
lucije, ki govori o kulturi. 
Dejal je, da ta odstavek ne 
govori o ničemer drugem kot 
o tem, da se ZK deklarativno 
izjavlja za svobodo ustvarja
nja, za samoupravi j alske od
nose itd. To je deklaracija 
nečesa, kar je lahko samo 
osnova za kulturo, ne more 
pa biti niti program niti ak
cija niti stališče ZK do kul
ture. Druga hiba osnutka je 
med vrsticami skrit očitek, 
da v kulturi marsikaj ni v 
redu zaradi tega, ker kultur
ne institucije niso znale v 
takšni meri kot druga pod
ročja uveljaviti in razviti sa
moupravljanja. Moram pri
znati — je nadaljeval disku- 
tant — da je bilo na raznih 
sestankih večkrat opaziti, da 
kultura, žal, še zmeraj rajši 
pristaja na tako imenovane 
etatistične postavke, proti 
katerim se osnutek resoluci
je bori, kakor pa da bi spre
jela povsem abstraktne in 
negotove perspektive, ki jih 
osnutek ponuja kulturi, to je 
abstraktno dogovarjanje, na 
katerem naj bi temeljilo na
daljnje financiranje kulture, 
kar pa predpostavlja zelo vi
soko zavest občana in ureje
ne ekonomske odnose.

Diskutant je v imenu ko
misije za idejna vprašanja na 
področju kulture dejal, da je 
odstavek, ki govori o kultu
ri, nesprejemljiv. Zato je ko
misija sklenila, da bo na 
kongresu dala spreminjevalni 
predlog. Pri tem gre za to, 
da bi o nasprotju z abstrakt
nostjo sedanjih formulacij 
skušali kolikor mogoče ob
jektivno oceniti današnje sta
nje v kulturi in poudariti 
vsaj tiste skupne poteze, • ki 
so sprejemljive za vse jugo
slovanske narode in narod
nosti.

FRANCE POPIT je izrazil 
zadovoljstvo nad tem, da je 
Stane Kavčič v svoji razpravi 
podprl oceno nesamouprav- 
nega menažerstva, dano v 
uvodnem referatu. Prav tako 
mu je bila všeč vehement
nost, s katero je Stane Kav
čič interpretiral svoje pogle
de na republiški etatizem. 
Zaradi večje jasnosti je di
skutant ponovno prebral ti
sti del svojega referata, v ka
terem je govora o nevarnosti 
republiških etatizmov v jugo
slovanskem prostoru.

FRANCKA STRMOLE je 
povzela iz javne razprave ne
katere konkretne pripombe 
in predloge, tako h gradivu 
kot tudi k osnutku resoluci
je, ki se nanašajo na pravo
sodje. Dejala je, da je v teh 
aktih poleg naprednih misli 
glede razvoja pravosodja tu
di ne.taj tez, ki so s tem v 
nasprotju oziroma ne opre
deljujejo političnih ciljev, ki 
jih želimo doseči na tem po
dročju. Med drugim ni jasno

MOJCA DRCAR-MURKO pa 
je govorila o predlogu doku
menta, ki govori o odnosih v 
mednarodnem delavskem gi
banju in mednarodni politi
ki. Po njenem mnenju je iz 
predloga premalo videti, da 
je nastal po avgustu 1968 in 
je bil kongres italijanskih ko
munistov glede tega določnej
ši v ocenah. Meni, da diha iz 
predloga precej »državniške 
primernosti« in da so v njem 
v mnogočem ponovljene že 
znane ugotovitve.

Ko to poročamo, plenum 
še traja.

Kako z 
državnim 
kapitalom
Iz predvčerajšnje razpra
ve v gospodarskem zbo

ru zvezne skupščine
BEOGRAD, 6. marca. Go

spodarski zbor zvezne skup
ščine je včeraj popoldne ob
ravnaval tudi predlog ZIS o 
ureditvi problema tako ime
novanega državnega kapitala.

Poslanec Stjepan Kapusta 
je dejal, da predlagane spre
membe osvobajajo takoime- 
novane zvezne banke, da bi 
še naprej nosile rizik ter iz
vrševale intervencije pri iz
polnjevanju obveznosti fede
racije. Potemtakem prehaja
jo te banke s spremembo re
žima o državnem kapitalu, ki 
znaša okoli 24 milijard din, 
v položaj, ki bo še bolj. pri
vilegiran kot je bil doslej. 
Predlagal je, da zaradi tega 
omenjenega vprašanja ne bi 
kazalo reševati v naglici, tem
več naj bi celotno zadevo od
ložili, da bi lahko poiskali 
boljše rešitve. Poudaril je 
tudi, da v načelu ni proti te
mu, da bi ta sredstva porabi
li za odplačilo tujih kreditov, 
financiranje nerazvitih repu
blik in krajev ter kreditira- 
nje izvoza.

Poslanec Ivan Bukovič j« 
predlagal, naj bi celotno za
devo obravnavali po rednem 
postopku. Izrazil je tudi 
dvom, če so v predlogu zaje
ta "vsa sredstva državnega ka
pitala, ker je po njegovem 
mnenju njegov obseg daleko 
večji. Način, ki ga predlaga 
izvršni svet za rešitev tega 
problema pa je nejasen, za
to naj bi posebna komisija 
skupščine omenjena vpraša
nja še preiskala. Dragan Bla
ževih je nato v imenu odbo
ra za družbeni plan in finan
ce predlagal, naj bi sprejeli 
predlog ZIS. Zvezni sekretar 
za finance Janko Smole je 
poudaril, da so zvezni organi 
pripravljali predlog o uredi
tvi tega vprašanja od aprila 
lanskega leta, ko je bila 
sprejeta resolucija o izvaja
nju srednjeročnega plana, v 
kateri je bilo določeno, ka
ko je treba to vprašanje ure
diti. Že tedaj se je ZIS po
svetoval s širokim krogom 
zainteresiranih dejavnikov. V 
zakonskem predlogu je tudi 
dosti jasno povedano, kaj se 
smatra za državni kapital.

Djordje Strižak se je za
vzel, da bi predlog sprejeli, 
in dejal, da se je reševanje 
tega vprašanja preveč zavle
klo in da že škoduje gospo
darstvu. Direktor investicij
ske banke Milenko Bojanih 
pa je dejal, da so bila že le
ta 1966 točno ugotovljena 
sredstva državnega kapitala in 
da je te ugotovitve mogoče 
vsak trenutek preveriti.

Jože Turnšek je menil, da 
se Je treba zavzeti za to, da 
bi ta sredstva izdvojili na po
seben račun. Po njegovem 
mnenju pa je spričo dejstva, 
da so ta sredstva že plasira
na v investicijah, sedaj po- 
sebno pomembno, da bi iz
delali ustrezen koncept, ka
ko bodo sredstva po 1. 1970 
vrnjena gospodarstvu.
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Pogajanja 
v zraku

Sklep, da bodo začetek le
tošnjega zasedanja razoro 
žitrenega odbora v Ženevi 
pre ozil: na IS marec na zah
tevo sovjetskega m ameriške
ga delegata, ne pomeni, da 
ZDA in Sorjetska zveza za
vlačujeta s pogajanji o razo- 
rožttvi. Sestanek je bil odlo
žen zaradi temeljitejše pri- j 
p-ave. Nasprotno. Moskva in 
l Vashmgtor. nestrpno čakata 
ne samo na nadaljevanje de- i 
la ženevskega odbora, ampak [ 
tudi na druge stike, ki naj j 
bi v bližnji prihodnosti orno- ! 
gočili sestanek med Ntzonom j 
in sorjetskimt roditelji.

To nestrpnost ah neučaka- j 
r.ost je čutiti na obeh stra- j 
neh. »Sovjetska vlada ima za j 
nujno jjotrebno ponovno po- : 
trditi, da je pripravljena za- j 
četi z vlado ZDA resno tsme- ' 
njavo mnenj o jiomembnem \ 
vprašanju — omejitvi in nato > 
zmanjševanju števila strateš- j 
kih sredstev za prenos atom-1 
skega orožja, vštevši antira- 
ketne sisteme.« je dejal pred
stavnik sovjetskega zunanjega 
ministrstva Zamjatin na ti
skovni konferenci v Moskvi

Tudi z ameriške strani je 
bilo v zadnjih dneh slišati 
dosti podobnih izjav. Zagovor
niki graditve antiraketnega si
stema v ZDA trdijo, da so Ru
si porušili raketno ravnotež
je. ko so začeli graditi anti• 
raketni sistem okrog M os k- i 
ve in Leningrada. Toda števil- i 
ni strokovnjaki opozarja 10. ! 
da so ga najbolj jmrušili Ame- ! 
ričani z najnovejšo raketo ' 
Minuteman-3. ki ima doseg | 
UJMO kilometrov m lahko no- j 
si reč atomskih nabojev za i 
različne cilje.

Zato se enim m drugim mu- i 
di. Zanimivo je spremljati od
nos Moskve do Nizona. Pre
den je postal predsednik, je 
bil v ZSSR pravo strašilo, po 
20. januarju in med obiskom 
v Evropi pa je sovjetski tisk 
zelo obzirno in prizanesljivo 
pisal o njem.

Pogajanja so življenjskega 
pomena za Nizona in za sov
jetske voditelje. Et ro.ua ne mo
re dosti pomagati Nizonu. ko 
skuša razrešiti svoje jiog.avit- 
ne probleme. Potreben mu je 
kompromis v Vietnamu in 
v oboroževalni tekmi, da bi 
dobil denar za usjtešno reše
vanje socialnih, rasnih, go 
spodarskih in jiolitičnih vpra
šanj doma. Tudi sovjetski vo
ditelji imajo podoben pro
blem. Skrbi jih Kita iška. a 
misliti morajo tudi na dviga
nje življenjske ravni svojega 
prebivalstva. Prav tako bi ra
di preprečili Arabcem, da ne 
bi naredili kake neumnosti, 
kakrr bi rad Nizon spameto
val Izraelce. Obema ie potre-

J22E33 NAIVNO VPRAŠANJE

»Oprostite, toda ni mi povsem jasno, zakaj sem zdaj v dobrem položaju 
za pogajanja.« The International Herald Tribune. Pariz

Moskva: neuvrščeni naj 
bi bili rezerva tabora

Glasilo sovjetskega zunanjega ministrstva razpravlja o politiki neuvršča- 
nja — Ni jim všeč tretja sila, ki bi motila njihovo dogovarjanje z ZDA
OD NAŠEGA STALNEGA DOPISNIKA

MOSKVA, 6. marca — (Po telefonu) Nadaljnje razvi
janje koncepta — okoli katerega se zbirajo neuvrščene 
države in uravnava njihove politične akcije — je tema 
razmišljanja, ki ga je pravkar objavilo neuradno gla
silo sovjetskega zunanjega ministrstva »Medžunarod- 
naja žizen« v svoji marčni številki..

Odmevi v svetovnem tisku na 
sovjetsko-kitajski incident
Ponekod so celo zasenčili vesti o Berlinu in »Apollu«

Zadeva je navidez neverjet
na, vendar pa resnična: če
prav SZ v preteklosti nikdar 
ni zamudila priložnosti, da 
ne bi dopolnjevala, grajala 
ali celo napadala politiko ne- 
uv ščanja se v članku z na
slovom »O nekaterih vpra
šanjih politike neuvrščanja« 
avtorja Klimov in Laptev po
stavljata v obrambo »izvir
nih načel okoli katerih so 
se v zadnjih 15 letih zbirale 
države nasprotnice blo
kov. kolonializma in hegemo
nizma.« Kajpak gre za inter
pretacijo skozi sovjetsko zu
nanjepolitično prizmo.

Osnovna dilema, ki jo čla
nek posredno in implicitno | m čel 
po-tavija je namreč dilemi, 
ali naj bo zbiranje neuvršče
nih samostojno politično gi
banje ali pa mednarodno 
politična rezerva socialistične
ga bloka oziroma same SZ 
ki s, tudi v tem članku pri
držuje vlogo osvobodite
lji zatiranega človeštva 

Prav možnosti — da bi 
namreč bili neuvrščeni .sa
mostojna politična sila, ka
tere namen je preseganje 
blokovske omejenosti in he
gemonizma velikih sil v med
narodnih okvirih — avtorja | ti

žave niso pokazale pretira
nega zanimanja« — pritegni
lo pozornost k samemu pred
logu in k politiki neuvršča
nja v celoti Delni povod za 
to Je bila po mnenju avtor- 
iev povečana mednarodna na
petost v zadnjih mesecih 
minulega leta. zaradi česar 
so mnoge neuvrščene drža
ve »v soglasju z na?-el- beo
grajske in kairske deklaraci- 
ip oofrtile svoio antiim -er-'- 
alistično pozicijo in jo pod
krepile z zunanjepolitičnimi 
akcijami«. Vendar pa — raz
prave so šle »v nekaterih dr
žavah po drugi poti«, po po
ti revizijp mnogih omovnih 

politike neuvršča- 
nja. Konkretno- noiav‘li so 
se poskusi »zoperstaviti ne
uvrščene države deželam so
cialističnega sistema«.

Dn s" Ip vse to zgodilo oo 
češkoslovaški invaziji in za
radi p1«, postme iacoo v na- 
dalievaniu članka Zanimivo 
]p dn so v soviptsk' publi
cistiki tedaj Jugoslaviji oči
tal1 o-*=topanie od nače’ ne
uvrščanja češ da bi mora
la nevpzpon drsava tpk*ne 
zadevp v sk’adu z načpn pr), 
litike nevezanosti prezre-

B PAHOR

___ . , Še o »kriminalni provokaciji

ssts .-ur — i jrffisusrrsjE-
skem dejanju, ki je bilo 
-torjeno z mračnim: cilji«. Al
banski tisk pravi, da je ob
rnjeni incident »del skupnega 
načrta sovjetskih revizioni
stov in ameriških imperiali
stov«, načrta, ki je naperjen 
proti LR Kitajski, proti re
voluciji in proti socializmu. 

BOLGARIJA. Partijsko gla-

Mir v megli
Včeraj se je končala še 

ena plenarna seja na aveniji 
Kleber. ne da bi prinesla kaj 
bistveno novega, pač pa so 
ostale v zraku prejšnji teden 
izrečene ocene z »druge stra 
ni mize«: Nizon je še slabši 
kot Johnson in p j vsem vi
dezu ne želi miru v Vietna
mu. Isto ie rčerai ponovila 1 ganiziranjem obmejnih provo-

Dogodki na sovjetsko-kitajski meji in razplet, ki je 
sledil incidentu vzbujajo pozornost vse svetovne jav 
nosti; v Ameriki so poročila o demonstracijah na Ki
tajskem zasenčila celo vesti o berlinski krizi in o pole 
tu »Apollo 9«. Kako svetovni tisk reagira na dogodke 
•n kako jih ocenjuje?

ALBANIJA. Usti Zeri i Po-1 kitajsko provokacijo«. Agen-
... cjja pAp javlja ^ peklnga

da se v kitajski prestolnici 
širi protisovjetska gonja, ki 
»spominja na vroče dni iz 
kulturne revolucije«. Agenci
ja pravi da »Peking neuteme
ljeno zavrača sovjetsko pro
testno noto«, in obtožuje ki
tajske voditelje za »avanturi
stični kurz, ki vodi v zaostro
vanje sovjetsko-kitajskih od
nosov«.

punt, tfa-a.kimi in albanska 
agencija ATA so brez pridrž- 
kov podprli kitajsko verzijo 
o dogodkih. Albanski tisk pi

PAP spravlja protisovjetske 
demonstracije v Pekingu v 
zvezi s pripravami na IX. kon
gres KP Kitajske in meni d«

Objavil je glavne elemente iz 
sovjetske in iz kitajske urad
ne verzije o dogodku.

ZDRU2ENE DR2AVE AME- 
RlKr. New Y.:rk Times me
ni, da je sovjetsko-kitajsko 
sovraštvo, ki je obstajalo tu
di dusiej preraslo v novo še 
hujšo obliko Lis: izraža mne
nje, da bo »stopnjevanje, ki- 
tajsko-sovjetske napetosti, ne 
glede na vzroke, ki so ga iz
zvali. verjetno konstruktivno 
vplivalo na razvoj v Evropi, 
posebno na vse bolj občutlji
vi položaj okrog Berlina. Sov- 
•p =i:-i z--."-n se je vedno dr-1 
žala temeljnega načela, da se 
je treba izogniti istočasnim 
vojaškim spopadom na evrop
skih in na azijskih mejah Sov
jetske zveze.

BRITANIJA. Daily Telegraph 
vidi v incidentu »priložnost

članka praktično sploh ne 
priznavata: postavljata nam
reč umetno dilemo — ne
uvrščene države lahko delu-

PJpoek v tei zve-- u<rotav- 
j ija, da so pojav neuvrščeno- 
| sti »social1 stične države 
ugodno ocenilp« (kar mimo-

jejo ali z nami »kot rezer- ' g-»de oovedano. ne ve’*a_
va« ali pa bodo delovale po v-a obdobja in za vse akci- 
načelu nevtralnosti to je je neuvrščenih). Te države
ekvidistance med obema blo
koma. kar po sovjetski in
terpretaciji pomeni praktično 
sodelovanje z zahodnim im
perializmom.

politika neuvrščanja ne po
meni, da so nevezane drža
ve indiferentne, kar zadeva 
spopad med imperialistični
mi in izkoriščevalskimi sila
mi na eni strani ter silami 
osvobajanja na drugi. Med
tem ko socialistični blok že 
kar aprioristično, se pravi v 
vsakem konkretnem primeru, 
na hitro izenačita z drugo 
skupino sil, s silami osvoba
janja, se člankarja hkra
ti odpravita odkrivati »de
javnike«. Najdeta jih vse, ra
zen e lega samega primera, 
v Jugos’aviji. To so pred
vsem sodelavci »Mednarodne 
politike«, ki pišejo članke, s 
katerimi se v znani »pojem 
neuvrščenosti namerno vnaša 
zmeda« Zmeda pa se vnaša 
zato ker avtorji »puščajo v 
promet« nove kriterije za de
litev držav sodobnega sveta 
na velike m majhne, na rev
ne in bogate, na jedrske in 
ne-edrske Pri tem kaioak 
pride do zmešniave — tako 
ugotavljata avtorja — zato, 
ker se v istem košu zna ide
jo države s povsem rariični- 
mi socialno-eknnomskimi ka-

V Jrakuj spet

BEJRUT, 6. marca (UPI). 
Kot sporoča bagdadski ra
dio, so postavili pred ira
ško revolucionarno sodiš
če novo skupino. Tožilec 
je zahteval za 3 obtožene 
smrtno kazen. Kot je re
čeno. so obtoženi vohun
stva v korist »neke tuje 
sile«; baje so pošiljali ši
frirana 'vohunska sporoči
la, ki so povzročila škodo 
iraškemu gospodarstvu. 
Bagdadski radio poudarja, 
da so oblasti zaplenile od-namreč. zagotavljata avtorja,

nastopajo zoper vse oblike | dajnik, ki so ga uporab- 
tlačenja in izkoriščanja. Ci- j ljali obtoženci, 
lji so torej — v sovjetski iz
vedb. — že v naprej in za

Slika neuvrščenja kakrš- j vselej -'entični, pri čemer 
porodi iz te analizena se

ima dvoje 
nasprotujočih si delov. Na 
eni strani — to je v koncep
tu večine neuvrščenih držav — 
so neuvrščeni samostojno po
litično gibanje, ki deiuie za 
preseganje blokov s konkret
no antiimperialistično in an-

pa je »popolnoma jasno, da 
diametralno ; je uresničitev antiimperi- 

a.ist.čmh in a.itikjloma nih 
ciljev politike neuvrščanja v 
odločilni meri odvisna od 
podpore socialističnih dr
žav . . .« Formulacija »v odlo
čilni meri« dovolj jasno pri
ča o deianski vsebini te mi-

tihegemonistično politiko in j sli: brez odločilne podpore 
si prizadeva za politiko ena- socialističnega bl^ka so ne

Južni Jemen obto
ži? ie Britanijo

rakteristikami, se pravi na
predne in reakcionarne, im
perialistične in socialistične.

Očitno je avtorjema na 
tem mestu napoti prožnost, 
s katero si neuvrščeni sme
jo in celo morajo izbirati 
zaveznike za dosego svojih 
konkretnih ciljev, seveda takš
nih, ki vodijo k osvobaja
nju. To na splošno. Konkret
no pa moti avtorja — to je 
pojasnjeno le nekaj vrst da
lje — dejstvo, da je inva
zija na Češkoslovaško opozo
rila neuvrščene države, da 
SZ ni samo socialistična, 
marveč tudi »velika«, »jedr
ska«. itd. država.

Da sovjetski diplomaciji ni
so všeč prizadevanja za 
ustvarjanje široke fronte ne
uvrščenih. je razvidno tudi 
iz nadaljnjega razmišlja
nja. Tudi tu so marsičesa 
krivi v Beogradu in sicer za
radi napovedi, da bo predla
gana nova konferenca neuvr
ščenih mnogo širša od dose
danjih sestankov.

Avtorja zoper visoko števi
lo udeležencev načelno nima
ta ugovorov, toda ras: sode- 
luiočih ima svoje »naravne 
meje«: privrženci neuvršče
nosti — tako uči »Medžuna- 
rc-dnaja žizn« — so ,-rot kri
terij za združevanje vselej 
postavljali zahtevo, da pri
zadeta država ne sodi v no
benega od obeh blokov In

Dajan: 
potrebna je 
trša politika

Posveti o Srednjem vzho
du v Parizu in VVashing- 
tonu - Bomba v Jeruza

lemu

NEW YORK, 6. marca (UPI, 
MENA, AP). Ameriški velepo
slanik v OZN Yost je odpo
toval na posvetovanja v Wa- 
shingtcn v zvezi s predvide
nim sestankom štirih velesil 
o Srednjem vzhodu.

Osebni odposlanec predsed
nika ZAR Naserja Mahmud 
Pavzi se je v Parizu danes 
pogovarjal s francoskim pre- 
misrom Murvillom.

Izraelski vojaški predstav
nik je sporočil, da so izrael
ske sile na vzhodni obali Su
eškega prekopa danes s to
povi napadle egiptovske po
ložaje, si so onstran preko
pa. Izraelski državni radio pa 
poroča, da je v študentski 
restavracije hebrejske univer
za v Jeruzalemu eksplodirala 
bomba, ki je ranila več lju
di. Do eksplozije je prišlo ob 
11.35 uri po krajevnem času, 
ko je bilo v restavraciji pri
bližno . 250 študentov. Trdijo, 
da ni bil nihče mrtev. V ne
ki banki v mestu TVsmalahu 
na zasedenem arabskem o- 
z.rni u e eksplodirala ročna 
bomba in ranila nekega 
uslužbenca

Izraelski obrambni mini
ster Dajan je znova vztrajal 
pri tem. ,da je potrebna bolj 
trdna politika Izraela na za
sedenem arabskem ozemlju. 
Izrael se naj ne bi nikoli od
rekel takim araoskim ozem
ljem. kot je na primer N1^ 
blus Arabci naj bi se zdru* 
žili z izraelskim gospodar
stvom zlasti tisti, ki žive na 
območju Gože in ob zahod-prav tu so Jugoslovani spet

krivi »revizije izvirnih na- j nem bregu Jordana, 
če!« z mislijo, da bi morala i 
biti konferenca kar najbolj j _ , . „ „, .
široka, da bo lahko uspešna.! rCSlK8J CftSKOSlCVS”
Reviziia se skriva že v sa
mih poskusih, pravi članek, 
da bi stari naziv konference 
zamenjali z novim, na pri
mer »konferenca neuvrščenih 
in enako mislečih« in podob
no. S tem se v krog neuvr
ščenih odpirajo vrata pripad
nikom zahodnega bloka, za
pirajo pa se pred socialistič
nimi državami, piše »Medžu- 
narodnaja žizn«. Takšen ne- 

. razreden pristop oa na1 bi , .
KAIRO, 6. marca (AFP). | seveda škodil samim neuvr- ' javlja danes v celoti odprto 

" - • ' - pismo iti s, ga slovaški knji
ževniki napisali zvezi sovjet-

škš kniiževnški
niso šli 
v Budimpešto

PRAGA, 6. marca (Tanjug). 
Danes ni več uganka, zakaj 
češki m slovaški pisatelji ni
so šli na sestanek književni
kov socialističnih držav v 
Budimpešti Glasilo slovaške 
zveze književnikov »Listy« ob.

kopravnosti brez vmešavanja. 
Njihov cilj je osvobajanje 
izpod tujega pritiska v kar 
največji meri z lastno akci
jo. Na drugem polu podobe 
je skica, ki :o — gotovo ne 
brez avtorizacije zaščitnikov

“j?^ i ^ a -poSSKuti^

jetsfco verzijo o dogodku List 
p.šc-. da se je »Kitajska z or-

oospa \guyen Thi Binh. na. 
mestniea šefa delegacije 
FXO. ki se mudi v Londonu

.sacij uvrstila v skupn-> fron
to z ameriškim: reakc:onar- 

; mmi silami m z zahodnonem-
kot gostja laburistične par - sk:mi revanšisti.« List pravi, 
lamentarne skupine Po dru j -** 30 »Kitajci ta napad vna-
gi strani pa je v salon za 
mednarodne konference v 
Parizu legla senca negotovo
sti okrog tega. kako bodo 
ZDA »odgovorile« na že več 
kot teden dni trajajočo ofen
zivo FNO v Južnem Vietna
mu: negotovost izvira iz ne
jasnosti v razlagi »pogojev« 
ali »okolnosti«. na podlagi 
katerih se je Johnson odlo
čil. da ustavi bombardiranje 
DR Vietnama.

Ko se je Nizon vrnil v 
Ameriko, je jamo izrazil pri
znanje Sovjetski zvezi za do
bre usluge, ki jih je nudila, 
da so se pariška fiogajanja 
začela: prav tako je jiouda 
rit. da se bo IVashington 
bolj zanimal za Evropo kot 
v preteklosti. Iz česar bi 
smeli sklepati, da bo mir v 
Vietnamu logično dobil prio
ritetno mesto na spisku 
problemov, ki jih mora re
publikanska administracija 
urediti Kljub temu jxi se 
vedno bolj trdno vsiljuje ob
čutek. da so joanški razgovo
ri globoko zamrznili in da 
nad njihovo usodo celo lebdi 
negotovost spričo tega. ker 
še ni znano, kakšna jmteza 
bo ž ameriške strani sledila 
ofenzivi FNO

Veliko ljudi v IVashir.gto- j 
nu misli, da se je Johnsonu f 
iz osebnih ambicij »preveč

prej pripravili, tako da bi ča
sovno soupadei z volitvami v 
Zahodni Nemčiji«. »Ti dve 
provokaciji bonskih revanši- 
stov in Maove skupine pove
zuje skupen cilj«, končuje 
»Rabot mčeskoe deio«.

MADŽARSKA. Radijska po
staja Kosuth je dogodek oce
nila kot »incident, ki so ga 
povzročili Kitajci«. O demon 
stracijah na Kitajskem pa ra
dijska postaja pravi, »da niso 
nov pojav v politiki pekinške
ga vodstva, marveč neposred
no nadaljevanje metodične 
protisovjetske gonje, ki traja 
že mesece m leta.«

POLJSKA. Poljski tisk je do
godek ocenil kot »oboroženo

Tržaški župan 
v Kopru

KOPER. 6. marca. — Pred
stavniki tržaške občine z žu- 
panom inž. Marcellom Spac- 
cini jem na čelu so danes ob
iskali Koper. S predstavnik: 
občine, ki jih je vodil pred
sednik občinske skupščine 
M:ro Kocjan, so se pogovar
jali o možnostih tesnejšega 
sodelovanja, med obema so
sednima področjema.

V središču pozornosti da
našnjih p govorov je bilo

svoje pristašp na platformi 
avanturizma in šovinizma. 
(Osnovna misel VIII. kon
gresa je bila: nerazrušljivo 
in večno arijateljstvo med 
ZSSR in LR Kitajsko — op. 
ur.)

ROMUNIJA. Romunski tisk

n.J,! ™RČ!!f"iZti f:as PO k,:!‘ W zadržuje in spušča z ve- 
PnPraV’ n°V rise. skratka rezerve, ki mo

ra čakati, da bo SZ. ko bo
do zadeve dovolj zrele, iz- 

Allgemeine pravi, da so inči- ; polnila svojo mesiansko vlo- 
dent: na tem področju posta- go in jo osvobodila

»veliki skok naprej«
ZR NEMČIJA. Frankfurter

li že tradicija. »Toda množič- i 
ne demonstracije kažejo, da I

Članek namreč ugotavlja v 
uvodnem delu. da je prišlo

*«• (Mcvnm unii/M tj mjjrtzt rt | . ------ —
mudilo za konferenčno mizo vr.ed drugim.' kako speljati
p Parizu«, m da je s tem 
svojemu nasledniku otežit 
delo. Vsekakor drži. da Ni- 
zonova administracija še 
nima izdelanega načrta za 
politiko v Vietnamu, čeravno 
je njen šef v predvolilni 
kamjjanji [postavljal konec 
vietnamske vojne kot svoj 
prioritetni cilj. Dokler načrt 
za vietnamsko joolitiko p 
VJashmgtonu ne bj dokončno 
izdelan, ni pričakovati, da 
bi se v Parizu stvari pre
maknile z mrtve točke. To 
pa se zelo verjetno ne bo 
zgodilo, dokler Nizon ne bo 
Ojzravil svoje azijske turneje, 
da se z zavezniki v Aziji po
svetuje o Vietnamu, kot se 
je v Evropi o Sovjetski zve
zi Seveda pa se medtem 
lahko zgodi marsikaj, kar bi 
utegnilo spraviti v nevarnost 
monotono tedensko sestaja
nje za okroglo mizo na ave
niji Kleber. M ŠUŠTAR

odcep bodoče avtomobilske 
ceste prot: Trstu, da bi naj
bolj ustrezala obema pod 
roč jem a.

Tržašk; gostje so si opol 
dne ogledali luške naprave, 
obiskal: pa so tud: Interev 
ropo. Predsednik koprske ob
činske skupščine jim je pri
redil kosilo v hotelu »Simo
nov zaliv« v Izoli.

GUSTAV GUZEJ

Češkoslovaška 
hoče svoje zlato

PRAGA — ZDA še vedno 
niso vrnile CSSR 45 ton zlata, 
ki so ga zaplenili nacisti. Ča
sopis »Lydova demokracie« 
piše. da kažejo ZDA do Če
škoslovaške predsodke in da 
tej državi ne marajo priznati 
statusa pooblaščene države v 
trgovini, četudi je Češkoslo
vaška članica GATT.

... . -se ie Peking pripravljen spu- v minulem letu do vrste sti
le informiral svoje bralce o ; stiti v veliko propagandno ak- kov med neuvrščenimi kar 
incidentu brez komentarjev, ci.io proti Moskvi « je - »čeprav afroazijsice dr-

uvrščene države brezmočne, 
zato naj se še kar v naprej 
m za vse primere uvrste tja
kaj, kamor apriori sodijo.

Vse to je. kot sodijo avtor
ji članka jasno vsem, ra
zen nekaterim »dejavnikom«, 
ki se, »jasno, ne izrekajo od- 
x rito zoper politiko neuvr
ščanja kot takšno, marveč 
skušajo njena načela obrav
navati tako, da njihova stali
šča dejansko gredo na roko 
imperialističnim krogom«.

Kdo so ti »dejavniki«?
Medtem ko med utemelji

telj: nače! neuvrščanja nava
jata Nehruja in Naserja 
(predsednik Tito se avtorju 
očitno ne zdi vreden omenja
nja), ugotavljata pisca, da

Predsednik republike Juž- 1 sčenim. k: so hočeš nočeš
El sabi je obto- ' odvisni od sooialističnaga blo 

zil britansko vojaško le- - ■ -
taistvo, da je bombardira
lo nekatera območja nje
gove države. Tako piše ka
irski Ust »Al Gumhuria« 
ter opozarja, da ima Ve
lika Britanija letalska opo
rišča na jugu Arabije.

Južnoafriška vlada 
se hoii blokade

CAPETOWN, 6. marca 
(UPI). Južnoafriški premi
er Worster je izjavil, da 
je njegova vlada, začela 
pripravljati zaloge najvaž
nejših proizvodov, če bi 
bili morda odrezani od 
ostalega sveta zaradi boj-
lrofo in v>rv^r\KvilU «i___l: -

ka. kajti moč tega bloka je 
»najbolj zanesljiva garancija 
za razvoj neuvrščenih dr
žav«.

Članek se tako zavzema za 
»tesno povezovanje« se pra
vi praktično podrejanje ne
uvrščenih držav blokovski po
litiki, na drugi strani pa za 
omejevanje števila udeležen
cev morebitne konferen
ce. Posebno druga zahteva 
pa ima že povsem operativni 
značaj, pomemben za seda
nji trenutek akcije neuvršče
nih: le-ti namreč niso brez
oblična množica, marveč so 
— ker ne živijo v epruveti, 
vplivajo blokovske relacije tu
di nanje — v takšni ali dru-

Sovjetsho - kitajski odnosi o)

Reke Ussuri si ni izmislil Mao
Mejna reka med Sovjetsko zvezo in Kitajsko si zelo rada koplje novo pot

—°ta,»n P0^0!30!!1 okoliš- | gačni meri odvisni od te 
cin. Mnoge države so pre
kinile trgovino z Južno Af
riko zaradi rasistične po
litike njene vlade.

Ob daljni, v Evropi komaj komu znani, reki Ussuri 
na Daljnem vzhodu pokajo puške. Ussuri, katere tok 
je dolg okrog 900 km. izvira sredi pogorij sovjetskega 
daljnovzhodnega Primorja, teče po meji med Sovjet
sko zvezo in Ljudsko republiko Kitajsko ter se neda
leč od Habarovskega izliva v Amur. Usuri, kakor vedo 
povedati zemljepisci, ni kaj prida primerna za mejno 
reko. Posebno njen srednji, pa tudi spodnji tok, sta 
zelo živahna. Na široko se vodovje Ussurija razliva 
po dolinah in ravnini in ob vsakem deževju ruši na
brežja, koplje nove struge in zapušča stare, gradi ve
dno nove otoke ter sipine. Seveda je težko, da bi meja 
med dvema državama, določena po trdnem obojestran
skem sporazumu, sledila tako razigrani reki.

D > incidenta med sovjetski
mi in kitajskimi enotami je 
prišlo, kakor poročajo, prav 
zaradi nekega rečnega otoka. 
Seveda nihče prav dobro ne 
verjame, da je vzrok spopa
da le negotovost, čigav je 
pravzaprav otok. temveč tla 
so korenine malce globlje. 
Svetovni komentatorji tega 
dogodka ocenjujejo njegov 
pomen tudi po naelektreno
sti obeh not. ki sta ju izme
njali prizadeti vladi, pa tudi 
po akcijah, ki spremljajo ta 
dogodek, predvsem.na Kitaj
skem (demonstracije pred 
sovjetskim veleposlaništvom).

Kitajska stran je mimogre. 
de obdolžila Sovjetsko zvezo, 
da si nasploh lasti pravico 
posest: nad ozemljem, ki je 
pravzaprav kitajsko. Kakor 
že tolikokrat, so spet prišle 
do izraza kitajske težnje po 
teritorialnih spremembah na 
Daljnem vzhodu.

Vprašanje ni novo in se ga 
tudi ni izmislil Mao, temveč 
je staro prav toliko, kolikor 
je staro rusko prodiranje v 
Sibirijo. Srednjo Azijo in še 
posebej na Daljni vzhod. Gre 
za ozemlje in za obdobje, ki

je v zgodovini precej s.abo 
osvetljeno in obdelano.

Rusi so prišli do Urala v 
dvanajstem in trinajstem sto
letju. Jermak je v osemdese
tih letih 13. stoletja prodrl do 
Irtiša. Pripadla mu je slava 
osvajalca Sibirije, čeprav je 
utonil med prvim bojem, pri- 
b.ižno sto let predno se je 
Dežnjev le dokopal do preli
va med Ameriko in Azijo. Ru
sko prodiranje v Sibirijo je 
bilo usmerjeno bolj proti se- 
veru; prej so predrli do Alja
ske (sredina 18. stoletja), ka
kor pa vzpostavili trdne j.še 
stike z Mongoli in Kitajci.

Prva ruska diplomatska od
prava — kozak Ivan Petlin 
— je krenila v Peking sicer 
že (ali šele!) leta 1618. a ra
zen prvega kontakta, kar je 
zanimivo predvsem za letopi
se. ni dosegla praktičnega 
učinka. Dolga desetletja so 
se Rusi trudili, da bi le na
vezali stike s Kitajci in se lo
tili trgovanja s čajem, kar 
jim je potem dolgo prinašalo

Nerčinski sporazum 
ni bil tragičen

2e konec 17. stoletja pa Ru
sija nevarno — prvič! — trči 
ob kitajske interese ob reki 
Amur. To je čas, ko kozaki 
prodirajo iz Zabajkalja proti 
vzhodu, ko ob Amurju nasta
jajo prva ruska selišča in 
ostrogi. Po številnih inciden
tih — ob rekah Argun in 
Amur — med kozaki in man- 
džurskimi obmejnimi enota
mi, so se, kakor kaže, Man- 
džuri le ujezili in vdrli proti 
Zabajikalju. Na resen odpor 
so naleteli šele v ostrogu 
Nerčinsk, kjer so začeli ob
legati kozaško posadko.

V tistem času je bila Ki
tajska kar močna. Sredi se
demnajstega stoletja so ob
last prevzeli Mandžuri. Zdra
vi. polni življenjske moči in 
prav nič pomehkuženi, so za
sedli Peking in ustoličili svo
jo dinastijo (Cing), ki je vla
dala prav do leta 1911. ko se 
je cesarstvo zrušilo in je Ki
tajska postala republika.

Nič čudnega, če se je teda
nja »mandžurska« Kitajska 
uprla že prvim ruskim po
skusom, da se utrdijo na do
hodih k Tihemu oceanu.

Toda Mandžuri vendarle ni
so kazali prevelike borbene 
vneme in jeze, kajti ozemlje 
za katero ji kmalu po oble 
KAnju Nerčinska stekla bese
da. je bilo razmeroma redko 
naseljeno in ga vlada iz Pe
kinga niti ni imela namen 
posebej nadzorovati, šlo ie 
za preventivo in prestiž ki-

Spet govorice 
o devalvaciji 
franka

LONDON, 6 marca. (Tan- 
jug)- — Finančni komentator 
»Timesa« posreduje v današ
njem članku govorice o de
valvaciji franka. »Na tržiščih 
zlata v Londonu, Parizu in 
Ziiriehu so zabeležili rekorde, 
Francoza pa na skrivaj nosijo 
denar iz države in ga pre- 
tapljajo v zlato,« piše list.

druge strani: mnogi med
njimi so prav v zadnjih le
tih postali močno odvisni' od 
sovjetske vojaške in diplo
matske podpore. »Priliv sve
že krvi« bi torej utegnil 
spremeniti sedanji odnos' sil 
med različnimi težnjami ne
uvrščenih ter pripeljati do 
sklicanja konference celo v 
primeru ko bi tisti, ki so 
zaradi izteka okoliščin odvi
sni od želja Moskve, takšni 
konferenci nasprotovali.

Da v Moskvi želijo, da jih 
nikakršna tretja sila ne bi

skih pisateljev V pismu pou
darjajo, da zveza sovjetskih 
književnikov »ne spoštuje na
čela enakopravnosti med na
šima zvezama, ampak se, na
sprotno. vmešava v naše no
tranje zadeve, ne da bi se 
menila za posebnosti literatu
re in njenih ustvarjalcev in 
ne da bi si prizadevala izgla- 
diti razlike v duhu prijatelj
stva m socialističnega impe
rializma«. Kakor sledi iz tega 
pisma kot. tudi iz že prej ob
javljenih sporočil, češkoslo
vaški pisatelji odklanjajo ta 
pritisk in neenakopravnost in 
so globoko užaljeni nad od
nosom nekaterih organizacij 
književnikov, zlasti sovjetskih.

^SSR zanika stike 
z mednarodnim 
monetarnim 
skladom

PRAGA, šef oddelka za 
devize češkoslovaškega fi
nančnega ministrstva Ka
rel Husha je izjavil za časo
pis »Prače«, da se češko
slovaška niti uradno niti 
neuradno ne pogaja s 
predstavniki mednarodne
ga monetarnega sklada.

motila pri njihovem dogovar- i <-'e3^;os^ova^iva ne na"
: : . ® IT! PVC) 170 G PD AT’i ti cnpinnr«janju z Američani 
nekaj časa jasno.

pa je že

lepe denarce, saj je čaj priha- I tajske, oziroma mandžurske 
jal v Evropo predvsem preko strani.
Sibirije in se ga je prijelo ce- Zastopnika ruskega carja 
lo ime »ruski čaj«. in dinastije Cing sta dne 27.

avgusta 1689 podpisala ' spo
razum, po katerem so mora
li Rusi prepustiti Kitajski ve
lik kos ozemlja severno od 
srednjega toka reke Amur. 
Za pokrajine bliže Ohotske- 
mu morju pa se Kitajci ta
krat niso veliko zanimali, če
prav so prve ruske naselbine 
že stale ob ustju Amurja. 
Vprašanje razmejitve na tem 
področju je bilo preloženo na 
poznejši čas.

Meja ozemlja, ki je bilo 
prepuščeno Kitajski pa je bi
la začrtana zelo dvomljivo. 
Imena rek in gora po katerih 
naj bi ta razmejitvena črta 
tekla, so bila v vseh treh iz
vodih sporazuma (ruskem, la
tinskem in kitajskem) precej 
drugačna, predvsem pa raz
lična od imen, katero so upo
rabljali domačini (Evenki in 
Jakuti).

Nerčinski sporazum za Ru
sijo nikakor ni bil ugoden, 
seveda pa še zdaleč ni bil 
tragičen, saj so »izgubili« 
ozemlje, katerega pravzaprav 
še niso imeli Razen tega pa 
je bila ta izguba dokaj teore
tična, saj Kitajci ne bi mo
gli tega ozemlja nadzorovati, 
kaj šele. da bi ga zares vla
dali.

Teritorialna zadeva pa ni 
bila edini člen nerčinskega 
sporazuma, več je bilo k n- 
kretnih dogovorov o medse
bojni trgovini. Ti so prispe 
vali, da so se odnosi med ru
sko in kitajsk--mandžursko 
cesarsko hTšo celo izboljšali.

(Se nadaljuje)
DRAGO KRALJ

merava obnoviti svojega 
članstva v tej mednarod-

M.ARJAN SEDMAK J°

Prihodnjič:
Rusija postaja 
vedno večja

PRALNI
stroj

IZREDIUH
PREDnOSTI

SUPERAVTOMAT OPERE KG PERILA
NEOMEJENO ŠTEVILO PROGRAMOV

SENKING C |RIMAT^
MARIBOR
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Aovice
LJUBLJANA: recital Mdohnr slovenske ženske poezije

— Nedeljska V.iSA itAliA&JA, ki bo v Mestnem gleda- 
li-s-U ljubljanskem c o lu.do. je posvečena Dnevu žena. Or
ganizator — Zveza kulturno prosvetnih organizacij Ljub
ljana Center — je pripravil recital sodo one slovenske 
zenske poezije, ki ga je uredila študentka filozofske fakul
tete Metka Kete. Recitirali bodo člani Drame SNG Štefka 
Dr-iceva. Duša Počkajeva. Mojca Ribičeva in Janez Hoče
var. S.Kielovala bo tudi harfistka Pavla UrSič-PetrtCeva. 
članica simfoničnega orkestra Slovenske filharmonije. Re
žiserka je Rosanda Sajkova.

LJUBLJANA: nastop novega tria »Pro mušica ran- — 
Koncertni ateije D-tS bo predstavil naši koncertni javnosti 
v ponedeljek 10. marca nov slovenski trio »Pro mušica 
rarai v sestavi: klarinetist Franc Kržan, fagotist Srečko 
Ker. šak :n pianist Leon Engelman. Na sporedu bosta dve 
krstni izvedbi domačih skladb B. Kantušarja in largo za 
klarinet, fagot in klavir ter I. Štuhca Sonata a tre. Iz 
svetovne literature pa bomo spoznali deli M. Glinke in 
P. Eassaua. Razstavlja tudi akademska slikarka Metka Kra- 
šovec.

MARIBOR: predal .uijr avstrijskega znanstvenika —
Danes bo predaval v salonu Rotovž direktor grafične 
zbuke Albertina iz Gradca v sosedni Avstriji dr. Walter 
K^scha:zky. Ugledni avstrijski zgodovinar bo predstavil 
umetnost dvornih slikarjev nadvojvode Ivana.

CELJE: razstava -Štefana Planinca v likovnem salonu
— L* kratek čas potem, ko so zaprli drugo razstavo celj
skega pododbora društva slovenskih likovnih umetnikov, 
.-c je b:ia med najbolj obiskanimi, je likovni salon pripra
vil razstava slikarskih del Stefana Planinca. Avtor sodi v 
srednjo generacijo slovenskih likovnikov: študiral je pri 
prof. Gojnrru Antonu Kosu na Akademiji likovnih umetno- 
s‘: v Ljubljani in na specialki za slikarstvo pri prof. Ma
riju Preglju. Udeležil se je mnogih skupinskih razstav 
doma in v tujini, za svoja dela pa je prejel Levstikovo 
nagrado (za mladinsko ilustracijo!, nagrado Prešernovega 
sklada in nagrado za slikarstvo v Subotici. Razstavo v 
Likovnem salonu so odprli včeraj, odprta pa bo do 29. tega 
meseca.

LJUBLJANA. »Indijska ljudska umetnost« v Goričanah
— V počastitev 100-letnice rojstva indijskega revolucionarja 
in misleca M. K. Mahatme Gandhija bodo v nedeljo. 9. mar
ca ob 15. uri v muzeju na gradu Goričane odprli zanimivo 
razstavo o indijski ljudski umetnosti. V organizaciji zvez- 
ne komi- -ja za kulturne stike s tujino, in Slovenskega 
etnografski ;:a muzeja bodo v več ogrevanih dvoranah 
gortčanskega gradu, ki ga bodo za to priložnost po več

10 ali 25 odstotkov?
Ob zakonu o filmskem prispevku za leto 1969

Z veljavnostjo od 1. janu
arja je skupščina te dni 
sprejela zakon o filmskem 
prispevku za leto 1969. Ta 
zaenkrat edini zakonski pred
pis s področja kinemafogra- 

j fije se omejuje zgolj na vpe- 
| ljavo filmskega prispevka, ki 
se prebija k ceni kinemato
grafske vstopnice in ga ki
nematografska podjetja odva
jajo skladu SRS Slovenije 
za pospeševanje proizvodnje 
in predvajanja filmov. V pri
merjavi z dosedanjo prakso, 
ki jo je ustalil zakon iz le
ta 1902 prinaša novi zakon
ski predpis koristno novost, 
ki utegne postati vzpodbu
den dejavnik pri ob ikova- 
nju kvalitetnega kinema
tografskega reporterja. Po 
starih pravilih so namreč ki
nematografi za vse filme zbi
rali in odvajali enako visok 
prispevek. Novi zakon pa do
loča dve stopnji prispevka. 
Omc-vra stopnja znaša 25 
odstotkov od cene vstopnice. 
Za filme s posebnim vzgoj
nim in umetniškim
menom pa je stopnja pri
spevka znižana na 10 odstot
kov. Kinemat graf. ki se bo 
odločal za boljše filme, bo 
torej odvajal nižji prispevek.

Umetniško, vzgojno in izo
braževalno vrednost filmov 
ocenjuje posebna komisi
ja. ki jo je imenoval izvrš
ni svet. Njen predsednik je 
Vladimir Kavčič, člani pa 
Rapa Suklje. Dušan Tom še. 
Andriian Lah in France Zu-

Prvo podjetje, ki je pred
ložilo • svoj filmski fond v 
oceno republiški komisiji, je 
bilo distribucijsko jaodjetje 
»Vesna film«. Ker velja za
kon o filmskem prispevku 
že vse letošnje leto, je ko
misiji predložilo v oceno tu
di filme, ki so že v obtoku. 
Za predikatizacijo oziroma 
za znižanje prispevka je pred
lagalo 41 filmov. Osemintri
desetim je komisija potrdila 
pravico do plačevanja 10 od
stotnega prispevka, tri filme 
pa si mora še ogledati. 2e s 
svojim prvim delovnim ukre
pom je torej komisija potr
dila visoko repertoarno ra
ven slovenskega distribucij
skega podjetja.

Komisija je začela z de
lom v značilni repertoarni 
situaciji, v kateri nam kine
matografski spored v glav
nem ponuja kar dva mladi
ni neprimerna filma. Eden, 
Bergmanov »Molk«, se s svo
jo nedvomno umetniško vred
nostjo upravičeno poteguje 

(Glede 
Se ni

7.a zn:ž3n prispevek, 
tega filma komisija 
sklepala).

Zato smo predsednika ko
misije za ugotavljanje vzgo.j- 
no-umetniškega pomena fil
mov Vladimirja Kavčiča 
vprašali, kakšno možnost ji 
daje sprejeti zakonski pred
pis za morebitno priporočilo 
umelitve ogleda za nedozore
le gledalce.

*nev h spet odprli za javnost, razpostavili bogato zbirko 
pr- ‘-tov, kt naj z značilnimi primerki iz raznih zvrsti 
ljud -ga oblikovanja uporabnih in okrasnih izdelkov pri
kaz« »o pestrost te vrste indijske umetnosti. Razstava bo 
iz S. venije odpotovala v Bolgarijo, k nam pa smo jo 
dobili po daljšem potovanju po evropskih mestih iz Beo
grada Na sliki: pisano izvezena gledališka maska.

šOsTANJ" razstava pesnice in slikarke Ksenije Prunk
— V prostorih Napotmkove galerije je bila včeraj slo
vesna otvoritev razstave, združena s kulturnim progra
mom. Svoja dela razstav ja pesnica m slikarka iz Ljub-
-ane Ksenija Prunk Razstava bo odprta do konca marca.

BEOGRAD seminar n sodobnem ameriškem filmu — 
Včeraj se je začel tridnevni seminar o sodobnem ameri 
kem filmu, ki ga organizira akademija za gledališče, 

film. radio m televizijo. Pogovore s poslušalci vodita 
ugledna ameriška filmska delavca W:llard van Dyke in 
Bo.slev Crowther. Študentom beograjske akademije ter 
filmskim delavcem in kritikom iz Beograda. Zagreba in 
Lnbljane bosta predstavila in komentirala ameriške 
dekumr ntalne filme in celovečerne filme.

SARAJEVO: knjiga n muslimanih — Založba »Svjet- 
!«•»- je izdala študijo Salama Ceriča »Muslimani srpsko- 
brvatskog jezika«, ki je doživela izjemno zanimanje. Pisec 
bi rad dokazal, da so muslimani v Bosni in Hercegovini
— narod. Knjiga bo vsekakor zbudila polemiko.

»Sedeč n • snrejeteni zako
pan. Komisija bo ocenjevala j nu ‘n P™ilniku o delu ko
rom«. tri tih hnžn „ Lnn m bl k’™:S”» lahko PO-

vedaia svoje mnen‘e le o 
tem. afi ima film vzgojno 
vrednost.« se je glasil nje
gov odgovor.

Kot smo torej prvega ko- 
! raka pri urejanju zakonske
ga statusa slovenske kinema
tografije lahko veseli, nas že 
praksa prvih dni opozarja na 
njene pomanjkljivosti. Glede 
na usmeritev sodobnega fil
ma. ki do«ega visoke vrho
ve prav z deli, ki lahko res
no škodujejo duševnosti in 
zdravemu razvoju mladine, 
bi mora! že osnovni zakon- 

^ I ski predpis o kinematografi
ji avtoritativno spregovoriti 
tudi o omejitvi filmskega o- 
biska 7. ozirom na razvojno 
stopnjo obiskovalcev ter za
vezati kinematografe, da se 
dosledno ravnajo po njem. 
Komisija, ki jo je za predi
katizacijo imenoval izvršni 
svet je po svoji spstavi vse-

filme, ki jih bodo v oceno 
predlagala podjetja za pro
met s filmi, o d iloči ih in- 
temega pravilnika bo upo
števala tudi predikaiizae- jo 
komisije pri poslovnem zdru- j 
ženju Jugoslavija film.

Burton lektor 
v 0\ford u

Znam filmski igralec Ri
chard Burton se bo v pri
hodnjem letu za nekaj mese
cev odrekel filmskemu 
manju. ker bo kol lektor 
predaval Shakespeara na ox- 
lordski univerzi.

Festival čeških 
sklada tel jev

Nemški nemi film
.Pred kinotečno razstavo fotografij 

v moderni galeriji
V ljubljanski modemi ga

leriji bo 13. marca odprta 
razstava fotografij iz najbolj 
slovitega obdobja nemškega 
filma in enega najbolj slovi
tih obdobij v svetovni zgodo
vini filma, ki sta ga v sode
lovanju z jugoslovansko ki
noteko pripravila Goethejev 
institut in nemški inštitut za 
filmsko umetnost.

Slike seveda nikakor ne 
morejo nadomestiti filmov — 
te prikazuje ljubljanska ki
noteka ob sredah zvečer — 
vendar utegnejo razširiti po
znavanje filmske zgodovine in 
še posebej filmskega ekspre
sionizma. Nekatere fotografi
je so stare tudi petdeset let, 
saj predstavlja razstava fil
me od leta 1913 do 1929. Do
kumente so zbirali po vsem 
svetu, vendar ni bilo moč 
najti vseh slik o vseh po
membnih filmih tega časa.

Razstava, ki je prva te vr
ste pri nas, je obiskala že 
Beograd in Zagreb. Na njej 
si je moč ogledati slike, ki 
pričajo o prvih začetkih 
nemškega filma tako o pr
vem umetniškem filmu Stel- 
lana Rya Praški študent in 
vse do kritične socialne štu
dije Carla Junghansa Takš
no je življenje z Vero Ba- 
ranovsko v glavni vlogi, ki 
jo poznamo predvsem po na-

PRIPRAVE NA 8. MEDNARODNO GRAFIČNO RAZSTAVO — Za 8. mednarodno 
grafično razstavo, ki bo odprta 6. junija v vseh prostorih ljubljanske modeme ga
lerije, je doslej prispelo nad 1000 grafik 400. avtorjev iz petdesetih držav. Žirija 
za natečaj bo zbrala dela sredi marca, žirija za nagrade pa bo začela z delom 
2. junija. Na sliki: grafike čakajo na izbor. Foto: L. Dolinšek

Čemu zakon, če ni denarja?
I/.obraževalna skupnost SRS krije posebnim osnovnim šolam 

le razliko za osebni dohodek, ne pa tudi za druge stroške

V Pragi se je začel 13. fe- , , 
sliva! novih del čeških skla- kakor pristojna tudi za izre
dateljer. ki se ga udeležuje 
57 tujih gostov — skladate- 
l<ev in glasbenih delavcev iz 
dvanajstih držav, med njimi 
tudi iz Jugoslavije.

Skupščina republiške skup
nosti izobraževanja je minu
li teden sprejela sklep o so
financiranju posebnega šol
stva. ki so ga doslej financi
rale samo temeljne izobraže
valne skupnosti. Sklep je tak
šen: »Temeljnim izobraževal
nim skupnostim, ki neposred
no financirajo dejavnost po- 

STANKA GODNIČ 1 sebnih osnovnih šol za uspo-

kanje tovrstnih priporočil. 
Skromen dodatek k spre
jetemu zakonu torej lahko 
uredi to pereče vprašanje.

Kranj

Knjižnica skoraj urejena
V vseli oddelkih imajo sedaj 114.650 knjig

V Kranju se oodo lahko 
pohvalili s tem. da imajo do
bro urejeno knjižnico. Spo
mladi bodo predvidoma do
končno uredili upravno stav
bo osrednje knjižnice v Tav
čarjevi ulici, v kateri je tudi 
študijska icnjižnica.

Sicer pa so v treh letih, 
kolikor traja adaptacija sta
rega poslopja za glavno cer
kvijo. že preuredili vse tiste 
prostore, ki služijo obisko
valcem. Januarja so kot zad
njo odprli časopisno čitalni

co. Tako jim za letos osta
nejo le še prizidek za potu
jočo knjižnico, .tn j igo veznica 
in veža ter vrt in fasada. 
Kasneje pa bo prišlo na vr
sto še rezervno skladišče.

Studijska knjižnica je se
daj zelo dobro urejena, zato 
je šolski mladini in drugim 
v precejšno pomoč pri uče
nju. Iz enega samega pro
stora, v katerem so se mo
rali pred leti stiskati vsi obi
skovalci, so se razmahnili na 
dve študijski čitalnici, dve

■ME
SEDAJ JE CAS. DA IZKORISTITE PRILOŽ
NOST SEZONSKEGA ZNIŽANJA CEN LIG
NITA V MESECU MARCU. KOLIČINE SO 
OMEJENE. ZATO Z NAKUPOM POHITITE:

ZNIŽANJE:
PRI KOSOVCU DIN 10 ZA TONO 
PRI KOCKOVCU DIN 9 ZA TONO

RUDNIK LIGNITA velenje

posebni sobi za intenzivni 
študij ter časopisno čitalni
co. V vseh je prostora za 
kaxih 70 ljudi.

Kljub tolikšnemu poveča
nju pa prostora niti ni pre
več, saj na dan zabeležijo 
povprečno 100 obiskovalcev. 
Se zlasti sta zasedeni obe 
študijski sobi. v katerih sfe 
pripravljajo študentje na di
plomo. Manj zanimanja Je za 
sedaj za časopisno čitalnico, 
kjer so na voljo številni do
mači in tuji časopisi in re
vije. Temu je bržkone vzrok 
predvsem to, da je čitalnica 
še premalo poznana.

Studijska knjižnica se je 
med študenti že precej uve
ljavila zaradi dokaj bogate 
Izbire poučnih in stro.tovnih 
knjig. Pri tem je treba ome
niti koristno sodelovanje vod
stva knjižnice z obiskoval«. 
Nove knjige namreč često ku
pijo po željah študentov. S 
tem ustrežejo njihovim po
trebam, hkrati pa se izogne
jo nakupu takih knjig, iti bi 
jim obležale po policah.

Ob sedanjih prostorih, ki 
bodo zadoščali za dalj časa, 
se bo kasneje pojavila potre
ba po novih skladiščih. Te 
Imajo namen urediti v pro
storih sedanje ljudske knjiž
nice v pritličju delavskega 
doma. To knjižnico pa naj 
bi v prihodnjih letih preselili 
v zgornje prostore, iejer so 
tri manjše dvorane. Spodnji 
so namreč že pretesni, pa 
tudi sicer povsem ne ustre
zajo.

In kako Je z zanimanjem 
občanov za branje knjig ter 
s finančnim položajem knji
žnice in (Zapolnjevanjem nje
nega fonda? Obisk je kar za
dovoljiv, saj je lani znašal 
okoli 94 000 ljudi, vseh knjig 
pa so sposodili 167 500. V za
dnjem času je promet naj
bolj porastel v ljudski knjž- 
nici. V vseh oddeLcih kranj
ske knjižnice imajo sedaj 
114 650 knjig.

Ob tem, ko ugotavlja, da 
je v občini precej razumeva
nja za urejanje knjižničar
skih prostorov, saj so v zad
njih treh letih v ta namen 
dali blizu 0,4 milijona Ndi- 
narjev, pa direktor osrednje 
knjižnice Miha Mohor meni, 
da je prirastek knjižnega 
fonda preskromen, z nekaj 
nad 100 000 dinarji, kolikor 
imajo za to na razpolago, 
spričo visokih oen lahko ku
pijo le kakih 5500 knjig, kar 
Je manj kot prejšnja leta.

LADO STRU2NIK

sabljanje otrok z motnjami v 
duševnem razvoju, zagotav
lja izobraževalna skupnost SR 
Slovenije sredstva za kritje 
razlike pri financiranju de
javnosti teh zavodov, tn si
cer v višini, ki ustreza razli
ki med ceno pedagoške ure 
v rednih osnovnih šolah in 
ceno pedagoške ure v poseb
nih osnovnih šolah, v skadu 
z enotnimi osnovami meril 
za financiranje dejavnosti 
vzgojno izobraževalnih zavo
dov v letu 1969.«

Ta sklep je drugačen od ti
stega, ki ga je bila na pobu
do republiškega društva za 
pomoč duševno nezadostno 
razvitim osebam pred meseci 
sprejela slovenska skupščina, 
ko je sprejemala spremembe 
v zakonu o izobraževalnih 
skupnostih in o financiranju 
vzgoje ter izobraževanja. Slo
venska skupščina je namreč 
takrat sklenila, da naj repub
liška izobraževalna skupnost 
krije v posebnih šolah razli
ko vseh stroškov, ki presega
jo stroške za izobraževanje 
na rednih osnovnih šolah.

Razlika med obema skle
poma je bistvena, kajti izo
braževalna skupnost SRS 
krije temeljnim skupnostim 
le razliko denarja za osebne 
dohodke, ki so po enotnih re
publiških osnovah meril za 
15 odst. višji kot v rednih 
osnovnih šolah. Slovenska 
skupščina pa je bila pred 
tem sklenila, da naj republi
ška skupnost krije to razliko 
ne le za osebne dohodke, am- 
nak tudi za materialne izdat
ke v posebnih osnovnih šo
lah.

Zanimivo je, da je sloven
ska skupščina sprejela tak 
sklep kljub temu da je pred
sednik izvršnega odbora re
publiške izobraževalne Skup
nosti Ludvik Zajc na seji pro- 
svetnokultumega zbora po
slance opozoril, da ob tej zah
tevi slovenska skupščina ne 
zagotavlja republiški izobra
ževalni skuonosti tudi potreb
nega denarja za izvršitev no
vega naročila. Znano pa je, 
da skupščina pravzaprav ne 
bi smela sprejeti nobenega 
zakonskega določila, kadar ni 
za nastale spremembe tudi 
finančnega kritja.

Določilo v zakonu o izobra
ževalnih skupnostih in o fi
nanciranju vzgoje ter izobra
ževanja je torej dobilo za
konsko veljavo, denarja za 
izvedbo določila pa že ob 
sprejemanju zakonske spre
membe ni bilo dovolj. Ali po
temtakem ta zakonska določ
ba velja ali ne? To navsezad
nje m bistveno. Pomembnejše 
je to, da serazmere v poseb
nem osnovnem šolstvu kljub 
zakonskemu določilu verjet
no letos ne morejo bistveno 
popraviti.

O tem je pred kratkim raz
pravljal tudi odbor za šol
stvo prosvetnokulturnega zbo
ra slovenske skupščine. Lud
vik Zajc je povedal, da bi 
potrebovali okrog 16 milijo
nov dinarjev, če bi hoteli v 
celoti izpolniti omenjeno no
vo določbo v zakonu o finan
ciranju šolstva. (Za primerja
vo kaže povedati, da je v 
finančnem načrtu republiške 
izobraževalne skupnosti pred
videnih 12 milijonov dinarjev 
za celotno financiranje po
sebnega šolstva iz tega vira, 
torej tudi za posebne šole re
publiškega značaja, in aa (so 
ta sredstva za 43 odst. večja 
v primerjavi z lanskimi.) Od
bor je pojasnilo vzel na zna
nje.

Sklep slovenske skupščine 
ie torej izveden kompromi
sno, »v okviru možnosti«. 
Vprašanje pa je. če se lahko 
sprijaznimo s tem, da bomo 
— kot doslej — še naprej do
bivali zakone brez finančne
ga kritja.

JANKO SVETINA

slovni vlogi v Pudovkinovem 
filmu Mati.

Vsekakor pa je naj
pomembnejši del 
— kakor tudi tega filmskega 
obdobja — prikaz dvajsetih 
let. Tedaj se je razvil svoje
vrsten filmski slog, ekspre
sionistični film; nekateri so 
ga imenovali tudi futuristi
čen (zarad dekorja), ali pa 
kar »kaligarizem« po najbolj 
slovitem filmu te usmerje
nosti Kabinet doktorja Cali- 
garija. ki ga je 1919. leta re
žiral Robert Wiene. Temu 
filmu je sledila kar cela »šo
la«; mnogi so sledili Wiene- 
ju in njegovemu slovitemu 
piscu scenarijev Carlu Ma- 
yerju. Prišli so filmi kot 
Genuine — zgodba o vampir
ju prav tako z istim tande
mom, Golem v režiji in po 
scenariju Paula Wegener- 
Ja, Vampir Nosferatu. ki sta 
ga režiser Friedrich Wilhelm 
Murnau in scenarist Henrik 
Galeen naslonila na roman 
Brama Stokerja Drakula in 
še mnogi drugi.

Carl Mayer je bil med naj
bolj pomembnimi duhovnimi 
očeti nemškega nemega fil
ma. kajti njegovi scenariji so 
pritegnili tedaj že proslav
ljena imena med režiserji 
kot Lupa Picka, F. W. Mur- 
naua in IVieneja. Med vplivi 
za to usmerjenost je treba 
iskati predvsem v tedanjem, 
z gospodarsko krizo pogoje
nem času, v političnih, druž
benih in intelektualnih tež
njah. Vpliv pa je prihajal tu
di iz Skandinavije, in sicer 
ne le duhovni, temveč kar 
stvarni, ki ga je prinesla s 
seboj z Danske Asta Nielsen.

Poleg kronološko urejenega 
prikaza sklenjene filmske ce
lote ima razstava nemškega 
nemega filma še zanimiv do
datek. Vanj sodijo posamez
ni proslavljeni predstav
niki kot na primer eksperi
mentalnega filma Hansa

Richterja Strahovi pred 
zajtrkom, dokumentarnega 
filma, Walterja Ruttmana 
Berlit.i — ritem mesta, kul
turnega filma Poti do moči 
in lepote, pa še o prirodi in 
gorah in film s silhuetami.

V Beogradu so prikazovali 
filme, o katerih pripoveduje 
slikovna razstava, hkrati ▼ 
razstavnih prostorih in si 
jih niso mogli ogledati vsi 
ljubitelji filma. V Ljubljani 
pa jih predvaja kinotečna 
dvorana že nekaj’ časa vsa
ko sredo zvečer. M. G.

Maribor

Želja:
mladinsko
gledališče

Iz pogovora 
z Zoro Hudales- 

Traunerjevo
V Mariboru je v zadnjem 

času vse več očitkov na ra
čun mladine, njenega obna
šanja, nedejavnosti in neza
nimanja za kulturo, še po- 

razstave sebej gledališko kulturo. Z 
mentorico mladih igralcev pri 
amaterskem gledališču Slava 
Klavora v Mariboru Zoro 
Hudales-Traunerjevo smo se 
pogovarjali, ah so te pri
pombe upravičene ali ne.

Se vam ne zdi. da so ugo
tovitve na račun mladine 
včasih nekoliko preveč po
vršne?

Za stanje, kakršno je, prav 
gotovo ni kriva mladina sa
ma. Človek s šestnajstimi le
ti pač še ni dozorel, čeprav 
bodo prav mladi zadnji, ki 
bi kaj takega priznali. Zato 
mislim, da je nujno sodelo
vanje starejših pri delu z 
mladimi.

Amatersko gledališče Slava 
Klavora je sklenilo jiritegni- 
ti mlade v igralsko družino. 
Kakšen je bil odziv?

Dober. Prijavilo se je lepo 
število mladincev. Prevze
la sem mentorstvo in že 
kmalu smo pričeli tudi s 
študijem celovečernega mla
dinskega teksta, ki sem ga 
napisala potem, ko sem se 
seznanila z igralskimi mož
nostmi vsakega posameznika. 

Kakšni so pogoji za vaje? 
Zdaj so dobri; po dolgih

Nova Gorica

Kaj bo z dvorano 
za kulturne prireditve?

Debenjakove
grafike

v Novem Sadu
V novi galeriji sodob

ne umetnosti v Novem Sadu 
so včeraj odprli razstavo gra
fičnih del Rilca Debenjaka, 
ki jo le pripravila ljubljan
ska moderna galerija. Izdali 
so tudi katalog s šestnajsti
mi reprodukcijami umetniko
vih del.

Nova Gorica, ki se je zače
la razvijati kot središče sever
noprimorskega okraja, ima 
vrsto institucij in zavodov; 
med njimi je več medobčin
skih. Nekatere izmed njih so 
se znašle ob začetku refor
me v krizi. Kmalu pa je 
prevladalo mnenje, da je tre
ba ohraniti dejavnost vseh ob
stoječih kulturnih institucij; 
tako so si le-te zagotovile 
stalno prisotnost v proračun
skih virih. Razen za redno 
delo jim je proračun več
krat zagotavljal denar tudi za 
posebne akcije. Goriška knji
žnica, zavod za spomeniško 
varstvo, goriški muzej, gori- 
ško gledališče, revija Gori
ška srečanja — to so zavo
di in ustanove, katerih delo 
sega tudi izven občinskih me
ja ter so že močno prisotne 
v zavesti občanov.

Pred nedavnim je bil do
sežen glede financiranja kul
turnih dejavnosti v občini 
pomemben napredek. Občin
ska skupščina je namreč 
sprejela odlok o ustanovitvi 
posebnega sklada za financi
ranje kulturnih dejavnosti. 
Neodvisnost od proračuna 
bo nedvomno ugodno vpliva
la na njihov nadaljnji raz
voj. Sklad bodo namreč 
upravljali predvsem kultur
ni delavci, ki bodo nedvo
mno imeli največ posluha za 
to, katero dejavnost je tre
ba hitreje razvijati. Slišati je 
že mnenja, da bodo delovni 
programi zavodov temelj 
za soudeležbo pri sredstvih 
sklada.

— In kateri naj bi bil naj
pomembnejši kulturni dogo
dek g občini v minulem le
tu? smo vprašali poslanca 
prosvetno kulturnega zbora 
republiške skupščine Emila 
Smoleta.

— Na to vprašanje Je tež
ko odgovoriti. V občini ie 
bilo namreč lani več izred

no pomembnih dogodkov. 
Praznovali smo stoletnico 
šempaskega tabora. Za po
memben dogodek štejem tu
di zborovanje slovenskih zgo
dovinarjev, ki je bilo posve
čeno predvsem proučevanju 
nekaterih obdobij goriške 
preteklosti.
In slednjič ne morem mimo 
pomembnega dosežka uredit
ve prostorov za ljudski odde
lek goriške knjižnice. V ne
kem smislu je bilo minulo le
to leto kulturnih jubilejev. 
Počastili smo jih na način, 
ki priča, da je kulturna za
vest na Goriškem izredno 
živa. To je tudi obet za pri
hodnost.

In kaj bi morali letos 
predvsem uresničiti na kul
turnem področju?

Lani smo bili obrnjeni 
predvsem v preteklost, letos 
pa naj bi se spoprijeli z neka
terimi aktualnimi vprašanji 
kulturnega življenja. Po mo
jem bo nujno posvetiti po
sebno skrb goriškemu gle
dališču. Gledališče je namreč 
dobilo novo vodstvo, razširi! 
se je tudi igralski kolektiv. 
V načrtu je, da se bo v čim 
krajšem času razvilo v po
klicno ustanovo. Njegova no
va programska usmeritev je 
dokaj sveža. Gledališče se 
usmerja tudi v zamejstvo 
ter širši kulturni prostor na 
Slovenskem.

V načelu je sprejeta odlo
čitev, da dobi gledališče pro
stor za svoje predstave v 
veliki razpravni dvorani 
sodne palače. Mislim, da bo 
ta rešitev dobra, vendar le 
za kratek čas. Zato bo tre
ba ob primerni denarni in 
moralni podpori gledališču 
razmišljati tudi o izgradnji 
primerne dvorane za kultur
ne prireditve v mestu. To 
pa je problem, ki ga gotovo 
ne bo mogoče urediti v krat
kem času. LOJZE KANTE

ZORA HUDALES — 
TRAUNER

letih čakanja smo namreč 
dobili primerne prostore, v 
katerih imamo vaje trikrat 
na teden. Delo v tako pre
urejenem okolju ter ob pod
pori predsednika društva Ja
neza Karlina je nadvse pri
jetno. Ce bo vse po sreči, 
bomo imeli čez mesec dni 
premiero. Zanimanje za pred
stavo, v kateri nastopajo le 
mladi ljudje, je zelo živo. 
Ce bomo uspeli, se bomo 
prijavili tudi za ocenjevanje 
za vsakoletno tekmovanje 
amaterskih skupin.

Ali spremljajo vaši mladi 
amaterji polemiko o sloven
skem gledališču ter o njego
vi vlogi in mestu pri nas?

Zelo pozorno. Vendar, ker 
so zelo občutljivi, ne vidijo 
v tem pisanju o slovenskem 
gledališču samo borbe za 
njegovo vlogo, temveč vidijo 
v nekaterih primerih bolj bit
ko za denar. Takih pripomb 
sem slišala precej. Amater
stvo je vsaj glede tega ne
skaljeno in mladina v taki 
s-edint ne čuti drugega kot 
elementarno željo po igra
nju.

Menite, da bi lahko imeli 
v Mariboru mladinsko gleda
lišče?

Mislim da in naša želja je, 
da bi vsaj v nekaj letih tu
di res zaživelo. Tako gledali
šče bi bilo za mlade ljudi v 
Mariboru in v njegovi okoli
ci velikega vzgojnega in 
umetniškega pomena.

FRANC SRIMPF

Prva nagrada 
„Voždu“

Žirija je podelila prvo na
grado na natečaju za doma
čo dramo, ki ga je razpisa
lo beograjsko »Narodno po- 
zorište«, dramskemu tekstu 
»Vožd«; avtor je Svetolik Sta- 
nišič. Po prvem neuspelem 
natečaju, ki ga je gledališče 
razpisalo ob svoji stoletnici, 
je prispelo na ponovno ob
javljeni natečaj 94 dramskih 
tekstov.
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V nekaj vrstah
MARIBOR
Izvolitev — V sredo zvečer so na občinski konferenci ZK 
Maribor razrešili Draga Simončiča kot predsednika komi
sije za mednarodna politična in ekonomska vprašanja ter 
izvolili za novega predsednika Srečka Paniča, zunanjepoli
tičnega uredrika Večera. Sklenili so tudi. da se bosta 
združili komisija za politične odnose in idejno politične 
probleme ter komisija za družbene odnose in idejna gi
banja v kulturi in znanosti. Za predsednika nove zdru
žene komisije so izvolili Vlada Sruka.
Obrtniški ples — Dr.e 15. t. m. bo v hotelu Slavi ja obrtniški 
ples. ki ga prireia obrtniški pevski zbor KUD Bojan Ilič. 
Tekmovanje — V nedeljo popoldne bo na terasi hotela 
Slavita tekmovanje frizerjev in frizerk iz Maribora, ki ga 
organizira brivsko frizersko podjetje Maribor.
MURSKA SOBOTA
Prenovljena trgovina — Kranjska tovarna čevljev Planika 
je v Murski Soboti na novo odprla prodajalno čevljev. 
Dosedanja prodajalna je postala pretesna. Za prenovitev 
lokala in opremo so vložili okoli 500.000 dinarjev. Proda
jalci zagotavljajo, da bo v novi prodajalni enkrat večji 
promet.
LENDAVA
Mladinski klub še ta mesec? — Kot vse kaže. se bo dolgo
letna želja lendavske mladine uresničila, saj bodo. kot 
vse kaže. še ta mesec dobili svoj klub. ki bo urejen v gra
du. Klub bo verjetno velika pridobitev za mlade, ki pa 
bodo morali najti ustrezne oblike dela.
BOGOJINA
Za vaško dvorano — V tem kraju je bil minulo nedeljo 
referendum, na katerem je od 532 vpisanih volivcev gla
sovalo za krajevni samoprispevek 359 volivcev. Vaščani 
krajevne skupnosti si bodo tako v prihodnjih letih zago
tovili potrebna sredstva za gradnjo vaške dvorane v Bo
gojini.
RAVNE
Zlata poroka — V krogu svojih otrok, vnukov in pra
vnukov sta pred dnevi obhajala zlato poroko zakonca 
Helena in Anton Krauberger. Čestitamo.
DRAVOGRAD
Uspešni mladinci — Skupina treh mladincev se je uvr
stila v polfinale tekmovanja »Spoznavajmo svet in domo
vino«. po tem. ko so s tesnim izidom premagali mlade 
Vrhničane. V polfinalu tega medmestnega tekmovanja se 
bodo Dravograjčani pomerili z mladimi iz Gornje Rad
gone.
Zbori občanov — V chrugi polovici meseca bodo v vseh 
krajih dravograjske občine občni zbori občanov, kjer bo
do obravnavali delo krajevnih skupnosti, pereče krajevne 
probleme, razpravljali pa bodo tudi o programskih izhodi
ščih ZSDL za prihodnje mandatno obdobje.
PODGORJE
Otroško varstva — Ker je v vasi vedno več otrok, potreb
nih varstva, se starši vse bolj zavzemajo za to, da bi tu 
odprli oddelek otroškega vrtca.

Iz drugih izdaj

»SLOVENSKA ŽENA V REVOLUCIJI«. Drevi ob 18. uri, na predvečer 8. marca, bodo konferenca za družbeno 
aktivnost žensk Slovenije in družbeno-politične organizacije občine Kranj odprle v kranjskem muzeju NOV 
stalno muzejsko zbirko »Slovenska žena v revoluciji«. Ta razstava, ki bi jo morali odpreti sicer že lansko je
sen kot sestavni del proslav ob 25. obletnici SPŽZ Slovenije, bo tako zdaj odprta v počastitev mednarodnega 
praznika žena. Ostala bo stalni osrednji del kranjskega muzeja revolucije. Na sliki: Vaščanke iz Bojanje vasi 
pri Metliki nosijo septembra 1944 hrano in priboljške za ranjene partizane (eden izmed razstavljenih 
foto dokumentov).

IDRIJA
Stanovanjsko naselje se pogreza — Zaradi rudarskih del
pod zemljo se počasi pogreza naselje, imenovano Pom. 
Nedavno tega se je porušila ena izmed hiš. V prihodnjih 
letih nameravajo več hiš porušiti, stanovalce pa preseliti 
drugam. Lastniki »obsojenih« hiš bodo dobili spodobna 
bivališča, nedvomno boljša, kot so bile tudi po več stole
tij stare hiše.
GORENJSKA
Ceste kažejo rebra — Za gorenjske ceste je bila letošnja 
zima zelo neprijetna. Razkopala jih je tako. kot že dolgo 
ne. čeprav točne škode še niso izračunali. Med najbolj 
prizadetimi cestami je gorenjska magistrala na odseku 
med Žirovnico in Jesenicami. Na njej je asfalt ponekod 
popolnoma uničen, tako. da se je cestišče spremenilo v 
makadamsko.

.............................. ......... ■■o^SBKT-ai

PTUJSKE SVETILKE — V starem delu mesta Ptuja, 
ki letos slavi 1900-letnico obstoja, so pričeli z namešča
njem kovinskih svetilk, ki bodo mestu ob Dravi dajale 
starinsko obeležje, hkrati pa v večernih in nočnih urah 
razsvetljevale ozke in temačne ulice, posebno pod gra
dom. Svetilke so izdelali vajenci ptujske kovinarske 
šole. kar je znatno ceneje, kot če bi svetilke naročili 
v znani kovaški industriji v Kropi. Na sliki je ena 
takšnih svetilk na Prešernovi cesti. Foto: Franjo Hovnik

ZGORNJA DRAV- 
SKA DOLINA

Cvetoče
krčmarstvo

Povod za te vrstice je dala 
pravzaprav kmetica, ki se je 
pri Trbonjah pripeljala s čol
nom čez Dravo. »Danes ima
mo pogreb m je sporočila naj
pomembnejšo novico. »Mlade
ga ielezničarja pokopujejo. 
Komaj petintrideset let je 
imel. Mlad je bil m skoraj 
si ne moremo misliti, kdo 
bo zdaj na zabavah nadome
stil njegovo vedrino in šale. 
Vlak ga je povozil. Spet al
kohol! V zadnjih treh letih 
je to že tretji železničar, ki 
ga je povozil vlak. In vsi 
trije so postali žrtve alko
hola ...«

To je bila novica samo iz 
ene vasice. Ce bi preštevali 
vse druge Žrtve, bi jih gotovo 
našli še več. Alkoholizem na 
deželi je v tesnem sorodstvu 
s krčmami. Do kraja pijanim 

I ljudem krčmarji še zmerom 
j točijo. Gre za denar! Za krč- 

marski seveda! Ponekod še 
najdete zapisano, da »vinje
nim ljudem in otrokom« ne 
točijo alkohola. Toda to po
staja geslo, ki nima za svoj 
temelj zakona in sankcij. 
Krčmarstvo. gostilničarstro in 
bifetarstvo se širi in cvete. 
Marsikje se spretno skriva 
za nekakšnimi turističnimi 
potrebami.

V radeljski občini, na pri
mer. komajda najdete v go
stinstvu posteljo, zato pa se 
lahko kjersibodi zaletite v 
kak nov krčmarski napis. Ce
lo trgovina zadnje čase prid
no tekmuje in odpira nove 
bifeje. Napiti se res ni težko, 
če pa krčmarski napisi kar 
streljajo drug v drugega. Se
veda v škodo tistih, ki bi 
res radi imeli tudi dobre ku
hinje, pa tudi prenočišča in 
sploh kulturen promet. Sko
raj čudno se sliši, če mora
mo ugotoviti, da je v tej ob
čini danes že SS gostinskih 
lokalov. Skrgtka krčmarstvo, 
večinoma slabše sorte, je po
stalo najbolj množična in 
produktivna panoga. In — 
kot je pripovedovala kmetica 
iz Dravč — krčmarstvo in 
alkoholizem tudi uspešno uni
čujeta ljudi. To pa je že 
stvar, ob kateri se je vredno 
resno zamisliti. In tudi ukre
pati!

DRAGO i'RESNIK

Znanje — most k napredku
V Pomurju so se lotili načrtnega usposabljanja delavcev
Pomanjkljiva strokovna usposobljenost delavcev in 
majhne možnosti za poklicno usposabljanje mladine 
po končani osnovni šoli usodno vplivajo na ekonomski 
razvoj te pokrajine in na življenjski standard prebi
valcev, ugotavljajo v Pomurju. Zlasti v sedanjih raz
pravah o položaju manj razvitih območij je to vpra
šanje zelo aktualno, zato so ga tudi občinske organi
zacije ZK v Pomurju uvrstile v svojih delovnih pro
gramih na pomembno mesto.

Že dejstvo, da na sedanji 
stopnji našega razvoja lahko 
temeljijo odnosi med razviti
mi in nerazvitimi samo na 
zdravi družbeno ekonomski 
podlagi, zanika teorijo o ad
ministrativnih ukrepih v ko
rist gospodarsko prizadetih 
območij, prevladuje mnenje 
v Pomurju. Zato med izhodi
šči za hitrejšo gospodarsko 
rast te pokrajine vse pogoste
je omenjajo tudi komparativ
ne prednosti. Med te uvršča- 
jo tudi strokovno usposablja
nje in zaposlovanje delavcev 
ter načrtno preučevanje mi
gracije.

Problem presežne delovne 
sile in ne nazadnje odprto 
vprašanje strokovne usposob
ljenosti teh ljudi lahko po
stane v drugačnih razmerah 
celo prednost za to pokraji
no. menijo predstavniki go
spodarstva v soboški občini. 
Seveda pa to zahteva od stro
kovnih služb, da delavce 
usposobijo in jih pripravijo 
na to, da bo njihovo delo bo
lje ovrednoteno doma in v 
tujini.

V soboški občini so začeli 
ustanavljati oddelke za odras
le ob šolskem centru za raz
ne stroke v Soboti in s siste
matičnim uvajanjem predpo- 
klicne vzgoje v tem centru. 
Sedanji oddelki za odrasle so 
res komaj zametek napoveda-

LENART
V SLOV. GORICAH
Proslava ob 8. marcu

Danes bo v klubu občanov 
v Lenartu sekcija za družbe
no aktivnost žensk pripravila 
proslavo mednarodnega dne
va žena. Sodelovale bodo to
varišice, ki delujejo na raz
ličnih družbenih področjih. 
Predvsem pa nameravajo raz
pravljati o otroškem varstvu 
in vzgojnih problemih. Na se
stanku bo sodelovala tudi 
kandidatka za poslanca v re
publiškem zboru Zora Tomič. 
Po konferenci bo predsednik 
občinske konference SZDL 
Janko Kšela pripravil spre
jem ob 8. marcu. F. S.

Taki ljudje se najdejo redno: v 
vsakem družbenem redu. v vsaki de
želi. p vsakem mestu, tudi na deželi. Taki smo

povečerjati in začeli piti. Nekateri 
manj. drugi več.

. , . „ .. Pa se je pojavil mož. prej star kot
čeprav tam o olj poredko. Cez dan jih mlad. v oguljenem plašču. razoglai. 
skoraj ni videti, pojavijo se zvečer, že precej sirih las in z velikim. moč- miz. In toliko gostov. Ce je pri vsa- 
in potem začno hoditi svojo romarsko no rdečkastim nosom sredi gubastega kem dobil dinar, je to petdeset di-

obraza. Z enim samim pogledom je nar jev. In toliko je bilo. Niti ne tako
m m ocenil položaj in se začel pomikali

■ f nt|7P med mizami.
»Imate dinar, prosim?«

j __^ Sklanjal se je globoko h gostom.
#1najraje je izbral mizo. ob kateri je

sedel par. Seveda je prošnjo naslovil 
na mladega gospoda, pri tem pa tudi videti, koliko ga je bilo. Toda mož je 

pot od gostilne do gostilne, od bifeja ni pozabil proseče pogledati spremlja, bil vzhičen. Priklonil se je globoko 
----- ------ --- ---- -------------*---------  ralke. ' -------

slab izkupiček za približno uro »dela«. 
Najbrž pa je pri kom dobil še ve(.

To je, recimo, moralo biti pri mla
dem fantu, ki je sedel z dekletom v 
kotu sobe. Fant je odprl denarnico 
in dal možu denar. Ni bilo mogoče

do restavracije. Le v hotele si ne upa 
jo. In potem od mize do mize. od
gosta do gosta. ____ t ___________ ___ _ j___ ____ _

Bilo je v eni izmed mariborskih dekletom in mu da tisti denar, ker
kš/iln no n/iit-tli rt »strli no trtni «n» »o __„a _ * m.i j t.gostiln, ne najboljših, a tudi ne naj. 

slabših. Razpoloženje je bilo glede na 
pozne večerne ure na višku. Ljudje so

in — poljubil fantu roko. Dekle se ne 
Večinoma je dobil, kar je želel. Se- zvonko zasmejalo. Fantu je bilo rie- 

veda, fant se tudi želi jxistaviti pred koliko nerodno, a ne preveč. Mož pa
se je zahvaljeval in zahvaljeval, potem 
pa naglo odšel iz lokala.

Gostje so smeje se gledali za njim.
FRANC SRIMPF

mu je morda všeč, da lahko daje. 
Nobene mize ni izpustil.
V prostoru je bilo okoli petdeset

nega sistema strokovnega us
posabljanja, ki naj bi v pri
hodnje zajelo domala vse 
iskane stroke.

Žal sta doslej samo grad
beno podjetje »Pomurje« in 
tovarna »Mura« prevzeli stro
ške za šolanje teh delavcev, 
SGP »Pomurje« pa je svoje 
delavce med šolanjem celo 
oprostilo dela, ne da bi jim 
zaradi tega prekinili delovno 
razmerje ali ustavili izplače
vanje osebnih prejemkov. Ne 
gre pa podcenjevati tudi pri
spevka drugih gospodarskih 
organizacij, ki že s tem. da 
zagotovijo šolskemu centru 
zaposlitev delavcev po konča
nem šolanju, podpirajo ta 
prizadevanja.

Komunalni zavod za zapo
slovanje v Murski Soboti ima 
s svojim centrom za predpo-

Za dan žena 
v Pomurju

Proslave so združili 
s kulturnimi prireditvami

MURSKA SOBOTA, 6. 
marca — V vseh štirih po
murskih občinah bodo že 
po tradiciji proslavili dan 
žena nadvse prisrčno in 
neposredno, saj se v ob
činskih in krajevnih sre
diščih organizacije SZDL. I 
kulturno prosvetna druš
tva. kolektivi, mladina in 
drugi že dalje časa pri
pravljajo na ta praznik.

V Ljutomeru, Murski 
Soboti, Gornji Radgoni in 
Lendavi, bo poleg glavnih 
proslav tudi več družab
nih prireditev s pogostit
vami. V soboškem hotelu 
Diana so pripravili izbran 
zabaven program, prav ta
ko v Radencih, v radgon
skem hotelu »Grozd« in 
drugod. V ljutomerskem 
domu kulture bo 8. marca 
zvečer priredil domači pi
halni orkester koncert 
»šopek želja za dan že
na«, po programu pa bo
do priredili za žene zabav
no prireditev s pogostit
vijo v domu TVD Parti
zan.

Veliko proslav bo na 
sam praznik žena v Po
murju tudi v krajevnih 
središčih, v Apačah, v Zbi- 
govcih, v Crešnjevcih, Pri 
Gradu in drugod pa so 
kulturno prosvetna druš
tva pripravila za dan že
na kulturne programe z 
dramskimi deli, petjem in 
podobno. Pri Vidmu ob 
Ščavnici pa so povabili 
ženske in druge občane na 
literarni večer, kjer bodo 
ugledni slovenski literati 
brali odlomke iz svojih 
del. V Pomurju tudi ni 
kolektiva in šole, kjer ne 
bi pripravili ženam in ma
teram sprejema ter prire
ditev, ponekod v večjih 
delovnih organizacijah pa 
pripravljajo v soboto in 
nedeljo za delavke krajše 
in daljše izlete. B. B.
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PRIMERNA
DARILA
ZA OBDARITEV
• ARANŽIRAMO PO 2EUI ISKRENE

ČESTITKE

klicno vzgojo v tem odločilno 
vlogo. Z vodstvom šolskega 
centra za razne stroke, ki 
ima že 13 rednih in dva iz
redna oddelka, se sedaj do
govarjajo, da bi tu strokov
no usposobili kar največ evi
dentiranih nezaposlenih ljudi, 
ki ne morejo dobiti zaposli
tve doma, niti v tujini. Ker 
prihaja iz Zvezne republike 
Nemčije na zavod čedalje več 
zelo ugodnih ponudb za za
poslitev kvalificiranih moči, 
je tak ukrep zavoda hvale
vreden. Seveda gre v tem 
primeru za ozek profil stro
kovnega usposabljanja delav
cev v poklicih kot so varilci, 
kleparji, strugarji, rezkarji in 
drugi iskani poklici.

V gradbenem podjetju »Po
murje« so večje skupine tako 
usposobljenih delavcev že or
ganizirano poslali prek dru
gih večjih gradbenih podjetij 
v tujino, kjer imajo svoje de
lovne enote. S to prakso na
meravajo zaradi velikega pri
tiska novih nekvalificiranih 
moči nadaljevati.

Ravnatelj šolskega centra 
za razne stroke Franc Ovček 
zagotavlja, da so dozoreli po. 
geji, ko bi s pomočjo delov
nih organizacij in zavoda za 
zaposlovanje lahko razširili 
izobraževanje tudi na druge 
strokovne usmeritve. Tu, me
ni tovariš Ovček, bi naše ob
močje potrebovalo pomoč re
publike, saj gre za uveljavlja
nje izobraževalne inštitucije 
s pomembnim družbenim po
slanstvom. Zato v Pomurju 
ne pretiravajo, ko zagotavlja
jo, da je od uresničitve tako 
načrta širokega in množične
ga strokovnega usposabljanja 
v dobršni meri odvisen go
spodarski razvoj tega manj 
razvitega območja.

BORO BOROVIC

DRAVOGRAD
Glavna naloga - 
izdelava programa

Glavna naloga sveta za šol
stvo in Temeljne izobraževal
ne skupnosti pri programira
nju razveja izobraževanja in 
vzgoje v občini bo v nasled
njem obdobju izdelava pro
grama razvoja šolstva ter 
ukrepov za ustvarjanje takš
nih razmer, ki bi omogočile, 
da bi čimveč mladih uspešno 
končalo osemletko -in dobilo 
ustrezen poklic. Znano je, da 
v občini še vedno ne konča 
osemletke 40 odst. otrok, kar 
je velik družbeni in ekonom
ski problem, ki dobiva po
časi tudi politični prizvok.

Mladim iz revnejših delav
skih in kmečkih družin bi 
morali zagotoviti materialno 
podporo za čas šolanja, ozi
roma študija ter v ta namen 
ustanoviti enoten štipendij
ski sklad. Pri pridobivanju 
strokovnih kvalifikacij na
sploh bo treba več pozorno
sti posvetiti specializaciji. Za 
to bi morali organizirati učin
kovit sistem dopolnilnega iz
obraževanja, ki naj bi posta
lo stalna oblika dodatnega 
strokovnega izobraževanja.

MARIBOR
Za boljše poslovanje 
lekarn

V mariborski lekarni Cen
ter si prizadevajo, da bi le
tos in v prihodnjih letih 
zboljšali prodajne in delov
ne pogoje zaposlenih. Raču
najo, da bodo letos začeli 
pripravljalna dela za gradnjo 
prizidka na dvoriščni strani 
hiše v Gosposki ulici 12 in 
Tkalskem prehodu 2—6. V 
prizidku bodo zobozdravstve
ni in veterinarski oddelek, 
galenski laboratorij in upra
va. Za gradnjo prizidka so že 
izdelali idejni načrt in pred
ložili lokacijsko dokumenta
cijo zavodu za urbanizem. V 
tej mariborski lekarni je sko
raj okoli 40 odstotkov celot
nega prometa Mariborskih le
karn. M. K.

Mariborske opombe 
k osnutku resolucije
Konferenca ZK Maribor o dejavnosti orga
nizacij in dokumentih za bližnji kongres

MARIBOR, 6. marca. Sinoči se je sestala občinska kon
ferenca ZK Maribor, na kateri je sekretar medobčin
skega sveta ZK območja Maribor Lojze Briški govoril 
o predkongresni dejavnosti organizacij ZK in o raz
pravah, ki so jih na območju sveta organizirali o kon
gresnih dokumentih.

Udeleženci so razpravljali 
o osnutku resolucije, ki jo 
bo obravnaval in sprejel 9. 
kongres ZKJ. Menili so, da 
bi morali v prihodnje tako 
pomemben dokument prej 
kot v tem primeru dati v 
javno razpravo. Sicer pa so 
pozitivno ocenili besedilo re
solucije in dali vrsto pri
pomb z namenom, da bi tar 
ko prispevali k oblikovanju 
stališč v predkongresnih 
razpravah in na kongresu.

Poudarili so, da bi morali 
v resoluoiji bolj podrobno 
osvetliti, kaj dejansko pome
nita družbeno dogovarjanje 
in solidarnost. O solidarnosti 
lahko govorimo v zdravstvu, 
šolstvu, sociali in stanovanj
ski gradnji, medtem ko v go
spodarstvu o tej solidarnosti 
težje govorimo. Takšno je 
bilo mnenje enega od udele
žencev v razpravi.

Govorili so tudi o pomoči 
manj razvitim področjem in 
poudarili, da je ta pomoč 
vsekakor potrebna. Razprava 
je pokazala, da je treba tudi 
v Sloveniji upoštevati neka
tera področja, ki so manj 
razvita. Pomoč za manj raz
vita področja pa mora biti 
vezana na določen rok. Usta
noviti je treba kreditni sklad 
za pomoč manj razvitim po
dročjem, ki bi se sam ob
navljal. V tem primeru pa 
bi morali zagotoviti tistim, 
ki prispevajo denar v ta 
sklad, možnost soodločanja 
pri usmerjanju denarja.

Po mnenju udeležencev v 
razpravi resolucija premalo 
poudarja težnjo, da bi naš 
nadaljnji razvoj nadaljevali v 
duhu smernic, za katere smo 
se odločili leta 1965 ob za
četku izvajanja reforme. Pre
malo je poudarjena tudi vlo
ga zbornic in združenj, ki 
nimajo skoraj nobene besede 
pri odločitvah raznih sekre
tariatov. Govoreč o zaščiti 
domačega gospodarstva, so 
poudarili, da je treba zašči
titi vso perspektivno industri
jo in ne samo en njen del. 
Opozorili so na razne anoma
lije pri neenakem obravna
vanju domače industrije in 
pri premalo preučenem uvo
zu raznega blaga. Menili so, 
da bi morali v resoluciji

Kovačeva 
kobila je 

navadno bosa
Urediti razmere v mari
borskih delavskih stano

vanjskih naseljih
MARIBOR, 6. marca. Na 

današnji seji plenuma občin
skega sindikata gradbenih 
delavcev so razpravljali o 
poročilu posebne komisije, 
ki je pregledala razmere, v 
katerih živijo delavci grad
benih podjetij v delavskih 
naseljih. Komisija je ugoto
vila vzorne stanovanjske in 
življenjske razmere delavcev 
v naseljih gradbenih podje
tij Konstruktor, Gradis in 
Stavbar, ki nudijo tudi mož
nosti za razvedrilo in šport
no udejstvovanje.

Razmere v delavskem na
selju podjetja Tehnogradnje 
pa niso zadevlojive, saj sta
nuje okoli 700 delavcev v le
senih in dotrajalih barakah. 
Na plenumu so opozorili na 
težave tega podjetja in na 
prizadevanja kolektiva ter 
vodstva za reševanje razmer. 
Tudi v podjetju Nigrad bo 
treba zboljšati stanovanjske 
razmere. Zaradi tega v pod
jetju že zbirajo denar za za
četek gradnje samskega do
ma. V tem podjetju so naro
čili tudi potujoča vozila, v 
katerih hi bili prostori za pi
sarno. jedilnico in sanitarije.

Rekli so še, da bo treba v 
prihodnjih letih postopoma 
porušiti vse dotrajale bara
ke, v katerih ponekod še 
vedno stanujejo delavci. 
Predsednik občinskega od
bora sindikata gradbenih de
lavcev Alojz Zver je dejal, 
da bo treba sprejeti samo
upravni in družbeni dogo
vor glede minimalnih živ
ljenjskih pogojev delavcev v 
delavskih naseljih. Predsed
nik republiškega odbora te
ga sindikata Lojze Capuder 
je povedal, da je republiški 
odbor že pripravil osnutek 
za družbeni dogovor o mi
nimalnih pogojih delavcev v 
delavskih naseljih in osnutek 
dogovora o vrednosti dela in 
delitvi dohodka v gradbe
ništvu.

Po mnenju sindikata naj bi 
iz dohodka zagotovili vsaj 10 
odstotkov za sklade in od 
ustvarjenih skladov polovico 
za investicije v osnovna 
sredstva in za zbol jšan je de
lovnih pogojev. Republiški 
odbor sindikata gradbenih 
delavcev pripravlja tudi 
družbeni in samoupravni do
govor o zaposlovanju in izo
braževanju gradbenih delav- 
oe'v- M. K.

bolj jasno opredelita vsebino 
reforme univerze in znanstve
noraziskovalnega dela. Opo
zorili so tudi na preveč splo
šne formulacije, ki zadevajo 
delo sredstev javnega obve
ščanja.

Sekretar MK ZK Slavko 
Soršak je orisal delo občin
ske konference ZK Maribor 
in dejal, da je oblikovala po
litiko na najrazličnejših po
dročjih družbenega življenja. 
Poleg članov občinske konfe
rence sodeluje v raznih ko
misijah konference in MK 
več kot sto sposobnih čla
nov ZK. Občinska konferen
ca ZK je pripravila vrsto sej, 
na katerih so obravnavali pe
reče probleme gospodarstva, 
kulture in nekaterih drugih 
področij s posebnim poudar
kom na nalogah članov ZK 
na tem področju. Občinska 
konferenca, mestni komite 
ZK in njuni organi so stori
li vse. da bi v cganizacijo 
spreje i več novih mladih čla
nov. Zato tudi ni naključje, 
da so na območju mestnega 
komiteja ZK Maribor spreje
li lani največ mladih članov 
v ZK. M. K.

SLOVENJ GRADEC
Enkrat več kandidatov 
kot odbornikov

V oba zbora občinske skup
ščine Slovenijgraaec bodo vo
livci na bližnjih volitvah iz
volili po 25, oziroma skupaj 
50 odbornikov. Na kandida
cijskih konferencah pa so 
predlagali 106 kandidatov. 
Med njimi je tudi 13 žensk 
in 13 mladincev in mladink.

Ugodna bo zlasti socialna 
in poklicna sestava nove skup
ščine, saj je med predlagani
mi kandidati 55 delavcev iz 
proizvodnje, 30 kmetov in 8 
kandidatov iz vrst vodilnega 
osebja, še posebej zanimiv 
pa je obračun s težnjami, da 
se rotacija ne bi upoštevala 
Na kandidatnih listah je na
mreč od 106 predlogov kar 81 
ljudi, ki bodo prvič voljeni 
v občinsko skupščino. Ce bi 
bilo to sorazmerje upošteva
no tudi pri volitvah v d juge 
organe, zlasti v republiki, 
menijo, v občini, bi zares v 
celoti spoštovali proglašeno 
načelo rotacije.

Podobno kot v drugih ko
roških občinah, prevladujejo 
med predlaganimi kandidati 
taki s srednjo šolo. Vendar 
je opazen tudi porast odbor
nikov z višjo in visoko šolo, 
ki jih je predlaganih 20. Pri 
evidentiranju in predlogih za 
kandidate so sodelovale vse 
organizacije, tako da je raz
merje zelo ugodno. Značil
no je, da je organizacija zve
ze borcev zastopana kar 
18 kandidati, kar vsekakor 
govori v prid ugledu njenih 
članov v tej občini. Podobna 
ugotovitev velja za zvezo ko
munistov, ki je zastopana 
37 kandidati. Sicer pa bodo 
končno besedo o tem izrekli 
volivci.

D. V.
MAJŠPERK
Končno bo urejen vrtec

V Majšperku že dalj časa 
obnavljajo tamkajšnji grad, 
ki izvira iz 17 stoletja ter je 
nekaj zadnjih let bil povsem 
zapuščen in pozabljen. Zad
nji dve leti je tu sicer otro
ško varstvena ustanova, ven
dar le v zasilnih in neureje
nih prostorih.

Ptujsko stanovanjsko pod
jetje je letos namenilo za 
obnovo in modernizacijo 
gradu kar 210.000 dinarjev. 
Med drugim bodo napeljali 
v grad elektriko, vodovod, 
uredili sanitarije in drugo. 
Po predvidevanjih bi morali 
z de’i končati že v mesecu 
aprilu.

S tem bo dana prebival
cem, posebno izapclsienim 
materam, da bodo lahko v 
času zapos.itve oddali svoje 
otroke v varstveno ustanovo, 
saj bo tu potem prostora 
kar za 70 otrok, ki bodo 
imeli na voljo tri večje sobe, 
kuhinjo in vse druge prosto
re.

KIDRIČEVO "
Nova trgovina

Ptujsko trgovsko podjetje 
»Panonija« se pripravlja, da 
letos zgradi v Kidričevem no
vo samopostrežno trgovino, ki 
bd bila prebivalcem tega to
varniškega naselja zelo do
brodošla. V naselju je namreč 
ena sama trgovina, zato ni 
slabo, da ta kraj dobi še en 
trgovski lokal, saj bi bilo 
kupcev dovolj, vrh tega pa 
lahko to samo izboljša založe
nost trgovine in postrežbo. 
Nova trgovina bo stala blizu 
restavracije, računajo pa, da 
bi jo lahko začeli graditi že 
aprila, če bodo vremenske 
razmere do spomladi dovolj 
ugodne.

I. P.

Zakaj tako?
Utaje ni mogoče 
dokazati

Iz leta v leto se ponavlja 
enaka pomanjkljivost pri pri
javi davkov na osebni doho
dek. Občani prijavijo višino 
doseženega osebnega dohodka 
pri občinski skupščini in čar 
kajo, da bodo dobili nakaz
nico za plačilo. Nekateri pa 
svoje dolžnosti ne izpolnijo 
in ne prijavijo svojega oseb
nega dohodka nad 20.000 di
narjev. Običajno čakajo na 
sporočilo občinske skupščine 
oziroma davčne službe, zakaj 
niso izpolnili svoje obvezno
sti.

V zadnjih letih pa so veči
noma imeli srečo, saj zaradi 
pomanjkanja finančnih inš
pektorjev nihče ni vznemirjal 
občanov, ki so na to svojo 
obveznost pozabili. Nekateri 
posamezniki se zanašajo, da 
bo tudi letos tako. Na' mari
borski občinski skupščini pa 
zatrjujejo, da bodo dosledno 
preverili letošnje prijave in v 
primeru utajitev ukrepali.

V to ukrepanje pa lahko 
podvomimo, če vemo, da ni
hče na- občini ni terjal od 
prijavitelja, naj podpiše listi
no o tem. da je resnično iz
ročil davčno napoved. Zato 
lahko vsakdo trdi, da je pri
javo oddal. To mu morejo 
verjeti, ker mu nasprotnega 
ne morejo dokazati.

Ali ne bi bilo prav. da bi 
pri prijavi uvedli posebno 
knjigo, v kateri bi se vsak 
prijavitelj podpisal? V tem 
primeru se nihče ne bi mo- 

\ gel izgovarjati, da je prijavo 
I oddal.

MARJAN KOS

Pojasnili uboj 
v Berlinu

BERLIN, 6. marca (Tan
jug). Zahodncberlinska poli
cija je pojasnila, v kakšnih 
okoliščinah je izgubil življe
nje Jugoslovan Jcsip Kreko- 
vič, 28 letni mizarski delavec, 
ki je bil od novembra lani 
zaposlen v zahodnem Berli
nu.

Včeraj, tretji dan preiska
ve, so ugotovili, da ga je v 
preteku ponoči cd nedelje na 
ponedeljek v nekem zahod- 
noberlinskem predmestju ubil 
19-letni delavec Reinhard 
Plage.

Spoznala sta se šele tisto 
noč v neki kavarni in — po 
izpovedi ubijalca — popila 
kar precej alkohola. Iz gosti
šča sta odšla po polnoči. 
Plage trdi, da ga je pokojni 
Krekovič napadel prvi v ne
kem odmaknjenem kotu in 
ga podrl na tla. Plage se mu 
je izvil in ga zatem pobil z 
udarcem, nakar mu je z vso 
težo stopil na tilnik. Ubijalec 
je žrtev še okradel in odšel. 
Policija ga je včeraj našla v 
tovarni, kjer je zaposlen.

Omejitev hitrosti 
na avtomobilski 
cesti

SLAVONSKI BROD, 6. mar
ca (Tanjug). Na avtomobil
ski cesti Zagreb—Beograd od 
Rajiča pri Okučanih do Li
povca na meji med Hrvatsko 
in Srbijo je v dolžini 162 
kilometrov podjetje za ceste 
iz Slavonskega Broda omeji
lo hitrost vožnje za vsa vo
zila do 60 kilometrov na uro, 
a čez vse nadvoze do 30 ki
lometrov na uro. Omejitev 
hitrosti so uvedli zaradi no
vih poškodb na cestišču in 
zaradi bolj vame vožnje.

Na cesti Nova Gradiška 
Slavonska Požega je zaradi 
udiranja zemlje hitrost vož
nje omejena na 30 kilometrov 
na uro. Enakšno omejitev jo 
uvedlo cestno podjetje iz Sla
vonskega Broda na stari ce
sti Zagreb Beograd in na 
drugih cestah drugega reda 
prav tako zaradi večjih po
škodb cestišča. Zaradi izrab
ljene podlage pa so zaprli 
za promet cesto Nova Kape
la—Lipovac—Slavonska Pože
ga.

Delovna nezgoda 
na Ravnah

RAVNE NA KOROŠKEM, 
6. marca. — Postaja milice je 
sporočila, da se je 3. marca 
v obratu Livarne v ravenski 
Železarni ponesrečil 26-letni 
Josip Hadžič iz Prevalj, in 
je z žerjavom postavljal ko- 
-tilo. Nenadoma so popustile 
škarje žerjava ter je kokila 
padla Hadžiču na levo nogo 
ter mu jo dvakrat zlomila 
pod kolenom. N. S.

Požar na verandi
MARIBOR, 6. marca. — Si

noči ob 20.20 je izbruhnil po
žar na verandi stanovanjske 
hiše dr. Maksa Kozinca. Zgo
relo je ohišje električnih va
rovalk, inštalacije in razno 
perilo, ki so ga sušili na ve
randi. škodo cenijo na 1300 
dinarjev. Vse kaže, da je 
ogenj izbruhnil zaradi preob
remenitve električne inštala
cije- N. S.

Ukraden osebni avto
MARIBOR, 6. marca. — Vče

raj popoldne je neznanec 
ukradel s parkirnega prosto
ra v Svetozarevski ti-lici oseb
ni avto opel rekord, last Ed
varda Kapuna iz Zgornjega 
Dupleka. n. S.
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Nafta

Susak nima samo vina in mini krilc
Vrtalni svedri kopljejo v pesek in kamen, morda otočanom ne bo treba več v širni svet za kruhom

Valovi butajo ob bok ladjice, ki se je približevala obali. Potniki, sami domačini, 
ki so se vračali z Lošinja, kamor so bili peljali prodat svoje vino. so grabili grmade 
steklenic in pletenk, s katerimi je bil prej našarjen ves krov. Končno! Morje je 
bilo prej precej visoko in marsikomu ni bilo dobro v želodcu. Rahlo se je ladja 
naslonila k pomolu, kjer je že čakala gruča ljudi. Pomemben dogodek je, ko pride 
ladja na Susak, tako pomemben, da ga ne gre zamuditi.

Ladja je sel iz širnega sve
ta. glasnik, pa čeprav samo 
s sosednjega Lošinja. Mladi 
jo gledajo s hrepenečimi o- 
čmt, z njo bodo nekoč za 
vedno zapustili otok in se po
dali v daljno Ameriko, star
cem pa vzbuja spomine na

začnejo takoj za pomolom. • 
druga, stara polovica pa kipi
s kamni:ju.____ _.i m cerkve- j
nim zvonikom k nebu iznad 
zelenja in trstičja na vrhu 
griča.

Včasih so tujci, ki so se 
bližali z morja, zrli v sklad

življenje otoka. Pripeljale so 
velike ladje, pripeljale so tra- 
jekte in na njih so bili tež
ki. do takrat na otoku še ne- 
videni stroji. Zgradili so tri
sto metrov asfaltiran’ ceste, 
ki je prva in hkrati edina na 
otoku. Po njej vozita dva to-

XA STRAŽI TEHNIKE — Vsenaokrog je pesek in morje. Foto: Janez Zrnec

mladost, na širni svet. iz ka
terega so se vrnili na rodna 
•ia preživet jesen in zimo 
življenja Da. Susak je otok 
•seljencev. ki ima danes le 

*e štiristo prebivalcev, dva 
• soč pa jih je samo v New 
Yorku.

Do nedavnega je bila ladji
ca edina, k: je prihajala iz 
zunanjega sveta. Danes pa ni 
več. Ze od daleč uzremo kam
nite hiše ne tako majhnega j 
mesta, ki je razdeljeno na dva 
dela. Po! vica se ga stiska na 1 
ravnin: ob morju in hiše se

.. i - ntmvmmtmmMmrm&vmumm

nost znamenitega mesteca, 
danes pa pozornost vseka
kor pritegne nekaj drugega: 
ob mestu, v majhnem in plit
vem zaiivčku. v katerem ose
ka daleč razgali mivkasto 
dno. stoji stolp, prav tak. 
kakršne vidimo Pa naftnih 
poljih. Na Susku iščejo na- j 
fto in zemeljski plin.

Dela potekajo v sklopu raz
iskav. ki jih opravlja pod- ' 
jetje INA na Jadranu Raz- i 
iskave z željo po odkritju j 
dragocenega olja so posegle . 
v monoton > in umirajoče j

Komisija za delovna razmerja
KOMUNALNO PODJETJE
KOMUNALNI SERVIS
KOPER
razpisuje delovno mesto

GRADBENEGA INŽENIRJA ali 
GRADBENEGA TEHNIKA

V poštev pridejo tudi začetniki.
Ponudbe z dokazili pošljite v 15. dneh po objavi 
na gornji naslov. 1922

TRGOVSKO PODJETJE

»CENTROMERKUR«
export-import
LJUBLJANA. TRUBARJEVA 1-3

objavlja naslednja prosta delovna mestu:

1. DEVIZNEGA REFERENTA za izvoz
2. KORESPONDENTA za izvoz
3. KVALIFICIRANEGA 

ELEKTROIN6TALATERJA
4 TRGOVSKE POMOČNIKE 

za centralno skladišče Jarše
5 TRGOVSKEGA POMOČNIKA 

v prodajalni v Novi Gorici
Pogoji pod
1. srednja strokovna izobrazba in 4-letna 

v devizno linančnih poslih ter pasivno 
enega tujega jezika

2. srednja strokovna izobrazba, obvezno znanje 
dveh tujih jezikov, znanje korespondence in stro
jepisja

2. kvalificiran elektroinstalater s prakso na tem 
delovnem mestu

I. kvalificiran prodajalec — moški z odsluženim 
vojaškim rokom

5. kvalificiran prodajalec galanterijske stroke 
Nastop službe mogoč takoj ali po dogovoru.
Za vsa delovna mesta je določeno poskusno delo. 
Prejemki po Pravilniku o OD podjetja.
Stanovanje ni na razpolago.
Pismene ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
sprejema splošni sektor — kadrovska služba pod
jetja do vkl. 15. 3. 1969. 1913

vomjaka — kaj vezita, pa 
vrag vedi. Pred krajevnim u- 
radom. na glavnem trgu so 
zrasli trije svetlo modri jam
bori. na njihovih podstavkih 
pa stoje vrtalne glave. Tako. 
naj vsak ve. da Susak živi v 
pričako--!>nju in že v zname
nju nafte.

Na Susku je doma 
prijateljstvo

Srečali smo se v krajevnem 
uradu, ki je spremenjen v 
generalni štab naftarjev. Bi
la jih je polna soba. po na
pornem delu so posedali in 
se pogovarja'; z domačini. 
No. po tolikem času. ki so 
ga tukaj preživeli, so postal: 
že sami skorajda domačini, 
vsi so eno. vsi žive na pešči
ni. ki jo obliva morje, in to 
morje venomer pljuska ob 
peščeni otok. včasih, kot bi 
ga bežalo, včasih, kot da je 
jezno in ga tepe.

»Ti ljudje so tako dobri.« 
mi je dejal barbu Mile, eden 
od vodij naftarjev, ko sva bi
la sama. »tako dobri, da ta
kih nikjer več ne najdeš«

Res so si prijatelji, skupaj 
razpravljajo o problemih, o 
življenju in nafti, skupaj jo 
zvečer' mahnejo v »podrum« 
— vinsko klet k županu To
niju ali k mesai ju Borutu in 
spijejo kozarček tistega vina, 
ki je pri nas na celini prava

redkost. Tistega namreč, ki 
je zares zraslo na trti.

Govore o problemih, o tem. 
kako ne morejo prodati pri
delanega vina. da ga proda
jajo le po malem, in to sko
raj zastonj, pa o domotožju, 
ki jih tare, o prehrani, za ka
tero skrbi naftarska menza 
pa še in še.

»Robinzoni« so življenja po 
otokih že vajeni. Mnogi od 
njih sodelujejo v ekipi že od 
začetka jadranskih razisko
vanj. že osem let. Bili so na 
drugih otokih in obalah, v 
Rovinju. Puli, Krku in v oko
lici Zadra. Med njimi je tudi 
nekdo, ki je že padel z vrha 
triinštirideset metrov visoke
ga stolpa m ostal živ. Prile
tel je namreč na ponjavo ob 
strojih in ostal skoraj nepo
škodovan. In Slovenci ne bi 
bili Slovenci, ie bi ne bili 
raztepeni po vsem svetu: tudi 
na Susku sem srečal nekoga 
iz Lendave, ki že dalj časa 
dela v ekipi.

»Da ti bo jezik bolj tekel.« 
je dejal barba Mile in mi na
točil kozarec vina, domačega, 
s Suska.

»Tako je s to stvarjo,« se 
je razgovoril inženir Božo 
Omrčen, »upravnik«, vodja 
raziskovalnih del na Susku. 
Iz vrtine, ki jo nelamo naj 
bi prišel zemeljski plin, še 
raje pa bi videli, če bi nale
teli na nafto Do zdaj smo 
prišli 2640 metrov globoko, 
tisto, kar pričakujemo, pa se 
lahko začne le nekaj deset 
metrov globlje. Stroji, ki jih 
imamo, so proizvod MS Com- 
pany iz Združenih držav m 
so najmodernejši. Z njimi 
lahko vrtamo do pet tisoč 
metrov globoko, a upamo, da 
nam ne bo treba. Tudi na Du- 
gem otoku je skupina, ki 
je nafto že našla. No. mi smo 
tu šele od srede septembra 
prejšnjega leta in vrtanje na
preduje zelo počasi, to boš 
videl jutri. Naiprej moramo 

. naleteti na sloje, ki zadržu- 
I jejo nafto, in okoli njih na 
I pokrivač. ki preprečuje, da 
1 nafta ne odteče drugam. Na 

tega do zdaj še nismo nale
teli.«

Dovolj novega je bilo za 
danes. Medtem se je zunaj 
že znočilo in mesar Bobu na
ju je povabil v svoj »pa- 
drum«. Iz vsakega soda bomo 
poskusili.« je dejal Eh. kak
šno vino ... skoraj boljše od 
nafte.

In če bi naleteli 
na nafto?

( Zjutraj iz zaliva m bilo sli
šati ropota. Stroji so se ne
kaj pokvarili in mojstri so 
se ubadali z njimi, da bi se 
orjaški sveder čimprej spet 
zajedel v tla Stolp je visok 
triinštirideset metrov, poleg 
njega je na tl er, orjaška 
»mašinerija«, črpalke, stroji, 
ki vrte .-veder, in agregati za 
električno energijo. Saj res: 
na te agregate je danes pri
ključeno tudi električno o- 
mrežje vsega mesta ki je 
poprej imelo električno ener
gijo le štiri ure -na dan — iz 
svojega agregata.

Na eni strani je skladovni
ca debelih jeklenih cevi. se
stavnih delov, iz katerih po
tem sestavljajo sveder. De
vet metrov meri kos. Na 
koncu je pritrjena glava in 
to je sveder, ki vrta v glo
bino. le da je precej čuden. 
V njem so vpeta tri zobata

kolesa, ki se pri vrtanju vr
tijo tudi okrog svojih osi in 
drobijo kamenino. Seveda je 
sveder votel, vanj pa dve 
črpalki potiskata morsko vo
do, ki se potem z vzorci ma
teriala spet vrača na povr
šje. Vodo prestrežejo v ve
lika izpiralna korita, v njih 
ostanejo vzorci, voda pa spet 
odteče v morje.

In če hi naleteli na nafto? 
Ta je v globinah večinoma 
pod pritiskom, zato so ob 
svedru posebne varnostne na
prave, ki bi v primeru, če 
bi namesto vode pridrla ven 
nafta ali zemeljski pl5- 
zaprle odprtino v cevi. Iz 
varnostnih razlogov pa je že 
zdaj okrog naprav prepoveda
no kaditi. Bolje preprečiti, 
kot potlej reševati.

Kaj bo. če bo nekega dne 
iz vrtine pritekla nafta? Se 
bo življenje na otoku, ki da
nes bridko izumira in se

ljudje odseljujejo ▼ Ameriko, 
kaj spremenilo? Bo dovolj 
dobrega kruha doma? Morda 
se bo le prekinila tradicija 
odseljevanja, saj otočani ne 
gredo radi na tuje.

Srečal sem nekoga, ki je 
bil malo pijan in solzan. »Do
mov je prišel, iz Amerike,« 
so mi pooneje povedali, »da
nes bi se moral vrniti pa se 
je napil.« Njegov pogled je 
bil drugačen, kot oči susaških 
deklic v kratkih, kratkih kril
cih, ki so stale na pomolu hi 
hrepeneče zrle za razsvetlje
no ladjo, ki je odhajala. On 
.ie že skusil tujino, bil je že 
brez iluzij.

Zvečer je ladja Kosta Ra
cin, ki se dvakrat na teden 
ustavi tudi na Susku, odha
jala. Se dolgo so za njo ža
rele redke luči v mestu in 
ob njem je stal naftni stolp 
ves razsvetljen.

JANEZ ZRNEC

Zločin

Lukič prijet!
Trikratni morilec in dvakratni obsojenec 
na smrt, ki je dolgo polnil srbske črne 
kronike, se je skrival v nedograjeni hiši

Zgodaj zjutraj 5. marca so miličniki posebne ekipe, ki 
je obkolila hišo Mihajla Ačimoviča, kmeta v Jovcih, 
zgrabili dolgo iskanega morilca Lukiča. Lukič je pred 
časom, zlasti pa po svojem begu jeseni lanskega leta, 
polnil stolpce kriminalnih rubrik v srbskih časopisih.

Spretni miličniki so bili 
zvedeli, da se v domu boga
tega kmeta Ačimoviča skriva 
prosluli Lukič, kmet iz Boš- 
njanov pri Paračinu, ki ima 
lia vesti troje umorov in še 
beg iz svetozarevskega zapo
ra. Gospodar je sprva sicer 
trdil, da ne skriva nika.vega 
obsojenca, vendar je kmalu 
popustil. Miličniki so našli 
Lukiča v skrivališču še ne
dograjene hiše, blizu ceste 
Svetozarevo—Varvarin, malo
ne v središču vasi Jovci. Brez 
odpora se je vdal.

Aretacija je privabila novi
narje, ki jim je Lukič dejal, 
da so ga miličniki »presene
tili«. Sicer ie pričakoval, da 
ga bodo slej ko prej prijeli, 
vendar se ni bal, saj ni imel 
»ničesar izgubiti«.

»Na begu je bilo huje kot 
v zaporu.« je dejal. »Neredno 
sem dobival časopise. Hotel 
sem se predati vrhovnemu 
sodišču Jugoslavije, vendar 
so me prehiteli.«

Milan Lu-tič je bil 14. febru- ! 
arja 1967 pobil vso družino 
Milenkovič. Z nožem je za
klal svojo ljubico Malino Mi
lenkovič in njeno mater Rad
milo. očeta Milana pa ustre
lil. Zaradi tega je bil dvakrat 
obsojen na smrt, zdaj pa je 
njegov dosje na zveznem vr
hovnem sodišču, ker se je bil 
branilec pritožil.
••■•»•■■■■•■■■■■■■■■■■■■■■a

OGLAŠUJTE V

DELU

Novembra lani je obsojeni 
Lukič pobegnil iz svetozarev- 
škega zapora in se vse doslej 
skrival. -t-

PONOS GRADITELJEV — Letos bo 
prelaz Brenner. »Evropski most« so 
zimska olimpiada.

dograjena prva alpska avtomobilska cesta čez 
zgradili že pred leti, ko je bila v Innsbrucku

Foto: D. Kralj.

Avtomobilske ceste

Evropa ne more več brez njih
Gradnja pravih avtomobilskih cest na evropski celini zelo napreduje

Evropa stopa v obdobje avtomobilskih cest! Obdobje se je začelo sicer že v letih 
med obema vojnama, ko se je Hitler lotil gradnje prve avtomobilske ceste v Nem
čiji. Te prve ceste seveda niso nastale zaradi nerodne gostote prometa na nemških 
cestah, temveč predvsem zaradi strateških nagibov, deloma pa tudi zato, ker je 
hotel nacistični režim tako reševati brezposelnost. Sele v povojnih letih, ko je 
eksplozija motorizacije še posebej močno zajela ravno Zahodno Nemčijo, so se 
avtomobilske ceste pokazale kot dobre in prepotrebne.

Da se je Evropa odločila 
za gradnjo avtomobilskih 
cest, so seveda pomagali tudi 
vzori iz Združenih držav 
Amerike, kjer so začeli take 
ceste graditi prav tako med 
obema vojnama, a vendar 
znatno prej kakor v Nem
čiji.

Prešibka povezava 
med omrežji

Evropska mreža teh cest jja 
ima bistveno različne značil
nosti kakor ameriška. Ameri
ška mreža je, razen okrog 
velikih mest. znatno redkejša, 
ker je pač pokrajina bolj 
prostrana in je gostota na
seljenosti nižja. Evropska

MNEMmiMram

Razpisna komisija

ZAVODA ZA RIBIŠTVO
LJUBLJANA. Župančičeva 9 
razpisuje delovno mesto

DIREKTORJA
Poleg splošnih, z zakonom predpisanih pogojev, mo
rajo kandidati izpolnjevati še naslednje pogoje:
— visoka strokovna izobrazba z najmanj 10-letno 

prakso na področju kmetijstva, ribištva, biolo 
gije ali veterine

- aktivno znanje 1 tujega Jezika tangi., franc., ital., 
nem., rušč.i

Pismene vloge s kratkim življenjepisom in dokazili 
o izpolnjevanju pogojev pošljite v 15 dneh po raz
pisu na naslov zavoda z navedbo: za razpisno
tomisijo. 1911

mreža avtomobilskih cest pa 
je zelo gosta (Nemčija, Ita
lija, Nizozemska) in pred
vsem v nekaterih državah 
bolj kazi — v primerjavi z 
ameriško mrežo — kot pa kra. 
si miniaturno evropsko po
krajino.

Razen tega ima evropska 
mreža tudi in veliko in po
membno hibo, ki je v Ame
riki ni. Sele v zadnjih letih 
so se v Evropi začela posa
mezna nacionalna omrežja 
avtomobilskih cest stikati in 
povezovati. Tako bo letos do
grajena prva čezalpska pove
zava med dvema najbolj raz
vitima omrežjema: italijan
skim in nemškim (Miinchen 
—Innsbruck—Bolzano).

Dobra je že povezava med 
nemškim sistemom in Bene- 
luxom ter nemškimi cestami 
in avstrijskimi, ki so prav
zaprav podaljšek nemškega 
sistema. V pripravi je poveza
va v zelo pomembnem evrop
skem prometnem vozlišču: 
na širšem področju tromeje 
Jugoslavija, Avstrija in Italija, 
šele ko imamo pred seboj 
evropski zemljevid avtomo
bilskih cest. nam postaja ja
sna vsa pomembnost naše av
tomobilske ceste Šentilj—No
va Gorica, pomembnost za ev
ropsko omrežje, predvsem pa 
za nas same.

Na vzhodu najbolj 
pridni — Madžari

Francosko omrežje avtomo- 
mobilskih cest, ki je v znat
nem zaostanku za nemškim in 
italijanskim, je najslabše po
vezano z drugimi omrežji. Vsi 
najpomembnejši stiki (z Bel
gijo, Nemčijo in Švico) so 
šele projektirani, le na sredo
zemski rivieri je povezava z 
italijanskimi cestami že v 
gradnji (Nica—Savona—-Geno
va).

Kar zadeva druge države, 
ima svoje omrežje še Velika 
Britanija, ne moremo pa pre
zreti prizadevanj Grčije in 
Danske. V Vzhodni Evropi 
so avtomobilske ceste le v 
Nemški demokratični republi
ki: večina teh cest je dedišči
na predvojnih in medvojnih 
let, sadaj jih le vzdržujejo in 
dopolnjujejo; ie malo kilo
metrov so vgradili na novo. 
Tudi Poljska ima nekaj kilo
metrov avtomobilskih cest, 
namreč na teritoriju, ki je bil 
prej nemški.

Od drugih vzhodnoevrop
skih držav kaže najresnejša 
prizadevanja za vključitev v 
evropsko omrežje — Madžar
ska. Smer gradnje je iz Bu
dimpešte proti blatnemu jeze. 
ru. Lep kos te ceste (nad 
50 km) Je že gotov. Tudi iz 
Prage so začeli graditi avto

mobilsko cesto proti jugu; 
projektirana naj bi bila v 
smeri ceste Linz—Dunaj, toda 
dosedaj se je stegnila le pič
lih deset kilometrov proti ju
gu od češkoslovaškega glavne
ga mesta.

V Romuniji in Bolgariji ter 
v Sovjetski zvezi avtomobil 
skih cest ni, razen velike kro
žne okrog Moskve.

Rumena črta - 
pavovo perje

V Jugoslaviji smo bili ze
lo dolgo zadovoljni s tem, da 
smo našo koiiKor toliko mo
derno cesto med Ljubljano in 
Gevgelijo imenovali »avtomo
bilska cesta«, kar je vnašalo 
v evropske zemljevide za av
tomobiliste precej zmede in 
nezaupanja.

Rumena črta, ki na teh 
zemljevidih označuje pravo 
avtomobilsko cesto, se je pri 
nas kakor pavovo perje ste
govala prav do grške meje. 
Označevala je na primer od
seke med Beogradom in Za
grebom, kjer se po ozki in 
poškodovani cesti vozijo ko
lesarji in traktorji, kjer so 
vsa križanja s poljskimi ko
lovozi v nivoju in kjer je bi, 
la hitrost uradno omejena do 
60 km na uro.

Kaj je pravzaprav avtomo
bilska cesta? Ce so merila, 
kako naj bo zgrajena, koliko 
široka itd. različna v raznih 
državah in v raznih obdobjih, 
potem je jasno opredeljenih 
nekaj zahtev: avtomobilska
cesta naj bo izolirana od osta
lega prometa (nobenih kri
žanj v nivoju) m naj ima kon. 
takt z ostalim cestnim omrež
jem le na določenih točkah, 
kjer je ta zveza posebej ure
jena. Avtomobilska cesta naj 
bo načeloma dvosmerna; vsa 
ka vozna smer pa naj bo lo
čena ali z zelenim pasom ali 
s primerno ograjo, ali pa 
speljana v drugem nivoju in 
celo proč od aruge smeri 
(npr. Milano--Gencva).

Seveda se iz teh zahtev ro
jevajo tudi druge, ki so rav
no tako pomen'bne. posebno 
kar se tiče naklona, polmera 
zavojev in števila voznih pa
sov. Gradnja teh cest posta
ja vse bolj zahtevna saj se 
že vidi ogromna razlika med 
na primer »Hitlerjevimi avto- 
stradami« in današnjimi fran- i 
coskimi avtomobilskimi ce
stami, ki sodijo trenutno med 
najmodernejše.

V Evropi - 11.000 km
Avtomobilska cesta končno 

skuša izpomiti tisto promet
no vrzel, ki j< je bilo čutiti 
ob naraščajočem avtomobil
skem prometu . . Vsa druga 
prometna sredstva imajo svo

je »tire«, ki so namenjeni sa
mo njim — letalo zrak, ladja 
vodo, železnica progo — sa
mo avtomobil je moral deli
ti svoj »tir« s pešci, kolesar
ji, vpregami itd.

Kakor poročajo, je bilo ko
nec leta 1968 v Evropi 11.000 
kilometi ov avtomobilskih cest 
(samo v lanskem letu so zgra
dili 1050 km!). Na prvem me
stu je Zahodna Nemčija, kjer 
so imeli ob koncu leta 1968 
3950 km takih cest (samo la
ni so zgradili 350 km!). Na 
drugem mestu je Italija z 
2864 kilometri) v letu 1968 — 
287 km).

Francozi so se razmeroma 
pozno lotili gradnje »velikih 
cest«. Sami pravijo, da za
to, ker imajo razmeroma 
boljšo mrežo navadnih cest, 
kakor pa Italijani in Nemci, 
pa tudi zato, ker so čakali 
na prve pomembnejše izkuš
nje.

Gradnja avtomobilskih cest 
je draga. 2e projektiranje je 
drago in ga ni moč izvesti 
brez vsestranskih študij; po
tem pride gradnja, ki je iz
redno draga ter seveda dokaj 
dolgotrajna. Sele v zadnjem 
času so se lotili gradnje av
tomobilskih cest »na tekočem 
traku« m sicer pri cesti čez 
Brenner.

Kakor je Postojna šivanki- 
no uho za naš promet, tako 
je Brenner šivankino uho za 
promet čez Alpe. Cesta čez 
prelaz Brenner. ki bo v ce
loti dolga 313 km, bo imela 
300 mostov m 13 predorov. 
Grajena je iz velikanskih že- 
lezobetonskih elementov, ki 
jih na kraju samem montira
jo in gre zato gradnja hitre
je od rok. Tudi ne kopljejo 
več »zamudnih« usekov v gor
ska pobočja, temveč postav, 
ljajo cesto na stebrih, da »pla
va« mimo pobočja in je za
to tudi varnejša pred plazo
vi. Najimpresivnejši odsek na 
tej cesti je »Evropski most«, 
nedaleč od Innsbrucka, ki je 
180 metrov nad najnižjo toč
ko pod seboj in je dolg pri
bližno 300- metrov.

Na škodo pokrajine?
V zadnjem času je slišati 

precej razprav o pokrajini in 
avtomobilskih cestah. Ker 
ima avtomobilska cesta kon
takt z ostalini cestnim omrež
jem le na določenih (načelo
ma čim redkejših) točkah, 
se tu in tam sliši trditev (v 
Franciji), da avtomobilska 
cesta kvari pokrajino preko 
katere teče, da ji jemlje ob
čudovalce in goste, da jo izo
lira od prometa in celo od 
razvoja.

Italijani trdijo nasprotno. • 
Pravijo, da je južna Italija 
začela pridobivati na gospo
darski aktivnosti ko so za
čele tja prodirati avtomobil
ske ceste, pa tudi gostov ja 
veliko več kakor prej.

Nemci ne razpravljajo o 
tem oroblemu. nai bo tak ali 
druvačen: oni brez takih cest 
sploh ne morejo več.

DRAGO KRALJ
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Pogovor 2 braki

Olajševalna 
okoliščina 

za izdane ideale? Ureja
FRANC ŠETINC

Marija Marolt, aktivna udeleženka 
NOV iz Kopra. Tomšičeva 4, nam je 
takoj, ko je v dnevnem tisku prebra
la o obsodbi nekaterih članov kre
ditnega odbora nekdanje SploSne go
spodarske banke sporočila, da ne 
soglaša z utemeljitvijo sodbe. Tako
le nam je pisala:

»Priznam, da zakonov ne poznam 
dobro. Toda po zdravi logiki se mi 
zdi nemogoče imeti za olajševalno 
okoliščino dejstvo, da so pogojno 
obsojeni delovali na pomembnih jav
nih položajih in da so bili mnogi iz
med njih aktivni udeleženci NOV.

Po moji soobi so ljudje, ki so na 
pomembnih javnih položajih, pa te 
izrabljajo, še toliko bolj obsojanja 
vredni, saj zlorabljajo zaupanje ti
stih. ki so jih na ta mesta postavili. 
Ce pa so še udeleženci NOV. izdaja
jo ideale, za katere so se nekoč bo
rili. Zato se mi zdita ti dve okolišči
ni obtežilni, ne pa olajševalni.

Prav nič nisem »krvoločna« v tem 
smislu, da bi mt veselilo, če bi bili 
naši zapori čimbolj polni. Toda ne
kateri razlogi, ki so bili omenjeni, 
se mi načelno upirajo, da bi mogli 
biti olajševalna okoliščina. Ce bi ta
ka razlaga sčasoma postala splošna 
praksa, bi z njo posredno lahko žali
li vse poštene ljudi na pomembnih 
javnih položajih in vse poštene aktiv
ne udeležence NOV.

Ce mislite, da se motim, pa me 
skušajte prepričati o nasprotnem!«

Odgovor. — Ker soglašam z vami. 
ni potrebe, da bi vas prepričeval o 
nasprotnem. Tudi meni se obsodba 
nekaterih članov kreditnega odbora 
nekdanje SGB ne zdi logična. Pri 
tem ne mislim na višino kazni, pač 
pa na razlago, po kateri je udeležba 
v NOV olajševalna okoliščina pri 
odmeri kazni za zlorabo službenega 
položaja. In priznam, da imam pred 
očmi samo moralno stran tega vpra
šanja. ker pravne ne poznam.

Naši sodelavci so naslovili na ne
kaj občanov vprašanje, kako bi oni 
ravnali, ako bi bili v koži sodnika. 
Med »anketiranci« so bili tudi sod
niki in aktivni udeleženci NOV

Sodniki so dejali, da ie na vpra
šanje težko odgovoriti. Morali bi — 
so rekli — videti vse okoliščine, ki 
so bile prisotne, ker bi šele potem 
lahko izrekli sodbo. A kar zadeva di
lemo. kako ravnati z ljudmi, ki so 
bili na vidnih javnih položajih in ki 
so aktivno sodelovali v NOV, so si 
bili sodniki edini v tem. da jih je 
treba obravnavati tako kot vse dru
ge. ki pridejo v konflikt z družbo. 
Do razločkov lahko pride le tedaj — 
o tem je bil govor na številnih sim
pozijih — kadar gre za ljudi, ki so 
zaradi udeležbe v NOV zboleli in je 
to okoliščina, ki lahko vpliva na izid 
sodnega procesa. Morda včasih — 
so dopuščali možnost — upoštevajo 
položaj in udeležbo v NOV kot olaj
ševalno okoliščino podobno, kot tu
di sicer priznavamo obtoženčevo ve
denje pred kaznivim dejanjem kot 
olajševalno.

Udeleženci NOV. s katerimi smo 
se pogovarjali, so rekli, da imate 
prav. ker postavljate takšno dilemo. 
Soglašajo z vašim komentarjem, da 
morajo biti ljudje, ki so aktivno so
delovali v NOV. še bolj zvesti ide; 
alom. za katere so se borili. A ljud
je. ki so na odgovornih položajih, 
morajo biti še odgovornejši. Niti 
enim niti drugim se ni treba braniti, 
sklicujoč se na položaje in aktivno 
udeležbo v NOV.

Med »anketiranci« so bili tudi taki, 
ki so dejali takole:

»Ljudje so ljudje. Včasih smo od
govorni. četudi upravljam^ z velikim 
premoženjem, a drugič smo neodgo
vorni. čeprav smo zadolženi za ne
pomembno. Zgodi se. da odklonimo 
ponudbo, četudi je zakonita in upra
vičena, ker se nam zdi »nemoralna«, 
a drugič spet bomo brez pomisleka 
sprejeli nekaj, česar ne bo mogoče 
opravičiti.«

Ko smo se torej odločili za to. da 
objavimo pismo Marije Marolt, tega 
nismo storili zato, ker bi hoteli spet 
»pogrevati« tako imenovani primer 
Splošne gospodarske banke. 2elimo 
se le pridružiti opozorilu, da takšna 
razlaga ne sme postati splošna prak
sa. ker bi z njo, kot pravi tovarišica 
Maroltova, posredno lahko žalili vse 
poštene ljudi na pomembnih javnih 
položajih in vse poštene aktivne ude
ležence NOV.

Subvencioniranje
stanarin

Franjo Sedivjr. Ljubljana. Filipiče
va 1:

»Z zakonom o izločanju sredstev 
za stanovanjsko izgradnjo »Ur. list 
SFRJ 35/65» Je bilo uvedeno subven
cioniranje stanarin. Namen je bil. 
olajšati najemnikom stanovanj plače
vanje ekonomskih stanarin v prehod
nem obdobju v letih 196»;—1970.

Kakor je že tovariš Remic ugotovil 
v članku »Iz nič ni nič. ali več tiste
mu. ki več ima«, objavljenem v Lju
bljanskem dnevniku 14. oktobra 68. 
je ta sistem subvencioniranja zgreši) 
svoj namen. V praksi se kaže pomoč 
najemnikom takole:

Uslužbenec, ki ima 4.000 din me
sečnega dohodka, ne plačuje polne 
stanarine, ker stanuje v stanovanju, 
ki ga je dobil od podjetja. Akoravno 
bi lahko plačal polno stanarino, do 
biva večjo subvencijo, kakor usluž 
benec z manjšo plačo v slabšem sta 
novanju. Ali še drugače: privalni
obrtnik z milijonskimi dohodki, ki 
stanuje v stanovanju splošnega druž 
benega premoženja. uživa enake 
ugodnosti pri plačevanju stanarine, 
kakor delavec s 600 din dohodka na

mesec, ki stani-je v enakem stano
vanju ...

Ce se bodo stanarine v letu 1970 
ponovno valorizirale ali sprostile, ne 
kaže podaljševali subvencioniranja 
stanarin na dosedanji način. Bolje bi 
bilo. če bi upokojenci in uslužbenci 
dobivali iz stanovanjskega sklada 
stanovanjske doklade in plačevali 
polno stanarino ...«

Odgovor. — »Subvencioniranje sta
narin je bilo uvedeno za prehodno 
štiriletno obdobje, da bi tako postop
no prešli na ekonomske stanarine.« 
Tako je odgovoril našemu sodelavcu 
Vlajku Krivokapiču direktor stano
vanjskega podjetja »Dom« Marko 
Rainer. »Strinjamo se, da je linearni 
sistem subvencioniranja, ki upošteva 
samo družbena stanovanja ne glede 
na to, kdo jih uporablja in kakšni 
so dohodki stanovalca, zgrešil svoj 
namen in je v svojem bistvu tudi v 
nasprotju z resolucijo o nadaljnjem 
razvoju stanovanjskega gospodarstva. 
Vendar se tu zaenkrat ne da nič sto
riti do leta 1970. V obdelavi so pred
logi za nove rešitve po letu 1970. po 
katerih naj bi upoštevali razne po
sebnosti. predvsem pa dohodek sta
novalca. racionalno uporabo stanova
nja in podobno. Po našem mnenju 
bi bilo treba obravnavati subvencio
niranje kot element socialne zaščite.

Ni pereče samo vprašanje stanoval
cev. ki stanujejo v zasebnih stanova
njih. temveč tudi etažnih lastnikov, ki 
stanujejo v svojem stanovanju in ki 
plačujejo poleg visokih anuitet tudi 
visoke vzdrževalne stroške, v delov
ni organizaciji pa prav tako so
ustvarjajo sredstva za subvencioni
ranje stanarin. Vendar je rešitev 
vseh teh vprašanj le v izpopolnjeva
nju sistema, ki ga prav sedaj pri
pravljajo pristojni organi.« je po
udaril na koncu tovariš Rainer.

V naslednjem pogovoru vam bomo. 
tovariš Sed;vy. odgovorili na vpra
šanje o obveznostih etažnih lastni
kov do stanovanjskih podjetij.

Zakaj ne store tega 
po uradni dolžnosti?
T. .1. iz Kranja je 31. 8. 1968 pre- 

neliala pravica do družinske pokoj
nine po pokojnem očetu, ker je kon
čala srednjo šolo in šolanja ni na
daljevala. Komunalni zavod za soci
alno zavarovanje je zato pravilno 
ravnal, ker ji pokojnine za septem
ber ni nakazal. Ne glede na to pa bi 
ji v septembru moral izplačati pod
poro za rekreacijo, ker ji ta vseka
kor pripada. Vendar podpore ni mo
gla dobiti, dokler ni po navodilih za
voda zaprosila zanjo s posebno vlo
go. Tak je pač predpis! A človek? 
Ta se upravičeno sprašuje, ali zavod 
ne bi mogel zadeve rešiti po uradni 
dolžnosti. Kaj bo s tistimi upravi
čenci, ki se pogosto niti ne zavedajo 
svojih pravic in za podporo, ki jim 
pripada, ne bodo posebej zaprosili?

Naš sodelavec je prosil za pojasni
lo pomočnika direktorja komunalne
ga zavoda za socialno zavarovanje v 
Ljubljani Bojana Podbregarja, ki je 
potrdil, da je bilo prosilki zares po
jasnjeno. da ji podpora po predpisih 
ni mogla biti nakazana in da ni mo
goče izplačati podpore za rekreacijo 
po uradni dolžnosti onim, ki jim je 
prenehala pravica do pokojnine po 1. 
septembru 1968. Po tem predpisu se 
izplača podpora za rekreacijo užival
cem dajatev, ki se jim je začela da
jatev izplačevati najkasneje do vklju
čno 1. junija 1968 »Ur. list SRS št. 
14/1968).

Ker se upokojenci v večini prime
rov ne zadovoljijo z ustreznimi od
govori — pojasnjuje Bojan Podbre
gar — jim delavci zavoda predlagajo, 
naj vložijo pismeno vlogo, na katero 
bodo dobili odgovor ali odločbo. Ce 
vloga ne bo ugodno rešena, se bodo 
lahko pritožili.

Pojasnilo tudi nas ni prepričalo. 
Ali ne bi bilo bolje, če bi ugodno re
šili zadevo, ko se je prosilka T. J. 
prtič zglasila na zavodu? S tem bi 
ljudem prihranili živce in nervozo. 
Kakšna je to tolažba, češ. prosilka 
se bo lahko pritožila, če vloga ne bo 
ugodno rešena, ko pa je dovolj jas
no, da ima T. J. pravico do podpore 
za rekreacijo? Čemu ljudi živciramo, 
pa čeprav gre tudi samo za denar? 
Ako kdo želi. da uresniči svojo pra
vico. potem mu pri tem pomagajmo! 
Sledimo duiiu zakona, imejmo pred 
»jčmi človeka in rešujmo zadeve živ
ljenjsko! Tako pravi tovarišica T. J. 
iz Kranja in mi soglašamo z njo.

Brez preučenih 
argumentov

Tinetu Molku iz Ljubljane smo 
dolžni odgovor še na tretje vpraša
nje: sindikati so se zelo jasno za
vzeli za skrajšanje delovne dobe od 
40 na 35 let, oziroma pri ženskah od 
35 na 30 let, s tem da bi se tudi sta
rostna meja pomaknila za 5 let nav
zdol. Zakaj so v Sloveniji proti te
mu predlogu?

Pisec nadaljuje:
»Delam v podjetju, ki zaposluje 

kakih 300 delavcev, od teh jih je za 
težja dela nesposobnih okoli 20. po
leg onih. ki že tako in tako delajo 
na lažjih delovnih mestih (vratarji, 
čuvaji itd.). Tako mora približno 
150 produktivnih delavcev zaslužiti 
•sebni dohodek še za tovariše, ki 
uradi bolezni ali posledic bolezni ne 

morejo več ustvarjati dohodka. Pred
lagane invalidske upokojitve niso bi
le sprejete, češ. naj jim podjetje 
najde lažje delo . ..«

Tovariš Molek meni, da se hoče
mo na vsak način izenačevati z de
želami, ki imajo razvito gospodar
stvo, visok narodni dohodek in s tem 
tudi visoke osebne dohodke. Delov
ni pogoji v teh deželah so mnogo 
lažji, težja in umazana dela ta
ko in tako opravljajo tuji delavci z 
juga Evrope, ki morajo na stara leta 
spet domov.

Pisec na koncu daljšega pisma, ki 
ga le na kratko povzemamo, odkrito 
prizna, da se mu zdi stališče jugo
slovanskih sindikatov utemeljeno.

Odgovor. — Čeprav smo o tem že 
pisali, pa ne samo v naši rubriki, 
temveč tudi na drugih straneh čas
nika, je naš sodelavec Matija Murko 
še enkrat raziskoval, zakaj je vod
stvo slovenskih sindikatov proti 
skrajšanju delovnega staža, potreb
nega za upokojitev. O svojih ugoto
vitvah piše takole:

»Skrajšanje delovnega staža, po
trebnega za pridobitev pokojnine, za 
katerega se je zavzel kongres Zve
ze sindikatov Jugoslavije, je seve
da še vedno aktualno. Vendar mora
mo istočasno ugotoviti, da sklep ni 
bil posledica premišljene politike, 
preučenih argumentov in dokumenta
cije, zato v sedanjem gospodarskem 
položaju preprosto ni izvedljiv. V 
posebno težkem položaju sta Slove
nija in Hrvatska. kjer imamo že star 
delavski razred in zato tudi največje 
število upokojencev na zaposlenega, 
tako da bi od vseh sredstev, ki bi 
jih morali zaradi skrajšanja dodat
no nameniti za pojcojnine. samo pa 
ti dve republiki odpadlo petdeset od
stotkov. Zato so sedaj v Sloveniji 
bolj aktualne naloge, predvsem iz- 
ravnanje pokojnin med starimi in 
novimi upokojenci (o tem vprašanju 
smo pisali v naši rubriki pretekli 
teden) in realna proučitev možnosti 
za razširitev beneficiranega staža, s 
čimer bi rešili vsaj probleme., ki se 
pojavljajo na najtežjih delovnih me
stih.

Takšen odgovor je seveda lahko sa
mo delen in daleč od tega, da bi bil 
povsem izčrpen. Namenoma, zakaj 
upravičeno pričakujemo, da bo prav 
o teh vprašanjih v kratkem stekla 
razprava v zvezni skupščini in prine
sla tudi nekatere zakonske rešitve. 
Zato v tem trenutku verjetno nima 
smisla prehitevati odgovorov na 
vprašanja, ki jih bomo dobili kmalu «

Zakaj urbanistično 
planiranje?

Janko Potočnik iz Ljubljane govori 
v svojem pismu, iz katerega smo 
nekaj misli že objavili, tudi o- zaga
tah našega urbanizma. Obširno go
vori o težavah ljudi, ki si hočejo 
postaviti svoj dom. Vprašuje, zakaj 
je toliko »črnograditeljev«. Tudi v 
preteklosti so ljudje gradili, pa niso 
bili zato »črnograditelji«.

Pisec simpatizira z ljudmi, ki si z 
žulji postavljajo svoj dom, pa čeprav 
so »črnograditelji«. Pravi, da bi lahko 
dobili ljudje z več razumevanja grad
beno dovoljenje tudi' ustno, torej na 
zaupanje, vsekakor pa v krajšem ča
su kot sedaj.

Odgovor. — Naša sodelavka Sonja 
Tramšek se je o tem pogovarjala z 
inž. Marjanom Gasparijem, pomočni
kom republiškega sekretarja za urba
nizem, in dr. Mirom Sajetom, sveto
valcem republiškega sekretarja. Oba 
sta poudarila, da je urbanistično pla
niranje zelo resno in odgovorno de
lo. ki zahteva mnogo truda. Je pa 
brez haska, če ga v praksi ne upo
števamo.

Zakaj je potrebno urbanistično pla
niranje (m s tem v zvezi tudi zazi
dalni načrti)? Prvič zato, da bi racio
nalno izkoriščali prostor, ki ga ima
mo. Prostorninski sklad slovenskega 
naroda, če ga tako imenujemo, ni 
velik, zato ga ne smemo uporabljati 
nenačrtno. Drugič, urbanistična po
doba kakega kraja ne bo lepa, če bo 
prostor kar posejan z različnimi ob
jekti. Poleg stanovanjskih poslopij 
so tu še industrijski, potrošniški in 
drugi. Ni vseeno, kje je kateri loc;» 
ran. Za gradnjo industrijskih objek
tov, cest in drugega so z regionalnim 
načrtom predvideni posebni rezer
vati. ki predvsem omogočajo zavaro
vanje pogojev za to, da bi v prihod
nosti omogočili izvedbo nekaterih na
črtov, torej, da bi zavarovali pro
stor tudi za namene prihajajočih ge
neracij. ki d— »udi moramo pustiti 
možnost za izbiro.

Sodobna stanovanjska zgradba, če 
hoče ustrezati higienskim, zdravstve
nim in drugim zahtevam, ne more 
biti brez komunalnih naprav. Komu
nalno ureditev mora zagotoviti ustre
zni organ občinske skupščine in jo 
financirati iz občinskega proračuna, 
tako da si graditeljem s tem ni tre
ba beliti glave. Komunalna ureditev, 
kot pravimo, »do vsake hiše«, pa ni 
mogoča, če si ljudje postavljajo hiše 
zunaj zazidalnih načrtov, torej razpr
šeno po prostoru, »na črno«. Tak 
graditelj se resda izogne plačilu ko
munalnega prispevka, toda zato ne 
dobi ustrezne komunalne ureditve, 
ki je za današnji civiliziran način živ
ljenja nujna.

Pred leti, ko še ni bilo urbanistič
nih načrtov in je bil postopek za pri
dobitev gradbenega dovoljenja zelo 
zapleten, centraliziran, je bilo res 
težko graditi v okviru zazidalnih, ur
banističnih načrtov. Sedaj je posto
pek že mnogo enostavnejši in pred
vsem hitrejši. Seveda je od občine 
do občine drugače, pač glede na to. 
kako imajo kje urejeno urbanistično 
službo. Pomanjkljivosti je še dovolj.

Postopek, ki ga predlaga tovariš 
Potočnik — dajanje gradbenih dovo
ljenj na zaupanje, ustno — ni možen 
prav zavoljo resnosti, ki jo pripisuje
mo urbanističnemu načrtovanju in 
njegovemu uresničevanju.

K temu, kar je zvedela naša sode
lavka. bi dodali le še to, da je res 
od občine do občine drugače, pone
kod zares že mnogo bolje, marsikje 
pa še zmerom zelo slabo. Neki bralec 
je stanje v slabših občinah lepo po
nazoril z besedami:

»Dobro vem, kje ne smem graditi, 
ne vem pa, kje bi si lahko postavil 
hišo ...«

Prvi poraz naših
Na hokejskem prvenstvu v Tivoliju 1:4 s Poljsko

LJUBLJANA, 6. marca. V sinočnjem četrtem nastopu 
na svetovnem prvenstvu skupine B v Tivoliju je jugo
slovanska hokejska reprezentanca doživela prvi poraz. 
Našo ekipo so zasluženo premagali reprezentanti Polj
ske s 4:1. V današnjem nadaljevanju turnirja sta do
slej edini še neporaženi ekipi NDR in Poljska zabele
žili nadaljnji zmagi.

Ni jim kaj očitati
Po porazu naše hokejske reprezentance s Poljaki

LJUBLJANA — Jugoslovanske 
hokejiste je naposled doletel tisti 
neprijeten trenutek, ki so ga pri
čakovali. Poraz s Poljaki je čisto 
zaslužen. Igralci in trener odkrito 
priznavajo, da je bil sinočnji na
sprotnik boljši, hitrejši in bolj 
čvrst kakor naši, ki pa so le 
dali vse od sebe, kar so mogli. 
Ni jim kaj očitati!

V zadnji tretjini tekme bi se 
morda res dalo izsiliti ugodnejši

LJUBLJANA — Drsališče v Ti
voliju, sodnika Ehrensperger (Švi
ca) in Valentin (Avstrija), tekma 
SP št. 16, gledalcev okrog 5000.

STRELCI: 0:1 — Felc (1), 1:1 
— Stepaniak (5), 2:1 — Fonfara 
(20), 3:1 — Nowak (41), 4:1 — 
Kacik (59).
KAZENSKE MINUTE: Poljska 12, 
Jugoslavija 12.

Poljska: Tkacz, Frizlewicz, Ru 
sino\vicz, Goralczyk, Kopcynski, 
Zietara. Fonfara, Migacz, Kilano- 
wicz, Stefaniak, Kacik, Biaylinic- 
ki, Slowakiewicz, Komorski.

Jugoslavija: Knez. I. Jan, Rav
nik, Rataj, Jug, Gojanovid, Felc, 
Mlakar, Beravs, R. Smolej, Hiti, 
B. Jan, F. Smolej, Eržen.

izid. toda tudi Poljaki so imeli 
nasploh nekaj odličnih situacij, 
ko so bili posamezniki pred na
gimi vrati čisto sami, vendar je 
obramba, zlast-i Knez, preprečila

najhuje samo zaradi izredne pri
sebnosti in požrtvovalnosti.

Vratar Knez pravi v šali, da se 
je zlo začelo že pred srečanjem, 
ko je nekaj docela prevzetih žena 
pred garderobo skušalo pomirje
valno vplivati na svoje soproge. 
Napravile pa so medvedjo uslugo 
njim in vsem drugim. Takšni 
obiski niso bili prvi in še nikdar 
nam niso prinesli sreče, je bilo 
slišati »zlobne« pripombe med 
Igralci. Tudi Ravniku ni poma
gala daljša palica, ki jo je tokrat 
izbral izjemoma. Prej bi rekli, 
da mu je več koristi prinesla 
čelada, ki si jo je menda prvič 
nadel na glavo nasploh. Vedel je, 
da bo imel opravka z bojevitimi 
napadalci v rdečih dresih, ki zna
jo dobro udrihati ne samo po 
pucku . . . Poljak Goralczyk pa 
Je izbral spet drugačno varianto, 
ko se je v imenu ekipe trikrat 
prekrižal, preden je stopil na dr
sališče . . .

Prav je, da so igralci vzlic vse
mu še ohranili smisel za humor 
in da jim prvi poraz ni odvzel 
morale. Dogodke ocenjujejo re
alno, sposobnosti vsakega posa
meznika pa prav tako. Nemara 
so bolj potrti čustveno prizadeti 
gledalci. Vendar so se ti tudi 
sami prepričali, da se ni dalo 
ogniti porazu. Njihova vest je 
mirna, saj so pomagali, kolikor 
je bilo v njihovi moči. obenem pa 
so prepričani, da jih bodo nji
hovi fantje še razveseljevali.

DR Nemčija: Avstrija 
11:3(1:1,7:1,3:1)

LJUBLJANA — Drsališče v Ti
voliju, tekma SP št. 17. gledalcev 
3000. sodnika Per (Norveška) in 
Nicolai c Romunija).

STRELCI: 1:0 — Riedel (7).
1:1 — Puschnig (14), 2:1 — Peters 
(23). 3:1 — Novy (24). 4:1 —
Fuchs (27), 5:1 — Fuchs (28). 
6:1 — Patschinski (30), 7:1 —
Ziesche (31), 8:1 — Hiller (31), 
8:2 — Pusching (34). 9:2 — Prusa 
(48», 9:3 — Samonig (50). 10:3 
— Nickel (54), 11:3 — Noack (56).

Kazenske minute: Avstrija 6,
NDR 4.

NDR: Koch, Hirche, Braun.
Husehto. Peters. Novy, Patschin
ski. Hiller, Karrenbauer, Ziesche, 
Fuchs, Prusa. Nickel, Riedel, 
Norck. Znenahlik.

AVSTRIJA: Mohr, Schilcher,
Hausner, Felfemig, Auracher, 
Kenda. Zahradnicek, Kalt, St. 
John, Weingartner. Wechse!berger, 
Pusching, Stricher, Romauch, 
Samonig.

že pregled rezultatov tretjin 
daje dokaj dobro podobo tekme. 
V prvem delu je bil boj povsem 
izenačen. Resda so Avstrijci prek 
odličnega Puschniga izenačili ta
krat, ko so imeli igralca več, 
vendar so nemški napadalci to
krat naleteli na razpoloženega re
zervnega vratarja Mohra, ki so

mu Avstrijci tudi hoteli omogo
čiti nastop. Nekaj strelov je 
ubranil prav po nogometno in žel 
navdušen aplavz mladih gledalcev, 
ki so ves čas bodrili naše sosede.

V drugi tretjini pa so Avstrijci, 
predvsem vratar Mohr popustili, 
in igralci NDR so jim brez mi
losti polnili mrežo. Zanimivo je, 
da so kar tri gole v tem delu 
dosegli tako, da je eden od igral
cev »pokril« vratarja, drugi pa je 
z močnim in natančnim strelom 
zatresel mrežo. Po petem zadetku 
so Avstrijci zamenjali Mohra, 
vendar prvi vratar Schilcher tudi 
ni imel najboljšega dne. Častni 
zadetek v tem delu je ponovno 
dosegel robustni Puschnig. ki Je 
v naletu neubranljivo zadel zgor
nji levi kot Kochovega gola.

V zadnjem delu je tempo sicer
zelo dinamične tekme malce po
pustil. Igralci NDR so se bržko
ne zadovoljili z visokim vod
stvom. Avstrijcem pa je tudi po
šla volja. Sicer zelo fair tekma 
se je v 57 minuti nepričakovano 
in povsem po nepotrebnem spre
vrgla v splošen pretep. Sodnika 
sta na kazensko klop poslala le 
Znenahlika in Novyja, vendar bi 
prisilni odmor koristil še naj
manj po enemu igralcu iz vsake
ga moštva. B. KUTIN

Poljska: Norveška 
5:1 (4:0,1:1, 0:0)

LJUBLJANA — Drsališče v Ti
voliju, sodnika Stenico (Italija), 
Dammerich (NDR), prvenstvena 
tekma št. 17, gledalcev okrog 
2500

STRELCI: 1:0 — Bialynicki
(13). 2:0 — Zietara (15), 3:0 — 
Stefaniak (17). 4:0 — Nowak (19), 
5:0 — Komorski (25), 5:1 — Mar- 
tinsen.

POLJSKA: Tkacz, Frizlewicz,
Rusinowicz, Goralczyk, Landner, 
Zietara. Fonfara, Migacz, Kilano- 
wicz, Stefaniak, Kacik. Bialynicki, 
Slowakiewicz. Komorski.

NORVEŠKA: Ostensen, Nielsen, 
Martinsen, Sandberg Jansen, Kin
der. Thoen, Olson, Bjolbak, 
Knudsen, Dalsoren, Smefjell, Jan
sen. Berg, Pedersen.

KAZENSKE MINUTE: Poljska
2, Norveška 6.

Bučno navijanje številne šolske 
mladine, ki se je zbrala v Tivol
ski dvorani, je naganjalo nasprot
nika k tempu od vsega začetka. 
Izdatne pomoči deležni, predvsem 
severnjaki, naj bi po njihovem 
mnenju maščevali naš poraz 
predsinočnjim. Treba je reči, da 
je bila pomoč res izdatna in da
jala korajže tudi v njihovih 
spodbudnih prodorih. Skratka 
Norvežani so se tokrat počutili 
kot doma. V 10. in 11. minuti 
pa so imeli celo dve priložnosti, 
da bi prišli v vodstvo. Najprej 
je Dalsoren v sijajnem prodoru 
premalo prisebno ustrelil proti 
vratom, nato pa še Jansen, ki je 
bil pred poljskimi vrati popolno
ma sam. kljub temu, da je treba

poudariti zelo dobro igro Norve
žanov. Samo majhna nepazljivost 
v obrambi in Eialynicki je našel 
ploščici pot v mrežo, prav tedaj, 
ko se tega ni nadejal nihče. Za
detek je vlil Poljakom več pogu
ma, bili so odslej boljši in do 
konca tretjine zaradi slabega vra
tarja dali še tri gole 

Poljaki so rezultat povišali, ko 
so imeli na ledu igralca več, 
toda nasprotniku še na misel ni 
prišlo, da bi se v takem spodbud
nem kc-lu predal. Tekmeca sta 
bila vsa ostrejša, zaradi česar so 
bile v drugi tretjmi tudi štiri 
izključitve, toda zdi se. da sta 
sodnika delala Norvežanom kri
vico, ko sta poslala na kazensko 
klop tri njihove igralce, medtem 
ko samo enega iz poljskih vrst, 
kjer so se posamezniki večkrat 
zatekali k podobnim pripomoč
kom, vendar bolj pretkano. Nor
vežani so se pozneje enakovredno 
kosali in imeli celo več prilož
nosti za zadetek, ki so ga dali 
šele v 34 minuti Divje so napa
dali in oblegali poljska vrata, to
da imeli so izrazito smolo, saj 
gumijasta ploščica ni hotela niti 
v prazno poljsko mrežo.

STANE LIPAR
LESTVICA
1. NDR 5 5 0 0 52:11 10
2. Poljska
3. ZRN

5 5 0 0 27:7 10
5 3 0 2 18:13 6

4. Jugoslavija 4 3 0 1 9:7 6
5. Avstrija 5 1 1 3 11:26 3
6. Norveška 5 1 1 3 13:30 3
7. Romunija 4 0 0 4 10:26 0
8. Italija 5 0 0 5 6:26 0

ZRNemčija:ltalija 
5:1 (2:0,1:1, 2:0)

ALPINISTIČNE NOVICE
Boljše razmere

Razmere v gorah se počasi nor
malizirajo in čeprav je v stenah 
še velijco snega ponekod celo 
pršič, ter ledu so bili v soboto 
in nedeljo na Vršiču opravljeni 
prvi vzponi. Radovljičani Miha 
Jamelj, Peter Koren in Zvone 
Andrajašič so preplezali prvenst
veno »zimsko varianto« Radovlji
ške smeri v SZ steni Vrha kraj 
sten. Dan za tem so jo Janez 
Kunstelj-Janez Gradišar in Vasja 
Doberlet-Gregor Rupnik prvič 
ponovili. Ponovljena je bila tudi 
Uroševa grapa.

V drugih predelih do uspešnih 
vzponov kot je videti še ni pri
šlo, čeprav so nekateri že po
skušali, drugi pa bodo te dni.

Poljaki v Martuljku
Pred dnevi so v Martuljku (Za 

Ak) pripotovali štirje poljski al
pinisti, ki bodo pri nas ostali 
do konca zimske sezone. Naše 
gore dobro poznajo, saj so jih 
obiskali že poleti in pozimi, niso 
pa jim nepoznane tudi Zahodne 
Alpe. saj so med njimi ponavljal - 
ci Bonattijevega stebra in udele
ženci prvenstvenega vzpona v Ei- 
gerjzu. Zanima jih smer Mirana 
Cizlja (Špik), Široka peč in še 
nekaj smeri ▼ okolici Martuljka.

Kje so poročila 
za lansko leto?

čeprav bi morala komisija za 
alpinizem že davno pripraviti po
ročilo za lansko sezono, so doslej 
podatke poslali le alpinisti Lj.-Ma 
tiče, FD Dovje Mojstrana. PD Li 
tostroj, PD Kozjak in PD TAM.

Turni smuk s Stola
Zbor udeležencev bo v soboto 

v Valvazorjevem domu pod Sto
lom. V nedeljo bo vzpon na 
Stol (skupaj z udeleženci zimske
ga spominske pohoda) ter 15 km 
spust v Medji dol. Smuk je do
kaj zahteven, zato st naj ga ude
leže le dobri planinci in vešči 
smučarji, priporočljivo pa je vzeti 
tudi dereze. K stroškom organiza
cije in vodstva bodo udeleženci 
prispevali po 5 din, vodja pa bo 
Roman Robas.

Številni tečaji
Te dni je na Zelenici tečaj za 

inštruktorje GRS, v organizaciji 
komisije za GRS PZS. Po njem 
bodo popravni izpiti za lavinske 
pse.

Postaja GRS Ljubljana bo ime
la zimski reševalni tečaj od 20. 
do 23. t. m. predvidona na 
Krvavcu. Vodil ga bo Vlado 
Schlamberger.

Danes prost dan
Na Svetovnem hokejskem 

prvenstvu skupine B bo danes 
— po odigranih petih kolih — 
prost dan. Za vse udeležence 
prvenstva so planirani izleti. 
Igralci in novinarji bodo obi
skali Postojno, vodstvo tek
movanja pojde na Vogel, še 
druga skupina novinarjev pa 
v Planico. V soboto in ne
deljo pa bo potem na spo
redu še preostalih osem te
kem prvenstva, ki bodo do
končno odločale o zaporedju 
ekip.

| IVER DNEVA

Spoštovanje
himne

Hokejski ceremonial na 
svetovnih prvenstvih je že 
dolgo utečen. Po vsakem kon
čanem srečanju zaigrajo na 
čast zmagovalni ekipi tudi 
njeno himno in dvignejo na 
jarbol njeno zastavo. V dvo
rani Tivoli pa je žal opaziti, 
da se vsi gledalci v teh slo
vesnih trenutkih — pa naj 
pojde za kogarkoli — ne ve
dejo kot bi bilo treba. 2e 
večkrat je bilo med igranjem 
himen slišati žvižge ali na 
kak drug način izraženo ne
godovanje. To pa nam kot 
domačinom prvenstva zares 
ne more biti v čast, kajti vse 
tuje ekipe so naši gostje . . .

NITI NI VIDETI TAKO VELIKA? — Taka je bila vče
raj nova smučarska velikanka v Planici. Na desni njen 
graditelj inž. Lado Gorišek. Foto: Selhaus

Planica j'e nared
Poizkusni skok izvedel Miro Oman in obstal pri 135 m
PLANICA, 6. marca. Nova 160 metrska skakalnica v 
Planici je danes nekaj po 14. uri doživela svoj »ne
uradni« krst. Po dveh letih težavne in odgovorne 
gradnje so jo zdaj, petnajst dni pred smučarskimi 
poleti na njej, preizkusili iz varnostnih razlogov. Tako 
bi imeli prireditelji še dovolj časa, da bi ji odpravili 
morebitne hibe. No, tega njenemu konstruktorju inž. 
Ladku Gorišku ne bo treba. Poizkusni skok našega pre
kaljenega skakalca Mira Omana je namreč povsem 
uspel. Ta pogumni 33-letni športnik je poletel 135 m 
daleč. Njegov let v zraku približno 10 do 12 m nad 
prelepim profilom velikanke je bil miren, brezhiben, 
prekrasen. Oman je doskočil mirno in zanesljivo. To 
je bil čudovit skok na čudovito lepi, že zdaj skrbno 
pripravljeni skakalnici, ki mu je botrovalo še izjemno 
lepo vreme.

S prvim in hkrati tudi edinim 
'kokom .ie vodstvo dolgo odlašalo, 
kajti tudi potem ko so teptači 
or ravili svoje nelahko delo na 200 
m dolgi strmini in nad 250 m 
dolgem iztrku r? izkazalo, da 
je sneg pretrd, takorekoč leden. 
Počakali so, da ga je zmehčalo 
toplo sonce. Seveda je bilo to 
čakanje za skakalce, ki 50 bili 
predvideni za poizkusni skok 
(Oman, Eržen, Stefančič. Pečar) 
zelo mučno. Zato se ni bilo ču
diti, ko je Oman nekaj pred 14. 
uro vzkliknil: Mar bom čakal do 
večera?!« Nekoliko pred tem so 
ti skakalci in drugi, ki so na tre
ningu v Planici, izvedli po štiri 
ali pet skokov na 90-metrski ska
kalnici .

Naposled je povsem oznojeni 
Rudi Finžgar odločil: »Takoj mo
ramo začeti, sicer bo pad a sen
ca na skakalnico, pa bo še bolj 
trda.« Mdetem ko je inž. Gorišek

KOŠARKA

Košarkarji Olim
pije doma

LJUBLJANA, 6. marca. Po
zno popoldne so se vmdli iz 
Berlina košarkarji Olimpije. 
Zamuda — po načrtu bi mo
rali priti že dopoldne — ie 
nastala zaradi daljšega ne
predvidenega postanka v 
Leipzigu. Polfinalisti tekmo
vanja za pokal pokalnih zma
govalcev so se zvečer že zbra
li na treningu, ki je veljal 
sobotni tekmi s Partizanom 
za državno prvenstvo v Tivo
liju.

TSC : Olimpija 
v številkah

STRELCI — TSC: Saurbi-
er 16, Kirstein 7, Sander 8. 
Ribitzki 6, Paluch 14, Fuhr- 
mann 18, Wendt 25. Olimpija: 
Bassin 16. Polanec 2, Verbič 
4. Jelovac 8, Hočevar 13. Da
neu 9, Logar 3, Žorga 35.

SKOKI: TSC — obramba 
(19): Sauerbier I, Ribitzki 2, 
Paluch 4, Fuhrmann 7, Wendt
3, Becker 1; napad (15): Sau
erbier 1. Sanger 1, Ribitzki 2, 
Paluch 3, Fuhrmann 3, Wendt
4, Becker 1. Olimpija — ob
ramba (24): Bassin 1, Marter 
1, Polanec 1, Jelovac 10, Ho
čevar 2, Daneu 2, Logar 7, 
Žorga 5; napad (22): Bassin 
1, Jelovac 5, Hočevar 6, Daneu 
1. Logar 2, Žorga 7.

METI — TSC (69:40 ali 57 
odst.): Sauerbier 18:8 (44),
Kirstein 6:3 (50). Sanger 6:4 
(66), Ribitzki 2:2 (100). Pa
luch 6:4 (66). Fuhrmann 11:6 
(54), Wendt 20:13 (65). Olim
pija (78:41 ali 52 odst.) Bas
sin 15:8 (53). Marter 1:0. Po
lanec 2:1 (50). Verbič 2:2
(100), Jelovac 6:4 (66), Hoče
var 10:5 (50). Daneu 11:3 (27), 
Logar 5:2 (40). Žorga 26:16 
(61).

KAZENSKI METI: TSC
22:10 ali 45 odst. Olimpija 
14:10 ali 71 odst.

OSEBNE NAPAKE: TSC 21. 
OlimnVa 24.
^NAPAKE; TSC 13. Olimpija

nervozno zrl na skoraj 200 m viš- 
io točko zaletišča, je Albin Rogelj 
na odskočni mizi ob 14.20 zamah
nil z rdečo zastavico in že se je 
spuščal Miro Oman po 145 m dol
gem zaletišču. Zavladala je grob
na tišina vse dotlej dokler ni po
gumni skakalec varno odskočil in 
pridvel po izteku. Takrat na se je 
iz grl približno 500 gledalcev iz
vil krik prekipevajočega navduše
nja. Inž. Gorišek je prvi skočil 
k Omanu in ga objel, da sta se 
oba zvalila po snegu. Za njim pa 
so čestitali še njegovi tovariši 
skakalci in člani planiškega ko
miteja. Veselje vsepovsod, še zla
sti med teptači in delavci, ki so 
pod vodstvom Ratečana Kerštajna 
po osem ur in več na dan pri
pravljali skakalnico.

Oman je šeš ves zasopi jen izda 
vi! iz sebe: »Tako lepo se še nik
dar nisem počutil v zraku. Prehod 
v iztek je izreden, pravzaprav ga 
še čutil nisem. Le ko sem dosko
čil. sem se od začudenja nekoli
ko preveč zravnal.«

Konsturktor inž. Gorišek pa je 
vil roke in vzkliknil: »Uspeli
smo, uspeli smo! CejTav sem kon
struiral skakalnico in kot inženir 
vse kar je potrebno, pa se mi ie 

I vendar zdelo, da se bodo morebiti 
I pojavile neznanke. Vesel sem. da 
I je Omanov skok notrdil moje 
J mnenje o zračnem kanalu, v ka- 
1 terem se bo skakalec dvignil v za- 
■ četku nad 10 m visoko, potem pa 
I se bo povsem ujel s krivuljo ska- 

kalncie.«
I Sekretar planiškega komiteja 

dr. Franjo Pavlin pa je dejal:
I »Imeli smo srečo z vremenom.

Jakost vetra je bila 1 el.5 m sek. 
Zares sem srečen.«

Rudi Finžgar je dejal: »Omanov 
let se je čudovito skladal s pro
filom skakalnice. Prav ta lepa pa
rabola navdušuje in ne more
zbujati strahu pri skakalcih.«

Tehnični vodja Planice 1969
inž. Tone Dečman je vzkliknil: 
»Preizkušnja je bila dostojna te
ga velikega lepega objekta. Oman 
je z lepim in drznim skokom do
segel lep uspeh. Vse to napove
duje, da bo tudi letošnje tekmo
vanje v smučarskih poletih kro
nano z uspehom.«

Prvo sporočilo o dolžini Oma
novega skoka je bilo — 125 m.

Toda že od spodaj je bilo opa
ziti, da to ne bo držalo. In res 
je potem Finžgar, ko je prispel 
s stolpa, sporočil, da je Oman 
poletel 135 m daleč, kar so nato 
potrdili tudi drugi člani tehnične 
službe. DUŠAN KURET

Kavčič in Tevževa
KRANJSKA GORA, 6. marca. — 

Prelepo sončno vreme pozdra
vilo več kot 150 študent-k in štu
dentov, ki so se danes pomerili 
na študentskem prvenstvu SRS v 
veleslalomu. Proga s startom na 
»S« in ciljem v Brsnini s 33 vrat
ci. ki jo je postavil Stane Rutar, 
je odlično vzdržala vse tekmoval
ce, med katerimi so bili tudi biv
ši in sedanji državna reprezen
tanti.

Rezultati — moški: 1. Kavčič
(ek) 1:12,4, 2. šmitek (VSTK) 
1:14.2, 3. Svet (MVZi 1:14.4, 4.
Zajec (FAGG) 1:16.2, 5. Žitko
(FNT) 1:17,3; ženske: 1 Tevž
t MVZ) 1:20,9, 2. Bem (Prav.)
1:24,4, 3. Pirnat (MVZ) 1:24.6, 1. 
do 5. Kurnik (.ek.) j n Luzar 
(SNT) 1:29,5; ekipno — moški: 
1 strojna fakulteta (Forte, Se
dej, Uaovč) 3;56.2, 2. ekonomska 
fakulteta (Kavčič, Glavan, De
bevc) 3:58,2, 2. MVZ (Svet, Ra
taj, Jager) 2:59,9. .

Jutri bodo na sporedu medna
rodne študentske tekme za točke 
FISU. V Kranjsko goro so že pri
speli zastopniki Francije, Avstrije, 
Kanade in ZRN. Reprezentanca 
ljubljanske univerze bo nastopila 
v postavi: Kavčič, šmitek, Forte, 
Sedej in Kurnikova, Bemova in 
Lužarjeva, medtem ko bo smu
čarski klub Akademik nastopil z 
ekipo: Zajec, Predanič ni Žitko.

* BORIS ŠKAPIN

NOGOMET

ŠAH

UTRINKI
DOPUST ŽELJKA ČAJKOVSKE

GA. Zahodnonemški nogometni 
ligaš Borussia Neuenkirchen, ki 
je lani moral iz zvezne lige v 
regionalno, je poslal na dopust 
do izteka pogodbe svojega trener
ja Željka Čajkovskega, brata ene
ga najuspešnejših nogometnih va
diteljev v ZRN — Zlatka (Cika)

JUŽNOAFRIŠKA OLIMP IADA. 
Južna Afrika, ki ji zaradi rasne 
diskriminacije niso dovolili na
stopiti v Mexicu, bo kot zameno 
za to letos med 15. marcem in 
19. aprilom priredila svoje »na
cionalne olimpijske igre«. Prizo
rišče: mesto Bloemfontein.

DOBER ZASLUŽEK. Londonski 
nogometni klub Chelsea je v lan
ski sezoni prodal gledalcem tekem 
na svojem stadionu nič manj ko 
817.341 programov, ki obsegajo 
vsakokrat 8 do 16 strani Največ 
teh publikacij (62.586) je šlo v 
promet na tekmi proti Manche
ster Unitedu. Cena izvoda __
okrog 150 din.

Brez sprememb 
na vrhu

NOVI TRAVNIK, 6. marca — 
V 20., predzadnjem kolu držav
nega šahovskega prvenstva so 
igrali takole: Cvetkovič : Deže
remi, Marangunid : Ostojid 10, 
Stupica : Rakid 0:1, Bukid : Iva
novič remi, Messing : Puc remi, 
Mašid : Ničevski remi. Minic : 
Matanovid remi, Vukid : Nikolič 
1:0, Ljubojevid : Bertok 1:0. Par
ma je dobil točko s Čiričem brez 
bo.ia, prost pa je bil Planinc.

Vrstni red: Matanovid 12,5, Bu
kid, Ničevski in Minic 12, Parma 
11,5, Cvetkovič 11, Ostojič, Vukid 
in Deže 10,5, Planinc, Marangu
nid in Ivanovič 10, Rakid in Ma
šid 9, Stupica 8,5, Bertok 8 ( + ), 
Puc, Messing in Ljubojevid 7 5’ 
Nikolič 6, Čirič 4,5. -

Normo za mojstrski naslov sta 
v tem kolu izpolnila Marangunid 
in Ivanovič, tako smo še pred 
zadnjim kolom dobili štiri nove 
mojstre. Možnost za ta naslov 
ima še Mašid, ki pa bi moral 
zato s črnimi figurami premagati 
Puca. Matanovid ima pred zad
njim nastopom sicer pol točke 
prednosti, vendar se bo srečal z 
Vukidem, ki rad tvega, tako da 
prvo mesto še nj oddano.

| ROKOBORBA

Damjanoviču srebro, 
Nenadiču bron

MAR DEL PLATA, 6. marca — 
Po pričakovanju se je svetovno 
prvenstvo v rokoborbi grško-rim- 
skega sloga končalo s s’, a v jem 
sovjetskih tekmovalcev, ki so os
vojili šest zlatih, eno srebrno m 
tri bronaste kolajne. Preostale 
zlate kolajne so osvojili Romuni 
(dve) ter Bolgari in Iranci po 
eno.

Jugoslovanski rokoborci so se 
dobro odrezali. Damjanovič si 
je priboril srebrno kolajno, Ne- 
nadič pa bronasto. V finalu sta 
se oba borila za zlato, vendar ni
komur ni uspel podvig Marinko 
je že v 4. kolu zbral šest točk 
in je ostal brez odličja.

Med državami je Jugoslavija na 
sedmem mestu. V soboto se bo tu 
začelo že svetovno TTvenstvo v 
prostem slogu, za katerega je pri. 
javljenih več kot sto borcev iz 16

Markovič 
zapustil Maribor

MARIBOR, 6. marca — Mari
borski prvoligaš je opoldne pri
redil tiskovno konferenco, na ka
teri so član upravnega od
bora Fišer, tehnični vodja Kir
biš in trener Omeragic se
znanili mariborske časnikarje z 
nekaterimi novostmi v klubu in 
s položajem enajsterice pred spo
mladanskim startom v prvi zvez
ni nogometni ligi. Ivan Fišer ie 
med drugim povedal, da so že 
sprejeli nov pravilnik o nagraje
vanju in delitvi dohodka, izde
lali pa so tudi nov statut, ki ga 
bodo sprejeli v naslednjih dneh. 
Zanimivo je, da bodo višino pre
mij odslej določali po posebnem 
ključu: višje za slabše in nižje 
za boljše tekmece.

Zvedeli smo še, da se je ne
kdanji nogometaš Binama Vladko 
Markovič vrnil v Zagreb in se — 
kot zdaj kaže — ne namerava 
več vrniti v Maribor. Miličevič je 
že prejel izpisnico iz ZDA in bo 
lahko igral že prihodnjo nedeljo 
proti Olimpiji. Novi branilec vi
joličastih je podpisal šitriletno 
pogodbo s posebno klavzulo, po 
kateri lahko julija letos spora
zumno razveže pogodbo, če ga bo 
zahteval nazaj Mustang, njegov 
bivši klub v Chicagu, do katerega 
ima še nekatere obveznosti. Brez
nik še nima izpisnice, tako da 
tehnično vodstvo nanj v prvih 
spomladanskih preizkušnjah ne bo 
moglo računati.

Zapišemo naj še, da kažejo Ma
riborčani zanimanje za še enega 
povratnika iz ZDA. Gre za nek
danjega igralca beograjskega Rad- 
ničkega, Kaličanina, ki je bojda 
soliden obrambni igralec.

P. KANCLER
Maribor : Sever 
8:0 (5:0)

MARIBOR — V tekmi za tre
ning so vijoličasti premagali con
skega ligaša iz Sladkega vrha. Go
le so dosegli Kobeščak, Šober. 
Amejčič in Kranjc po 2. Zadnjih 
15 minut je za Sever branil Hor
vatič. Pred 200 gledalci je socZl 
Stajnko (Mrb).

Mura : Branik 
6:1 (2:1)
Aiax : Benfica 
3:0 (0:0, 0:0)
Slovan (Brat) : Tori
no 2:1 (1:0)
Raoid : Manchester U.
0:0

NOVO NA TUJEM
VARŠAVA — Košarkarji praši1 

Slavije so premagali domačo L 
i?ijo 91:80 (38:42) in se uvrstili 
polfinale tekmovanja za pokal p< 
palnih prvakov Evrope.

CARACAS — Na mednarodne! 
teniškem turnirju je v prvem k< 
lu češkoslovaški reprezetrtor 
Kodeš premagal našega Franult 
vica 6:4, 6:4.

MILANO — Italijanski koša: 
karski prvak Oransoda (Cantu 
ie premagal Standard iz Liege 
76:69 (33:27). v prvi tekmi 1
-Standard zmagal 91:76 in tako o'; 
vojil dve točki v tej čef.rtfinalr 
f kupim tekmovanja za poka! et 
rop=kih prvakov.

KOLN — V prvi četrtfinalni teli 
mi za pokal pokalnih prvakov 
nogometu ie Koln premagal dar 
sko ekipo Freja Randers 2:1 (1:1)
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Vrtimo globus
KAIRO — V noči na če

trtek so čutili v Aleksan
driji močan potres, ki je 
tra.ial približno minuto. 
Kakor poroča agencija 
MEN, ni bilo človeških žr
tev.

TOKIO — V torek je bi
lo v Tokiu rekordno števi
lo 350 prometnih nezgod 
in nesreč, ki so se pripe
tile predvsem zaradi silo
vitega snežnega meteža. 
Nesreče so zahtevale tri 
smrtne žrtve. 365 ljudi pa 
je dobilo razne poškodbe.

XEW YORK — Izginilo 
je štiri milijone pisemskih 
znamk OZN. Znamke, na
tisnjene na Finskem, so s 
pošiljko prispele na new- 
yorško letališče Kennedy, 
potem pa se je za njimi 
izgubila sled. To se je zgo
dilo med nedavnimi snež
nimi viharji, ki so zajeli 
vzhodne pokrajine ZDA. 
Podobna pošiljka je pra
vočasno prispela s Finske
ga na evropski sedež OZN 
v Ženevi.

MANILA — Teden proti
požarne varnosti na Fili
pinih ne poteka pod sreč
no zvezdo. V prvih dneh 
so bili v Manili štirje po
žari. naslednji dan je iz
bruhnil peti v okolici glav
nega mesta. Človeških žr
tev ni bilo. gospodarska 
škoda pa je velika.

RIM — Nad sto zdrav
nikov in univerzitetnih 
profesorjev iz vrste evrop^ 
skih dežel bo na univerzi 
v belgijskem mestu Lou- 
vain dva dni razpravljalo 
o vrednosti novega antibi
otika proti tuberkolozi. iz
popolnjenega v Italiji. Po
ročali bodo o dosedanji 
klinični preizkušnji anti
biotika rUampicina v bol
nišnicah Belgije, Fracije. 
Velike Britanije. Nizozem
ske. obeh Nemčij. Švice, 
Poljske. Češkoslovaške, 
Bolgarije in Romunije.

LIVERPOOL — Fordo
va ustanova je dala 60.000 
funtov skupini liverpool
skih raziskovalcev, ki bo
do skušali izpopolniti za
nesljive in učinkovite kon
tracepcijske tablete za 
moške. »Morda smo še da
leč od takih tablet, mor
da pa jih bomo pridobili 
že v bližnji prihodnosti.« 
je dejal v imenu šestih 
raziskovalcev 41-letni stro
kovnjak za reproduktivno 
biologijo na liverpoolski 
univerzi dr. Timothy Glo- 
ver.

OSLO — Prva izmed šti
rih predvidenih oddaj o 
spolni vzgoji bo na nor- 

televiziji 9. aprila. 
Razne organizacije so sku
šale preprečiti prikazova
nje filmov te vrste na za
slonu. Minister za prosve
to Bondevik je izjavil v 
parlamentu, da nima po
oblastil za poseganje v 
program državne televizi
je. »Serija filmov o spol
ni vzgoji nikakor ni sen
zacionalna.« je izjavil pro
ducent. »Postreči želimo 
samo z dejstvi o proble
mih. ki so zelo pomembni 
za sodobnega človeka in 
družbo.«

FLENSBURG — Por
nografsko blago, skrito v 
treh avtomobilih, je pre
stregla policija v bližini j 
dansko-nemške meje. V , 
preiskovalni zapor so od
peljali dva Danca in tri | 
Nemce. Zaplenjena porno
grafija < slike, zapisi, gra
mofonske plošče, filmi» je 
ocenjena na 200.000 mark.

CHRISTCHURCH — Tu
di starejši letniki, ne sa
mo mladina, lahko doživi
mo kaj pustolovskega, je 
rekla nad 70 let stara že 
na iz Christchurcha. po
tem ko se je dala priveza
ti na krilo športnega leta
la. ki ga je krmaril njen 
sin s hitrostjo nekaj nad 
120 km na uro. »Veter je | 
omel na vso moč.« je iz- i 
javila po pristanku, »ven- 1 
dar je bilo zelo zabavno.«

STOCKHOLM — Volvo, 
največja švedska tovarna j 
avtomobilov, bo vložila v 
nove obrate 1.3 milijarde , 
kron. Njena proizvodnja j 
naj bi se do leta 1975 po- ! 
večala na 275.000 vozil.

NEV’ YORK — Ameri- J 
čani pojedo zdaj za 47 od
stotkov več piščancev, kot 
so jih leta 1957. ko je zna
šala letna potrošnja na 
prebivalca 113 kg »zdaj 
16.9 kg>. — Statistika po j 
ve. da dajejo v ZDA kra
ve več mleka, da se pra
šiči hitreje redijo in da 
kokoši znesejo več jajc. 
če so v njihovih hlevih kli
matske naprave.

MCNCHEN — Kdor se 
veliko smeje, lahko priča
kuje daljše življenje, so 
ugotovili na strokovnem 
posvetu v MUnchnu. Med 
smehom pride v človeško 
telo več kisika, presnova 
je boljša in dihanje inten
zivnejše.

STOCKHOLM — Zaradi 
pijanosti in kalitve nočne
ga miru je bil italijanski 
natakar na sodišču v Mal- 
moju na švedskem obso
jen na 30 kron denarne 
kazni. Ker je na sodišču 
nastopil kot tolmač za so
obtožence, se mu je vsa 
reč izplačala vsaj s finanč
nega stališča: po razpravi 
le dobil pri sodni blagaj
ni 50 kron.

ZA VESOLJSKI SPREHOD — Okoli 30 kg tehta sku
paj s čelado in rokavicami obleka astronavta, ki se 
bo zadrževal zunaj vesoljske ladje »Apollo 9«. Na hrbtu 
ima astronavt dodatno opremo, težko nekaj nad de
vet kilogramov. Telefoto: UPI

; Samomorilci za krmilom
Patolog Edland o namerno povzročenih nesrečah

NEW YORK — Preiskovalne komisije skoraj vselej 
ugotovijo zunanje, neposredne vzroke prometnih ne
sreč, ki zahtevajo na cestah ZDA okoli 50.000 smrtnih 
žrtev na leto, vendar vesten pregled zapisnikov in po
datkov o prizadetih nedvoumno pokaže, da gre vsaj 
pri določenem odstotku žrtev za samomor. Na medna
rodnem sestanku o nesrečah je o tem poročal dr. John 
Edland s patološkega inštituta pri univerzi Missourl.

Komisija, ki je proučila 
spise o nesrečah na ob
močju Kansas Cityja, jeiz- 

| razila mnenje, da je bilo 
lani med prometnimi ne
srečami, ki so zahtevale 
skupno 86 smrtnih žrtev, 
enajst takih, ki so jih vo
zniki povzročili namenoma 
in pri katerih je bilo tri
indvajset mrtvih. V eno sa
mo med temi nesrečami 
je bilo vpleteno tuje vozi
lo, mrtvih je bilo vseh 
enajst voznikov (sedem 
moških in štiri ženske), 
med katerimi sta dva ime
la sopotnika.

Nobeden izmed prizade
tih ni pustil poslovilnega 
pisma. Preiskovalna komi
sija je ugotovila, da so tri
je neposredno pred odho
dom na pot grozili s samo
morom, nadaljnji štirje pa 
so to storili ali celo posku
šali že prej. Ena izmed žr
tev po vsej verjetnosti sa
momorilskih, t. j. hote po
vzročenih nesreč je trpela 
zaradi hude duševne bole
zni, drug voznik pa je že 
.prej nekoč uporabil avto 
za uboj.

štirje avtomobili so zgr
meli v globino z mostov 
ali čez skalovje, šest vozil 
je trčilo v objekte ob ce
sti, eden izmed voznikov 
pa je na zelo prometni uli
ci nenadoma zavil na levo 
v nasproti vozeče avtomo
bile. Pri žrtvah posebej ra
ziskanih nesreč je šlo za 
nedozorele, labilne znača
je, za ljudi, ki jim je v živ
ljenju spodletelo, ki niso 
bili srečni v zakonu ali pa 
niso kazali posebne vneme 
za delo. Vsi namerni pone
srečenci so se prej sprli 
z življenjskim drugom ali 
z drugimi svojci, z bivšim 
partnerjem v ljubezen
skem razmerju ali pa z de
lodajalcem.

Na podlagi takšnih razi
skav sodi dr. Edland, da 
je odločen odstotek pro
metnih nesreč, pri katerih 
voznik napravi samomor z 
avtom.

Neka zdravstvena usta
nova v Los Angelesu je u- 
vedla tako imenovano psi
hološko avtopsijo, se pra
vi, da izvedenci vestno pro
učijo ozadje nezadovoljivo

pojasnjenih primerov smr
ti. Po Endlarxio<vem mne
nju bi se takšna metoda 
obnesla tudi pri proučeva
nju nekaterih avtomobil
skih nesreč s smrtnimi žr
tvami. Psihologi naj bi ugo
tovili, kakšen odnos do ži
vljenja so imeli ljudje, ki 
so se smrtno ponesrečili 
v okoliščinah oziroma na 
krajih, kjer ni bilo razlo
gov za to.

Razen notranje varnosti 
avtomobilov — pravi dr. 
Edland — bi bilo treba 
proučiti tudi voznikovo no
tranjost: »Usti ostri robo
vi osebnosti,- tiste štrleče 
značajske lasnosti, mrtve 
točke v psihi in pojavi du
ševne nestabilnosti so po 
statistikah v vsakem po
gledu prav tako nevarni ka
kor slabo pritrjeni sedeži 
ali druge pomanjkljivosti 
v notranji opremi vozil.«

„Sealab 3“ 
ima smolo

Ozadje nenadne smrti
SAN DIEGO — Fregatni ka

pitan Tomsky, ki vodi pro
gram »Sealab 3«, je preisko
valnemu odboru v San Diegu 
opisal nepojasnjene dogodke 
v zvezi s tem podvodnim la
boratorijem v oceanskih glo
binah pred kalifornijsko oba
lo. Odbor skuša raziskati oko-

Teža in dolgo življenje
Raziskave ob začasni večji težnosti v kalifornijskih laboratorijih

BERKELEY — Breztežno stanje v vesoljskem labora- I sledice za človeka na daljših 
toriju ali znatno manjša težnost na Luni utegne imeti, 
če traja dalj časa. škodljive posledice za človeški 
organizem, nasprotno pa se zdi. da ima dolgotrajnejše 
zvišanje težnosti ugoden učinek. Do te ugotovitve, 
ki je pomembna za celotni program »Apollo«. so prišli 
znanstveniki NASA oo vrsti poskusov v raziskovalnem 
zavodu Kalifornije.

Kakor poroča filozof Oya- , poskusne živali spet v nor
ma.'so pri teh poskusih go- j malni težnosti. Ta pojav je 
jili miš: in podgane ob umet- j nastopil tudi v primerih, ko 
no povečani težnosti v klet- ; so povečano težnost znatno 
kah. vgrajenih v centrifuge s I zmanjšali, čeprav še ni posta- 
korai trimetrskim premerom, la popolnoma normalna.
V okolju s povečano težno
stjo je znašala povprečna živ
ljenjska doba podgan 47 me
secev. torej malone štiri leta. 
medtem ko sicer ne prebega 
treh let.

vesoljskih poletih oziroma po 
dolgotrajnejšem zadrževanju 
na Luni. Tam namreč znaša 
težnost samo približno šesti
no zemeljske, na katero se 
je navadil človeški organizem 
in ki ji je prilagojena zlasti 
hidrodinamika celotnega krv
nega obtoka.

Ta vprašanja namerava 
Oyama skupno z biologom 
NASA Plattom vsestransko

raziskati med poskusi na cen
trifugi, pri katerih bo upo
rabljal tudi opice. Poskusne 
živali bodo živele v okolišči
nah, enakih ali vsaj zelo po
dobnih tistim razmeram, v 
katerih se bo znašel človek 
v vesoljski ladji na dolgem 
poletu ali pa po pristanku 
na Luni. Na laboratorijskih 
centrifugah se bo dolgotraj
na povečana težnost nenado
ma precej zmanjšala.

Fiziologi ameriške uprave 
za vesoljske raziskave (NA
SA* preudarjajo, ali in ob 
kakšnih pogojih bi bilo mo
goče preprečiti obnovitev 
manjkajoče maščobe po nor-

Centriluge so se vrtele ta- j malizaciji začasno zvišane te
ko naglo, da je bilo mogoče žnosti. se pravi, da bi upo- 
tud: 4.7-kratno povečati nor- j rabili centrifugo kot eno iz- 
malno težnost. Vrtenje so j med sredstev pri shujševal- 
prekmili le za kratke premo- nih kurah. Pri poskusih z 
re. med katerimi so čistili j zajčki, pri katerih bodo s 
kletke in polnili posode s hrano, ki bo vsebovala pre
hrano. v novih, še večjih cen- cej bole-ter i na. umetno pov-
trifugah s premerom 8.6 m
sploh ni bilo treba prekinjati žil, bodo raziskovalci NASA
vrtenje, ker so se kletke či
stile avtomatično pa tudi ko- 
ritca so se sama polnila. Ta
ko so vzredili še več podga
njih rodov ob stalno poveča
ni težnosti.

Morda je življenje podalj
šujoči učinek zvišane težno
sti zasnovan na dejstvu — 
povzemamo po komentarju k 
tem ameriškim raziskavam — 
da so živali v centrifugi že 
v obdobju prvih 24 ur izgu
bile povprečno deset odstot
kov telesnih maščob in da se 
je ta primanjkljaj obdržal ves 
čas vrtenja na centrifugi. Na
sprotno pa je živalski orga
nizem nadomestil primanjk
ljaj maščobe, brž ko so bile

zročili neke vrste zapnitev

zbirali nadaljnje izkušnje in 
podatke o »razmaščevalnem« 
učinku umetno povečane tež
nosti.

Dejstvo, da lahko že delno

Šolarčki v belem šotoru
\ Potujoče šole se selijo z nomadskimi pastirji
FEHERAN — V osrednji Aziji živijo nomadska pleme
na različnega izvora. Z ovcami, kozami in velblodi po
tujejo poleti na hladnejša planinska področja, pozimi 
pa se zadržujejo na toplejših južnih ravninah. V Ira
nu sta bili kultura in civilizacija dolga stoletja tesno 
povezani s pastirskimi ljudstvi. V tem stoletju se je 
sicer precej nomadov za stalno naselilo v mestih in 
vaseh, vendar številna plemena še vedno živijo po sta
rem.

Po novejših podatkih se v 
Iranu seli za čredami okoli 
650.000 mož. žena in otrok. 
Razmeroma največ jih je v 
Kurdistanu. Beludžistanu in

zmanjšanje prvotno povečane Farsu. Pred desetimi leti so 
težnosti povzroči ponovno na- — 
hiranje tolšče. daje ameri
škim fiziologom povod za za
skrbljenost. da utegne imeti 
zmanjšanje težnosti, potem i hkrati pa skuša* izboljšati

v Farsu uvedli za te nomade 
nenavaden vzgojni sistem, ki 
teži predvsem za tem, da bi 
se ljudje za stalno naselili.

ko se organizem navadi na
njo, sploh neugodne posledi
ce v tem smislu, da se zara
di tega skrajša povprečna ži
vljenjska doba. Takšen uči
nek, ki se ni mogel pokazati 
pri dosedanjih, razmeroma 
kratkih vesoljskih poskusih, 
bi lahko imel neugodne po-

splošne življenjske razmere 
nenehno potujočega ljudstva. 
Sole so v belih šotorih, no
madske družine stanujejo v 
črnih. Zamisel je izvedel sin 
poglavarja nekega nomadske
ga plemena.

Ko silijo črede drugam in 
pastirji podro šotore, potu-

la dobro voljo

»Ali vam je že kdo povedal, da imate 
zelo lepo lobanjo?e »Dekleta, ne zdaj! Vsak trenutek lahko 

pride moja žena. .. «

jejo šole za njimi. Takšna šo
la je zdaj sestavni del iran
skega vzgojnega sistema in 
uživa podporo pristojnih vla
dnih ustanov. V najnovejši 
publikaciji UNESCO, organi
zacije ZN za vzgojo, znanost 
in kulturo, je opisana takšna 
potujoča šola.

V belem šotoru je deležnih 
skupnega pouka po navadi 
okoli trideset deklic in deč
kov. Oprema nomadske šole: 
šolska tabla, kreda, zložljiv 
stol, svetovni zemljevid in uč
beniki. Otroci sedijo na pre
progah. Zdaj je v Iranu ne
kaj nad šeststo nomadskih 
šol, ki jih obiskuje okoli 24 
tifoč učencev.

j Učijo moški in ženske iz
I nomadskih družin. Poprej so
! leto ali dve obiskovali višjo 

šolo v Sirazu, vasi in pleme
na iih pošiljajo tja g.ede na 
svoje potrebe. Izobraževalna 
ustanova v Sirazu ima dob
ro učno osebje, zraven pre
davalnic so bivališča za sto 
moških in za trideset žensk. 
Tečaji so vsebinsko tesno po
vezam s prakso, učni načrt 
upošteva posebnosti šole pod 
šotorom. Kaj pa kdaj obišče 
skupina nomadskih otrok z 
učiteljem to vzgojno središče, 
v katerem si tečajniki oh ta
kem obisku ogledajo pouk 
pod belim šotorom. Poglavit
na prednost novosti je seve
da to, da se naučijo pisati in 
brati vsi nomadski otroci, po
sebej pa velja omeniti tesno 
povezanost staršev s takšno 
potujočo šolo, v kateri so la
hko sproti poučeni o uspehu 
svojih otrok.
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VOIK1IUVNO: 1. vi-liko mrsto na zahodni obali Indije In eno 
največjih pristanišč Azije. t. ugovor, pritožba. 13 pritok Tibere, ki 
tvori pri Tivoliju znamenite slapov«-, M velika enota rimske vojske, 
15 tloliodek od obresti ali pravnih zahtevkov. IS severnoameriški 

zgodovinarm prdagng. znan po obsežnem delu o hugenotih (Henry 
M.irtvn). |7. naziv za kravo. 18. ruskn mnško ime. 19. kemični znak 
za skandij. 30. ime slovenske mladinske pisateljice Peroci, 21. sta
ro nemško mesto v Porenju. 22. število z dvema ničlama. 23. enaka 
soglasnika. 24. dobitek pri tomboli. 25. južnoameriška država z 
Klavnim mestom Uma. 26. star« mrsto v južni Franciji. 27. ploha. 
28. krmični element, srebru podobna kovina. 30 kmečki praznik. 
31. oglas, naznanilo. 32. mesto v Nemški demokratični republiki, 
staro kulturno središče z mnogimi kulturnozgodovinskimi sporne, 
niki.

NAVPIČNO: I. glavno mesto Katalonije in največje špansko 
pristanišče na nbali Sredozemskega morja, 2. moderni ameriški 
dramatik irskega rodu (Kugrnr. »Anna Christie« >, 3. domače žen
sko ime. 4. grška črka. 5. ime slavne ruske plesalke Pavlove, 6. 
tuja in naša črka. 7. brezbarvna krvna tekočina. 8. mesto v sever
ni Franciji, znano po monumentalni gotski katedrali, » otroško 
razvedrilo, 10. stena. 11. sosednji črki v abecedi. 12. veliko kanad
sko mesto in pristanišče na obali Tihega neeana 16. angleški ro
mantični pesnik (Roberti, 18. polotok m-č Rumenim in Japonskim 
morjem v vzhodni Aziji, 19. očetova sestra, leta 21 ploden angle
ški pisatelj fantastičnih romanov t Herbert Cieorge). 22. turško mo
ško ime. 24. vojaški pratež. 25 staroindijski jezik. 26. podredni 
veznik, 27. svetopisemski očak, ki je edini preživel vesoljni potop. 
29 veznik. 30. kratica za kilovat

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE
VODORAVNO: I. Izdih. 6. blišč, 11. klerik. 13. krinka. 14. Saba, 

15. A bo, 17. step, 18. tek. 19. šaš, 20 ter, 21. Ann. 22. Belak. 24 
rja. 26. Uj, 27. Alava, 28. lan, 2». enačaj. 31. Antena. 33 šakal. 
34. terca.

liščine, v .-caterih se je 17. fe
bruarja smrtno ponesrečil po
tapljač Berry Cannon. Tom- 
sky je govoril o »brskanju« v 
kompresijski celici po potap
ljačevi smrti.

Potapljač Cannon se je 
smrtno ponesrečil v globini 
186 m, ko je hotel zadelati 
špranjo v laboratoriju »Sea
lab 3«, zasidranem na mor
skem dnu. Poskusi v tem la
boratoriju naj bi pomagali 
ugotoviti, ali in kako dolgo 
lahko ljudje bivajo in delajo 
v velikih globinah.

Osem akvanavtov se je v 
celici z zvišanim pritiskom 
že pripravljalo na življenje in 
delo v globini 186 m. Kapitan 
Tomsky je dejal, da je bilo 
življenje teh ljudi v nevar
nosti, ker je nekdo trikrat 
brskal po ventilih za kisik. 
V dveh primerih so bili ven
tili odprti, nato pa je bil 
eden izmed ventilov poško
dovan.

»Sealab 3« spremlja smola 
že od konca lanskega novem
bra, ko je voda iz nepojasnje
nih razlogov zalila celico, v 
kateri naj bi a-tvanavti bivali 
ob zvišanem pritisku. Zaradi 
tega se je vsa reč zakasnila 
za dva meseca. Zdaj je'poka
zala preiskava, da je potap
ljač Cannon umrl zaradi za
strupitve z ogljikovim dvoki- 
som, ker v njegovem aparatu 
za dihanje ni bilo kemičnih 
sredstev, ki odstranjujejo ta 
plin iz zraka.

Goljufija 
z dovoljenji

Dolga pravda v Italiji
RIM — Osemdesetletni mož 

s steklenim očesom je po
vzročil nesrečo. Prometna po
licija je ugotovila, da je imel 
<tiivec pravo vozniško izkaz
nico in da ni bilo nikjer nič 
zapisanega o njegovem po
manjkljivem vidu. Tudi kon
trola v državnem prometnem 
uradu je pokazala, da je ura
dno vse v redu. Ob tem se 
je začela preiskava. Sedem
sto devetnajst obtožencev, ki 
jih brani 215 advokatov, se 
te dni zagovarja pri rimskem 
sodišču zaradi ponarejanja 
listin, zlorabe službenega po
ložaja, ustanavljanja društev 
s kaznivo dejavnostjo in dru
gih hudih prekrškov.

Italija je dežela velikih pro
cesov, ta v Rimu bo trajal 
brž.tone tri mesece. Zanj so 
morah na razstavišču najeti 
kongresno dvorano, za kate
ro znaša mesečna najemnina 
tri milijone lir.

Do oktobra 1966 so lahko 
dobili v srednji Italiji vozni
ška dovoljenja tudi gluhi, na 
pol slepi in takšni ljudje, ki 
so brezupno zamenjavali za
voro in plin. Najti so mora
li samo »pravo« vozniško šo
lo, ki jim je zaradi zvez s 
pristojnimi oblastmi prizane
sla z zdravniškim pregledom 
in tudi z izpitom. To ni bilo 
ravno poceni, kandidat za vo
zniško dovoljenje je moral 
odriniti do 150.000 lir. Razen 
tega je ugotovila preis.tava, 
da je imela organizacija za 
ponarejanje vozniških dovo
ljenj centralo v Rimu, po
družnice pa v večjih mestih 
srednje Italije.

Velik radioteleskop
Cez dve leti bo dobila Ve

lika Britanija največji radio
teleskop na svetu. Za »petki
lometrski radioteleskop«, ki 
ga gradijo v bližini Cambrid
gea in ki bo stal nad dva 
milijona funtov, je odobril 
denar nacionalni svet za 
znanstvene raziskave. V bli
žini že deluje kilometrski ra
dioteleskop enake vrste. Se
stavljen je iz antenskih zrcal, 
ki stoje v ravni črti in med 
katerimi jih je nekaj pre
mičnih.

\ K I (»It (,l N \
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| 10. nadaljevanje

»Malo prej sem pripovedoval,« je rekel 
I WiUy Shotter, »da boš prej ali slej nekam 
| treščil, Bertie. Uboj, kaj? Hudirjevo nepri

jetno ...«
I »Glej, glej, kako hitro znate delati take 
I zoprne sklepe,« je rekel Bertie pikro. »Ni- 

kogar nisem ubil. Vsaj človeka ne nobene- 
I ga ... Toda ko ne bi bili prijeli pravega 
| voznika, ki jo je pobrisal, bi bil jaz do 

vratu v kaši — in to pomeni, da bi me ob- 
I sodili in spravili na hladno. Ko so tisti 
| Ljudje še potrdili da sem jaz povzročil ne

srečo ...«
I »Kakšni ljudje? Kdo je potrdil?« ga je 
| nestrpno prekinil sir Herbert. »Za božjo 

voljo, Bertie, govori bolj jasno! Kaj se je 
I v resnici zgodilo? če so te tisti zmešani 
| policaji zaprli brez upravičenega raz 

loga ...«
I »Prepričani so bili, da imajo stvar v že- 
| pu — in priznati moram, da so lahko ta

ko mislili,« je rekel Bertie. »Saj se niti ne 
I morem preveč jeziti na inšpektorja Vicker-
I yja«

»Vickery!« je eksplodiral sir Herbert.
■ »Tisti hrupni idiot! Vsa leta, kar ga po- 
| znam, ni zamudil niti ene priložnosti, da

bi me dražil. Ta človek je navaden pode- 
I želski bučman, napihuje se pa tako, da mi 
| kar slabo postaja. Kaj pa si je tokrat iz

mislil?«
I Vsi so napeto poslušali, ko je Bertie v 
I kratkem opisal, kaj se je zgodilo.
• »Ste videli, kakšno naključje in kako so 
I se tudi posredni dokazi skoraj natanko
■ ujemali,« je končal Bertie. »Ista znamka 
_ avtomobila — celo ista barva — in oba sva 
I se peljala skozi Helmsford približno ob 
1 istem času. Najbolj čudno naključje pa je 
_ tista koza. Nikdar v življnju še nisem po- 
I vozil koze, nocoj pa sem jo — in si pri
■ tem poškodoval avto. Dokaz je bil tu ...«
■ »Grozno!« je rekla teta Emily.
| »Tako grozno pa spet ni,« je pripomnil 

major Loveridge. »že zelo površen pregled
■ blatnika, bi pokazal, da je Bertie povozil 
| kozo in ne človeka. Živimo v dobi znano

sti. Danes delajo krvne preiskave ...«
I »To je res, major, toda vseeno sem bil 
| v lepi kaši,« je rekel Bertie. »Tista nesreča 

s kozo mi ne bi dosti pomagala. Obtožba 
I bi prav gotovo nastopila z domnevo, da 
| sem tisti kozo namenoma povozil, da bi 

imel alibi za nesrečo. In kako naj bi jaz
■ dokazal, da to ni res? Nihče me ni videl, 
| ko sem povozil kozo. Daleč naokoli ni bilo

žive duše. Edini dokaz je mrtva koza na 
I cesti. Zato me je kar zazeblo, ko so tisti 
I ljudje zatrdili, da sem jaz povzročil nesre- 

čo.«

»Prekleto me ima, da bi se pri priči 
odpeljal v Veliki Bassington in povedal 
Vickeryju, kar mu gre,« je srdito rekel sir 
Herbert, »če bi imel vsaj ščepec soli v gla
vi, se za take priče sploh zmenil ne bi. 
Popolnoma razumljivo je, da so bili tisti 
ljudje vsi iz sebe in bi bili okrivili kogar 
koli. Ne, zame je vsega kriv Vickery. Saj 
si mu gotovo dal svojo beseda, da nisi ni
kogar povozil v Helmsfordu?«

»Seveda.«
»Pa je vedel, kdo si?«
»Vedel je, potem ko sem mu povedal.«
»Potem bi se bil moral, cepec naduti, 

zanesti na tvojo besedo,« je revsnil sir 
Herbert. »Lepa reč, da si misli, da je moj 
nečak zmožen pobijati ljudi po cestah!«

»Toda nesreča se pač zgodi, dragi . ..« 
je začela gospodična Emily.

»Nesreče, da. V tem se strinjam s tabo. 
Nič čudnega tudi ne bi bilo, če bi Bertie 
koga povozil,« je zarenčal sir Herbert. »To
da ta peklenski Vickery misli, da je Ber
tie zmožen koga povoziti in se potem mir
no odpeljati dalje. Moj bog! To je višek 
nesramnosti! Pobegli vozniki so najbolj 
strahopetne in preziranja vredne gnide na 
cesti! Tale Vickery pa ti meni nič tebi nič 
verjame, da je moj nečak ...«

»Nikar se ne razburjaj zaradi tega, stri
ček,« se je zasmejal Bertie. »Ko bi bil vi
del tiste ljudi, kako so planili po meni, ne 
bi bil tako hud na Vickeryja. Kaj pa naj 
bi si bil mislil drugega in razen tega je 
opravljal samo svojo dolžnost . ..«

»Ha!« je pihnil sir Herbert. »To je vse, 
kar ta ničvrednež zna — pravila. Zakaj pa 
ni ravnal po zdravi pameti? Ah, seveda, saj 
ni mogel,« je dodal posmehljivo. »Saj 
zdrave pameti sploh nima. Se nikoli je ni 
imel.«

»No, zdaj je vse mimo, in jaz bi rad 
čimprej vse skupaj pozabil,« je rekel Ber
tie. »Ali lahko dobim večerjo, teta? Ali ste 
že vse pospravili? Ah, seveda — danes je 
čisto posebna hrana, kajne? Jutri greš na 
lov, stric? Spet na škotsko?«

»Zakaj pa te to zanima?« je mračno 
vprašal sir Herbert.

»Precej dolga pot je to. Zoprno potova
nje z železnico ... Ali te ne bi raje peljal 
z letalom?«

Stric je treščil s pestjo po mizi.
»Na! Kaj sem vam rekel?« je bruhnilo 

iz njega.
»Kako?« je osuplo zinil Bertie.
»Vedel sem! Nisi še deset minut v hiši, 

pa mi že predlagaš, da bi me peljal na 
škotsko z enim tistih tvojih preklemanih 
letal! Ne bi se peljal s tistimi rečmi, pa 
če mi plačaš tisoč funtov. Na misel mi ne 
pride, da bi nosil glavo naprodaj!«

Bertie se je bučno zakrohotal.
»Ljudje v rastlinjakih ...« je začel.
»Kaj hočeš reči s tem — ljudje v rastli

njakih?«
»No, ali nisi ravno prej preklinjal Vic- 

keryja. ker ima predsodke?«'je rekel Ber. 
tie. »Kaj pa ti? Ne da bi trenil z očesom, 
trdiš, da so vsa letala smrtno nevarna, če
prav še nobenega nisi videl od znotraj. 
Lahko ti statistično dokažem, da je lete
nje bolj varno kakor ...«

»Tvoje statistike me ne zanimajo. S sta
tistiko lahko dokažeš, kar hočeš, če mi 
misliš natvesti la so te reakcijske pošati 
varnejše kot...«

1
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Najlepše darilo 
za 8. marec
revija

naša žena
NAROČNINA za vse leto samo 20,40 din, za 
tujino 30 din. Izpolnjeno naročilnico pošljite na 
naslov: NAŠA ŽENA, Ljubljana. Hrvatski trg 3.

Naročam revijo NAŠA ŽENA
s številko ------------ :-----------letnika 196S
na naslov: / ^

ime______________________________________
ulica__________________________________________ _

kraj----------------------------------- država _________________

podpis __________________________
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PETEK, 7. marca 1969
Gledališče

DRAMA
Fe'ek. 7. marca, ob 19.30: Vac

lav Havel: OBVESTILO. Abon
ma Petek večerni tn teren. — 
Vstopnice *o tudi v prodaji.

Soooea. 8. marca, ob 19.3»: Ed
vard Abee: KOČLJIVO RAVNO
VESJE Izven abonmaja. V«top- 
niče so v prodan

MALA DRAM %
Ivhod iz Igriške ulice

Pemaodo Arrabal: ARHITEKT
IN ASIRSKI CESAR Vstopm- 
oe so v prodaj: pn blapafni v 
I>ram:. pol ure pred začetkom 
P“ Prt vbodu v dvorano Ma e 
drame Mladini izpod 16 le; ne
primerno

OPER %
Fe'ek. 7 marca, ob 15 un: Gou

nod FAl*ST. ZaJtljučena predeta 
va za ŽIC Jesenice • Razproda
no.*

Sobo-a. 8. marca, ob 19.30: Pro
kofjev: ROMEO IN JULIJA. — 
Abonma red D :n :zven. Zadr.j.č 
kot večerna abmni-ka preri
vava. Vstopnice *o tud: v pro- i 
daj:

Nedelja. 9. marca, ob 19.30. Puc
cini: M ADAMU BUTTERFLY. la
ven abonmaja Gostovanje ja- 
! ur.*ke sopranistke ATZUKO 
AZUMA iz Tokia. Nekaj vs*op- 
mc je Se v prodaji.

MESTNO GLEDALIŠČE 
Ul BI JANŠKO 

Gledališka pasaža
P&ek. 7. marca, ob 19. 30: M. 

Mihelič: DAN 2ENA. komedija, 
izven.

Sobota. 8. marca, ob 10. uri M. 
Mihelič DAN ŽENA. komedija. 
Zaključena za tovarno Saturnus. 
Ob 19.30. M. Mihelič. DAN ŽE
NA. komedija. Izven.
Drevi in jutri zvečer bo na *po- 

*>du izven abonma ia komedija 
Ml-e Miheličeva DAN ŽENA. Ne
kaj vstopnic je še na voljo, te- 
zervacije na telefon 71-660.
ŠENTJAKOBSKO GLEDALIŠČE 

Mestni dom
Sobota. 8. marca, ob 20 uri: Go

lar: VDOVA ROSL1NSKA. ko
medija Izven

Nedelja. 9 marca, ob 16. un: 
Gomer: Pepel k... pravljična :gra. 
Izven.
Ob 19.30: Golar: VDOVA ROS 
LINSKA. komedija. Izven.. 
Rezervacije po telefonu 312 860.

O
O

Pionirski

Ws*"i rv vil
®©o vu Kort 

■ ZK.i i

OHUKLKK ZA FILMSKO VZGOJO: 
ob 8. 15 in 17. uri: lilm — NE 
JOČI. PETER — za abonma »An 
— v kinu »SOČA«

SLOVENSKO 
NARODNO GLEDALIŠČE 

MARIBOR
Petek. 7 marca, ob 16 uri Sp®- 

wack: NASI TRIJE ANGELI za 
sindikalno podružnico METAL
NE
Ob 20 uri: Reuter: NOCTURNO 
NA MONTMARTRE: Savin —
SENTFI.ORJANCI Red Oranžni.

GORIŠKO GLEDALIŠČE 
NOVA GORICA

Petek. 7. marca, ob 20.15: S. in 
B. S[ewack. NASI TRIJE AN- 

Komedija v treh deja
nim. Premiera za abonma red 
*Pt in izven. Predprodaia vstop* 
ntc v Turist-biroju v Novi Go
rici.

SPORED ZA PETEK 
4 30 8.00 Dobro jutro! 8 08 

C -ubeni mat:neja s hrvaukc 
8*4» sia-bo; 8.55 Pionirski 
tedn:k: 9 25 -Morda vam bo vleC*: 
10.15—12.00 P:: vas doma — vmes 
ob lljto—11.15 Poroda — Turi- 
r-en: napotk; za -uje grafe: 12.10 
Pianist Janez LovSe: 12.30 Kmer. 
*< nasveti — jug. Jernej Ude- 
Po-ebnosti pr: | odiranju gozdnega 
drevja: 12 4« Cer po: a in po*rke: 
13.:» Obvestila :n zabavna g*.a«ba:
13 30 Priporočam vam...: 14 05 
Msrheei konce r> lahke r>-he:
14 70 Pe- minut za EP: 14 35 Na«i
po«!u8a:ci čr<--*:."o m pozdrav. 
!-a-o: 14 55 K-ed:tna banka in 
hranilnica — L ubijata: 15 20 Na 
1-7'ki za turiste: 15 25 Gia-heni
Sr.-rmejKc; 15 45 Titris-iOna odda
ja. I6.0(j V-ak dan za vas: 17 05

Človek tn zdravje: 17.15 Koncert 
po željah poshiSaicev: 16 00 Poro- 
ot:a — Aktualnosti doma in po 
svetu: 16.15 Zvodni razgledi po za
bavni glasbi 18.45 Na mednarod
nih knžpot i;h: 19.00 Lahko noC. 
otroci. !9.m Obvevtiia: 19.15 Mi- 

PevceTn Ninom Robičem; 
19Pet minut za EP; 19.30 Ve
černi radijski dnevnik: 20.00 Naši 
amaterski zbor: tekmujejo: 20 30 
izbrana de'a Leoša Janačka: 21.15 
Oddaja o morju in pomorščakih; 
22.1.7 tlonegger in Marinu: 23.05 
Literarni nokturno; 23.15 Lahko 
n® s pri! t-.ibljen:mi pevci zabavne 
g.a«be 24 00 Poročila :n konec 
oddaje.

TKLEV IZIJA
9 3.» Tl' V SOLI P>d 8 mar- » 

cm — Mlekar.-tvo in 
baiaža Energe»*k; vin —
P --odoslovje — Za V * a ori 
Čehi • Zagreb»

i: 0»» FRANCOŠČINA Ovjgrad* »

1^-45 TV V SOLI — ponovitev __
• Zagreb *

16.10 OSNOVE SPLOSNE IZO- !
BRAZBE < Beograd»

16.45 MADŽARSKI T\f PREGLED 
I Pohorje. Plešivec — do 

li.25 DAKTARI — serijski film 
< Ljubljana)

18.15 MLADINSKI KONCERT —
• Beogradi

18 40 PORTRET DR MARJE 
^ BORSNIKOVE • Lmbljana) 

19.00 SVET NA ZASLONU: So-
S->c:r»Iiaem in demokracija 
»L hib’.Jana >

19.05 CIKCAK i Ljubljana»
2*J™TV PLEVNIK . Ljubljana 
20.30 3—2—1 i Ljubljana*
20.35 BELA .TUTRA — recortriža 

p^ed Dnevom žena (Ljubija- I 
na*

21 05 NASTANEK ŽIVLJENJA — 
Švedski poljudno znanstveni 1 
f.lm 'Ljubljana*

21 40 VES. VEM — posnetek qui- 
za (Ljubljana > I

SLOVENSKO LJUDSKO 
GLEDALIŠČE CELJE

Pe.ek, 7. marca, ob 15.30: Good- 
han: GENERACIJA. I. mladin
ski popoldanski abonma in iz
ven.

AMATERSKO GLEDALIŠČE 
»Tone Čufar« Jesenice 

Pete*;. 7. marca, ob 19. uri: Pro
slava za Dan žena — zaključe
na prireditev za sindikalni od
bor Železarne Jesenice.

Koncerti
DRE\ 1 ob 20.15 v mali dvora

ni Slovenske ffrnharmonlje kon
čen UUBIJANSKEC.A PIHALNE- 
ga tri (RUPEL, KARLIN. ČER
NE' s soaetovanjem hornista 
JOŽETA FALOUTA. Spored: Hay- 
dn, Rossini, Brero, Ramovš, Fort- 
ner in Oiterc. Vstopnice pri bla
gajni SF.

CC PŠMJTE V
D E L ti

23.10 POROČILA m POLET »APO. 
LLA 9« (Ljubljani«

Drugi spored:
17.25 POROČILA (Zagrebi
17.30 KRONIKA iZagTeb)
17.45 MIADINSKA ODDAJA — 

< Skopje >
18.15 MLADINSKI KONCERT — 

(Beograd 1
19.00 ZNANOST 69 (Beograd)
19.50 TV PROSPEKT (Zagreb)
20.00 TV DNEVNIK (Zagreb)
21.00 II. SPORED ITALIJANSKE 

TV
Druge oddaj«, na kanalu 9:
17.00 ALBANSKI TV PREGLED 

(Beograd)
20.30 PROPAGANDNA ODDAJA — 

(Zagreb i
20.35 veš. VEM (Beograd)
22 00 v- -i-KTOR MAIGRET (Za

greb)
22.50 RMAT1VNE ODDAJE 

( Zagreb)

Razpisna komisija
VZGOJNO
VARSTVENEGA
ZAVODA
Kolezija - Ljubljana
GERBIČEVA 66
razpisuje 
delovno mesto
RAVNATELJA

Kandidat mora izpolnjeva
ti poleg splošnih še na
slednje pogoje: 
da ima višjo ali srednjo 
pedagoško izobrazbo, ter 
5 let praktičnega dela na 
vzgojno-izobraževalnem 
področju.
Vloge z dokazili o izobraz
bi in zaposlitvi pošljite 
na gornji naslov v 15 dneh 
po objavi v časopisu. 1940

Čestitka
cvetličarna Androtič si a vica 

Miklošičeva 34. Ljubljana, iskre
no čestita ob prazniku dneva 
ženo. Se nadalje se priporoča ter 
nudi dnevno sveže cvetje in do
stavlja na dom.

Poceni, kakovostno in udobno!

Splošno gradbeno podjetje GRADITELJ Kamnik
je z upoštevanjem gornjih zahtev svojih kupcev pripravilo v svoji proizvodnji stanovanj 
za tržišče naslednje objekte:

Trgovsko-stanovanjski blok TSB-3 
v Kamniku ob Kidričevi cesti
s stanovanji:
trisobna: 94,26 m'; 99,68 m’; 119,32 m2; 117,86 m* 
dvosobna: 61,31 m2; 85,00 m': 58,98 m2; 64,22 m2 
enosobna: 63.46 m2; 46,82 m2; 42.66 m2 
garsonjere: 30,46 m2; 29,10 m2; 40,21 m2
Stanovanja so centralno ogrevana, imajo balkone 
in terase.
V bloku je možno dokupiti garažne bokse po ceni 
12.000.— din.
Rok vselitve 30. 3. 1970.

Vrstne hiše v Podgorju - Kamnik

Neto površina 111,75 m2 + 36,65 m2 kleti z garažo.

Vrstne hiše so situirane tako, da kljub minimalnemu 
zemljišču zagotavljajo intimnost prebivalcev. Loka
cija pa je izbrana tako, da so odmaknjene od 
prometnega trušča, hkrati pa v središču Kamnika 
Možnost nakupa do III. faze ali kompletno.

Rok predaje takoj do III. faze, oz: 31. decembra 
1969 vseljivo.

Zahtevajte prospekte in ponudbo v upravi podjetja, Kamnik - Maistrova 7.

“ bep

Kino
SPORU) y.\ PETEK 
F1I 71SKO GLEDALIŠČE 
KRIZ INKE:

rab 18 b 30 uri angt-šA: barvni 
f.lm NA POMOČ Režija: R-
rr.ard Lesvr — nastopajo Bea:- 
«■»;: John Iennon. Paul McCart- 
£»*y. Rr.go S-arr in George 
Hr- -or,.
S'-vua .šrjpxa Beaiiesov :zvata 
<i .:h->v-.!o pa rod: ;o na pustolov- 
*■:-* Jamesa Bonda, svetnika 
a-em«k«ga s-olerja. V marsičem 
-nrammja na burleske bratov 

Mark..
Predprodaja vs-opnic uro or-d 
p-eds-avo

KINOTEKI. Miklošičeva c. 28:
FILM IN GLEDALIŠČE 

Ob 16. 18 m 2i! uri amer >k: 
:-m \ SI MOJI SINOVI Reži.

• Irvlng Res Glav vi.: Burt 
I-« neoster. Euarard G Roo.n 
sm. Madv Christian*. Hovvard 
DuP

vs-rapn:c cd 13 daj j,
KINO UNION;

Vov-nak: barvn: f .m KEKČEVE 
UKANE Predslavi ob 15 m IT. 
uri.
25» 1? :.r; 2! ur! Svedsk' film MOLK \ soboto in nedelto bo 
preestava Krkčev:h ukan tudi 
ob 13. un.

KOMPAS
KMETIH I — VERONA — se-m

kmetijstva. 14 3.
DKRTNIKI — MfNCHSN — med.

nartairu velesejem. 13. 4 
LF.>N| STROKO-. VUKI _ HAN. 

NOVER razstava strrajev :e- 
«at industrije m jprtn:«:va — 
25. 4. in 27 4

DlNAJ-PRtl.A _ 4 dni. 20 3
Zahteva--- sporede tudi ra-a.:h 
tasn po"0_.
VVCER V MILANSKI SCALI 
STČlŠSr NA -^VRNI OBALI 
r!--5S* N* IN PARI?UJNDON PARI/
£JŠ?r??JA 9Vlr' ITALIJA RIM -CAPRI NEAPELJ

^GI^ID-CR'"° M<>RJE ČARI
SICILIJA
Pariz

Pristajamo vs-opn:ee za h>ke-«ko 
prvenstvo.
' NEDEUO V KRANJSKO

GORO IN NA ZELENICO o

KINO KOMINA:
nemšk; Hun MLADI TORLESS 
Predstave ob 15. 17. 19 in 21. 
urt Zadnjič!

KINO SLOGA:
danski barvni film ODKRITJE 
LJl-BEZNI. Tednik F N 8. 
P-edstave ob 15. 17. 19 in 21. 
un.

KINO VIC:
italijanski barvn! omnibus film 
TRI UCBFZENSKE NOČI. - 
P-«l«tave ob 16. 18.15 in 20 30. 
Ob -0. uri matin-ja nemškega 
farna MLADI TORI.ESS Samo 
dan«*’

KINO ŠIŠKA:
amertšk! barvni krimi tiim LE 
DVAKRAT ZIVIS Tednik F. N. 
*. Predstave ob 16. 18 15 in 20.30

KINO SAVA:
orem:era_t'emške OS kriminalke 
CRN. OPAT tpo E. IVallaceu). 
Predstave ob 16. 18 in 20. uri. 
t—aiaju vstopnic v vsek kine- 
matografskih od 14 ure da!ie. 
■e v kinti Sava uro ored lačet." 
kom prve pred-rave.

kino TRIGLAV:
rab Ifi. 18 in 30. uri — franc«* 1 
sk: harvr.i CS ousrolov-ki.kn-

b!ni obračun v ba-
HIJI„ Igrata Predenje S afford 
m Mvlene Demongeo: — pro-
da-a v-raonic od IS. ure da ie
Zadnjikrat!

kino VEVČE:
ob 20. uri — traneo-ša barvna : 
CS komedija LUKSUZNA RE. 
STA VRAČI JA. Igra Louis de Fu- j 
nes. Prodaja vstopnic od 19. ure 
dalje. Zadnjič!

KINO DRAVLJE: 
francoski film DNEVNIK 2ENE

KINO^rM,;20 Uri 
ameriški barvni film MORILCI, 
ob 20. un

KINO DUPLICA, KAMNIK:
ameriški barv. film PESET ZA- 

dei>. ob 19. uri.KINO BLED:
3abjan.sk; barvni CS film MA. 
bv. IN ITALV. ob 17 in 20
uri.

KINO R \DO\ IJIC.Ai
italijanski barvni pustolovski 
fiun AGENT SIGMA 3 (verzija ' 

..ra Jame-U Bondu), ob 20. uri 
KINO NORA. ŠKOFJA LOKA:

L.m ZAKONSKI CET- : 
t EROKCVI NIK. ob 18 in 20. liri 

KINO CENTER. KRANJ: ' |
amenšfc barvni CS vojni t im 
GORr PARIZ’, ob 16 m 19. uri 

MN«, ntorzic. kran.1; 
ameriški barvni spektakel DE
SET Z.APOVEDI (I. del), ob 16 
un.

barvni spektakel DE. 1 
SCT ZAPOVEDI <11. del), ob 
18. uri.
Ane ešk! barvni CS pustolovski 
fllT-l DOICiOTRAJNI DVOBOJ 
ob 20. uri.

KINO DOM. KAMNIK:
?™e.r‘£ki barvni CS glasb film 
blšINGER. ob 18 in 20. uri. 

KINO RADIO. JESENICE! 
jugoslovanski film OPERACIJA 
BEOGRAD, ob 17 in 19. uri. 

KINO PLAV*. JESENICE! 
ameriški barvni CS film PRI
VATNI DETEKTIV, ob 18 in 
20. uri.

KINO ČRNOMELJ:
ameriški barvni film RAZGRE
TI REVOLVERJI. Ob 20. uri. 

KINO SVOBODA II. TRBOVLJE: 
italijanski westem barvni CS 
film VRNITEV RINGA, ob 17 
in 19. uri.

KINO VRANSKO: 
ameriški barvn: CS vojni film 
ZliriMLJENA KRILA, ob 19. uri. 

KINO ROGAŠKA SLATINA; 
franoosk! barvni CS film OS-
ln'?9 30 KRIV ZA VSE- °b 16

kino SVOBODA. ŠEMPETER 
PRI GORICI;

barvni film KAJ JE 
«, NOVKC.A MUCKA, ob 20.15
KINO SOČA. NOVA (H)RICA: 

ameriški barvni film OPERACI
JA GROM. ob 18 in 20.15. •

'»klavski dom. 
TRBOVLJE:

ameriški barvni CS film PRI- 
l^LI SO V KORDURO. ob 18 ln
20. uri.

O
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KNJIŽNI DARILI
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DRUŽINO DOM

Scšgsgrz ’
veš.'a vse .sl-ušautlje I. letn.ka vi- 
šokih in višjih šol v Ljubljani, 
da je obvezni* testiranje :n fluo- 
rtbriaJiranje od 3. 3. 1969 do

vključno 10 3 19(59 v Študent-k
siraion-ci. Liubljana. Ilir-ka u! 2.

Zaradi nemvenega poteka fluo 
-Oeraf-ze akciie prosimo vse š-u. 
der.te I letnikov, da briheajo 

»no fr, ratprared:h objavljenih— k. •-.-i.-i.ii objav.jenm ..............—- ..,
fakultet r,n> e !*ah P,~"r*'«»ih jahanja 10. kola srečk Jugoslo-

za.
O

fak-«!-et
Ooramrjamo. da dneva 

m inutke letos ne oo.

z' si.En; no DtROVAI.I: 
PaSjeije TUBA Ljubljana name

ro?- vnra n«a*rob P°k tuame•n-. .Nosana Nd.n 148 m name- to
NdtrT 75* ^ ^ An<>

Tov D-rabn k Slavko :e daro
ve! n -—ne Ndin 150.35.

,Kltx>r Zveze slepdi 
T •'« darovalcem v im-tiu s.epib krer.o zahvaljuie.

Jugoslovanska
]oterija------ CBDBM0BIA
________ * Multivitaminski napitek
neuradno poročilo 2 oku*om Pomarančev prahu

Obvestila
6,0 'llUJO\m s dui j«- znesek. 

*ta*erej5a so doslej prodan«- te 
tn knjige: »Skola h:pnotuzuaa — 
»Ta*ne prof**-ona;n:h htfnocze.

— ^-*bran- m irlžioničar.-ke 
TjeSrine«. Cer.a kn;:i» 14 — 14 
16 N din. Dobava takoj. Plačljivo 
pri prevzemu Naročila spre te
ma -HIPNOTIZIM Sarajevo 
poš-n: predal 214

47*60

ZARADI PONOVNE OKVARE
katalizator.sk IH CEVI bo
P ..narra v soboto poprj.dan tn 
nedeljo obratovala s polovično 
«n3j;^vcwjo.

Pr.iro&nzke prosano za skrajno 
varčno« pn uporabi plina. V teh 
or*eh naj plin-k: plamen, ne go- 
rj:o brest nadzorstva Pr^Ralne 
plamenčke pri boj!erj:h :n ogre
valnih pečeh bo treba zapret: in 
bonerjev oz. ječi ne uporabiian.

Okvara bo predv.doma ods? ra
li ena do ponedeljka. 10 2 

ProAtmo potrošnike, da obve-*i!o 
upoštevajo! 191.10

im*r:u «!ep:h

V MODERM GŠI.ERUI «< \-,h-
to^og edate 7. marca ob I«. ,,rt

t» '■»<a »Marginali-*Variac:ie. Filma st, na 
sporedu zadnjikrat. »Vabi jeni >.

OMEJITEV PROMETA °
«R^pi*1:*kL pametni inšpektorat 
SRS obvešča, da bo zaradi raz 
n -hčane podlage začasno .unti -n 
promet od 10. 3. 15959 dalji tud" 
na sledečih cenah: II314 J odsek 
Pe-revo brdo — Železnik- ran n 

K~I T’ 11319 Krani — Je/=r- 
_ -22,*"».* Oos. II 321 Naklo 

Tri.č od 8 na 6 tos. o

loto

vanske loterije. 
6 III. 196.4.

Srečke s 
končn.carru

40
19!«
2860

44600
99660

!1
4641

16031
93661

417511
2

0?! 22 
87562 

033 
66103 
79383 

124 
5044 

97044 
164864 
48! 094 
863174

45 
55

1830»
36395

553475
754765

46 
1896

071866
133946

oilo dne

J
Cv
«*

-Mi.
M

o

ZA VSAKO PRILOŽNOST 
ZA VSAKO ŽENSKO 

CENA 80 DIN

¥

DELO. KAKRŠNEGA DO 
SEDAJ SE NISMO IMELI 

CENA 100 DIN -
KNJIGI LAHKO KUPITE V VSEH KNJIGARNA?-} IN PRI ZASTOP 
NIKIH ZALOŽBE. NAROČILA Z UGODNOSTJO OBROČNEGA OD 
PLAČEVANJA SPREJEMA UPRAVA ZALOŽBE.

A
»n -, DRŽAVNA ZALOŽBA Sl.OVENIJ-E. LJUBLJANA. MESTNI TRG- 26

o

Ca

*
C?

*
C*
«*
O
Cv
Cv
Cv
os"A

Cv
c?
o
«*

o
Cv
Cv
Cv
d*
Cv
Cv
fv
Cv
Cv
Cv
dlF

rm Od 1. do 8. 
marca 1.1.

REKLAMNA
PRODAJA
izjemne, nizke cene za:
• ŠAMPANJEC »RADGONA CUVEE«
• VINJAK »SLOVIN«
• ČOKOLADNI DESERT IN PRALINE

»KAN D IT«
• NAPOLITANKE NOUGAT

»KOESTLIN«
v vseh prodajalnah.

SE PRIPOROČA

Mali oglasi

TRILYSIN

losion zoper izpadanje 
las in prhljaj

PROMONT« ADRIA
Hamburg Beograd

1. Končno porin ilo za 8. kolo 
lota — I. žri-banje 
Žrebanje je biio 25. II. 1969.
4 zad z dod. it. 8.083.80 ND
četverke 415.15 ND
trojke 13.15 ND
Rok za izp.ačevanje dobitkov 
poteče 4 V. 1969

2. /ai v>no porin ilo za 9. kolo 
lota — 1. žrebanje 
Žrebanje Je bi.o 4. III. 1969.
Izžrebane številke: 5. 19. 22.
23. 26 :n dodatna 36 
Začasna vrednost dooitkov:
Pferka 41 (K»7.~ ND
Četverke 585,80 ND i,«,;,,
Trrajke 18 40 ND 9IWIiI

(končna vrednosti 
DflBITKf V SMJVKMJI 

Četverke: 
liubljana ( 2 j

1 T-OOCTOl 4 5 0-123015 4
Kranj (I)

46-T092023 4 
Maribor (3j 

56 S 013354 
56-S-013354 

Postojna 11 j 
68 K 43243.. 4

3. Končno poročilo za 8. kolo 
lota — II. žrebanje 
žrebanje je bilo 25 II I!i69.
Peterka (edina v Jugoslaviji —

v Ljub! jan. # 50 000. ND
Cef vi-rke 463.30 N D
Trojke 18.10 ND
Rio: za v.p.aT« vanje dobitkov
poteče 4 V 1969.

01447
58757

632877
78

06598
316748
476448

39
61029

281429

100
200
500

100.009
10.000
10.000

29
10

500
1.000 

10.000 
10.000

10
200

50.000 
10.010

4
504
504

10.004
20

500
10.000 
T 0.000

10
800

10.000

Kavno žličko denite 
v pol kozarca vode, to 
je okusna osvežilna 
pijača za otroke 
in odrasle.
PROMONTA ADRIA
Hamburg Beograd

56 S 013354

Večji dobitki v Sloveniji:
2 000 din v Ptuju na št. 766103, 
po l.OOo din v Mariboru na št. 

436895 in v Ljubljani na številko

m

AGROKOMBINAT
GROSUPLJE
razpisuje 
dne 10. marca 1969 
ob 9. uri
na DE BRVACE
javno licitacijo
osnovnih sredstev

(kmetijskih strojev — 
traktorjev in priključ
kov) in drobnega in- 
ventarja. 1920

Dežurne
službe

kolo4. /.arzMio poročilo za 9. 
lota — II. žrebanje
Žrebanje je bilo 4 III 1969 
Izžrebane številke: 1, 11. 27.
32. 36 in dodatna 28 *
Začasna vrednost dobitkov: 
Peterka 50.000. - ND f
Četverke 885.35 ND
Trojke (konč vred.) 18.20 ND ;

DOBITKI V SMIVEMJI 
Četverke:

Ljubljana (I)
3-E 277700-4 

Celje (1 j 
23 E 849624 4 

Nova Gorica (I j 
65-166878-4

LJUBLJANA
Nočna zdravniška dežurna služ

ba je za nujne primere na domu 
od 19. do 7. ure, ob nedeljah in 
praznikih ves dan v naslednjih 

j enotah:
: Bežigrad: K rži če v a ul. 10, telefon 

310-533
I Center: Miklošičeva c. 2, telefon 
j 313-063
j Moste: Prvomajska ulica 5, telef. 

314-527
Šentvid: Šentvid štev. 94, telefon 

51-531. 51-534
Šiška: Derčeva ulica, telefon štev. 

55-644. 55-221
Vič: Postojnska ulica 24, telefon 

61-121
Služba stalne pripravljenosti je 

na območju Grosuplja, Ivančne 
gorice, Medvod in Velikih Lašč.

Nočna, nedeljska in rraznična 
dežurna zobna ambulanta je ▼ 
»Nebotičniku«, II. nadslr., soba 5.

LJUBLJANA
Centralna lekarna.

ODSTOPAMO lepe poslovne pro
store v Ljubljani z inventarjem 
pod ugodnimi pogoji. Ponudbe 
v oglasni oddelek »Dela« pod 
»Trgovsko jodjetje«. 1939-7 

lZOLBlL se je svetlo rjavi dol
godlaki pdček. Sliši na ime Rol- 
ly. Sporočite prosim MOHAR, 
VelebiLska 1, Vič. 4777-8

STAREJŠA ZAKONCA brea otrok 
gresta za hišnika tri meaece 
zastonj (mož zaposlen). Pogoj: 
Vseljivo stanovanje. Vrbnjak, 
Lavričeva 15*11. 4780-2

PRODAM avtomobil Citroen (ža
bo) po de’.ih. Ponudbe pod »Ža
ba — deli«. 4778-3

I>\ OPOSTKIJ.NO lepo opremlje
no >obo s souporabo pritiklin, 
oddam. Ponudbe pod »Takoj 
vseljivo«. 4781-6

KUPIM enosobno stanovanje. Po
nudbe pod »Bežigrad—Ježica«.

4782-7
IZGUBIL se je lovski pes kratko

dlaki ptičar. Poštenega najdite
lja vljudno prosimo, da ga pri
pelje proti nagradi v Levstiko
vo 10. Ljubljana ali javi po te 
lefonu 22-331. 4788-8

FORD TAUNUS 12 M DE LUN. let
nik 1965 ugodno firodam, cena 
17500 Ndin. Petrovič, Janežiče

va 15. Tel. 20840. 4655-3
PRODAM skoraj novo dvosobno 

stanovanje z vrtom v Mengešu. 
Cena ugodna. Ponudbe pod »Go
tovina«. 4685 7

B ETONSK OŽLIN DRI N E BLOKE 
prodajam, dostavljam za kleti, 
garaže. Ljubljana, Janševa 15, 
tel. 316-224 . 4210-8

DEKLE išče opremljeno ali ne
opremljeno sobo v bližini sre
dišča mesta ali za Bežigradom. 
Plačam do 200.— dinarjev me
sečno. Ponudbe pod

4756.6
DVA PRIDNA FANTA iščeta up- 

remljeno sobo na relaciji Ježi
ca—Vič, ali v središču mesta 
Ponudbe pod »Nujno« 4728-6 

PRODAM avto fiat 750, letnik 55. 
odlično ohranjen. lika Novak. 
Klek 9, Trbovlje. 421-3

POCENI PRODAM skoraj novo 
klavirsko harmoniko. Ogled vsak 
dan. Davorin Joger, Medija. Iz
lake. 1933-4

UGODNO PROD.AM dobro oh ra- 
njeno orehovo spalnico. Ogleč 
vsak dan od 11. ure dalje. - 
Ljubljana. Smoletova 7.

, 4766-1
MIRNO DEKLE nujno potrebuje 

opremljeno sobo s posebnim 
vhodom. Ponudbe pod »Pomlad«

4598.6
KUPIM letno hišico »Vikend« ali 

manjše stanovanje ob severni 
obali Jadrana. Ponudbe ood 
»Morje«. 4589-7

PRODAM dobro ohranjen globok 
otroški voziček (Tribuna) Fer- 
Jančič, Kajuhova 44-VI, MosU 
(končna postaja, siva stolpnica1

4603-^
ODDAM oj 'remljeno sobo. Starati: 

Cesta dveh cesarjev 87. 4635-6 
SOLIDNA ŠTUDENTA iščeta sobo 

Ponudbe pod »200 din«.
__  4632.6

UGODNO PRODAM motorcikel — 
Tomos Automatik, malo vo- 
žen. skoraj nov. cena dostopna 
Ogled vsak dan od 13. ure da
lje. Stjepan Bo tak, Pjakovičeva 
57. 4683.3

SOBOSLIKARSKA in pleskarska 
<iola opravim hitro. Ponudbe 

P«* »Kvalitetno«. 4686-8
IScEM možnost za nakup avto

mobila Ponudbe pod »Avto«.
4698.3

ODDAM sobo ln garažo intelektu
alcu za 1 leto. Ponudbe pod 
»Dogovor«. 4705-6

RABLJENO opremo za dnevno »o- 
bo proda Saje, Tugomer)eva 20.

HRANO m stanovanje dam dekle
tu. ki bi popoldne varovala tri 
leta starega otroka aii tudi pla
čam, iahko tudi starejša oseba. 
Kočiš, Lepodvorska 10, Ljublja
na. 4711.6

SPALNICO dobro ohranjeno z 
viofck: poceni prodam. Ristič,
Kajuhova 46 — stolpnica, Mo
ste. 4715.4

M LA DA ZAKONCA iščeta sobo v 
Ljubljani ali v okolici. Ponud
be pod »Nujno«. 4716.6

PRODAM Zastavo 750, letnik 1965, 
dobro ohranjen. Lampič, S*od- 
nja Hrušica n. h. pri Ljublja
ni. 4724-3

POTREBUJEM dekle, veščo kuhe 
Stanovanje in hrana zagotovlje
no. Ponudbe pod »Honorarno«.

4739-8
NUJNO potrebujem posojilo — 

10.000 din za obrt —kratek rok. 
Ponudbe pod »Garancija«.

4747-8
ENODRUŽINSKO hišo. takoj vse

ljivo za Bežigradom pri Parmo
vi prodam. Ponudbe pod »Goto
vina«. 4753-7

KUPIM motor Jawa 90 cm*. Po
nudbe pod »Kross balanca«.

4392.3
VPELJANO TKALSKO OBRT s

prodajnim lokalom v središču 
Ljubljane odstopim ali se pri
ključim družbenemu sektorju, 

Cih!ar. Ljubljana. Stari trg 15.
4423-8

RIŠKI HRTI — barzoli, mladič! 
nagrajenih staršev pri Pleste- 
n'ak. Škofja Loka. Partizanska 
12. 4542-4

ZAMENJAM trisobno stanovanje 
v Ljubljani za enako v Kopru. 
Ponudbe pod »Morje«. 4824-6 

OBRTNIKI — ZASEBNIKI! Hi
tro in strokovno opravim knji
govodske storitve Ponudbe pod 
»20 let prakse«. 4584-8

UTEKEL je nemški ovčar, mogo
če ukraden. Ni ga več tednov 
3 leta star, zgoraj črn, spodaj 
svetel. Prosimo kakršnokoli -po
ročilo na naslov: Jerše. Draž
goška 19. Ljubljana. 4811.8

PES — lovski terier, izguDljen 
dne 1. marca 1969 na Pržanju. 
Javiti Novšak, Trata 20. Šent
vid—Ljubljana. 4800-8
OBVEŠČAM cenjene stranke, da 
razen pečarskih izvajam tudi v*>a 
zidarska dela od 1. do zadnje 
faze. Vsa dela opravim hitro, 
kakovostno in poceni. Jože Go
lob. Mengeš. Gorenjska c. 16.

_ 4813.8
IsCEM enosobno stanovanje ali 

garsonjero, gotovina takoj, vi
soka nagrada. Apih, Podmilšča 
kova 14. 4819.6

Po kratki bolezni nas je mnogo prezgodaj zapustil 
naš nadvse ljubljeni mož, skrbni očka, dedek, brat, 

bratranec, tast, stric in svak

Rajko Cerar
upokojenec KZSZ

Na njegovo zadnjo pot ga bomo spremili v soboto, 
8. marca 1969, ob 17.30 iz Frančiškove mrliške vežice.

žalujoči:
neutolažljiva žena Štefka, sinova Matija z družino 
in Bojan, sestra Štefka por. Seme z družino in drugo 

sorodstvo

Ljubljana, 6. marca 1969

V globoki žalosti nas je zapustil naš ljubljeni mož, ati, dedek, tast,
brat in stric

STANE OBLAK
črkostavec v pokoju

Pogreb nepozabnega pokojnika bo v soboto, 8. marca 1969, ob 14.30 
iz Nikolajeve mrliške vežice na Žalah

Žalujoči:

zena Tilka, sinova Sfojan in Marjan, hčerka Ksenija z družinami, 
sestri Kozi in Kristina z družino ter drugo sorodstvo

Ljubljana, 6. marca 1969

SPOROČAMO ŽALOSTNO VEST, DA JE UMRL NAŠ DOLGOLETNI 
IN ZVESTI SODELAVEC

STANE OBLAK
KOREKTOR-REVIZOR V POKOJU

SPOMINJALI SE GA BOMO KOT DOBREGA IN ISKRENEGA 
SODELAVCA. POGREB BO V SOBOTO, DNE 8. MARCA 1969 OB 14.30 

IZ NIKOLAJEVE MRLIŠKE VEŽICE.

ČLANI DELOVNE SKUPNOSTI ČGP »DELO« 
OSNOVNA ORGANIZACIJA ZK 

SINDIKALNA PODRUŽNICA ČGP »DELO«

V LJUBLJANI, DNE 6. MARCA 1969.

IZDAJA IN riSKA ČASOPISNO PODJETJE DELO IJUBUANA POM SICEVA I — rELEFONl 23-522 DO 23-526 — OGLASNA šl D2RA I ITT Hi iama cimirami. . ~ -------- ---------= ~,ii
{ »'' NIKE 21-832 ZA ZUNANJE NAROČNIKE 3114197 POSTNI PREDAL 29 — EKSPEDIT V NOČNEM ČASU OD 21 DO 6 30 TELEFON 23-528 — BBZmAVNi^Nlefnv i’mrELEFON 214J9b - ODDELEK ZA LJUBLJANSKE 

BENEGA KNJIGOVODSTVA PODRUŽNICA IJUBIJANA 5011 167 - MESEČNA NABOCNTNA M DINARJEV (1400 ST ARTH1 DINARJEV* ' _ R OKOPISOV ANE°VRACAMOrUBLJANA “ 21RO RACUN PRI SLUŽBI DRUZ telefon dežurnega 
urednika 20-646

I



Petek, 7. marca 1969
l
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PRODAJATA

AGROVOJVODINA NOVI SAD 
tel. 52-222

NOVOST V TRANSPORTU!
■ PRODAJA VOZILA NA KREDIT
■I ZAGOTOVLJEN SERVIS V VSEH VEČJIH KRAJIH JUGOSLAVIJE
■ REZERVNI DELI ZA DINARJE
TEHNIČNI PODATKI:
zadnja os Uperja s blokiranim diferencialom
motor štlrtcillndrlčnl, Štiritaktni diesel po licenci MAN 135 KS pri 3300 O/min 
menjalnik sinhroniziran s pet brzinami 
s priključki za prikolice 5 ton 
os krmila 14,2 m

KAMION:
nakladalni prostor: 4500 x 2200 x 500 mm 
nakladalna površina: 10 kv. m 
teža: 5.3 t 
cena: 79.500 din

TRISTRANSKI KIPER:
nakladalni prostor: 3050 x 2350 x 450 mm

KIPER VENTILI: 48’ / 46'
čas razkladanja: 11/11 sek 
cena: 95.500 din

S POSLOVNIMI ENOTAMI: BAČKA PALANKA, VRŠAC, PANČEVO, BRČKO, OSIJEK. BEČEJ IN SOMBOR

VELAUTO
IZVOZNIK

NOVI SAD 
tel. 52-493

UVOZN,K AGROVOJVODINA NOVI SAD

TRANSPORTMASCHINEN - BERLIN - DDR GENERALNI ZASTOPNIK ZA JUGOSLAVIJO
INTERIMPEX - Skopje predstavništva: BEOGRAD. ZAGREB, LJUBLJANA, SARAJEVO

£ •. •• ?■
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V naslednjih dneh bo 
hladno vreme. Predvidoma 
v soboto bo kratkotrajno 
poslabšanje vremena Mož
no je tudi nekaj snežnih 
padavin.

7 DNI BOHINJ samo 396 Ndin - 
ZlCNICE BREZPLAČNO
HOTELI: Jezero. Bellevue. Zlatorog,
Pod Voglom. Triglav
7 UNI PUKLJIK1
samo 31» Ndin — ZICNICE BREZPLAČNO 
otroci do 7 Irt 30 •/» popusta

INFORMACIJE

LJUBLJANA
TPANSTURIST
Šubičeva 1. tel. 20-316 
Recepcije:
Hotel Jezero 
in Zlatorog - Bohinj 1-
Informacije ^
rutnik Ljubljana.
General turist Ljubljana, 
Ljubiian:i transport,
Ljubljana

J Izoli
Gostinsko 
turistično podjetje
SIMONOV ZALIV IZOLA 
Hotel Haliaetum

Priporočamo se za <Kupinske iz
lete, seminarje, poroke, sprejeme, 
občne zbore m podobno — Vsi 
hoteli in glavna restavracija ogre
vani. — Skupinam nad 20 gostov 
nudimo poseben popust.

HOTEL CENTRAL 
Riviera Portorož
proda

potniški avtomobil 
MORRIS OXFORD 
TRAVELLERS
letnik 1966

Licitacija bo v podjetju, 
10. marca 1969. ob 11. uri.

1944

Tunstičnein/ormM

Gorenjska:
V Bohinju je dovolj pr»>tor«* v 

v*n noieiir. m v aučjiui tori- 
>;.aiii hanib uuU:. Jucio

> zoaedtr. od h. do 3. m od 14. 
do ld. marca Dovo.) f -rustora je 
-mi na Pokljuki. Vse žičnice .n 
.. r.;c« v Bohu.ju redno ohra-

. ejo. Na Bi* Uu je prostor v 
- -fn no:«-.:h m v zaseondt turi- 
-‘ičnih sobah 2:čmca na Stražo 
ne o oralu; t- V Katrčah je pro 

*• v JiuebnJi turističnih ->o- 
nan. v gosti.rudi m v počitniškem 
domu A.pe-Adria. Prov.or e tuo; 
v Doma v Planin. Plan.n^ka k^a 
v Tamarju je Oškr>.vana Na 
li^rniiah in v oko . -i )*- o-.v-
sod dovolj prostora Prostor ie 
iudx v domu pod Golico ;n v 
smučar«-kexn doin.: na • rirniu
\rliu. V Mnjs(r4id % prostor v 
ho*e.:h :n v zavoiuh sobah Sinu 
carska v.cčn:ca redno obrat a,e

i
hr.ju je prostor D'*m na £r 
Irmci bo zaaatn 7 :n K marca. 
Prostor ;e v domu Kalcah .n 
v domu pod Storži.-rm. Don.o..* 
ra Kriški s«»ri m r.u IHnbiti - a 
va zaprta Vse vlečnice m živ- 
aica na Zelenico redno oo.-* av 
n V KriM.u » pro *or v oo»-n 

hotelih m *. *t>r.ih turističnih 
-obah V hotelu na smar ■- m cu- 
ri ;e odprt ‘amo oit* Ptoaioi e 
v dornti na (•»»tu. na learrs«.»-in 
xn v Prrddvnru. Dom na Kn n 
ru bo 7 mana zaseden 2ičru a 
:n v.ečmce na Krvavcu redno ob
ratujejo. Obratuje »udi smuA:*r 
'•ca vlečnica na Joštu f>*ta do 
ar,ms r.a Joštu ie prevozna do 
Javornika V Kranju je odprto 
rirr—ko kopet.„šče V Škofji Loki 
;e prostor v notelu Krona m v 
/a-rbnih turističnih sobah Pro 

»r je v plar-N k^fn f*nmu *»a 
l.ishniku n v Lr*ki koči na Sta
rem %-rh’D Obp vlf-^ntrr r Škofji 
Ix»k: obratu reta V Pni lanski tn
Srlški dolini ?e povv>l d»v.-'>lj 
j".«tr,ra Prostor ie tudi v I,:»o- 
•-o iškem domu na Soriški pla

nini
PRIRKlimK: V nedeljo 9

marca bodo na Zelenic; -untičar 
-ke tekm*- pod pokroviteljstvom 
tovarne »Petre« v »orek 11 mar 
ea zvečer bodo pr kazal* Tržičam 
»voj stan običaj in «t>*i«čalr oo 
vrxh .uči Na Krvavcu bo 7 ,n * 
marca tekmovame teksti cev <9. 
*ek>tiliadal v smučarskih discip 
linah.

Primorska:
% Kopru Piranu m Portorožu

> dovo. prodora v v-*h hn4«r 
-ih in v zasebnih fun>t/mh so
bah.

Ljubljana z okolico:
V Ljubljani je prostor v ho*e 

Uh S»on. Ttirist. Union .n Be.Ie- 
vue Hotel Lev in Lj ibljana trans 
por sta zasedena do 10 marca. 
ho»e! I!in*» pa ie zajeden do :i 
marca Dovoli pro«tr»ra *e v za
sebnih turističnih sobah \ Mr:* 

je prostor v Motelu m v go- 
vilni Cirman. Dovolj prostora a*

na Kurrščku in v iurt»Ličnem 
domu v Poilimrm l.radcu. Do
volj prouora je v hotelu Planin- 
Ka v Kamniku, v Domu na Sta
rem gradu nad Kamnikom. 
Ka.nniNHj Bistrici m v hotelu 
Šimnovec na \ rliki planini. V 
Ikiimulaii. latiji m okol.c: je
povsod še pro>* or Na Vrhniki e 
I rostor v hote.u Mantova in v 
/a-«.-onih ruriAtičn.h Mihah N:* 
Zaplani ;e oovoij -nega /a tmu 
čar.ie. V Ccrkim-i in okoli cj e 
p >-.'Od dovo.j prostora Prostor 
le tud: v Rakov *-m siimjanu.

PKlrtt:i>l l \ Kt V okviru >ve»o\ 
nega prvenstva v noke*u im ledu 
B -skupine v Ljubi lani se bOvio 
v -oboro pomeri. e reprvzentance 
I*ali;e m Romunije. ZRN :n Av- 
-*rijc. Norveške ;n Juk . .avije :n 
Polj-ke tn NDR V nedeljo bo 
tirala Ita.ija z Norveško. Polj 

>ka z ZRN. Avstrija z Romihi o 
in NDR r Jugoslaviio V soboto 1 
marca oo v dvorani Tivel; kc. 
šarkarsga ‘ekrna med Par ranr.n 
.n 0':mpijo V Mal ga!*»r::i v 
Ljubljani raz«* avl ;a Tinca Stepo 
vec V Slovenskem etnf»gral--’<* :r 
muzeju je odprta razstava, ki o”i 
-tazuie j-loven-ko ljudsko k:oar 
**vo od IS '»olet^ r*o dan!'i"‘;u 
rlnt. V Mr>demi galeriji v Lji*b 
!i;ni je do 9 marca odp— • 
^OAtHrkf.-:** rajs-nv, .ie*
Marija Preglja. V Narodnem m*i 
t*»hi. v Prirodo^Io^n"!?' mtr^tti. 
v M izeri Dud^ke reve’ - Jn v 
Modem: galeriji so odr»r»® *a n#- 
zbirke Muze na grad»i Goričan#- 
le zaprt.

Doleniska:
V Nmrm mestu Je fTOStor v 

»beh hotelih. Dovoli ora*-*ora ie 
na Otočcu in na ifadu Mo'trirr.

Pro-ror ie v Črnomlju. Metliki. 
Trelii* rm m Srvnici. V Dolenj
skih in išmarjrških Toplicah je
dovolj prostora. V čateških Top
licah je neka; prostora simo v 
ri*-*.:»ndaasi. medtem ko je zdra
vilišče zasedeno. Prostor je v 
pl tu:nsk;h domovih na l isci. Bo
hor in. Prati ir Mimi enri. Domo
va M:kla\ž r' ( o-tiodit-na na Gor. 
kancih sta zaprta.

^»aterska-
V t elju m Mm iluM ii e dovolj

prostora v vseh ho*e.,h Prostor 
je tudi v vseh zdraviliščih. Odpr
ti so domovi na gon Oljki m
Svetini: prav tako >tu odprti tudi 
rc*li«ka in Mozirska koča. Dovolj 
prostora ic na Mariborskem Po
horju. \ Ptuju. I.o ve mu na Po
horju. 'slovenski Bistrici in Iz- 
nartu \ slmrnskjh Goricah.

PR1RH1IITVE: V razstavnem <a- 
lon*i R''*cv.-> v Mariboru ie do 10. 
n«aren odpr*a razstava likovnih
de o*rnk z Grernwfoha Razsta
va i<* r>'*nr»a ob delavnikih od
••i do Di ure v Tfddio oa od 
10 do IH u*v ^ ira-
i°ri*r v Strossmaver^ev- ulio v
'?**r4ben» ° ndoe*T ra vstava del

-H-P' " f« n,--- R •—•ft* VB
•oT-ensk* h 'ivovr*h ume*n!kov.

’*' •• *•»*•*» •» r»*l» —»o •• -4-n od 9
do 19 ure m od n do IR ure. 
ob r«-Hoi*«h n., od *» do !3 ure 
t' T ‘k-v-imi -e*r»oo v r>!*ti raz 
•ovi»o dr-*« div-.r Stefan Penine 

»s»mip ti.-.
V Radvn^ii, dovoli nrostora

v -rd-^vftcCAti »n v 7T4**bn:h turi- 
-••čvb sohah V Morski Soboti 
•« nrovtr,- • r»b»h ho»eT«h Pro- 
«.»o» *e v GorviJ d id«»~'»ni. I.ju* 
* -•n-m I Comim Petrov-
':h «n nr* r»t»Hn-vih v Moravcih.

KMETIJSKA ZADRUGA
IZOLA

razpisuj«

javno licitacijo
za prodajo naslednjih osnovnih sredstev:

kompletno opremo oljarne 
za predelavo oljk 
kamion TAM 4500 
buldožer TG 50 
traktor Ferguson 35 
traktorsko prikolico 
vinske kadi in drugo

Licitacija bo v sredo. 12. marca 1969. ob 10. uri 
na dvorišču zadruge v Izoli, Pri vodnjaku 11.

1912

Po novih predpisih, kot so Osnovni zakon o podjetjih, Osnovni zakon 
o ustanovah. Osnovni zakon o delovnih razmerjih, Osnovni zakon o do- 
iočanju in razdelitvi dohodka v delovnih organizacijah. Zakon o sred- 
stvih gospodarskih organizacij in Zakon o knjigovodstvu delovnih 
organizacij, morajo delovne skupnosti uskladiti svoje statute in druge 
splošne akte.

Da bi strokovnim službam in organom upravljanja v delovnih organi- 
zacijah pomagala pri opravljanju te obsežne naloge, organizira

REDAKCIJA »ZBIRKE PROPISA«
na predlog številnih gospodarskih organizacij in svojih predplačnikov 
iz vse Jugoslavije

INSTRUKTAŽ.10 POSVETOVANJE 
0 USKLADITVI STATUTA 
IN DRUGIH SPLOŠNIH AKTOV 
(PRAVILNIKOV) DELOVNIH 
ORGANIZACIJ 
Z NOVIMI PREDPISI
s primeri in panel diskusijo na BLEDU 
12., 13., 14. in 15. marca 1969

Program posvetovanja:
1. Položaj samostojne organizacije združenega dela
2. Medsebojni odnosi podjetja in delov podjetja ter njihov odnos 

proti tretjim osebam (statutarni — pogodba in sklepanje pogodo 
o pomožni odgovornosti)

3. Organi upravljanja in samoupravna pristojnost podietja ter po
ložaj vodje dela podjetja

4. Arbitražno reševanje sporov iz notranjih odnosov
5. Primer statuta v delu s katerim se ureja položaj organizacij 

združenega dela v podjetju
6. Medsebojni položaj delov podjetja za dosego in razdelitev do

hodka
7. Doseganje, določevanje in razdelitev dohodka v statutu in sploš

nem aktu podjetja (primer statuta in pravilnika o formiranju in 
razdelitvi dohodka»

8. Doseganje, določevanje in razdelitev dohodka v organizaciji zdru
ženega dela — delu podjetja (primer statuta in pravilnika)

9. Urejevanje delovnih razmerij v delovnih organizacijah
10. Urejevanje delovnih razmerij v statutu in splošnem aktu (pravil

niku) delovne organizacije (primer)
11. Urejevanje delovnih razmerij v statutu in splošnem aktu (pravil

niku) dela podjetja (primer)

Referate za posvetovanje so pripravili:
Zoran Cerič, samosrojni svetnik v zveznem sekretariatu za zakonodajo 
dr. Martin Vedriš, profesor univerze v Zagrebu 
dr. Radomir Djurovič, izredni profesor v Beogradu 
dr. Bojan Zabel, docent univerze v Ljubljani
mr. Caslav Strahinjič, predavatelj fakultete političnih ved v Beogradu 
mr. Andrej Frimerman, svetnik v Institutu »Mihailo Pupin«, Beograd 
dr. Marko Petrovič, izredni profesor univerze v Beogradu 
Slavko Milosavljevič, samostojni sodelavec RTB, Beograd 
Pavle Gantar, sekretar združenega podjetja »ISKRA«, Kranj 
Dušan Pantelič, dipl. ekonomist tovarne »IKOM«, Zagreb 
Mihajlo Jenjič, dipl. pravnik tovarne »IKOM«, Zagreb 
Dragan Dragojevič, direktor ekonomsko-organizacijskega sektorja pod
jetja »Termoelektro«, Beograd 
dr. Rudi Kyovsky, profesor univerze v Ljubljani
dr. Teofilo Popovič, samostojni svetnik v sekretariatu za zakonodajo, 
Beograd
Borut Snuderl, direktor kadrovske službe tovarne »SAVA«, Kranj 
Blagoje Mirjanič, direktor kadrovskega sektorja, 2TP, Beograd 
Aleksandar Nikolič, urednik redakcije »Zbirke propisa«. Beograd

Poleg teh sodelavcev bodo na posvetovanju sodelovali številni znani 
strokovnjaki.

Posvetovanje je namenjeno ndjem in delavcem v splošnih 
pravnih, kadrovskih, finančnih in drugih strokovnih službah 
ter za predsednike organov upravljanja delovnih organizacij

Posvetovanje bo v dvorani hotela »Park« na Bledu. Začelo se bo 12. 
marca 1969. leta ob 9. uri. Za' sodelovanje na posvetovanju, za refe
rate in drugo gradivo plačate 500 din, za vsakega naslednjega udele
ženca iz iste organizacije in za predplačnike »Zbirke propisa« pa 
400 novih dinarjev.

Kompleten penzion za vse udeležence posvetovanja je zagotovljen 
v Hotelu »Park« Bled (tel. 77-521). Udeleženci posvetovanja morajo 
sami rezervirati po svoji izbiri ali neposredno prek Hotela »Park«.

Prijave za sodelovanje morate obvezno takoj poslati na naslov redak
cije, ki bo odločala glede obsega za tehnične priprave in izdelave refe
ratov ter drugega gradiva Vplačilo za sodelovanje pošljite na naš žiro 
račun štev. 608 1-14-1 pred začetkom posvetovanja ali na posvetovanju, 
položite gotovino ali garancijsko pismo.

IZDAVAČKO PREDUZEČE »PROSVETA« 
REDAKCIJA »ZBIRKE PROPISA«
BEOGRAD. HILENDARSKA ŠTEV. 14
P. P. 555
TEL.: 24-461 IN 27-010 
ŽIRO RAČUN: 608-1-14-1

Združeno podjetje 
za ptt promet 
LJUBLJANA
CIGALETOVA 15

objavlja 
prosto delovno mesto

GEOMETRA
Za delo na delovnem me
stu geometra je potrebno: 
gradbena srednja šola 
(geodetski odsek); 
je lahko začetnik brez 
prakse;
odsluženi vojaški rok, 
služba je delno vezana 
s terenskim delom. 
Pismene vloge s kratkim 
opisom sprejema sektor 
za splošne zadeve v skup
nih službah ZP za PTT 
promet v Ljubljani, Ciga
letova 15, najkasneje do 
15. 3. 1969. 1914

Komisija za delovna 
razmerja pri
KMETIJSKI 
ZADRUGI NAKLO
razglaša
prosta delovna mesta
za:

1. poljedelskega 
delovodjo

2. živinorejca
pogoji:
1 srednja kmetijska ali 
višja kmetijska šola 
s prakso;
2. kvalificiran živinorejec 
s prakso
Poizkusno delo bo 1 me
sec. Nastop delovnega raz
merja po dogovoru. Sta
novanja zagotovljena.
Kandidati naj vložijo pi
smene ponudbe v 15 dneh 
po razpisu v upravi Kme
tijske zadruge Naklo 1919

Komisija za delovna 
razmerja pri

GOSTINSKEM
PODJETJU
BEŽIGRAD
razglaša 
prosta delovna mesta
za:
več KVALIFICIRANIH 
NATAKARJEV-IC
zaželena je gostinska 
šola
več TOČAJEV 
gostinska šola ali tečaj 
GOSPODARJA 
za vzdrževanje osnovnih 
sredstev, električnih in
stalacij, vodovodnih in
stalacij in kurilnih 
naprav
SKLADIŠČNIKA — 
EKONOMA 
s šoferskim izpitom

Interesenti naj vložijo po
nudbe osebno ali pošljejo 
po pošti v 8 dneh od dne
va objave na naslov: Go
stinsko podjetje Bežigrad 
Liubliana, Trstenjakova 
ulica 3. 1924

Sporočamo žalostno vest, da nas je v 83. letu 
starosti zapustila naša draga mama

Marjana Podgoršek
roj. BERGANT 

KMECOVA MAMA

Pogreb drage pokojnice bo v petek, 7. marca 1969, 
ob 16. uri izpred hiše žalosti Bukovica 47 

na pokopališče Vodice.

Žalujoči:

sinova Vinko, Franci, hčerki Francka in Tončka 
z družinami in drugo sorodstvo

Gospodar življenja je odločil, naj v 84. letu 
zemskega bivanja to smrtno življenje zamenja 

za nesmrtno njegov zvesti služabnik 
v

p. Janez Žurga
univerzitetni asistent v pokoju

Pokopan bo v soboto, 8. marca 1969, ob 15. uri 
v Kamniku na Zalah.

Frančiškova družina v Kamniku

Za vedno je zatisnila trudne oči ljuba mama, stara 
mama, prababica, teta

Marija Hrovatin
Pogreb drage pokojnice bo v soboto, 8. marca 1969, 

ob 15.15 izpred hiše žalosti v Dolu št. 48.

Žalujoči:
hčerke Slavka por. Selevšek, Minka por. Gabrovšek, 
sinovi Ivan, Milan. Stanko z ženami, vnuki in pra

vnuki

Borovnica, Ljubljana, Celje. Nova Gorica, Jesenice, 
6. marca 1969

Sporočamo žalostno vest, da je dotrpela v 69. letu 
starosti naša ljubljena mama, orni, sestra, teta 

in svakinja

Antonija Čepon
roj. KOLBE

Poslednjič se bomo poslovili od nje v soboto, 
8. marca 1969 ob 16.45 iz Antonove vežice na Zalah.

Žalujoči:
hčerka Greti, sinovi Adolf, Franci, Jože z družinami, 

sestra Lojzi. brat Rudi. vnuki, svak in drugo 
sorodstvo

Ljubljana, Melbourne, Oberhausen, Dunaj, 
Škofljica, 6. marca 1969

PLANINSKO 
DRUŠTVO Jesenice
razpisuje 
za novi Tičarjev dom 
NA VRŠIČU 
prosta delovna mesta 
za:
glavno kuharico
kvalificirano

točajko
2 kvalificirani 
servirki
z vsaj pasivnim 
znanjem italijanščine 
in nemščine

Delovna mesta so delno 
sezonska, delno stalna.
Osebni dohodki po dogo
voru in pravilniku društva. 
Prijave pošljite na Planin
sko društvo Jesenice, Je
senice p. p. 75. 1921

Sporočamo žalostno vest, da je po dolgi in težki 
bolezni preminila v 72. letu starosti naša nadvse 
ljubljena mama, sestra, babica, prababica in teta

Angela Pungerčar
roj. MAHNIČ

Pogreb drage pokojnice bo v soboto, 8. marca 1969, 
ob 15.15 iz Krištofove mrliške vežice na Zalah.

Žalujoči:

osem hčera z družinami in pet sinov 
in drugo sorodstvo

Ljubljana, Jesenice, Kočevje, Kanada



PROTESTNI VELETOK — Po ulicah kitajskih mest derejo veletoki demonstrantov, ki 
vzklikajo najostrejša protisovjetska gesla. V trideset milijonov ljudi je narasel ta veletok, 
a bregov ni prestopil: čeprav je »ulica sovjetskega revizionizma« v Pekingu, kjer je sovjet
sko veleposlaništvo, čez in čez »poplavljena«, do incidentov ni prišlo. Na sliki: demon
stracije v Šanghaju. Telefoto: Hsinhua-UPI (preko Varšave)

OBISK SOVJETSKE ESKADRE V LAGOSU — Med obiskom v Lagosu sta ko- 
modor V. Platonov (levo) in kontraadmiral N. Bukarro (desno) obiskala pred
sednika nigerijske vlade Jakuba Gowona, ki stoji med njima. — Ko je sovjet
ski rušilec v luki izstrelil salvo in so mu obalne baterije odgovorile, so ljudje 
pomislili, da so biafrska letala napadla Lagos. Telefoto: UPI

gnal po zaletišču nove velikanke v Planici, je za uspešno izvedeni preizkusni 
skok prvi čestital konstruktor te naše nove športne naprave inž. Lado Gorišek. 
Veselje ob ugotovitvi, da je planiška velikanka nared za bližnje veliko tekmova
nje, je zajelo vse. Foto: Šelhaus

Nadaljevanje s prve strani

Sprejet je predlog • 
Z!S in sindikatov
moške <30 in 50 let za žen- j 
akei naj bi torej dobili 70 od- ! 
stoikov od osnove za upoko- 
j*wv. Ta ugodnost velja za 
nejbol; izčrpane delavce za 
pet prihodnjih let.

Kakor je dejal član ZIS 
Marko Bulc. k: je to stališče 
■astopa! na današnji skupni 
•eji zveznega in sociaino- 
zdravstvenega zbora zvezne 
skupščine, pričakuje zvezni 
izvršni svet. da večina zava
rovancev. ne bo izkoristila te 
nove zakonske možnosti, tem
več se bo raje odločila za 
dosego polne pokojnine. Ra
zen tega je tov. Bulo zagovar
jal tudi spremembo četrte to
čke 97. člena temeljnega za- 
oma o pokojninskem zavaro
vanju. tako da bi uzakonili 
pravico, da skupščine social
nega zavarovanja v republi
kah same odločajo o uskla
jevanju pokojnin s poprečjem 
življenjskih stroškov oziroma 
o valorizaciji pokojnin.

Na skupni seji je govoril 
tucb predsednik sindikatov 
Dušan Pet rovič-Sane. Pojasnil 
je. zakaj se je sindikat prav
zaprav zavzemal za možnost 
skrajšane delovne dobe. De
jal je. da je prepričan, da 
je sindikat zastopal zahteve 
delavcev, ki so terjali ugod
nejše pogoje upokojevanja v 
času. ko krajšega delovnika 
še ne uživajo dolgo in so se 
izčrpali v dosedanjem delu. 
Poudaril je. da jim te pravice 
ne zagotavlja skupščina niti 
ZIS pa tudi ne sindikat, ker 
so sami vlagali vso delovno 
dobo v pokojninske sklade.

Na ločeni seji socialno- 
zdravstvenega zbora je nato 
Simo Drljača v imenu odbo
ra za organizacijo in financi
ran te socialnega zavarovanja 
opozoril na težke gmotne raz
mere pokojninskih skladov in 
je apeliral, naj bi najtežje 
primere reševali tudi skozi 
beneficirani pokojninski staž.

Potem je govorilo več po
slancev ka*erih glavna misel 
je bila. da je treba v bodoče 
tudi pri uresničevanju tega 
zakona paziti na ta. da ne bo 
prišlo do novih zlorab.

Zbor je sprejel oba zakon
ska predloga.

VIKTOR SIREC

• •
Gospodarski zbor 
o skopski železarni
stopka v zvezi s tem zakon
skim predlogom, posebej še 
glede m nekatere druge 
upravičene predloge, ki so bi
li pred tem predloženi tej 
skupščini, med njimi tudi 
predlog skupščine Slovenije. 
Zanimalo ga je. kakšni so kri
teriji za hiter postopek.

Poslanec Jože Turnšek pa 
Je vprašal, ali bo večja zmog
ljivost skopske železarne omo
gočila tudi znižanje stroškov 
proizvodnje. Kritiziral je tu
di ugotovitev iz predloga, .da 
namreč skopska železarna ne 
bo izvažala.

Poslanec Ivan Bukovič je 
predlagal naj bi za skopsko 
železarno sprejel! podobno 
konstrukcijo financiranja kot 
je bila sprejeta za aluminij, 
naj bi namreč banke prevze 
le tudi jamstvo za devizni 
kredit. Utemeljitve, kt so iih 
dali v razpravi poslanci na 
predlog so zlast: v tem. da 
gre za objekt, ki so ga že 
pred leti začeli gradit: s po
močjo federacije Njegova 
prednost je zlasti v tem. da 
v celoti izkorišča domačo su
rovinsko bazo program pro
izvodnje pa je uskladen z do
mačim: železarnami in pred
log podpira tudi njihovo zdru
ženje.

Hakija Pozderac je v ime
nu izvršnega sveta dejal, da 
Je predlog povsem v »kladu 
z našimi pozitivnimi Dredpi- 
si in tudi s srednjeročnim 
planom. Strinja) pa se je. da 
so v utemeljitvi predloga ne
katere pomanjkljivosti.

Poslanec Kožuh ie nato pro
testiral ker na svoja vpraša
nja in prtoombe ni dobil 
odgovora nakt>r se mu te Po 
zderac opravičil. Med njego

vim nastopom namreč ni bil 
v dvorani. Odgovoril mu bo 
na prihodnji sej..

Zakonski predLg je bil 
sprejet. En poslanec je gla
soval proti, štirje pa so se 
vzdržali.

Razprava
v zveznem zboru

Zvezni zbor zvezne skupšči
ne je po skupni seji s social- 
nzaravst venim zborom, na 
kateri so poslušali obrazloži
tev elana ZIS Marka Bulca 
o spremembah v pokojnin
skem sistemu, nadaljeval ce
lo z razpravo o nerazvitih 
področjih. Razpeila se je zelo 
dolga debata o »Klržavnem ka
pitalu«. pn čemer je bilo sli
šati precej nasprotujočih si 
mnenj.

V razpravi o razvoju neraz
vitih krajev je poročevalec 

i odbora za družbeni plan in 
I finance ter poslanske skupi- 
I ne zbora narodov poslanec 
| Zika Radivojev dejal da se 
j strinjajo s stališči ZIS Po

tem pa je o tej problematiki 
alje časa g<jv^... dr. Marjan 
Brecelj. Sklad za nerazvita 
področja — je poudaril Bre
celj — bi moral biti eden od 
faktorjev, ki b: tudi sam lah
ko spodbujal pretakanje ka
pitala z razvitih področij na 
nerazvita.

Risto Džunov je v daljšem 
izvajanju ugotovil, da je ime
la politika hitrejšega razvoja 
nezadostno razvitih krajev 
svojo kontinuiteto in je ro
dila določene pozitivne sado
ve. Poslanec Aleksandar Rade. 
vič je podprl sklepe ZIS gle
de tega. poudaril pa je. da 
to še ni dovolj, ker manjkajo 
konkretnejši predlogi in ukre
pi za hitrejši razvoj nerazvi
tih.

Potem se je razvila živah
na razprava o predlogu, da bi 
izločili sredstva prejšnjega 
splošnega investicijskega skla
da iz sredstev bank in vpelja
li zanje poseben režim. Va
njo so posegli poslanci Zoran 
Polič. Vančo Uknovski, Rislo 
Džunov. Luivo Ahmetovič, Zo
ra Smoljanovič, Ivo Scnjano- 
vič. Leon Gerškovič, Dušan 
Djurovič. Anton Bubič in Ra- 
disav Miladinovič ter na kon
cu zvezni sekretar za finan
ce Janko Smole. Zoran Polič 
je pojasnil stališča odbora za 
družbenoekonomske odnose 
in je nakazal nekatere proble
me. ki je nanje opozoril ta 
odbor. »Prenos teh sredstev 
na poseben račun je pred
vsem tehnično vprašanje, ki 
pa ima tudi svojo politično 
tehtnost. Predlagane rešitve 
ne dajejo odgovora na bistve
na vprašanja, zato so tu po
trebne še druge rešitve.« je 
menil Polič, na primer, da 
se iz »državnega kapitala« del
no alimentirajo proračuni in i 
da se razbremeni gospodar
stvo Čeprav naj bi dejansko 
začeli odplavljati »državni ka
pital« po letu 1970. ni treba 
vse dotlej čakat: z rešitvami, 
ampak jih je treba že zdaj 
iskati in temeljiteje prouče
vati.

Zora Smoljanovič je meni
la. da bi moral zvezni zbor 
ustanoviti posebno komisijo, 
»ki bo za trajneje • uredila 
vprašanje državnega kapita
la«. Komisija bi namreč ugo
tovila višino sredstev, dolo
čila način uporabe in drugo. 
Zbor pa je z večino glasov 
zavrnil njen predlog. Zora 
Smoljanovič je predlagala — 
kar je jasneje razložil posla
nec iz SR Hrvatske Antun 
Bubič — naj bi za sredstva 
državnega kapitala osnovali 
»razvojno banko«.

Na koncu je zvezni sekre
tar za finance Janko Smole 
opozoril, da so marsikje v 
zmoti in nepoučeni, kar za
deva »državni kapital«, saj 
mnogi mislijo, da so to sred
stva. ki so na razpolago, ka
kor hitro jih izločimo iz bank. 
kar pa ne drži. ker so obvez
nosti natanko določene. Zbor 
je norem sprejel sklep, s ka
terim ie podt>rl ukrep zastran 
»državnega kapitala«, sprejel 
pa je tudi zahtevo, naj bi pri 
poznejšem obravnavanju in 
skleoani-j upoštevali predloge 
poslancev.

Zvezni zbor je popoldne na
daljeval delo.

ALEKSANDRI? JAVORNIK 
ZDRAVKO ILIČ

• ••
Zaostritev krize 
v Siriji
stom organizacijam: sporoča 
jim o p iložaju in obsoja ge
nerala Asada. ker ovira par
tijo. da bi vodila revolucijo 
in državo.

Politična kriza v Siriji je 
povzročila hudo zaskrbljenost 
v arabskem svetu, o čemer 
priča tudi posredovanje pred
sednika Naserja .in predsed
nika Bumediena. Sef sirske 
države Atasi je danes sprejel 
odposlanca predsednika Na
serja dr. Sabrija El Kolija. 
Dr. Atasi je priredil slavnost
no kosilo za dr. Kolija in 
alžirskega ministra za šport 
in mladino Abdula Kerima 
Mnhmuda, ki se tudi mudi 
v Damasku.

Po vesteh, ki uradno še ni
so p trjene. skuša general 
Asad seznaniti nekatere arab
ske države s položajem v Si
riji.• •••
Dialog gluhih 
v Parizu
DRV in da z »izogibanjem 
glavnim problemom po
stavljajo konferenci na 
pot velike ovire«.

Hanoj ski minister Xuan 
Thuy je podprl navedbe 
delegata FNO, in zahteval 
brezpogojen umik ameri
ških čet. Opozoril je, da 
se morajo ZDA in od njih 
plačana saigonska admini
stracija »enkrat že vendar 
zavesti svoje odgovorno
sti in se lotiti stvarnega 

ožaja v cilju neke re
šitve«.

Sef ameriške delegacije 
Cabot Lodge. ki je že pred 
samo sejo zagrozil z mož
nostjo povračilnih ukre- 
dov. če se bodo še nada
ljevali napadi na Saigon, 
je obratno znova tolma
čil da »ZDA podpirajo bi
stvena načela vietnamske 
suverenosti in nedotaklji
vosti ter da izražajo po
polno podporo načelu sa- 
moodločitve v Južnem Vi
etnamu«, trdeč, da ZDA 
ne iščejo zmage nad dru
gim narodom, anroak mir.

BOGDAN POGAČNIK

Napad
osvobodilnih sil

SAIGON. 6. marca (Reuter). 
— Sile osvobodilne fronte so 
zgodaj zjutraj z raketami in 
minometi napadle 35 mest in 
vojaških oporišč v Južnem 
Vietnamu Cilj napadov je 
bi' tudi Saigon. Na mestno 
središče je padlo pet 122-mi- 
limetrskih rake:. Ubitih je 
bilo 22 ljudi. 43 pa ranjenih.

Saigon so napadli le nekaj 
ur prej, preden bi moral 
priti ameriški obrambni mi
nister Laird. Kot menijo, bo 
glavna tema njegovih pogo
vorov s saigonskimi funkcio
narji načrt, o umiku ameri
ških čet.

Ameriško vojaško poveljst
vo v Saigonu je sporočilo, da 
je minuli teden v Vietnamu 
padlo 438 ameriških vojakov, 
2593 pa je bilo ranjenih. To 
so najhujše ameriške izgube 
po majski ofenzivi sil narod
ne osvobodilne fronte, ko je 
v enem samem tednu padlo 
562 Američanov. Po letu 1961 
so imeli Američani le trikrat 
v enem samem tednu večje 
izgube kot sedaj.

Po sporočilu ameriškega 
poveljstva je od 1. januarja 
1961 v Vietnamu padlo 32 376 
Američanov.

Heinemann v ZRN ugodno! Čimprej zakon 

spreiet, z Vzhoda napaden 0 šv^s°t^®m
Zadovoljstvo med socialdemokrati - Izja
va berlinskega župana o odnosih z DRN

OD NAŠEGA POROČEVALCA

ZAHODNI BERLIN, 6. marca. (Po telefonu). Po vče
rajšnjih predsedniških volitvah so zasedala danes v 
Berlinu vodstva zahodnenemških političnih strank in 
razpravljala o položaju. Zmaga dr. Gustava Heineman- 
na je desničarske stranke hudo prizadela. Predstavnik 
CDU je izjavil, da njegova stranka sprejema »demo
kratično odločitev«, vendar pa je ostro napadel libe
ralno FDP, češ da je ravnala proti volji svojih vo
livcev, ko je podprla socialnodemokratskega kandidata.

V tukajšnjih krogih sodijo, 
da se je včeraj praktično za
čela kampanja za septembr
ske parlamentarne volitve. 
Predsednik SPD Brandt je 
izjavil, da je njegova stranka 
dobila zdaj »nov polet«. V 
zvezi z govoricami, da je 
včerajšnja podpora liberal
cev nekak uvod v ustanovi
tev koalicijske vlade SPD— 
FDP. je izjavil, da je to te
ma, o kateri bo treba raz
pravljati v oktobru, torej po 
volitvah.

Zahodn Jberlinski in zahod- 
nonemški tisk sta v celoti 
pozdravila Heinemannovo iz
volitev, le Springerjevi časo
pisi poudarjajo predvsem te
sen izid. minimalno razliko 
šestih glasov. Tisk poudarja 
tudi. da je dobila Nemčija 
s Heinemann um prvič po 
petdesetih letih socialdemo
kratskega predsednika. Prvi 
in zadnji je bil Friedrich 
Ebert, ki je bil izvoljen 
leta 1919.

Vzhodnonemški in sovjet
ski tisk sta proti pričakova
nju z vso silo napadla Hei- 
nemanna. češ da je ekspo
nent porurskih koncernov 
(Heinemann je bil pred voj
no in med vojno član uprav
nega odbora tovarne Rh?i- 
nische Stahlwerke> in da je 
bil notranji minister v Aden
auer jevi vladi. Znano je, da 
je bil Heinemann med vojno

Kritika ukrepov 
na področju cen

LJUBLJANA, 6. marca. — V 
odboru republiškega zbora 
skupščine SRS za trgovino, 
gostinstvo in turizem 'so da
nes ob sodelovanju predstav
nikov republiškega urada za 
cene in gospodarske zbornice 
živo in tehtno razpravljali o 
gradivu in predlaganih ukre
pih zveznih organov na pod
ročju cen Poudarili so po
manjkanje globljih analiz 
vzrokov podražitev zlasti z 
vidika reforme. Predlagani 
ukrepi se nanašajo zgolj na 
periferna vprašanja in pušča
jo ob strani žarišča, kakor 
so avtar.iično zapiranje trga. 
protekcionistični devizni in 
blagovni režim, ki omejuje 
uvoz v korist višjih cen do
mačega repromateriala. ter 
režim dogovarjanja, ki posta
ja sredstvo za onemogočanje 
konkurence, hkrati pa gradivo 
zavrača vso krivdo na trgo
vino in zahteva administrativ
ne ukrepe na področju cen. 
To pa pomeni reševanje po
sledic in ne vzrokov. Zato je 
odbor proti temu, da bi spre
membe zakona o .tontroli cen 
sprejemali po skrajšanem po
stopku. F. S.

Snežne razmere ob 7. uri zjutraj
Žičnica — Krvavec: NI PODATKA! — žičnica — Velika planina: 
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a-.no, —9, 380 cm, sren. žičnice obratujejo. — žičnica — Vitranc: 

jasno. —7, 100 cm. sren. na vrhu 250 cm. sren, žičnice obratujejo.
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ta. — Vlečnica — Mojstrana: jasno. —6. 70 cm. sren, vlečnica ob
ratuje. — Vlečnica — Martuljk: jasno. —10. 118 cm, sren. vlečnica 
nbratuje. — Vlečnica — Planica: jasno. —12. 145 cm. sren. -vlečni
ca obratuje. — Rateče — Planica: delno oblačno, —12, 100 cm, sren.
— Bohinj — jezero: jasno. —8, 70 cm. osrenica. Jezero zamrznjeno.
— Mežica: delno oblačno. —5, spodaj 30 cm. vrh 50 cm, povsod 
sren. sedežnica obratuje. — .Jezersko: jasno' —7. 4o cm, sren. — 
Celje: pretežno oblačno.—t, 10 cm, sren. — Slovenj Gradec: pre
težno oblačno. —5. 18 cm, sren. — Maribor: pretežno oblačno. —2, 
brez snega. — Murska Sobota: oblačno. —6, brez snega. — Novo
mesto: oblačno. 0, 12 cm. sren. — Brnik: delno oblačno. —2, 16 cm, — —.»..u., s osiusui e** -
sren. — Ljubljana: preteklo oblačno, 0. 9 cm. sren. — Postojr-: | politična Stranka proletarske 
oblačno. —2, brez snega. — Triglav — Kredarica: jasno, —12. 3 0 1 pnatrmsti 
cm. — Lovrenc na Pohorju: Smučišče K umen, 90 cm snega — osrež

eden izmed organizatorjev 
odpoTa proti nacizmu in da 
je izstopil iz Adenauerjeve 
vlade in iz CDU, ker je na
sprotoval ponovni oborožitvi 
Nemčije...

Dohodi k Berlinu so bili 
danes spet nekaj ur zaprti, 
drugih motenj v zvezi s sov- 
jetsko-vzhodnonemškimi ma
nevri pa ni bilo. Doslej še ni 
znano, kdaj se bodo manev
ri končali.

Zahodu.: berlinski župan
Schiitz je danes izjavil, da je 
pripravljen omejiti demon
strativne geste bonske pri
sotnosti v Berlinu, če vzhod
na stran prizna finančno in 
gospodarsko povezanost za
hodnega Berlina z ZRN in če
še je vlada NDR pripravlje
na pogajati o olajšavah v 
osebnem prometu med obe
ma deloma mesta. Sicer pa 
je menil, da trenutno ne vidi 
nobene možnosti za nadalje
vanje kontaktov med pred
stavnikom zahodnoberlinske- 
ga senata Grabertom in dr
žavnim sekretarjem vzhodno
nemške vlade Kohlom, ki so 
se začeli prejšnji teden v 
sredo in se končali na pred
večer predsedniških volitev.

SLAVKO FRAS

Preiskava 
o aferi 

de Lorenzo
Konec dolge politične 

bitke — Kaj se je kuhalo 
leta 1964 med vojaki

OD NAŠEGA STALNEGA 
DOPISNIKA

RIM. 5. marca — (Po tele
fonu) S pripravami na držav
ni udar v 1. 1964 in z vlogo 
generala de Lorenza ter vo
jaške kontrašpijonažne služ
be v tej aferi, se bo ukvar
jala parlamentarna komisija, 
sestavljena iz predstavnikov 
vseh parlamentarnih strank. 
Zakon o tem, ki ga je sinoči 
izglasovala italijanska po
slanska zbornica, je rezultat 
napete politične bitke, ki je 
trajala več kot dve leti.

Parlamentarna komisija bo 
skušala ugotoviti, kaj se je 
kuhalo v italijanskih voja
ških krogih v juniju in juli
ju 1. 1964, v času, ko je bila 
vlada v ostavki in ko je ge
neral de Lorenzo (tedaj po
veljnik karabinerjev. poprej 
pa šef kontrašpionažne služ
be in kasneje šef generalne
ga štaba italijanskih kopen
skih sil), na skrivaj organi
ziral »izredne varnostne uk
repe« z načrti za množične 
aretacije, zasedbo javnih 
ustanov, itd. Niti te afere pa 
vsekakor vodijo tudi v itali
jansko politično zakulisje, o 
čemer najbolje priča vztraj
nost, s katero je vlada, ozi
roma krščansko demokratska 
stranka dolgo odbijala vsak 
poskus, da bi se približali 
»zgodovinski resnici«.

Za zakon so glasovale koa
licijske stranke, medtem ko 
so se komunisti, ki so parla
mentarno preiskavo, čeprav 
v omejeni obliki, označili kot 
veliko zmago demokratičnih 
sil, glasovanja vzdržali. Proti 
je glasovala desna opozicija, 
iz obratnih razlogov pa tudi

je. Vlečnica obratuje. I TIT VIDMAR

IS Slovenije se strinja 
tudi s sklepom o finan

ciranju izobraževanja
LJUBLJANA, 6. marca. — 

Izvršni svet Slovenije je na 
sinočnji seji obravnaval med 
drugim predlog zakona o vi
sokem šolstvu. Bil je mne
nja, naj se podprejo prizade
vanja skupščinskih odborov, 
da se predlog zakona čimprej 
sprejme.

Izvršni svet je nadalje ob
ravnaval sklep o enotnih os
novah meril za financiranje 
vzgojnoizobraževalnih zavodov 
v letu 1969 in sklep o merilih 
in pogojih za zagotavljanje 
posebnih dopolnilnih sredstev 
temeljnim izobraževalnim sku
pnostim v letu 1969.

Oba sklepa ustrezata svoje- 
časno izraženim stališčem iz
vršnega sveta o reševanju teh 
vprašanj, zato se je svet z 
njimi strinjal.

Izvršnemu svetu je bil pred
ložen predlog zaključnega ra
čuna Cestnega sklada SR Slo
venije v letu 1968 in predlog 
finančnega načrta tega sklada 
za letošnje leto. Izvršni svet 
je vzel oba predloga na zna
nje in ni imel pripomb.

Na koncu seje je izvršni 
svet obravnaval poslanska 
vprašanja.

Dilema je ostala
LJUBLJANA, 6. marca. — 

Odbor socialnozdravstvenega 
zbora za invalidsko varstvo in 
invalidsko pokojninsko zava
rovanje je na svoji predzad
nji seji postavil zahtevo, da 
se razčisti vloga in naloga 
republiškega zavoda za reha
bilitacijo invalidov, predvsem 
na področju poklicne reha
bilitacije. Odbor je namreč 
ocenil, da je republiški zavod 
to dejavnost opustil in da se 
je treba opredeliti ali naj ta 
zavod igra v republiki vlogo 
republiškega strokovnega vr
ha.

O tem je bila v odboru da
nes zelo dolgotrajna razpra
va. v kateri pa niso prišli do 
nikakršnega konkretnega od
govora ali sklepa glede za
stavljenih vprašanj. Predlaga
li pa so, naj republiška stal
na konferenca za rehabilita
cijo invalidnih oseb, ki je no
silec informacije o izvajanju 
stališč republiške skupščine 
o rehabilitaciji in zaposlova
nju invalidov, dopolni ugoto
vitve in zaključke v informa
ciji tudi z odgovorom na 
omenjena odprta vprašanja.

Za večjo kontrol
no učinkovitost 
SDK

LJUBLJANA, 6. marca. — 
Skupščinska komisija za dru
žbeno nadzorstvo je danes 
obravnavala letno poročilo 
SDK za preteklo leto in osnu
tek delovnega programa te 
službe za letošnje leto. Ko
misija je v razpravi ugoto
vila, da je služba v pretek
lem letu uspešno prilagodila 
svoje poslovanje pogojem no
vega zakona o SDK. KeT pa 
je novi zakon precej okrnil 
kontrolno učinkovitost te slu
žbe na področju finančnega 
in materialnega poslovanja 
uporabnikov družbenih sred
stev, je komisija po daljši 
razpravi sprejela vrsto pred
logov SDK, ki naj bi tej slu
žbi zagotovili večjo kontrolno 
učinkovitost. Z. S.

Ladja za panam
sko družbo

REKA, 6. marca (Tanjug). 
— Panamski ladijski družbi 
»Cross-Seas« so danes v lad
jedelnici »Tretji maj« na Re
ki izročili motorno linijsko 
ladjo »Plejades« z nosilnostjo 
10.800 ton.

!z včerajšnje 

zadnje izdaje
Svoboda: okreva
nje bo dolgo

PRAGA, 5. marca (CTK). 
Predsednik Ludvik Svoboda 
je izjavil danes na kongresu 
indikatov, da bo proces ok

revanja trajal dolgo in po
udaril potrebo, da je treba 
biti previden, da bi se izog
nili nepotrebnim napakam.

beda je na kongresu opo
zoril tudi na razne primere 
nediscipline v proizvodnji 
in zaključil svoj govor: 
»V vsaki družbi so raz
ni konflikti: med mladi
mi in starimi, med progre
sivnimi in konservativnimi. 
Naša naloga pa je, da razvi
jamo in krepimo tisto, kar 
združuje našo družbo. V tem 
duhu moramo ustvarjati so
cialistično enotnost družbe in 
se moramo boriti proti lici
tiranju in destruktivnosti.«

Poziv Sovjetske 
zveze in Poljske

ŽENEVA, 5. marca (AP). 
Sovjetska zveza in Poljska 
sta pozvali danes vse države, 
naj podpišejo in ratificirajo 
mednarodno konvencijo, s ka
tero bi časovno ne omejili 
preganjanja vojnih zločincev 
in zločinov proti človeštvu. 
O tem sta predložili predlog 
resolucije na zasedanju ko
misije OZN za človekove pra
vice, ki je v Ženevi.

V Zahodni Nemčiji naj bi 
.concem leta začeli veljati za
kon, po katerem naj ne bi 
več preganjali vojne zločin
ce

Resolucija ZSSR in Polj
ske prav tako zahteva, 
naj države skrbno preiskuje
jo vojne zločine in zločine 
proli človeštvu, odkrivajo 
zločince, jih aretirajo in da 
repatriirajo vse tiste, ki še 
niso bili kaznovani za svoje 
zločine.

V Milanu stavkajo 
profesorji

RIM, 5. marca (UPI). Ita
lijanska policija je vdrla da
nes v univerzi v Anconi in 
Messim m izgnala študente, 
ki so pred dnevi zasedli stav
bo fakultete, študentje so 
mirno zapustili univerzo. Na 
univerzi v Milanu je del pro
fesorjev začel danes stavkati 
zato, ker vlada odlaša z ob
ljubo. da bo izvedla prosveta 
no reformo. •

Z vilami in moti
kami so se uprli 
demontiranju 
proge

NOVI SAD, 5. marca (Ta
njug). Vest, da bodo začeli 
demontirati progo Zrenjanin 

Radojevo dolgo približno 
50 km, je povzročila sponta
no reakcijo prebivalcev tega 
kraja. Približno 600 prebival
cev Radojeva Je prišlo z vi
lami in motikami, da bi pre
prečili demontiranje tirnic. 
Progo bi morali ukiniti zara
sli nerentabilnosti.

Do incidenta ni prišlo, ker 
je skupina delavcev ZTP ta- 
koj prekinila z delom in se 
odpeljala.

"Sovi šef NASA
WASHINGTON, 5. marca 

(UPI). Nixon je imenoval 
dr. Thomasa Painea za šefa 
nacionalne administracije za 
vesolje in vesoljska razisko
vanja (NASA).

»Kozmos 268« 
v vesolju

MOSKVA. 5. marca (Reu 
ter). V SZ so danes izstrelili 
umetni satelit »Kozmos 268«. 
Spročili so. da je satelit 
opremljen z znanstvenima 
aparati za raziskovanje ve
solja v skladu s prej nareje
nim programom.

Telegrami
O SODELOVANJU — LONDON. Jugoslovanski vele

poslanik v Londonu Ivo Sarajčič se je s predsednikom 
spodnjega doma dr. Horacem Kingom pogovarjal o sode
lovanju med britanskim parlamentom in zvezno skupščino.

SPREJEM — MOSKVA. Sovjetski premier Kosigin je 
sprejel britanskega veleposlanika v Moskvi Duncana Wilso- 
na na prvi kurtoazni obisk.

TRGOVINSKA MENJAVA —- VARŠAVA. Letos bo zna
šala trgovinska menjava med Poljsko in Sovjetsko zvezo 
približno 2 milijardi rubljev.

LETALSKA NESREČA — BONN. Zahodnonemško vo
jaško letalstvo je izgubilo že 92. letalo »Starfighter«. Do 
nesreče je prišlo v južni Nemčiji, pilot pa se je rešil 
s padalom.

URADNI OBISK — MOSKVA. Sem je prispel zunanji 
minister alžirskega revolucionarnega sveta Buteflika, ki 
se bo pogovarjal o vprašanjih, zanimivih za obe državi.

POGOZDOVANJE — ALŽIR. V Alžiriji se je začela 
kampanja pogozdovanja; zasadili bodo približno 30 mili
jonov drevesc.

BREZ VIZUMOV — BUDIMPEŠTA. Madžarski in sov
jetski državljani bodo lahko potovali brez vizumov iz 
dTžave v državo. Tako prevideva sporazum, ki so ga pod
pisali v Budimpešti.

POTRES — DUČANBE. V glavnem mestu Tadžikistana 
so zabeležili v noči od srede na četrtek močan potres 
z epicentrom 220 kilometrov južno od mesta.

POGOVOR — CANBERRA. Podpredsednik romunske 
vlade Raaulescu, ki je na obisku v Avstraliji, se je sestal 
s premierom Gortonom.

ZASEDANJE — BUDIMPEŠTA. Tu se je začelo 27. red
no zasedanje donavske komisije, ki se je udeležuje tudi 
Jugoslavija.

ČEŠKOSLOVAŠKA MINISTRA NA MADŽARSKEM — 
BUDIMPEŠTA. Češkoslovaški notranji minister Pelner in 
slovaški notranji minister Pepich sta se zadnje dni mudila 
v Budimpešti.

TRGOVINSKI SPORAZUM — HONG KONG. V Pekin
gu so podpisali kitajsko-egiptovski trgovinski sporazum 
za letos.

ČETVERČKI — VERDEN. Žena nekega nizozemskega 
kmeta je rodila četverčke, tri sinove in hčerko. Zakonca 
že imata dva sinova in hčerko.

SESTANEK KONČAN — ALŽIR. Tu se je končal 
sestanek predstavnikov KPI, italijanske socialistične par
tije proletarske enotnosti, arabske socialistične unije, alžir
ske narodnoosvobodilne fronte in sirske stranke Baas. 
Kot opazovalci so prišli tudi predstavniki palestinske 
»El Fatah«.

VARNOSTNI UKREPI — ALŽIR. Alžirska vlada bo 
sprejela nov zakon o prometu, ker število avtomobilskih 
nesreč nenehno narašča. Novi zakon bo precej ostrejši 
od sedanjega.

Pa še to:
TEŽEK DOKAZ — Zdaj je dokončno znano, zakaj so 

zabavnim prireditvam celjske mladine zaprli vrata v ve
liko dvorano Narodnega doma. Na seji občinske skupščine 
prav v tej dvorani je namreč predstavnik upravnega or
gana stvar pojasnil s tem, da »je nosilnost dvorane slaba«.

čudno, da je dvorana vzdržala (kak dan po tej ugoto
vitvi) elito valčkovega večera, in še bolj čudno, da se tla 
že kdaj poprej niso udrla pod težo mnogih težkih parol!
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VAM TOKRAT PRINAŠA

JOŽE KELBEL ŽE 16 LET 
V BARU SLON
TEREZA KONTRA OLIVERA

DAKTARI: JUDY IN ŠKILASTI LEV
SEKS: TEŽKO JE BITI ŽENSKA
KIM NOVAK: ŽENSKA JE ROJENA 
ZA LJUBEZEN
KRIŽANKA, HOROSKOP,
STOP POPS 11
RTV PROGRAM

SEM NINO IN NE IVO ROBIČ

V nekaj vrstah
CELJE
Prva številka Informacij — Občinska konferenca ZMS 
v Celju je izdala prvo številko Informacij v letošnjem letu. 
Med gradivom so najpomembnejši sestavki o politični 
usmeritvi ZM v celjski občini, akcijski program o mladini 
in volitvah ter mladini pred IX. kongresom ZKJ. Krajši 
zapisi so posvečeni še letošnjim igram Bratstva in enotno
sti. ki bodo v Ohridu. »Naši besedi« in »Proti obrazom«.
I ilm o vseljudski obrambi — V mladinskem klubu so pri
pravili predavanje o vseljudski obrambi. Po njem so mla
dini zavrteli tudi serijo krajših poučnih filmov o vse
ljudski obrambi.
Taborniki ob dnevu žrna — Taborniki partizanskega odre- 
t!a II. grupe odredov ob vsakem prazniku pripravijo za 
starše skromno proslavo. Tako bodo tudi za letošnji dan 
žena pripravili v svojih klubskih prostorih proslavo za 
matere in članice taborniškega odreda. Program bodo 
izvedli sami taborniki.
Tekme v počastitev XIV. divizije — Dne 16. t. m. bodo na 
C.olteh. kjer bo tudi novi rekreacijski center, velike smu
čarske tekme v počastitev 25-letnice pohoda te divizije. 
Tekmovanje pripravlja občinsko združenje ZB v Celju. 
Koncert »Sinkope« — V nedeljo se bo v dvorani doma 
JLA Celjanom ponovno predstavil odlični glasbeni ansam
bel Sinkope. Ansambel igra v zadnjem času največ v Ljub
ljani. zato bo njihov nastop v Celju tembolj dobrodošel. 
Z njimi bo pel Roman Mazej.
ŠENTJUR PRI CELJU
<• las tima šola — Delavska univerza je organizirala pose
ben oddelek glasbene šole. kamor hodi 40 otrok, poučujejo 
pa jih učitelji glasbe iz Celja. V Šentjurju si prizadevajo, 
da bi zaradi velikega zanimanja šolo v jeseni razširili- 
Zdaj poučujejo klavir in harmoniko, pozneje pa bi še 
pihala in kitaro.
Pod republiškim povprečjem — šentjurska občina je ena 
najbolj revnih v Sloveniji. Kljub temu pa je presenetljiv 
podatek za lansko leto. da je bil sicer povprečni osebni 
dohodek za 6.5"» večji kot leto prej. in sicer je znašal 
736 dinarjev, je pa še vedno za več kot 200 dinarjev nižji 
od republiškega povprečja.
Premalo čevljarjev — V sorazmerno majhni in največ 
kmetijski občini Šentjur je bilo lani kar 119 obrtnikov 
v zasebnem sektorju. Največ je avtoprevoznikov. Kljub vi
soki številk: teh obrtnikov pa je v hribovitih krajih pre
malo čevljarjev, vse premalo pa je tudi kovačev, kolarjev 
in sodarjev.
ŠOŠTANJ
Razstava — V Napotnikovi galeriji v Šoštanju so v četrtek 
odprli samostojno razstavo pesnice in slikarke Ksenije 
Prunk iz Ljubljane. Pred slovesno otvoritvijo razstave, ki 
so jo priredili v počastitev dneva žena. je bil krajši kul
turni program. Razstava bo odprta do konca marca. 
DEEŠINJA VAS
Proslava za X. marec — Prizadevni mladinski aktiv v Dre- 
šinji vasi bo skupaj s prostovoljnim gasilskim društvom 
in SZDL pripravil za 8. marec proslavo v kulturnem domu. 
Nastopili bodo tudi učenci osnovne šole iz Petrovč. Za 
zabavo bo igral kvintet Rom.

Problemi še niso rešeni
V celjski občini ne bo šlo brez samoprispevka

CELJE, 6. marca. Skupščina izobraževalne skupnosti 
je na današnji seji potrdila poročilo o lanskem poslo
vanju, sprejela letošnji finančni načrt in program, po
leg drugih dokumentov pa tudi sklep o merilih za fi
nanciranje dejavnosti vzgojnih in izobraževalnih usta
nov.

jj Pojasnili uboj
v Berlinu

V celjskem šolstvu, kot je 
bilo rečeno. lani kakšnih 
pretresov ni bilo, kljub te
mu pa ostaja odprta še 
sta problemov. Izvršni od
bor izobraževalne skupnosti 
si je od lanskega novembra 
močno prizadeval, da bi do- 

; segel soglasje s pristojnimi 
* organi občinske skupšči
ne glede ureditve gmotnih 
vprašanj, to pa mu je ob

CELJE

'

Iz drugih izdaj
MARIBOR
Ostavk niso sprejeli — Centralni delavski svet združene
ga podjetja EM Maribor je obsodil ravnanje članov uprav 
nega odbora in centralnega delavskega sveta iz tovarne 
s:tkalnih naprav, ki s svojim bojkotom centralnih organov 
upravljanja onemogočajo delo teh organov. Sklenili so. da 
rte sprejmejo njihovih ostavk na članstvo v samoupravnih 
organih združenega podjetja EM in zahtevali, naj spet za
vzamejo mesto v samoupravnih organih združenega pod
jetja. v katerem sr, bili izvoljeni po svojem poprejšnjem 
pristanku.
IDRIJA
Stanovanjsko naselje se pogreza.— Zaradi rudarskih del 
pod zemljo se počasi pogreza naselje, imenovano Pont. 
Nejavno tega se je porušila ena izmed hiš. V prihodnjih 
lesih nameravajo več hiš porušiti, stanovalce pa preselit: 
drugam. Lastniki »obsojenih« hiš bodo dobili spodobna 
bivališča, nedvomno boljša, kot so bile tudi po več stole
tij stare hiše.
GORENJSKA
Ceste kažejo rebra — Za gorenjske ceste je bila letošnja 
zima zelo neprijetna. Razkopala jih je tako. kot že dolgo 
ne. čeprav točne sk ele še niso izračunali. Med najbolj 
prizadetim; cestami je gorenjska magistrala na odseku 
med 2:rcvnico in Jesenicami. Na njej je asfalt ponekod 
popolnoma uničen, tako. da se je cestišče spremenilo v 
makadamsko.

Brez masla
Maslo je nedvomno živilo, 

ki ga v vsakodnevni preora
ni pri standardu, kakršnega 
imamo pri nas, že težko po
grešamo. O tem ne kaže ve- 
•iKO govoričiti. Danes je nam
reč dejstvo drugačno — to 
velja tudi za celjske razmere 
— da masla enostavno ni mo
goče aobiti v trgovinah, ni
ti za ceno, ki je zadnje tedne 
presegla 20 din. Se pred 
tedni so v celjskih samopo- 
Siiesnin trgovinah prodajali 

J maslo različnih proizvajalcev:
| rusko maslo, maslo ceijske 
mlekarne, zagrebške mlekar
ne, kranjske mlekarne in dru- 

J gih. Cena pri kilogramu je 
malenkostno nihala med 20 
in 20,50 dinarji.

Sedaj je maslo »skopnelo« 
in najbrž imajo le redki 
kupci srečo, da naletijo na 
kak zavitek. V veliki samo
postrežni trgovini podjetja 
»Čemer« ob Kersnikovi uli
ci v Celju je prodajalka pred 
dnevi pojasnjevala kupcu, da 
so dobili vsega 5 kilogramov 
masla.

Potrošniki kajpak težko ra
zume, da je prišlo v proizvod- 

i nji ;n oskrbi tržišča z mas
lom do takšne krize. Kdo jo 
je povzročil? To vprašanje na
staja iz več razlogov. V stro
kovnih časnikih beremo, da 
bi bilo treba uvoziti kar 3000 
ten masla in da to ne bi 
ogrožalo naše živinoreje. To 
naj bi storila zvezna direk
cija za rezerve, ki bi s tem 

| preprečila trgovini — uvozni- 
i kom — čezmerne dobičke za
radi nizke cene uvoženega ma
sla. Ce bi torej manjkajoče 
ko ičine masla za široko po
trošnjo in za industrijo uvo
zili po zmernih cenah, bi po
trošniki prišli do cenejšega 
masla. Prepira seveda ni ko
nec. ker so vmes posegli 
kmetje, ki se protivijo uvo
zu masla. Na drugi strani pa 
v manjših razmerah tudi na 
širšem celjskem območju 
ugotavljajo, da ostane pre
cej mleka pri proizvajalcih 
ne odkupljenega in morajo z 
njim krmiti živino.

F. KRIVEC

polnem razumevanju in tudi 
podpori sindikata delav
cev družbenih dejavnosti v 

vr- J celoti uspelo. Tako so dejan
sko vse obljube uresničili v 
skladu s stališči izvršnega 
sveta in osebne dohodke pro
svetnih delavcev uredili po 
republiških merilih.

Toda prizadevanj še ni ko
nec. V prihodnjih letih bo 
namreč poglavitna bitka ve
ljala poleg usklajevanja oseb
nih dohodkov predvsem 
urejanju gmotnega položaja 
šolskih zavodov. Letos bo na 
voljo le šest odstotkov več 
denarja, namenjenega za ma
terialne izdatke, ti stroški 
pa so se dejansko povečali 
skeraj za sedem odstotkov. 
Prav tako je za investicije 
predvideno le 232.090 dinar
jev, kar seveda niti zdaleč 
ne zadošča. V razpravi so v 
tej zvezi ponevno načeli 
vprašanje gradnje tehni
ške srednje šole. pri čemer 
so menili, da bi bil že skraj
ni čas za stvaren dogovor, 
ki bi mu morala slediti tudi 
akcija, kajti doslej je vse 
ostajalo le pri razpravah. S 
tem. da je financiranje sred
njega šolstva prevzela repub
lika. si je naložila seveda tu
di finančno breme za inve
sticijsko dejavnost, vendar pa 
denarja za te namene za 
zdaj ni. Kaže, da bo v pri
hodnosti mogoče računati le 
s krediti ob soudeležbi ob
čin. Izhod iz zagate, kot so 
menili, bi bil v tem. da bi 
tehniško srednjo šolo reševa
li v okviru širših družbeno
političnih skupnosti in go
spodarstva, saj obiskuje šolo 
le 34 odstotkov dijakov iz 
matične občine. Seveda pa ta 
šola ni edina, ki terja uredi
tev razmer.

V kritičnem položaju je 
spričo skromnega investicij
skega denarja tudi osnovno 
šolitvo Vtem ko je že tri
krat korigiran razvojni pro
gram računal z 1.5 izmen
skim poukom, grozi večini 
celjskih šol v prvih oddel
kih tretja izmena. Uresni
čevanje programa je žp leto 
dni v zaostanku, zato bi se 
morala občinska skupščina in

»SLOVENSKA ŽENA V REVOLUCIJI«. Drevi ob 18. uri, na predvečer 8. marca, bodo konferenca za družbeno 
aktivnost žensk Slovenije in družbeno-politične organizacije občine Kranj odprle v kranjskem muzeju NOV 
stalno muzejsko zbirko »Slovenska žena v revoluciji«. Ta razstava, ki bi jo morali odpreti sicer že lansko je
sen kot sestavni del proslav ob 25. obletnici SPŽZ Slovenije, bo tako zdaj odprta v počastitev mednarodnega 
praznika žena. Ostala bo stalni osrednji del kranjskega muzeja revolucije. Na sliki: Vaščanke iz Bojanje vasi 
pri Metliki nosijo septembra 1944 hrano in priboljške za ranjene partizane (eden izmed razstavljenih 
foto dokumentov).

Mladi in kulturna dejavnost
Celjska mladina ima dovolj možnosti za uveljavitev, le izkoristiti jih mera

I družbenopolitične organiza
cije ob sodelovanju šol 
končno odločiti za razpis re
ferenduma o samoprispevku. 
Po mnenju predstavnika 
skupščine so o tem sicer že 
večkrat razpravljali, a so 
morali sklepanje odložiti. Ob
činska skupščina se zaveda, 
da problemov osnovnega šol
stva ne bo mogoče rešiti iz 
proračunskih virov, vendar 
hkrati tudi meni. da mo
rajo biti priprave za refe
rendum dovolj temeljite, če 
si naj obetamo uspeh.

DRAGO HRIBAR

Komisija za kulturo pri predsedstvu občinske konfe
rence ZMS v Celju je priredila pogovor na temo mla
dina in kulturna dejavnost. Poglavitni namen je bil, 
da bi pretehtali možnosti, kako bi se lahko mladi 
ustvarjalci v današnjem času čimbolj uveljavili tudi 
v širšem merilu. V zelo stvarni in zreli razpravi je 
prevladalo mnenje, da so pogoji za uresničitev takšnih 
teženj, da pa jih bo treba izkoristiti.

Med posameznimi oblikami, 
v katerih prihaja sicer v ož
jem smislu do izraza kultur
na ustvarjalnost mladine, so 
predvsem številna šolska gla
sila. prostori mladinskega 
kluba in »Naša beseda«, med
tem ko imata Slovensko ljud
sko gledališče in filmsko gle
dališče predvsem vzgojni po
men. To pa, kot so menili, še 
ni dovolj. Da bi podrli pre
grade zaprtosti, je dala ob
činska organizacija ZMS po
budo za izdajanje literarne- 

j ga časopisa »Obrazi«, komisi
ja za kulturo pa si bo priza
devala za tesnejše sodelova
nje pri literarnih oddajah lo
kalne radijske postaje, časo
pis »Obrazi« naj bi predvsem 
omogočil zunanjo afirmacijo 
najboljših sodelavcev šolskih 
glasil in njihovo nadaljnjo 
rast, kajti možnosti sodelova
nja drugje, kot je bilo reče
no, so zelo skromne, hkrati 
pa bi v njem nastopali vsi 
drugi ustvarjalci, ob mentor
stvu izkušenih starejših sode
lavcev.

V tej zvezi je bilo slišati 
nekaj kritičnih pripomb na 
račun odločitve sveta za zna
nost in kulturo občinske skup
ščine, ki je dodelitev 20.000 
din začasno odložil, vendar 
po zatrdilu njegovega pred
sednika Vlada Novaka ni 
šlo za nikakršno načelno na
sprotovanje.

Vloga občinske organizaci
je je namreč prišla na pravi 
naslov šele po dveh mesecih, 
sicer pa iz nje ni bilo mogo
če videti koncepta novega ča
sopisa. Svet se zaradi tega in 
nekaterih dosedanjih izkušenj 
ni mogel odločiti drugače. O

gmotni podpori za izdajo 
»Obrazov« bodo sklepali na 
prihodnji seji sveta, ko bo
do predstavniki uredniškega 
odbora podrobno obrazloži-

PEJSA2 S SKOMARIJ V dneh, ko se sonce vse močneje upira tudi v pohorske grape, oživlja v njih tudi živ
ljenje. Skomarje nad Zrečami, rojstni kraj ljudskega p esnika J. Vodovnika se iz leta v leto vse uspešneje 
vključujejo v turizem. V kraju je vse več izletnikov, z njimi pa več gostov. Foto: J. Sever

Olga Vrabič 
kandidira za pred
sednico celjske 
skupščine

CELJE, 6. marca. Občin
ska konferenca SZDL Celje 
je objavila imena občanov, 
ki naj bi jim v prihodnji 
mandatni dobi zaupali naj- 
odgovomejšfe dolžnosti v ob
činski skupščini.

Za predsednico skupščine 
predlagajo znova Olgo Vrabi- 
čevo, ki je tudi doslej oprav
ljala to dolžnost z veliko od
govornostjo. Predsednik ob
činske konference SZDL je v 
utemeljitvi predloga opozoril 
na dolgoletno revolucionarno, 
družbeno-politično in samo
upravno prakso Olge Vrabi- 
čeve. ki je opravljala najod
govornejše dolžnosti od ob
čine do zveze.

Za podpredsednika, ki naj 
bi odgovarjal za področje 
gospodarstva, predlagajo ing. 
Dušana BumLta, ki je zapo
slen v štorski Železarni, za 

! družbene službe pa Jožeta 
| Marolta, ki si je na celj- 
] skem območju v svoji dolgi 
I in uspešni družbeno-politični 

praksi ustvaril velik ugled.
Kandidature Olge Vrabiče- 

ve, ing. Dušana Burnika in 
Jožeta Marolta je potrdila 
tudi občinska kandidacijska 
konferenca. I. B.

CELJE
Gostovanje Miloša Sadla 
v Celju

Ob sklepu letošnje koficert- 
ne sezone v Celju se obeta v 
ponedeljek 17. marca zani
miv večer. Na povabilo kon
certne poslovalnice bo gosto
val v Celju violončelist 
Miloš Sadlo iz Prage. Gre 
za uglednega umetnika, si
cer profesorja na akademiji 
za glasbeno umetnost v Pra
gi. ki ga uvrščajo meri naj
boljše violončeliste na svetu.

Koncert bo ob 20. uri v dvo
rani Narodnega doma.

Pomoč
ostarelim kmetom

CELJE, 6. marca. Danes se 
je sestal svet za socialno var
stvo občine Celje in sprejel 
elaborat o problemih življe
nja ostarelih kmetov, ki ga je 
sestavil občinski center za so
cialno delo. Člani sveta so 
poudarili, naj bi bile social
ne podpore poslednja oblika 
pomoči ostarelim in osamlje
nim kmečkim gospodarjem, 
siesr pa naj bi si prizadeva
li pomagati kmetom drugače: 
s kooperacijo, usposobitvijo 
kme‘:j. prenosom lastninske 
pravice in podobno. Potrdili 
so tudi poslovno poročilo cen
tra za socialno varstvo in 
sprejeli poročilo o poslovanju 
sklo da za zdravstveno varst
vo v minulem letu.

Svet se bo v sedanjem se
stavu saital še enkrat, da bi 
razpravljal o problematiki 
otroškega varstva, nato pa bo 
svoje dolžnosti prepustil novo 
izvoijenim članom.

I. B.

li vlogo in namen novega ča
sopisa.

V razpravi so dalje govori
li o udejstvovanju mladine v 
šolskih aktivih, delovnih or
ganizacijah in na terenu v 
okviru mladinskega kluba itd. 
pri čemer so menili da gre 
zlasti za uveljavljanje zno
traj posameznih sredin. Mla
dina bi morala tudi bolj so
delovati v samoupravnih or
ganih in dobiti svoje zastop
stvo v svetu za znanost in 
kulturo. Posebej razveseljivo 
je. da je med obiskovalci gle
daliških predstav kar dve 
tretjini mladih, kar po bese
dah upravnika SLG Slavka 
Belaka obvezuje ustanovo, da 
v svojem repertoarju upošte
va njihovo mnenje in želje.

Okvirni repertoar za pri
hodnjo sezono bo znan do 
sredine marca, ko ga bodo 
dali v javno razpravo in bo 
o njem lahko svoje povedala 
tudi mladina.

V pogovoru je bilo slišati
mnenje, da bi bil lahko od
nos mladine do gledališča še 
pristnejši, saj je znano, da 
mnoge mlade ljudi še vedno 
bolj pritegujejo opolzki fil
mi kakor gledališke predsta
ve. Udeleženci pogovora so

Tribuna o hitri cesti
V organizaciji celjske de

lavske univerze bo 26. marca 
zanimiva tribuna o hitri ce
sti. Ne glede na udeležence 
pogovora — med njimi bodo 
zlasti predstavniki nekaterih 
republiških organov — se 
obeta živahen razpet, zlasti 
še. ker priprave za gradnjo te 
ceste na štajerskem predelu 
ne potekajo tako, kot si nre- 
bivalci tega območja želijo.

Sicer pa pripravlja delav
ska univerza še nekaj drugih 
prireditev, tako tudi modno 
revijo s sodelovanjem večine 
slovenskih kolektivov obla
čilne stroke. Prva prireditev 
bo 14. marca v Celju, nasled
nji dan v Laškem. 16. marca 
pa še v Ravnah na Koroškem. 
Revijski spored bodo izpopol
nili tudi pevci zabavnih melo
dij, kot Arsen Dedič in Ana 
Štefok v Celju, zatem A. šte- 
fok in T. Kljakovič v Laškem 
ter Vice Vukov in Elvira Vo- 
ča na Ravnah. -mb

se izrekli tudi zoper financi
ranje kulture z vidika oseb
ne potrošnje saj to zapira 
pot do kulturnih dobrin prav 
mladini, ki nima dohodkov.

DRAGO HRIBAR

Pohod celjskih
tabornikov
na sremsko fronto

Celjski taborniki so preje
li vabilo iz šida, naj bi se 
10. in 11. aprila udeležili po
hoda na sremsko fronto. So
delovali bodo taborniki iz de
setih jugoslovanskih mest, 
med drugimi tudi iz Novega 
Sada, Zrenjanina, Sremske 
Mitroviče, Vinkovcev, Tuzle, 
Celja, Sida itd. Pohod bo pod 
naslovom »50 pohodov KPJ in 
SKOJ« udeležilo pa se ga bo 
deset ta. v iz Cel-*« *'•->-
mandat brigade bo iz Šida, 
.ia.ud tu6ar pa .z vjtijči. ez-
bo na pohodu bodo taborni
ki partizanskega odreda II. 
grupe odredov vrnili obisk 

i a da- ki so bi
li med letošnjim* *

o Sitnicami na desetdnevnem 
zimovanju v Celju.

T. V.

Zgoreia mu je hiša
ŠOŠTANJ, 6. marca. V Lo

kovici nad Šoštanjem je Jo
žetu šusiu zgorela nova sta
novanjska hiša z vsemi pre
mičninami. Predvidevajo, da 
gre za požig. Preiskava je v 
teku. škode je za 92 000 di
narjev.

J. S.

i BERLIN, 6. marca (Tan- 
I jug). Zahodnoberlinska poli- 
j cija je pojasnila, v kakšnih 

okoliščinah je izgubil življe
nje Jugoslovan Josip Kreko- 
vič, 28-letni mizarski delavec, 

j ki je bil od novembra lani 
1 zaposlen v zahodnem Berll- 
1 nu.
a Včeraj, tretji dan preiska- 
| ve, so ugotovili, da ga je v 
J preteku ponoči od nedelje na 
jj ponedeljek v nekem zahod- 

noberlinskem predmestju ubil 
19-letni delavec Reinhard 

jj Flage.
jj Spoznala sta se šele tisto 
| noč v neki kavarni in — po 

izpovedi ubijalca — popila 
kar precej alkohola. Iz gosti
šča sta odšla po polnoči. 
Plage trdi, da ga je pokojni 
Krekovič napadel prvi v ne
kem odmaknjenem kotu in 
ga podri na tla. Plage se mu 
je izvil in ga zatem pobil z 
udarcem, nakar mu je z vso 
težo stopil na tilnik. Ubijalec 
je žrtev še okradel in odšel. 
Policija ga je včeraj našla v 
tovarni, kjer je zaposlen.

Omejitev hitrosti 
na avtomobilski 
cesti

SLAVONSKI BROD, 6. mar
ca (Tanjug). Na avtomobil
ski cesti Zagreb—Beograd od 
Rajiča pri Okučanih do Li
povca na meji med Hrvatsko 
in Srbijo je v dolžini 162 
kilometrov podjetje za ceste 
iz Slavonskega Broda omeji
lo hitrost vožnje za vsa vo
zila do 60 kilometrov na uro, 
a čez vse nadvoze do 30 ki
lometrov ,na uro. Omejitev 
hitrosti so uvedli zaradi no
vih poškodb na cestišču in 
zaradi bolj varne vožnje.

Na cesti Nova Gradiška 
Slavonska Požega je zaradi 
udiranja zemlje hitrost vož
nje omejena na 30 kilometrov 
na uro. Enakšno omejitev je 
uvedlo cestno podjetje iz Sla
vonskega Broda na stari ce
sti Zagreb—Beograd in. na 
drugih cestah drugega reda 
prav tako zaradi večjih po
škodb cestišča. Zaradi izrab
ljene podlage pa so zaprli 
za promet cesto Nova Kape
la—Lipovac—Slavonska Pože
ga.

Vlomi v vikende
CELJE, 6. marca. Pred dne

vi smo poročali o uspehu de
lavcev ceijske UJV, ki so po 
nekaj dnevih odkrili vlomil
ce v župnišče in v cerkev Sv. 
Križa nad Belimi Vodami 
Med preiskavo so pri osurn 
Ijenemu Jeftiču, doma iz oko 
lice Kraljeva, odkrili tudi ne 
kaj predmetov, ki niso sodi
li med tiste iz župnišča in 
cerkve.

Osumljenec je sicer zani
kal, da bi tudi te predmete 
ukradel. Minuli ponedeljek 
pa so nekateri Celjani, last
niki vikendov v gornji Savinj
ski dolini v bližini Mozirja 
prijavili vlome v vikende. 
Delavci celjske UJV so kma
lu ugotovili, da je vlamljal 

■ Jeftič. Tako se je obtožnica 
zoper osumljenca močno raz
širila.

J. S.

Umrl še en rudar
KAKANJ, 6. marca (Tanjug) 

— Včeraj popoldne je umrl 
med prevozom v bolnišnico 
Božo Jurič, ki so ga rešili 
okoli poldneva iz jame Halji- 
niči v rudniku Kakanj. Pred- 
tem so mrtvega izkopali že 
rudarja Mata Tunjiča, danes 
pa je reševalna skupina od
krila mesto, kjer je zatrpano 
truplo Ive Marjanoviča, še 
vedno pa ne vedo, kje je za
trpan Lagumaš Hilmija Tra
ka. Izkopavanje ponesrečenih 
je težko, ker se sloji premo
ga še vedno udirajo.

-----------------------------------—raoizvUUlNJU ------
obrat celjske tovarne Aero v Šempetru je opremljen 
z najsodobnejšimi stroji. Kolektiv te tovarne sodi na 
širšem celjskem področju med redke, ki velik delež 
svojih dohodkov vračajo v proizvodnjo. Posnetek ka 
že delavca ob avtomatičnem stroju med proizvodnjo 
lepilnega traku v Šempetru. Foto: J. Sever

PRIMERNA
DARILA
ZA OBDARITEV
• ARANŽIRAMO PO ŽELJI

Bilo je r ponedeljek na celjski trž
nici. Prrič po nekaj mesecih so bile 
polne skoraj rse prodajne mize. Ljud 
je so hiteli sem m tja. tu in tam ku-

tržnici
pili kal.-no malenkost, znanke jja so 

skupinah premlevale tedenske nori- 
ce.

Med branjevkami je bila tudi ženica 
z veliko košaro jajc. Pogovarjala se 
je z moškim in očitno je šlo za kup
čijo. Toda ne za jajca. temveč za naj

lon plašč, ki ga je možakar ponujal. 
2e je vzela denarnico, da bi ga plača
la. jia se je nenadoma premislila.

».Ve bom ga vzela.« je glasno rekla. 
Možakarju ta odločitev ni bila všeč. 
Beseda je dala besedo in čez nekaj 
trenutkov se je prepir slišal že po vsej 
tržnici.

Ljudje so se ustavljali in jtoslušali. 
Vpila je ženska, kričal. grozil in zmer
ja' jhi moški, poslušalci pa so se. kot 
je ob takih priložnostih običaj zaba
vali.

Končno se je možakar odločil, da 
stori svoje. Pograbil je ženino košaro 
in dvakrat odločno stopil vanjo. Za- 
hreščalo je. jajčka so se zdrobila, mo
ški pa jo je ucvrl čez tržnico, kar so

Taki smo
ga nesle noge.

Branjevka je osupla strmela v ru
menkasto brozgo. nato pa je p.anila 
r jok. Ljudje so jo tolažili, nihče jki 
se ni spomnil, da bi bil zgrabil mo
škega. ki se je ustavil na koncu trž
nice in se zadovoljno smejal!

še dolgo je ženica jadikovala nad 
košaro strtih jajc. ki so tako nepriča
kovano postala sredstvo maščevanja. 
In morda je prav zato tiste, ki so še 
ostala cela, tako izjemno hitro proda
la. Pa še barantal ni nihče.

IVICA BURNIK

Danes v Celju
KINO:

Union: »Dvanajst žigosanih«, 
ameriški barvni film. ob 16. 
in 19. uri.

Metropol: »Veliki Mac Lin- 
tock«, ameriški barvni film 

Dom: »Vsega je kriv Os
kar«. francoski barvni film.
GLEDALIŠČE:

cb 15.30 Gcodhart: »Gene
racija«, za 1. mladinski popol
danski abonma in izven. 
LEKARNE:

Dežurna nova lekarna na 
Tomšičevem trgu 11.
KNJIŽNICE:

Studijska knjižnica od 7.30 
do 19. ure, mestna, pionirska 
in knjižnica v Gaberju od H. 
do 12. ure.
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V nekaj vrstah
KOPER
Asfalt T luki — V luki utrjujejo zemljo okrog skladišč, 
ker nameravajo asfaltirati to območje. Doslej je bil asfal
tiran le vhod v luko in 400-metrski pas operativne obale 
ter pas železniške proge. Ostale površine pa se ob naj
manjšem dežju spremenijo v blatno močvirje in ovirajo 
dovoz blaga v skladišča.
Mleko v polivinilastih vrečkah — Pred kratkim so začeli 
tudi na obalnem območju prodajati mleko v polivinilastih 
vrečkah. Tu je zdaj vse manj mleka v steklenicah, katerih 
kmalu sploh ne bo več, saj je mleko v novi embalaži pri: 
roemejše za transport.
ILIRSKA BISTRICA
Nov objekt v »Lesonitu-. — Tovarna lesonitnih plošč »Le
sonit« je začela poleg nove mazut ne kurilnice, ki so jo za
čeli graditi lansko leto. graditi tudi novo sekalnico. Poso
jilo za to investicijo so v glavnem dobili pri kreditni 
banki Koper, delno pa tudi od švedske tovarne, ki bo 
nov objekt opremila s stroji.
Posvet knjigovodij — V sredo je bil tukaj strokovni po
svet knjigovodij, ki ga je priredilo društvo knjigovodij, 
predavala pa je inštruktor, ki ga je poslalo združenje 
knjigovodij iz Ljubljane. Slo je za izvajanje novih pred
pisov in problemov v zvezi z le-temi.
JELSANE
Proslava dneva žena — Letos bodo proslavili 8. marec 
tudi v Jelšanah Za proslavo so pripravili pester program, 
katerega bodo izvajali člani prosvetnega društva »Svobo
da« m učenci osnovne šole.
IDRIJA
Klnb mladih — V okviru ustanovitve občinskega centra 
OZN so v klubu mladih priredili razstavo »Mir. huma
nost. prijateljstvo«. Razstava prikazuje fotografije o de
lovanju te organizacije na vseh kontinentih.
Sprejem za ženske — Na dan žena bodo povabili na spre
jem zlasti ženske, ki dobivajo majhno socialno podporo. 
Na sprejemu jih bodo pogostili in obdarili. Denar za da
rila so prispevala razna podjetja.
PREDMEJA ,
Proslava — Tudi na Predmeji in Otlici bodo proslavili 
dan žena. Pionirji osnovne šole z Otlice bodo za svoje 
starše priredili kratko igrico in kulturni program, osred
nja proslava pa bo na Predmeji 
POSTOJNA
Petnajst novih stanovanj — Te dni je SGP »Primorje« 
is Ajdovščine končalo stanovanjske prostore nove stano
vanjske poslovne stavbe na Titovem trgu. Petnajst družin, 
aa katere so odkupile stanovanja delovne organizacije, 
se te dni zadovoljne selijo, saj so stanovanja sodobna, 
prostorna in centralno ogrevana.
Otroci za svoje matere — Včeraj so na osnovni šoli pri
redili v čast 8. marca proslavo za vse matere šolarjev. 
Program so pripravili učenci sami in je bil zelo prisrčen.

/z drugih izdaj
Ostavk niso sprejeli — Centralni delavski svet združene
ga podjetja EM Maribor je obsodil ravnanje elanov uprav
nega odbora in centralnega delavskega sveta iz tovarne 
stikalnih naprav, ki s svojim bojkotom centralnih organov 
upravljanja onemogočajo delo teh organov. Sklenili so. da 
ne sprejmejo njihovih ostavk na članstvo v samoupravnih 
organih združenega podjetja EM in zahtevali, naj spet za
vzamejo mesto v samoupravnih organih združenega pod
jetja. v katerem so bili izvoljeni po svojem poprejšnjem 
pristanku.
GORENJSKA
Ceste kažejo rebra — Za gorenjske ceste je bila letošnja 
zima zelo neprijetna. Razkopala jih je tako. kot že dolgo 
ne. čeprav točne škode še niso izračunali. Med najbolj 
prizadetimi cestami je gorenjska magistrala na odseku 
med Žirovnico in Jesenicami. Na njej je asfalt ponekod 
popolnoma uničen, tako. da se je cestišče spremenilo v 
makadamsko.

Postojna: tesen proračun
Vsem zahtevam porabnikov ne bodo mogli ugoditi
Prejšnji teden so odborniki občinske skupščine Postoj
na z veliko mero razsodnosti sprejeli odlok o prora
čunu občine. Proračun, ki bo po predvidevanjih zna
šal skupno 11.753.600 dinarjev in bo za 6,5 odst. prese
gel lanskega, bo še vedno premajhen za kritje vseh 
zahtevanih postavk.

»SLOVENSKA ŽENA V REVOLUCIJI«. Drevi ob 18. uri, na predvečer 8. marca, bodo konferenca za družbeno 
aktivnost žensk Slovenije in družbeno-politične organizacije občine Kranj odprle v kranjskem muzeju NOV 
stalno muzejsko zbirko »Slovenska žena v revoluciji«. Ta razstava, ki bi jo morali odpreti sicer že lansko je
sen kot sestavni del proslav ob 25. obletnici SP2Z Slovenije, bo tako zdaj odprta v počastitev mednarodnega 
praznika žena. Ostala bo stalni osrednji del kranjskega muzeja revolucije. Na sliki: Vaščanke iz Bojanje vasi 
pri Metliki nosijo septembra 1944 hrano in priboljške za ranjene partizane (eden izmed razstavljenih 
foto dokumentov).

Hotel - počitniški vrtec
V Luciji pri Portorožu urejajo prvi hotel v naši deželi, 
kjer bo poskrbljeno za varstvo otrok hotelskih gostov
Koprsko podjetje Stavbenik je minuli mesec začelo 
graditi novo depandanso za lucijski hotel Metropol.
Hotelsko poslopje, v katerem bo 142 ležišč, bo oprem
ljeno tako, kot to zahtevajo potrebe sodobnega turista.
Razen sanitarij bo imela vsaka soba tudi telefon, sko
raj vsaka svoj balkon ter bo tudi po opremi lahko 
vzdržala primerjavo s prvovrstno B kategorijo.

KOPER
Nadaljnja gradnja obale

Podjetje Luka-Koper je ne
davno podpisalo pogodbo z 
gradbenim podjetjem »Gra
dis« za gradnjo petega obal
nega naveza v dolžini 150 
metrov. Gre za prejšnje delo. 
saj računajo, da bodo za 
gradnjo petega obalnega na
veza porabili okrog 12 mili
jonov N dinarjev. Koprska 
enota »Gradis« je te dni že 
začela s pripravljalnimi de
li. računajo pa. da bodo že v 
tem mesecu dobili iz ZR 
Nemčije posebno napravo »za
bijalo! in jeklene zagarnice.. 
V aprilu pa bo gradnja petega 
ooalnega naveza verjetno že 
mazivela v polnem obsegu.

! NOVA GORICA «.
Folklorna skupina 
odpotovala v tujino

Danes je odpotovala v ne
katera zahiidnunemška mesta 
folklorna skupina France 
Marolt. V organizaciji novo
goriškega Avtoprmeta. s ka
terim sodelujeta jugoslovan
sko turistično predstavništvo 
v Frankfurtu ter turistična 
zveza Slovenije, bosta prire
dila več folklornih nastopov, 
s katerimi bosta prikazali na
še narodno plesno bogastvo. 
Predstavniki Avtoprometa bo
do razdelili obiskovalcem na
stopov bogato turistično pro- 
pagandno gradivo ter jim 
predvajali film o Primorski 
Od sr.ega do cvetja. V pro
gramu imajo obisk Kolna. 
Leverkusna. Bonna. Dort
munda in Badgodesberga. K.

Glavni dohodek prora
čuna priteka iz naslova 
prispevkov od osebnega 
dohodka iz delovnega raz
merja. Tu so bile bistve
ne dileme okrog prispev
ne stopnje. Predlog, da se 
od lanske stopnje 4,74 od
stotkov preide na 5 od
stotkov, je bil sprejet in 
bo na ta način zbranih 
5655 tisoč dinarjev ali za 
15 odstotkov več kot lani. 
Vendar je tu upoštevan 9- 
odstotni porast osebnih 
dohodkov: sedem odstot
kov na račun višjih oseb
nih dohodkov in 2 odstot
ka na račun povečane za
poslenosti.

Stopnje prispevka iz 
osebnih dohodkov od kme
tijske dejavnosti bodo os
tale na lanski ravni s tem, 
da bo ukinjena 3. skupi
na katastrskih občin. Ce
lotne kmetijske površine 
na območju občine bodo 
uvrščene v 4. a in b sku
pino.

Med večjimi dohodkov
nimi postavkami pričaku
jejo delni porast prispev
kov od obrtništva, ker nov 
davčni sistem omogoča 
boljšo odmero in izterja
vo dohodkov ter nadalje 
od občinskega prometne
ga davka na maloproda
jo vsled večje kupne moči 
in boljše založenosti in iz
bire v trgovinah. Ostali do
hodki se v primerjavi z 
letom 1968 bistveno ne bo
do spremenili.

Pri razpolaganju z ome
jenimi sredstvi in dokaj
šnjimi zahtevami je zelo 
težko najti pravo mero

Ta slikarska razstava je 
vsakoletna manifestacija ter 
pregled najnovejših del čla
nov tega kluba. Na njej po
delijo diplomo za najboljšo 
sliko. Izberejo pa tudi šest 
najboljših del. ki jih potem 
razstavljajo tudi v Trstu.

Nad letošnjo razstavo pa 
je že takoj ob začetku po ne- 
jjetrebnem legla senca. Pri
reditelji niso poskrbeli, da 
bi razstavo tudi formalno od
prli. niti niso dovolj obvestili 
javnosti, da bi si ljubitelji 
likovne umetnosti lahko ogle
dali razstavljena dela.

Zlasti slikarje, ki razstav
ljajo svoja dela. pa je hudo 
prizadel tudi način, kako je 
ocenjevalna komisija opravi
la svoje delo. Vsi slikarji so 
predložili svoja dela anonim
no. Ocenjevalna komisija i>a 
je po zelo kratkem času po
delila prvo nagrado slikarju 
Quintinu Basaniču. ki je svo
je edino delo predložil s pol
nim imenom. Drugi slikarji 
so menili, da je bila s tem 
prizadeta objektivnost oce
njevanja. To je privedlo do

ugoditve. Glavni porabnik 
proračuna je slej ko prej 
šolstvo. Pri kritju potreb 
temeljne izobraževalne 
skupnosti, kljub 25 odstot
nemu povečanju sredstev 
še ne bo možno ugoditi 
priporočilom republiškega 
izvršnega sveta in repub
liške izobraževalne skup
nosti.

Drugi večji porabnik je 
javna uprava, kateri pa se 
sredstva minimalno pove
čajo vsled še nezasedenih 
nekaterih sicer nujnih 
strokovnih delovnih mest. 
Razveseljivo pa je dejstvo, 
da so zvišali dotacijo kra
jevnim skupnostim od 150 
tisoč na 200.000 dinarjev 
in prispevali v občinski 
sklad za kulturno in teles- 
no-kultumo dejavnost prav 
tako 200.000 dinarjev. Po
membno je omeniti tudi 
nad sto odstotno poveča
na sredstva za narodno 
obrambo, čeprav vse po
trebe še zdaleč ne bodo 
krite.

V skladu s predvideni
mi razpoložljivimi sredstvi 
proračuna je bilo treba 
zahteve porabnikov nujno 
»rezati«, saj bi za najnuj
nejše zadeve rabili vsaj še 
340.000 dinarjev.

Danes je težko reči, ali 
bo proračun uresničen ali 
ne. Ali bo manjši ali več
ji. Vsekakor stoji pred bo
dočo skupščino odgovor
nost, da bo svoje delova
nje usmerjala v skladnost 
gospodarskega razvoja in 
s tem pripomogla k rea
lizaciji svojih zamisli v le
tošnjem letu. D. H.

spora, ki se je zaostril tako 
močno, da je udeleženec raz
stave slikar Mario Cacchetti 
odnesel svoje razstavljene sli
ke. šele na prigovarjanje 
drugih udeležencev, jih je 
prinesel nazaj.

Senca, ki se je tako raz
potegnila nad ugleda vredno 
razstavo, postavlja v čudno 
luč ne le ocenjevalno komisi
jo. temveč tudi in predvsem 
organizatorje. Tudi piranski 
galeriji dogodek ne veča ugle
da. Res je. da je razstavi po
nudila le gostoljubje, toda 
slabo organizirana in izvede
na razstava nehote vrže sen
co tudi na galerijo, ker je 
pač razstava pod njeno stre
ho. GUSTAV GUZEJ

Depandansa bo veljala 
okoli 4,5 milijona dinarjev. 
Gotova bo v prvi polovici ju
nija. tako da bo lahko že v 
začetku glavne sezone spreje
la prve goste.

Bolj kot zaradi sodobne 
ureditve pa bo ta depandan
sa zanimiva zaradi novosti, 
ki bo prva te vrste v Jugo
slaviji. To bo pravzaprav 
hotelski objekt za starše z 
majhnimi otroki. Znano je, 
da bi mnogi starši radi šli 
na dopust, majhnih otrok pa 
nimajo kje pustiti, razen te
ga pa bi jih radi vzeli s se
boj. Zlasti za matere pa je 
tudi tak dopust nenehna 
skrb za otroka. Zato so se v 
lucijskem gostinsko turistič
nem podjetju Metropol do-

K ra tek pogovor s sekretar
jem občinskega komiteja Zve
ze mladine Teodorjem Košir
jem ter vodjo sekcije za kul
turno dejavnost v klubu Sa
mom Sancinom nas je pre
pričal, da je klub v tem krat
kem času zares zaživel. Tre
nutno se organizatorji klub
skega življenja sicer še bo
re z denarnimi težavami, a 
načrtov je mnogo in upajo, 
da jih bodo lahko izvajali. 
Prvi tedni klubskega življe
nja so že tudi pokazali, kaj 
si mladi najbolj žele.

Klub v Novi Gorici so od
prli s proslavo, ki je bila po
svečena slovenskemu kultur
nemu prazniku. Mladini, ki 
je prišla na otvoritev kluba, 
so dijaki novogoriških šol 
predstavili velikega pesnika 
Prešerna z njegovimi deli, 
obenem pa brali tudi lastne 
stvaritve. S programom pro
slave so potem obiskali svo
je vrstnike še v tolminskem 
in idrijskem klubu.

Kmalu zatem so priredili v 
klubu predavanje o Poljski, 
ki je bilo opremljeno z bo
gatimi diapozitivi ter krat
kim filmom. Začeli so tudi s 
šolo za življenje. Specialist 
iz Goriške bolnišnice dr. Re
nato Pušnar, seznanja dva
krat na teden obiskovalce klu
ba s temeljnimi stvarmi, ki 
jih mora poznati mlad člo
vek ob vstopu v življenje. V 
klubu so te dni priredili tu
di razstavo tržaškega slikarja 
Avgusta Černigoja, posvečeno 
sedemdesetletnici njegovega 
življenja ter petdesetletnici 
umetniškega ustvarjanja. Av
gust Černigoj se je odzval 
vabilu ter se udeležil razgo
vora o svojem ustvarjanju.

Sedaj pripravljajo literarni 
večer, na katerem bodo bra
li stvaritve sodobnega angle
škega avtorja Tomasa Dylla-

mislili urediti depandanso, v 
kateri bodo posebni dnevni 
prostori za otroke. Razen te
ga bodo do junija uredili ob 
igrišču za minigolf še poseb
no otroško igrišče. To bodo 
opremili z različnimi vrstami 
igral, na igrišču pa bo tudi 
poseben bazen iz plastične 
mase. namenjen majhnim 
otrokom.

S švedsko potovalno druž
bo so se že domenili, da bo- 
ta družba za svoje goste, ki 
bodo prišli na dopust z majh
nimi otroki, poskrbela tudi 
za posebne vzgojiteljice. Te 
bodo zjutraj prevzele otroke, 
potem bodo z njimi bodisi 
na otroškem igrišču, če bo 
slabo vreme pa v primemo 
urejenih otroških prostorih

i na, uprizorili pa bodo tudi 
farso mladega slovenskega 
avtorja Ervina Fritza Komi
sija za samomore. Slednjič 
bo v kratkem nastopil v klu
bu s protestnimi pesmimi To
maž Domicelj.

Ker so klub precej na hi
trico cdprli. mu še marsikaj 
manika. Tako izpopolnjujejo 
sedaj njegov inventar z na-

Obalrta konferen
ca ZK o resoluciji 
IX. kongresa ZKJ

KOPER, 6. marca. — 
Tu je bila danes popoldne 
razširjena seja obalne kon
ference zveze komunistov. 
Člani so obravnavali pred
log resolucije devetega 
kongresa zveze komuni
stov Jugoslavije. V uvod
nih besedah je sekretar 
Ivan Renko povzel neka
tera izhodišča zveze komu
nistov.

člani konference so na
to v razpravi imeli naj
več pripomb k tistim po
glavjem predloga resolu
cije, ki obravnavajo eko
nomski sistem, konkretno 
na primer k vlogi in polo
žaju zasebnega dela z last
nimi sredstvi proizvodnje, 
k nekaterim nezadovoljivo 
rešenim vprašanjem druž
bene delitve po delu v po
sameznih gospodarskih ve
jah in k vlogi ter usodi 
tako imenovanega držav
nega kapitala. Slišati je 
bilo tudi pripombe, da ob
ravnava predlog resoluci
je nekatere zadeve zelo 
posplošeno, ne da bi upo
števal posebnosti posa
meznih, zlasti gospodar
sko razvitejših republik. 
Nekaj takšnih pripomb je 
bilo do načel s področja 
šolstva in izobraževanja, 
pa tudi zdravstva.

Sekretar Ivan Renko je 
člane konference seznanil 
s temami, o katerih bodo 
na devetem kongresu zve
ze komunistov Jugoslavi
je razpravljali delegati s 
slovenske obale.

Izvolili so še razširjen 
odbor, ki bo skrbel za or
ganizacijo raznih proslav 
v počastitev letošnje 50-te 
obletnice komunistične 
partije Jugoslavije, SKOJ 
in sindikatov. Za predsed
nika odbora so izvolili 
Branka Babiča. F. M.

v depandansi. Tu bodo otro
ci do večera, ki jih bodo lah
ko prevzeli starši in jih vzeli 
s seboj v svoje sobe. Na ta 
način bodo staršem odvzeli 
skrb za otroke, da jim ne 
bo treba paziti, kjer se otrok 
igra in koplje. Ker pa bodo 
starši otroke vzeli zvečer v 
svoje sobe, pa tudi sicer 
bodo lahko vedno pogledali 
k njim, jim bo le prijetno 
ob zavesti, da imajo otroke 
s seboj, pa vendarle jim na 
dopustu ne bo treba skrbeti 
za vsak njihov korak.

Z novo depandanso bo le
tošnjo glavno sezono lucijski 
hotel imel skupno 730 ležišč 
in to v povsem novih hotel
skih poslopjih z vsem ugod
jem. Razen tega so začeli 
zdaj razširjati tudi kuhinjo 
in restavracijo, urediti pa 
nameravajo tudi peščine z 
drobnim belim peskom, ker 
bo nedvomno povečalo zado
voljstvo gostov.

pravami za športno in rekre
ativno dejavnost. Mladi bodo 
imeli v njem možnost za ša
hiranje. igranje biljarda, na
miznega nogometa in drugih 
družabnih iger. Razmišljajo 
tudi o tem, kako bi izkori
stili lepo urejeno ploščad 
pred klubom, kjer je bilo 
nekoč kotalkaško igrišče. Po
mlad bo nedvomno prinesla 
nove spodbude. Obiskovalci 
se bodo lahko vključili tudi 
v športno udejstvovanje na 
prostem. L. K.

Ni samo 
šolska mladina
V postojnski občini ZMS 
premalo skrbi za kmeč
ko in delavsko mladino
_ Na mladinski letni skup
ščini, ki je bila v Postojni, 
je 35 delegatov poslušalo po
ročilo o delu in bodočih na
logah mladinske organizaci
je. V razpravi pa so posa
mezni delegati povedali, s 
kakšnimi težavami in prob
lemi se srečujejo pri svojem 
delu. Tako je n. pr. predstav
nik mladine največje gospo
darske organizacije v postojn
ski občini, tovarne Javor, 
obravnaval predvsem zapo
slovanje mladih, njihovo na
grajevanje in zabavo. Pove
dal pa je, da je največji 
problem odhajanje mladih, 
sposobnih ljudi iz podjetja.

Andrej Miklavčič, politični 
sekretar ZK je dejal, da je 
delo mladinske organizacije 
v občini preveč usmerjeno 
k šolski mladini, medtem ko 
kmečki in delavski mladi
ni posvečajo premalo pozor
nosti. Mladina naj bi se bolj 
odprla tudi življenjski pro
blematiki, hitreje pa naj bi 
se vključevala tudi v Zvezo 
komunistov.

Prav tako je tudi poudari
la, da se je mladinska orga
nizacija doslej premalo ob
račala na Zvezo komunistov, 
oz. da je z njo vse premalo 
sodelovala. Miklavčič je tudi 
odgovoril predstavniku Ja
vorja glede fluktuaeije mla
dih strokovnjakov. Ti odha
jajo iz tistih podjetij, kjer 
so življenjski, oziromai de
lovni pogoji slabi. Povedal pa 
je tudi, da so v zadnjih pe
tih letih v postojnski občini 
zajjoslili 400 mladih strokov
njakov s srednjo in višjo 
ter visoko izobrazbo.

Ob koncu konference so 
delegati izvolili novo vodstvo 
mladinske organizacije.

MATJAŽ KOS

NOVA GORICA

Neizpolnjene
obveznosti

Dobri dve leti je poteklo, 
odkar so v novogoriški obči
ni zasnovali široko akcijo za 
načrtno urejanje perečih ko
munalnih in drugih družbenih 
problemov. Občinska skupšči
na se je ob podpori drugih 
družbenih organizacij obrnila 
na delovne kolektive s pred
logom, da bi odvajali pol- 
drug odstotek od izplačanih 
osebnih dohodkov v poseben 
občinski sklad. Predlog je v 
glavnem naletel na precejšnje 
razumevanje kolektivov v ob
čini. Večina delovnih organi
zacij je podpisala posebno 
pogodbo, n katero se je ob
vezala. da bo pomagala s svo
jimi sredstvi odpravljati na
kopičene probleme, od kate
rih bi sicer ostala občinska 
skupščina brez moči.

Samo v lanskem letu se je 
nabralo v posebnem občin
skem skladu skoraj štiri mili- 
ione dinarjev. Z njimi so za
čeli obvezno akcijo asfaltira
nja krajevnih cest. adaptacij 
in gradnje osnovnih šol. otro
ških vrtcev in dr ugih objektov, 
pomembnih za občane in ob
činsko skupnost. Obračun, ki 
so ga pred kratkim posredo
vali upravni organi občinski 
skupščini, kaže. da so zbrana 
sredstva zelo koristno upo
rabili. Precej del, ki so jih 
začeli lani, bodo zaključili le
tos, hkrati pa tudi začeli no
ve gradnje.

Na celotno akcijo pa meče
jo kaj čudno senco nekateri 
kolektivi, ki se niso odzvali 
predlogu občinske skupščine. 
Čeprav bi njihov prispevek 
v materialnem pogledu morda 
ne pomenii veliko, se velja ob 
tem nerazumevanju le zadrža
ti. Podatki kažejo, da vsaj v 
večini primerov ne gre za ko
lektive, ki bi se otepali z več
jimi finančnimi težavami, pač 
pa je značilno, da večina pod
jetij, ki ni podpisala pogodbe, 
ne plačala prispevka, nima 
sedeža v občini. Gre predvsem 
za trgovska podjetja, ki jih 
je privabila v Novo Gorico 
obmejna konjunktura. Tod so 
si zgradila svoje obrate, ki 
jim sedaj prinašajo lepe do
hodke. Kljub temu pa ostaja
jo gluha za potrebe lokalne 
skupnosti.

Posebej smo se zadržali ob 
teh podjetjih — njihov prispe, 
vek bi morda povečal celotno 
vsoto za kakih 10 odstotkov 
— ker žive ljudje, ki delajo 
v novogoriških obratih z No
vogoričani, na lastni koži ču
tijo njihove probleme in te
gobe. Vsekakor bi bilo prav, 
da bi jim jih tudi pomagali 
urejati. LOJZE KANTE

Prelaz Predel 
ponovno odprt

Zaradi velikega snega in 
visokih snežnih zametov je bil 
gorski prelaz na mednarod
nem mejnem prehodu Predel 
letos dalj časa zaprt za pro
met. Te dni, ga je s sodob
nimi odrivalnimi stroji oei- 

• stalo cestno podjetje Gorica. 
Italijani so jih letos za ne
kaj dni prehiteli ter očistili 
cesto do vrha.

Zaradi izredne zime, kakrš
ne ne pomnijo že od leta 
1952, je imel kolektiv cestne
ga podjetja izredne težave pri 
zimskem vzdrževanju cest. 
Med Colom in črnim vrhom 
nad Idrijo so se morali pre
bijati tudi skozi 3 do 5 me
trov visoke snežne zamete. 
V Baški grapi in dolini Idri
je pa so si morali utirati pot 
skozi visoke snežne plazove. 
Samo na odseku ceste Stop- 
nik—Idrija se je usulo na 
cesto več kot sto večjih in 
manjših plazov. Na cesti Hu- 
dojužna—Podbrdo pa so mo
rali odstraniti s ceste 13 sne
žnih plazov. Delavci so dela
li noč in dan. Poleg izred
nih naporov so imeli z zim
skim vzdrževanjem tudi stro
ške, ki bi jih sicer zelo ko
ristno uporabili za letno 
vzdrževanje in obnovo cest, 
katerih cestišča so zaradi zi
me hudo prizadeta. J. P.

J. P.

SE FRED LETI MORJE — Zdaj pa stojita ob Vojkovem nabrežju, kjer so se še pred nekaj leti poigravali 
valovi, dva stolpiča, ki naznanjata, da bo tu slej ko prej koprsko poslovno središče. Za zdaj se svetijo v soncu 
velike petrolejske cisterne pristanišča za tekoče gorivo. Foto: E. š.

Spor v piranski galeriji
Senca nad razstavo slikarjev italijanske manjšine

Minulo soboto so v piranski galeriji odprli razstavo 
slikarskih del pripadnikov italijanske manjšine, ki so 
organizirani v klubu književnikov in likovnih umetni
kov s sedežem v Rovinju. Na razstavi sodeluje šest 
slikarjev, ki so se predstavili javnosti s 43. različnimi 
deli.

GUSTAV GUZEJ

V klubu mladih je živahno
Novogoriška mladina najde v njem pester spored dela

Mesec dni je potekel, odkar je dobila novogoriška mla
dina svoj klub. Prijetno urejeni prostori ob Erjavčevi 
cesti privabljajo vsak dan številne mladince in mla
dinke, ki prežive v njih po nekaj ur prostega časa.
Kako se v klubu počutijo in kaj jim organizatorji 
klubskega življenja lahko nudijo?

Pojasnili uboj 
v Berlinu

BERLIN, 6. marca (Tan
jug). Zahodmoberlinska poli
cija je pojasnila, v kakšnih 
okoliščinah je izgubil življe
nje Jugoslovan Josip Kreko
vih, 28-letni mizarski delavec, 
ki je bil od novembra lani 
zaposlen v zahodnem Berli
nu.

Včeraj, tretji dan preiska
ve, so ugotovili, da ga je v 
pretepu ponoči od nedelje na 
ponedeljek v nekem zahod- 
noberlinskem predmestju ubil 
19-letni delavec Reinhard 
Plage.

Spoznala sta se šele tisto 
noč v neki kavami in — po 
izpovedi ubijalca — popila 
kar precej alkohola. Iz gosti
šča sta odšla po polnoči. 
Plage trdi, da ga je pokojni 
Krekovih napadel prvi v ne
kem odmaknjenem kotu in 
ga podrl na tla. Plage se mu 
je izvil in ga zatem pobil z 
udarcem, nakar mu je z vso 
težo stopil na tilnik. Ubijalec 
je žrtev še okradel in odšel. 
Policija ga je včeraj našla v 
tovarni, kjer je zaposlen.

Omejitev hitrosti 
na avtomobilski 
cesti

SLAVONSKI BROD, 6. mar
ca (Tanjug). Na avtomobil
ski cesti Zagreb—Beograd od 
Rajiča pri Okučanih do Li
povca na meji med Hrvatsko 
in Srbijo je v dolžini 162 
kilometrov podjetje za ceste 
iz Slavonskega Broda omeji
lo hitrost vožnje za vsa vo
zila do 60 kilometrov na uro, 
a čez vse nadvoze do 30 ki
lometrov na uro. Omejitev 
hitrosti so uvedli zaradi no
vih poškodb na cestišču in 
zaradi bolj vame vožnje.

Na cesti Nova Gradiška 
Slavonska Požega je zaradi 
udiranja zemlje hitrost vož
nje omejena na 30 kilometrov 
na uro. Enakšno omejitev je 
uvedlo cestno podjetje iz Sla
vonskega Broda na stari ce
sti Zagreb—Beograd in na 
drugih cestah drugega reda 
prav tako zaradi večjih po
škodb cestišča. Zaradi izrab
ljene podlage pa so zaprli 
za promet cesto Nova Kape
la—Lipovac—Slavonska Pože
ga.

Umrl še en rudar
KAKANJ, 6. marca (Tanjug) 

— Včeraj popoldne je umrl 
med prevozom v bolnišnico 
Božo Jurič, ki so ga rešili 
okoli poldneva iz jame Halji- 
niči v rudniku Kakanj. Pred- 
tem so mrtvega izkopali že 
rudarja Mata Tunjiča, danes 
pa je reševalna skupina od
krila mesto, utjer je zatrpano 
truplo Ive Marjanoviča. Se 
vedno pa ne vedo, kje je za
trpan Lagumaš Hilmija Tra
ka. Izkopavanje ponesrečenih 
je težko, ker se sloji premo
ga še vedno udirajo.

Avto zadel deklico
DIVAČA, 6. marca. — 

Sinoči nekaj pred 18. uro 
je 41-letni Giando Buffi 
vozil iz Divače proti dr
žavni meji. V vasi Lokev 
je nenadoma stekla čea 
cesto 8-letna Diana Mljač. 
Voznik je sicer skušal za
vreti, vendar je s pred
njim delom zadel deklico 
v glavo. Ponesrečenko so 
prepeljali v izolsko bolni
šnico. G. G.

Sezona
gozdnih požarov 
se je začela

KOPER, 6. marca. — Si
nod je izbruhnil požar ob 
železniški progi Kozina— 
Sežana. Iskra iz parne lo
komotive je padla na su
ho listje. MoCna burja j® 
iskro razvnela in ogenj je 
zajel gozdni nasad na hri
bu Golovcu. Proti požaru 
so se borili gasilci iz Se
žane in Komna, delavci za 
pogozdovanje Krasa, nekaj 
vojakov ter vaščani sosed
nih vasi. S skupnimi na
bori jim je uspelo požar 
lokalizirati, nastale škod® 
pa še niso ocenili.

Ponoči je nastal požar 
tudi pri vasi Jelarje in za
jel okoli 12 hektarov z gr
mičevjem obraslega pod
ročja. Gasilci iz Hrvati
nov in okoliški prebivalci 
so požar pogasili.

Močna burja je precej 
razsušila suho listje, tako 
da v tem spomladanskem 
času pogosteje prihaja do 
gozdnih požarov. Zato je 
tem bolj na mestu opozo
rilo, naj bodo vsi, ki kuri
jo suhljad, izredno previd
ni. Kurjenje ob vetrov
nem vremenu pa je sploh 
prepovedano. G. G.

Delovna nezgoda 
na Ravnah

RAVNE NA KOROŠKEM, 
6. marca. — Postaja milice je 
sporočila, da se je 3. marca 
v obratu Livarne v ravenski 
železarni ponesrečil 26-letni 
Josip Hadžič iz Prevalj, uti 
je z žerjavom postavljal ko- 
utilo. Nenadoma so popustile 
škarje žerjava ter je kokila 
padla Hadžiču na levo nogo 
ter mu jo dvakrat zlomila 
pod kolenom. N. S.

Ukraden osebni avto
MARIBOR, 6. marca. — Vče

raj popoldne je neznanec 
ukradel s parkirnega prosto
ra v Svetozarevski ulici oseb
ni avto opel rekord, last Ed
varda Kapuna iz Zgornjega 
Dupleka. n. S.
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V nekaj vrstah
NOVO MESTO
Razstava zelo obiskana — Razstava nagrajenih in drugih 
projektov za novomeško Solo v Dolenjski galeriji je obiska
lo do zdaj nekaj sto ljudi. Prosvetni delavci so že imeli 
skupni ogled, projekte pa so si ogledali tudi posamično. 
Zimska pomoč revnim — Občinski odbor Rdečega križa 
in center za socialno delo sta dala v času največjega sne-- 
ga najrevnejšim družinam in stalnim podpirancem 5000 
dinarjev za nabavo živil in kurjave.
Proslava ob dnevu žena — Osrednja proslava za dan že
na bo danes zvečer v Domu kulture. Kulturni program 
bodo pripravili člani Odra mladih in učenci osnovne Sole 
Katja Rupena.
21. marca »Plinska luč« — Novomeško amatersko gledali
šče bo uprizorilo 21. marca v Domu kulture »Plinsko luč«. 
Tokrat jo bodo predstavili v režiji Rinka Urha. Igrali 
bodo isti igralci, ki so pred leti prav s to dramo dosegli 
velik uspeh na reviji slovenskih amaterskih gledališč.

GROSUPLJE
Solarji — V grosupeljski občini so Štiri osnovne Sole z 
osemnajstimi podružnicami, gimnazija v Stični in otroSki 
vrtec. V primerjavi z letom 1966 je letos manj Šoloobvez
nih otrok, saj se je vpis znižal od 3321 na 3274 učencev. 
V vzgojno varstveni ustanovi je bilo konec leta 1936 35 va
rovancev. lani pa že 90. Na stiski gimnaziji pa se je zmanj
šalo število dijakov v omenjenem obdobju od 148 na 121.

ŽUŽEMBERK
Zanimanje za ljudsko tehniko — Tukajšnje društvo ljud
ske tehnike je nekdaj sodilo med najbolj dejavne, nato 
pa je nehalo z delom. Lani pa so se spet zavzeli za poži 
ntev dela društva in pripravili anketo, s katero so dobili 
podatke, v katere sekcije se občani želijo vključiti. Tako 
bo za začetek delala kmetijsko izobraževalna sekcija s 
JO člani. foto sekcija s 17 člani, avto moto sekcija s 36 
člani in radio sekcija s 7 člani.

DVOR *
Načrti za krajevni vodovod — Prebivalci Dvora in okolice 
se že nekaj let zavzemajo za začetek graditve vodovoda in 
pn tem jih podpira tudi krajevna skupnost. Sedaj se je 
Nadeva toliko premaknila, da pripravljajo načrt za ta vo
dovod. Računajo, da bodo z graditvijo zajetja lahko pri
čeli v drugi polovici letošnjega leta. za leto 1970 pa so 
predvideli, da bodo zbrali denar za večja dela.

BREŽICE
Tečaj o varstvu pri delu — Triindvajset delavcev tovar
ne pohištva bo obiskovalo tečaj o varstvu pri delu. ki ga 
skupaj s podjetjem prireja delavska univerza. Predavanja 
bodo trajala 32 ur. zaključni izpiti pa bodo pogoj, da bo 
delavec ostal na dosedanjem delovnem mestu.
Politična šola — Ta teden se bodo začela predavanja na 
politični šoli. ki jo je pripravil občinski komite ZK pri 
delavski univerzi. Sola bo imela pomladanski in jesen
ski semester. Prvi bo trajal 6 tednov, predavanja pa bodo 
vsak torek in četrtek. Predavali bodo priznani strokov 
njaki, med njimi tudi profesorji Visoke Sole za politične 
vede v Ljubljani.

/z drugih izdaj
MARIBOR
Ostavk niso sprejeli — Centralni delavski svet združene
ga podjetja EM Maribor je obsodil ravnanje članov uprav
nega odbora in centralnega delavskega sveta iz tovarne 
stikalnih naprav, ki s svojim bojkotom centralnih organov 
upravljanja onemogočajo delo teh organov. Sklenili so, da 
ne sprejmejo njihovih ostavk na članstvo v samoupravnih 
organih združenega podjetja EM m zahtevali, naj sjiet za
vzamejo mesto v samoupravnih organih združenega pod
jetja. v katerem so bili izvoljeni po svojem poprejšnjem 
pristanku.

IDRIJA
Stanovanjsko naselje se pogreza — Zaradi rudarskih del 
pod zemljo se počasi pogreza naselje, imenovano Pont. 
Nedavno tega se je porušila ena izmed niš. V prihodnjih 
letih nameravajo več hiš porušiti, stanovalce pa preseliti 
drugam. Lastniki »obsojenih« hiš bodo dobili spodobna 
bivališča, nedvomno boljša, kot so bile tudi po več stole 
tij stare hiše.

GORENJSKA
Ceste kažejo rebra — Za gorenjske ceste je bila letošnja 
zima zelo neprijetna. Razkopala jih je tako, kot že dolgo 
ne, čeprav točne škode še niso izračunali. Med najbolj 
prizadetimi cestami je gorenjska magistrala na odseku 
med Žirovnico in Jesenicami. Na njej je asfalt ponekod 
popolnoma uničen, tako, da se je cestišče spremenilo v 
makadamsko.

»SLOVENSKA ŽENA V REVOLUCIJI«. Drevi ob 18. uri, na predvečer 8. marca, bodo konferenca za družbeno 
aktivnost žensk Slovenije in družbeno-politične organizacije občine Kranj odprle v kranjskem muzeju NOV 
stalno muzejsko zbirko »Slovenska žena v revoluciji«. Ta razstava, ki bi jo morali odpreti sicer že lansko je
sen kot sestavni del proslav ob 25. obletnici SPŽZ Slovenije, bo tako zdaj odprta v počastitev mednarodnega 
praznika žena. Ostala bo stalni osrednji del kranjskega muzeja revolucije. Na sliki: Vaščanke iz Bojanje vasi 
pri Metliki nosijo septembra 1944 hrano in priboljške za ranjene partizane (eden izmed razstavljenih 
foto dokumentov).

Izgube so—krivcev ni
Ob tretjem primeru likvidacije podjetij v občini Brežice
Se bo ob tretjem primeru likvidacija podjetij v breži
ški občim ustavila? sprašujejo občani. Na zadnji skup
ni seji obeh zborov občinske skupščine so sprejeli 
sklep o stečajnem postopku podjetja Posavje. Sklep 
so izglasovali po ostri razpravi odbornikov, ki so zla
sti postavljali vprašanje odgovornosti za tako poslo
vanje, ki pelje v izgubo in potem v likvidacijo.

Vprašanje odgovornosti 
se postavlja kot so meni
li odborniki, ne le na črti 
delovne organizacije, mar
več prav tako v merilu 
občine, zlasti strokovnih

Mala anketa

Kako bo za 
8. marec?

Pred praznikom žena. 
8. marcem, smo nekatere 
ženske v novomeški obči
ni povprašali, kako so 
preživele lanski 8. marec 
in kako ga bodo letos. 
Nič kaj preveč optimiz
ma nismo zas'edUi iz nji
hovih odgovorov.

Nekatere odgovore smo 
tudi zapisali:

■ LOJZKA BARLE (26 
let) uslužbenka iz Žužem
berka: »Lani ni bilo kaj 
prida, ta dan sem mora
la celo težko delati. Le
tos bo bolje, ženske si 
bomo same pripravile za
bavo.«

■ Prof. NADA MIHEL
ČIČ (48 let) prosvetna 
delavka iz Novega mesta;
»Tako kot sem garala la
ni, letos prav gotovo ne 
bom. Tokrat se bom bolj 
zabavala. Mož mi je celo 
obljubil »prost« dan.«

■ EDICA POVŠE (27 
let) kuharica iz Šmihela 
pri Novem mestu: »Lan
ski praznik mi je ostal 
v lepem spominu. Letos 
upam. da bo tudi prijeta 
no. -saj praznujemo v de
lovnem kolektivu.«

■ ANICA REBOLJ (42 
let) trgovka iz Straže: 
»Preživela sem ga ves 
dan pri delu v trgovini. 
Nimam upanja, da bo le
tos kaj drugače. Zado
voljna bom, če mi bo 
mož skuhal boljše kosi
lo.«

■ ANICA ŠVAJGER 
(26 let) uslužbenka iz No
vega mesta: »Mož me je 
povabil na zabavo, letos 
mu bom vrnila, seveda 
če se ne bo sam spom
nil.«

■ KAROLINA JANEŽ 
(60 let) gospodinja z 
Dvora pri Žužemberku:
»Nikoli ne praznujem te
ga praznika. Tudi letos 
na žalost ne bo ndč dru
gače.«

■ MILENA MAVSAR 
(24 let) administratorka 
z Malega Slatnika: »žene 
smo imele prijetno pri
reditev v podjetju. Ena
ko nam bodo priredili 
letos.«

■ JOŽICA MUHIC (18 
let) delavka iz Dolenj
skih Toplic: »Lani za pra
znik nisem vedela. Tokrat 
bomo žene same prirede-

. le zabavo v Loški vasi.«

služb občinske skupščine, 
v določeni meri pa tudi 
službe družbenega knjigo
vodstva. Za obrtno podjet
je Posavje, za katerega li
kvidacijo so glasovali, so 
namreč trdili, da izguba v 
višini 350.000 din ni nasta
la zadnje leto, pač pa da 
izhaja velik del le-te iz 
prejšnjih let, vendar so v 
podjetju znali to prikriva
ti. Kakšna je bila tu druž
bena kontrola, če tako 
majhno obrtno podjetje 
lahko skrije izgubo sto ali 
dvesto tisoč dinarjev?

O podjetju Posavje so 
razpravljali na več sejah 
v preteklih letih, vedno 
predvsem o težavah, v ka
terih se nahaja. Namesto 
odločnejših ukrepov pa so 
se vsakič odločili za sana
cijo v pričakovanju, da se 
bo podjetje morda nekako 
izvleklo iz težav. Sem in 
tja so iskali tudi rešitve 
z morebitno integracijo, 
vendar, kdo se bo integri
ral s podjetjem, ki je stal
no na tapeti zaradi slabe
ga poslovanja?

Primer z Posavjem je za 
brežiško občino toliko bolj 
značilen, ker so enako ne-

Dolenjski poslanci 
za cestni križ

METLIKA, 6. marca. — Tu 
se je sestal klub poslancev 
z območja Dolenjske ter 
predsedniki občinskih skup
ščin in predstavniki občin
skih družbeno političnih or
ganizacij iz občin Črnomelj, 
Brežice, Grosuplje, Metlika, 
Krško, Novo mesto, Sevnica 
in Trebnje. Razpravljali so o 
zasnovah graditve hitrih cest 
in pripravah na skupščinske 
volitve.

Poslanci so v razpravi pod
prli predlog zakona izvršne
ga sveta o modernizaciji ce
ste: državna meja pri Šenti
lju — Maribor — Celje — 
Ljubljana — Postojna — dr
žavna meja pri Novi Gorici, 
vendar s pripombo k prve
mu členu, naj se upošteva 
slovenski cestni križ, to je še 
hitra cesta: državna meja pri 
Podkorenu — Ljubljana — 
Bregana.

Poslanci so se odločno za
vzeli za ta predlog in ga bo
do v obliki amandmaja pred
ložili republiški skupščini. 
Predlog so utemeljevali s 
tem, da predlog zakona ni 
v celoti sprejemljiv, ker pred
videna modernizacija cest ne 
upošteva nujnosti gospodar
skega razvoja tudi v tem de
lu Slovenije, ki se je z gra
ditvijo avtomobilske ceste 
Ljubljana—Zagreb vsaj do ne
ke mere približal že razvitim 
krajem Slovenije.

Za ta predlog se je odloč
no zavzel tudi predsednik 
kluba poslancev skupščine 
SRS, poslanec Marjan Jenko. 
Izrazil je nezadovoljstvo, ker 
se tega sestanka niso udele
žili povabljeni predstavniki 
izvršnega sveta. Posveta se 
tudi niso udeležili zastopniki 
cestnega sklada SRS.

' SLAVKO DOKL

odločno reševali podjetje 
Kovina Bizeljsko. Tudi to 
podjetje je prikrivalo * iz
gubo, kolektiv pi imel po
sluha za integracijo, me
rodajni v občini pa tudi 
premalo za opozorila pred
vsem občinskega sindikal
nega sveta, da v tem pod
jetju nekaj ni v redu. Kon
čni rezultat, blizu milijon 
din izgube. Upniki bodo 
dobili le 8 odstotkov svo
jih terjatev. Kakšna go
spodarsko politična škoda 
za brežiško občino je bila 
likvidacija podjetja Vino 
Brežice, ni treba ponovno 
navajati. S pravočasnim 
ukrepanjem bi bila tudi 
tam škoda neprimerno 
manjša, če bi sploh priš
lo do nje.

Ob takih ponavljajočih 
primerih je vprašanje od
bornikov o odgovornosti 
toliko bolj utemeljeno, če
prav ni mogoče govoriti o 
odgovornosti posamezni
ka, marveč je moč to pri
soditi večjemu številu po
sameznikov in služb, od
govorne organe v komu- 
ii pa grajati zaradi pre
majhnega posluha za sig
nale od ene ali druge stra- 
li, pa tudi za prepočasno 
poseganje v dogajanja v 
mejah, ki jih samouprav
ni sistem ne le dopušča, 
ampak celo nalaga.

čeprav so na prvi seji 
občinske konference ZKS 
Brežice posebej podčrtali 
v programu javno obrav
navanje vseh zadev, so to 
proklamirano načelo do- 
sedaj upoštevali. Spomni
mo se notranjega proble
ma tovarne pohištva pred 
dobrim letom. Na opozo
rila kolektiva merodajni 
v občini dolgo niso reagi
rali, ko pa so stvari pri
vrele do vrelišča, so sku
šali zadevo obravnavati v 
zaprtem krogu brez javno
sti. Pokazalo se je, da je 
imel kolektiv prav, zadeva 
z bivšim direktorjem pa še 
danes ni končana.

Iskanje krivcev potem, 
ko je škoda že nastala, je 
nehvaležna naloga in često 
neučinkovita. Več posluha, 
več živega stika s proizva
jalci in pravočasno ukre
panje. pa bo na sejah 
manj mučnih vprašanj o 
odgovornosti za nastalo 
škodo, ki vedno pade v 
breme skupnosti.

PETER ROMANIC

Dovolj
orehovih sadik

Pred leti je veljal predpis, 
da kdor poseka eno orehovo 
drevo, mora na novo zasaditi 
vsaj tri mlade orehe. Temu 
predpisu takrat skoraj ni bi
lo mogoče zadostiti, ker ni 
bilo na voljo orehovndh sa
dik. Zdaj je ravno obratno. 
Predpis ne velja več, sadik 
pa je dovolj na vodjo. Gozd- 
no gospodarstvo Novo mesto 
ima v svojih drevesnicah le
tos tudi okoli 12 000 orehovih 
drevesc za prodajo in to po 
zelo ugodni cend, vendar se 
je dosedaj oglasilo le malo 
interesentov, čeprav jih pro
dajajo v vsari količini. Glede 
na dragocenost orehovega 
lesa, da o sladkem sadežu 
niti ne govorimo, bi kazalo 
zasadti čimveč mladih oreho
vih dreves povsod, kjer uspe
vajo. Zlasti na Dolenjskem 
pa je to domala vsak kraj.

P. R.
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PRIMERNA
DARILA
ZA OBDARITEV
• ARANŽIRAMO PO ŽELJI I I

So gozdne takse 
res previsoke?

Zasebni lastniki gozdov ne
nehno negodujejo, češ da so 
gozdne takse za les, ki ga po
sekajo, previsoke. Trdijo tu
di, da si gozdna gospodarst
va ustvarjajo z razlikami v 
ceni lesa velike dobičke. To 
pa ni res, kot kaže primer iz 
poslovanja GG Novo mesto. 
Za les, ki ga je GG Novo me
sto lani odkupilo od kmetov, 
je plačalo 5,000.000 din, isti 
lesa pa je prodalo naprej za 
7,350.000 din. Ob tem je po
rabilo za naložbe v zasebne 
gozdove 3,104.000 din. kar je 
več kot je znašala razlika v 
ceni. Naj povemo še to. da 
pobirajo gozdne takse (bio
loško amortizacijo) samo od 
podajrenega lesa in od lesa, 
ki ga lastniki porodajajo mi
mo njih. M. J.

Lanski obisk v Po
savskem muzeju

V Posavskem muzeju v Bre
žicah so imeli lani 13.286 obis
kovalcev. Zbirke si je ogleda 
lo 59 skupin odraslih — s 1970 
obiskovalci in 133 dijaških 
skupin s 6005 obiskovalci. Tuj
cev je bilo okoli 700. Največ 
je prišlo Nemcev in Italijanov. 
V vpisni knjigi lahko razbere
mo, da so bili obiskovalci iz
redno zadovoljni z ureditvijo 
te muzejske hiše ter njenim 
kulturno zgodovinskim in na
rodopisnim bogastvom. Muzej 
se je po preureditvi uvrstil 
med naj lepše muzeje v Slove
niji. Lani sta bili v njem tudi 
dve občasni razstavi: razstava 
o življenju in delu revolucio
narja Borisa Kidriča v spomin 
na 15-let,nico smrti in razstava 
grafičnih listov velikih evrop
skih mojstrov grafike. J. T.

OGLAŠUJTE V
DELU

TREBNJE
Pokaži kaj veš 
o kongresu

Občinska konferenca SZDL 
bo priredila danes ob 19 uri 
v prosvetnem domu prazno
vanje dneva žena. Razen 
kratkega kulturnega sporeda 
bo tudi tekmovanje Pokaži, 
kaj znaš o prvem kongresu 
Protifašistične ženske zveze, 
o drugem zasedanju AVNOJ 
in o kočevskem zboru od
poslancev. Sodelovali bodo 
učenci osnovnih šol in člani 
mladinskih aktivov. To tek
movanje so nameravali pri
rediti že ob lanskem prazno
vanju 25-letnice kongresa v 
Dobrniču

Doma ni dela
Komisija za družbeno eko

nomske odnose pri občinski 
konferenci ZKS Trebnje je te 
dni priredila posvetovanja o 
nalogah komunistov zaposle
nih v gospodarstvu. Znova 
se je pokazalo, da je osnov
ni problem veliko pomanjka
nje delovnih mest, saj se 
mora .tar 1100 ljudi voziti na 
delo v druge občine, v do
mačem gospodarstvu pa je 
zaposlenih le 1800 ljudi, to 
število pa narašča. Za letos 
obstajajo načrti, da se bo 
število zaposlenih sicer pre
cej 'povečalo, vendar to še ve
dno ne "bo zadostovalo. Na 
petkovem posvetovanju v To
varni rastlinskih specialitet 
DANA so opozorili tudi na 
vse močnejšo konkurenco in 
na nujno tesnejše sodelova
nje proizvajalcev alkoholnih 
pijač.

M. L.

Deset stolov 
za zobozdravstvo

Zdravstveni dom Novo me
sto bi potreboval še 10 zobo
zdravstvenih stolov, da bi za
dostili potrebam po tovrst
nih storitvah. Zadeva pa se 
žal zatika pri prostorih, ker 
stolov ne bi imeli kam po
staviti, če bi jih tudi imeli. 
Pomanjkanje zobozdravstve
nih zmogljivosti je v Novem 
mestu precej omiljeno s po
novnim obratovanjem zobo
zdravstvene ambulante v Br 
šlinu. S tem je Zdravstveni 
dom Novo mesto izpolnili lani 
jeseni dano obljubo.

M. J.

Sklicana medobčin
ska volilna konferen
ca v Novem mestu

METLIKA, 6 marca. — Tu 
so se sestali predsedniki ob
činskih konferenc SZDL iz 
Črnomlja, Metlike, Novega 
mesta in Trebnjega Dogovo 
rili so se za sklic medobčin
ske kandidacijske konferen
ce, ki bo 12. marca v Novem 
mestu.

Pripravili so tudi poročilo 
o predvolilni dejavnosti v vo
lilni enoti št. 21, ki zajema 
občine Črnomelj, Metlika, 
Novo mesto in Trebnje. Kon
ference se bo udeležilo 80 
delegatov. Postavili bodo kan
didate za zbore delovnih 
skupnosti republiške skup
ščine.

Sklicana je tudi medobčin
ska kandidacijska konferenca 
za zvezno volilno enoto, ki 
obsega Črnomelj, Metliko, 
Trebnje, Novo mesto, Kočev
je. Ribnico in Grosuplje. Kon
ferenca bo 12. marca v No
vem mestu.

SLAVKO DOKL

Denarja ni, 
kaj pa zdaj?
Novomeški izobraževalni 

skupnosti manjka 
3,590.000 dinarjev

Za financiranje trinajstih 
osnovnih šol z enaindvajse
timi podružnicami, za poseb
no šolo v Smijielu in za pre
voze učencev, ki so oddalje
ni od šol več kot 4 kilome
tre, krajše rečeno: za finan
ciranje obveznega programa, 
potrebuje temeljna izobraže
valna skupnost v Novem me
stu 11,706.000 dinarjev. Za 
financiranje varstva šolskih 
in predšolskih otrok, štipen 
diranje prosvetnega kadra, 
vzdrževanje glasbene šole, 
plačilo večernega izobraževa
nja odraslih in podobno, če
mur pravijo tudi dopolnilni 
program, pa bi morala izo
braževalna skupnost zagoto 
viti 1,450.000 dinarjev. Ker 
je občinska skupščina name
nila v sklad izobraževalne 
skupnosti znatno manj de
narja, kot je skupščina iz
obraževalne skupnosti zahte
vala. si zdaj belijo glave, ka
ko uresničiti izobraževalne 
programe in zadovoljiti šole. 
Izobraževalni skupnosti manj
ka namreč kar 3,590.000 di
narjev!

Na nedavni seji skupščine 
izobraževalne skupnosti so se 
s tem večjo zaskrbljenostjo 
spraševali, odkod dobiti za
htevani denar, ker ni veliko 
upanja, da bi manjkajočo 
vsoto dala republiška izobra
ževalna skupnost. Le ta nam 
reč prizna temeljni izobraže
valni skupnosti za financira
nje dodatnega programa le 7 
odstotkov sredstev za finan
ciranje obveznega programa, 
medtem ko je novomeška iz
obraževalna skupnost že lani 
dala za dodatni program oko
li 10 odstotkov. Boleče pa je 
zlasti to, ker v Novem me
stu ob takšnih pogojih ne bo 
do mogli zagotoviti tudi do 
datkov za pouk na težkih 
delovnih mestih, ki jih v no 
vomeški občini ni malo. Prav 
tako bo težko dobiti denar 
za popravila šolskih zgradb.

I Z

ČATEŠKE TOPLICE
Ugodnost 
za dnevne goste

Zdravilišče Čateške top 
lice je uvedlo s prvim 
marcem posebno ugod
nost za dnevne obiskoval
ce zdravilišča iz Zagreba 
in okolice V dogovoru z 
zagrebškim prevoznim po 
djetjem nudijo obiskoval
cem iz tega območja pre
voz, kopanje in topel ob
rok za 14 din v predsezo
ni, v sezoni pa bodo iste 
storitve stale 16 dinarjev 
na osebo.

Zdravilišče je imelo že 
doslej veliko gostov iz Za
greba in okolice, z uved
bo teh ugodnosti pa se bo 
število gostov še povečalo. 
Zdravilišče je seveda pri
pravljeno skleniti enake 
dogovore z avtobusnimi 
podjetji tudi od drugod. 
Take cenene prevoze in 
posebne popuste za gostin
sko kopališke storitve bi 
kazalo vpeljati za domače 
goste iz bližnje okolice, 
zlasti ob delavnikih in po
poldanskih urah. (r)

ISKRENE
ČESTITKE

Ta j

med zaposlenimi pa so ženske v večini. Foto: Ria Bačer

Tatovi v IMV
NOVO MESTO, marca. 

— V industriji motornih 
vozil so odkrili skupino 
delavcev, ki so kradli av
tomobilske dele, orodje in 
drug material ter ukrade
no blago prodajali zaseb
nim obrtnikom, kmetom 
in drugim po znatno zni
žanih cenah. Po odredbi 
preiskovalnih organov, ki 
jim je IMV pri razkrin
kavanju skupine zmikav
tov znatno pomagala, so 
za zdaj priprli dva delav
ca. Spisek sodelujočih pa 
je precej daljši. Pričaku
jejo, da bodo v nadaljnji 
preiskavi srečali še nova 
imena.

Po dosedanjih podatkih 
so tatovi ukradli v IMV 
za več kot 52.000 dinarjev 
avtomobilskih delov in 
drugega blaga. Več delov 
so takoj prodali, pri hiš
ni preiskavi pa so našli 
pri osumljencih še za kak
šnih 37.000 dinarjev ukra
denega blaga.

Preiskovalni sodnik je 
potrdil, da so dva osum
ljenca, po njegovem mne
nju vodji skupine, že pri
prli. Dodal je tudi, da bo 
imela ta zadeva pri nada
ljnji preiskavi in kasneje 
pred sodiščem prioriteto.

I. Z.

Zažgal hišo in 
splezal na streho

NOVO MESTO, 6. marca. 
— Sinoči je Mirko Škerlj v 
Novem mestu znosil nekaj re
vij in papirja na podstrešje 
hiše svoje matere Jožefe Ške
rlj in časopise ter -.papir za
žgal. Nato je zlezel na streho 
in metal z nje opeko. Ogenj 
je k sreči neposredno zatem 
opazil sosed Stane Ilovar, ki 
je požar in škerljevo početje 
takoj prijavil milici in gasil
cem. Oboji so prihiteli in 
uspeli zvabiti Škerlja, ki je 
bil močno vinjen, s strehe 
ter ogenj udušiti. škode je pri
bližno za 40« dinarjev, lahko 
pa bi bila veliko večja, če 
varnostni organi in gasilci ne 
bi tako hitro posredovali. 
Stavba Jožefe Škerlj je vred
na okoli 100.000 dinarjev, po
žar na njej pa bi ogrozil več 
bližnjih hiš v naselju.

M. J.

Pojasnili uboj 
v Berlinu

BERLIN, 6. marca (Tan- 
lug) Zahodnoberlinska poli
cija je pojasnila, v kakšnih 
okoliščinah je izgubil življe
nje Jugoslovan Josip Kreko
vih, 28-letni mizarski delavec, 
ki je bil od novembra lani 
zaposlen v zahodnem Berli
nu.

Včeraj, tretji dan preiska
ve, so ugotovili, da ga je v 
preteku ponoči od nedelje na 
ponedeljek v nekem zahod- 
noberlinskem predmestju ubil 
19-letni delavec Reinhard 
Plage.

Spoznala sta se šele tisto 
noč v neki kavarni in — po 
izpovedi ubijalca — popila 
kar precej alkohola. Iz gosti
šča sta odšla po polnoči. 
Plage trdi, da ga je pokojni 
Krekovič napadel prvi v ne
kem odmaknjenem kotu in 
ga podrl na tla. Plage se mu 
je izvil in ga zatem pobil z 
udarcem, nakar mu je z vso 
težo stopil na tilnik. Ubijalec 
je žrtev še okradel in odšel. 
Policija ga je včeraj našla v 
tovarni, kjer je zaposlen.

Omejitev hitrosti 
na avtomobilski 
cesti

SLAVONSKI BROD, 6. mar
ca (Tanjug) Na avtomobil
ski cesti Zagreb—Beograd od 
Rajiča pri Okučanih do Li
povca na meji med Hrvatsko 
in Srbijo je v dolžini 162 
kilometrov podjetje za ceste 
iz Slavonskega Broda omeji
lo hitrost vožnje za vsa vo
zila do 60 kilometrov na uro, 
a čez vse nadvoze do 30 ki
lometrov na uro. Omejitev 
hitrosti so uvedli zaradi no
vih poškodb na cestišču in 
zaradi bolj vame vožnje.

Na cesti Nova Gradiška 
Slavonska Požega je zaradi 
udiranja zemlje hitrost vož
nje omejena na 30 kilometrov 
na uro. Enakšno omejitev je 
uvedlo cestno podjetje iz Sla
vonskega Broda na stari ce
sti Zagreb Beograd in na 
drugih cestah drugega reda 
prav tako zaradi večjih po- 
.škodb cestišča. Zaradi izrab
ljene podlage pa so zaprli 
za promet cesto Nova Kape
la—Lipovac—Slavonska Pože
ga.

Umrl še en rudar
KAKAN.J, 6. marca (Tanjug 

— Včeraj popoldne je umr 
med prevozom v bolnišnici 
Božo Jurič, ki so ga rešil 
okoli poldneva iz jame Halji 
niči v rudniku Kakanj. Pred 
tem so mrtvega izkopali ž< 
rudarja Mata Tunjiča, dane: 
pa je reševalna skupina od 
krila mesto, kjer je zatrpane 
truplo Ive Marjanoviča. š( 
vedno pa ne vedo, kje je za 
trpan LagumaS Hilmija Tra 
ka. Izkopavanje ponesrečenil 
je težko, ker se sloji premo 
ga še vedno udirajo.
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V nekaj vrstah
JESENICE
Izretlni izdatki — Občina Jesenice je imela v letošnji zi
mi že okoli 240.000 novih dinarjev stro&kov, ki so nastali 
s pluženjem cest in z ostalo zimsko komunalno službo, 
lepljenje živine — V naslednjih dneh bodo na ožjem 
območju Jesenic ponovno cepili vso govejo živino proti 
slinavki in parkljevki. S tem bodo zaščitili vso živmo na 
območju, ki sta ga v lanskem novembru ogrožali slinavka 
in parkljevka.
I ničen je živil — Jeseniški sanitarni inšpektorji so morali 
lam prepbveoati prodajo 1.313 kg živil in 897 litrov pijač. 
Živila niso bila primerna za prehrano; vredna so bila 
£.462 dinarjev.
Preureditev zavoda — Na Jesenicah pripravljajo načrte za 
preureditev zavoda dr. Franceta Bergelja. v katerem je 
124 oskrbovancev oziroma upokojencev. S preureditvijo 
jim bodo zagotovili boljše življenjske in zdravstvene po

ti iirienski nadzor — Sanitarna inšpekcija jeseniške občine 
je lani sodelovala pri določanju 126 gradbenih lokacij. 
Opravila je 62 sanitarno tehničnih pregledov in izdala 89 
soglasij k načrtom za gradnjo stanovanjskih hiš in viken
dov.
DOMŽALE
Avtopralnica — 2e ta mesec bodo v domžalskem domu 
AMD odprli pralnico avtomobilov, ob njej pa servisno 
delavnico. V teh obratih bodo člani AMD. ki jih je v 
Domžalah, kljub precejšnjemu številu vozil, razmeroma 
malo. uživali poseben popust.
MORAVCE
lirncinska postaja — Spomladi letos bodo v naselju za
čeli graditi bencinsko črpalko poleg Partizanskega doma. 
Investitor bo AMZ. 12 tisočakov zanjo pa so zbrali občani 
sami s prostovoljnimi prispevki. Projekt črpalke priča
kujejo v teh dneh. za postavitev pa potrebujejo okrog 70 
tisočakov.
MENGEŠ
stalna vlečnica? — Člani koordinacijskega odbora za grad
njo smučarskega centra na Gobavici pripravljajo načrte za 
stalno vlečnico, ki bo v eni uri lahko pripeljala okrog 300 
smučarjev. Ker je 200.000 dinarjev previsoka cena za na
kup takšne žičnice, jo bodo poskušali v kar največji me
ri izdelati sami. 
rRBOVLJE
Investicije v premogovnike — Poslovno združenje RUDIS 
je včeraj pripravilo skupno z jugoslovansko investicijsko 
banko in predstavniki slovenskih rudnikov širši razgovor
0 možnostih in potrebah investicij v slovenske premo
govnike.
Mladinski abonma — V ponedeljek bo gostovalo mladin
sko gledališče Pionirskega doma iz Ljubljane v gledališki 
dvorani delavskega doma s Plešočim osličkom. Popoldan
ska in večerna prireditev bo v okviru mladinskega abon
maja.
1 pokojnici — Društvo upokojencev Trbovlje pripravlja 
v torek v delavskem domu skupno z občinskim sindikal
nim svetom širši razgovor o pokojninskem vprašanju. 
Proslava dneva žena — Dijaki tehniške šole organizirajo 
zabavno prireditev ob dnevu žena. ki bo v soboto v foyer- 
ju delavskega doma.
HRASTNIK
Zaključek mladinske večerne politične šole — Danes bodo
v tej zasavski občini zaključili že drugo večerno politič
no šolo. Tokrat bodo končali štirinajstdnevni seminar čla 
ni vodstev nekaterih medinskih organizacij in aktivov 
Vsega skupaj je v šoli sodelovalo okrog 40 mladih ljudi 
ki sos svojimi predavatelii obravnavali aktualne teme raz 
voja samoupravljanja, uresničevanja gospodarskodružbe 
ne reforme pri nas in posebej v občini, razvoj religije 
vi. go družbenopolitičnih organizacij, zlasti ZK. proble
me sodobnega obveščanja m druga aktualna vprašanja

»SLOVENSKA 2ENA V REVOLUCIJI«. Drevi ob 18. uri, na predvečer 8. marca, oodo konferenca za družbeno 
aktivnost žensk Slovenije m družbeno-politične organizacije občine Kranj odprle v kranjskem muzeju NOV 
stalno muzejsko zbirko »Slovenska žena v revoluciji«. Ta razstava, ki bi jo morah odpreti sicer že lansko je
sen kot sestavni del proslav ob 25. obletnici SP2Z Slovenije, bo tako zdaj odprta v počastitev mednarodnega 
praznika žena. Ostala bo stalni osrednji del kranjskega muzeja revolucije. Na sliki: Vaščanke iz Bojanje vasi 
pri Metliki nosijo septembra 1944 hrano in priboljške za ranjene partizane (eden izmed razstavljenih 
foto dokumentov). >

Spodbudno in razveseljivo
V nekaterih zasavskih podjetjih lani manj nesreč pri delu

Nesreče pri delu povzročajo našemu gospodarstvu 
in družinam prizadetih precejšnjo materialno in drugo 
škodo. Zavoljo tega so tudi lani v številnih zasavskih 
delovnih organizacijah pospešili in okrepili varnostne 
ukrepe, bodisi z nakupom novih, bolj sodobnih zaščit
nih pripomočkov in ne nazadnje smotrnejšo vzgojo in 
izobraževanjem zaposlenih.

/z drugih izdaj
MARIBOR
t Ktav k niso sprt-jrli — Centralni delavski svet združene
ga podjetja EM Maribor je obsodil ravnanje članov uprav
nega odbora in centralnega delavskega sveta iz tovarne 
stikalnih naprav, ki s svojim bojkotom centralnih organov 
upravljanja onemogočajo delo teh organov. Sklenili so. da 
ne sprejmejo njihovih ostavk na članstvo v samoupravnih 
organih združenega podjetja EM in zahtevali, naj spet za 
vzamejo me^to v samoupravnih organih združenega pod
jetja. v katerem so bili izvoljeni po svojem poprejšnjem 
pristanku.
IDRIJA
Stanovanjsko naselje se pogreza — Zaradi rudarskih del 
pod zemljo se počasi pogreza naselje, imenovano Pont. 
Nedavno tega se je porušila ena izmed hiš. V prihodnjih 
letih nameravajo več hiš porušiti, stanovalce pa preseliti 
drugam. Lastniki »obsojenih« hiš bodo dobili spodobna 
bivališča, nedvomno boljša, kot so bile tudi po več stole
tij stare hiše.

smol

Sicer pa imajo v vsakem za
savskem podjetju vrsto pra
vilnikov. ki podrobno ureja
jo vprašanje varnosti pri de
lu. uporabo zaščitnih sred
stev in njih stalno obnavlja
nje. Žal še ni na voljo vseh 
podatkov, iz katerih bi bilo 
razvidno, koliko je lani za
savsko gospodarstvo nameni
lo za nakup zaščitnih sred
stev oziroma varnostnih pri
pomočkov. Vsekakor pa ka
že poudariti, da so za te na
mene odšteli več milijonov 
dinarjev

V večjih, pa tudi nekaterih 
manjših delovnih kolektivih, 
imajo že dalj časa zaposlene 
varnostne tehnike, v zasav
skih premogovnikih pa celo 
varnostne inženirje, .-ti ima
jo svoje sodelavce in se ne
nehno ukvarjajo z vsemi pro
blemi varnosti pri delu. Po
sebnega pomena so razne 
analize vzrokov nesreč, na
dalje čas trajanja nezgod in 
ob katerem času so razmero
ma najbolj pogoste nesreče 
pri delu. Gre tedaj za resno 
raziskovalno delo na tem po
dročju. ker to zahteva sodob
na organizacija in sodoben 
proces.

Dobršen del zaslug za po
spešeno vzgojo zaposlenih s 
področja varnosti dela ima
jo tudi higiensko-tehnične ko
misije. Njihova naloga je. da 
organizirajo in vodijo izobra
ževanje o vseh vidikih var
nosti pri delu in o pravilni 
uporabi vseh zaščitnih sred
stev. To še prav posebej ve
lja za tiste manjše kolektive, 
kjer nimajo za to posebej na
stavljenih varnostnih ali dru-

| gih strokovnjakov. Izobraže
vanje se odvija po predpisa
nem programu, ki obsega vr
sto najrazličnenjših preda
vanj pa tudi praktičen pouk 
o uporabi zaščitnih pripo
močkov.

Vse to in še nekaj drugih 
ukrepov je omogočeno, da 
v nekaterih zasavskih pod
jetjih ugotavljajo rahlo 
nazadovanje števila nesreč 
pri delu. Čeprav bržkone ni
kjer niso povsem zadovoljni 
z doseženimi rezultati, je 
zmanjševanje nesreč pri delu 
vendarle razveseljivo in spod
budno in kaže zatorej še v 
večji meri odpravljati vsa- 
kršnen nesreče pri delu, zla
sti hujše. Ponekod je sicer 
narava dela taka, da nikoli

ni moč v celoti preprečiti ne
sreče pri dehi.

Rudarji v jamah so vedno 
pred tisočerimi nevarnostmi, 
od katerih mnogih niti ni 
moč predvideti. Zato je še 
posebej spodbudno, da so v 
zasavskih premogovnikih ime
li lam nekoliko manj ne
sreč pri delu kot leto prej. 
Seveda je število 1.148 nezgod 
še zmeraj dokaj veliko, ven
dar je treba upoštevati, da 
gre za najtežje delo v našem 
gospodarstvu. Z druge strani 
pa je bilo seveda največ laž
jih nesreč, čeprav so ugotovi
li, da je resnost nesreč ne
koliko višja kot leta 1967. Za
voljo nesreč pri delu so v 
tem zasavskem podjetju lani 
izgubili okrog 28.000 delavni
kov. vendar več kot 2.500 de
lavnikov manj kot leta 1967. 
V tem zasavskem kolektivu 
izdajo seveda največ denarja 
za zaščitno opremo in var- 
nostnen pripomočke, razen 
tega pa so nekatera sredstva 
sila draga. MILAN VIDIC

KRANJSKA GORA
Aero-taksi

Letošnjo zimo je pristal v 
Kranjski gori na steptanem 
terenu pod sedežnico aero- 
taksi aero kluba Radovljice. 
Namenjen je bil. turistom, ki 
bi si naj ogledali Kranjsko 
goro z okolico iz ptičje per
spektive. Teren je primeren, 
leško letališče pa bi prav 
gotovo rado nudilo letalo s 
pilotom. Odločitev je seve 
odvisna od turističnega društ
va.

M. H.
BLED
Prometna tekmovanja

Tudi letos bodo na Bledu 
organizirali v okviru pro
metnega varstva otrok tek
movanje o teoretičnem in 
praktičnem znanju prometnih 
predpisov in spretnosti vož
nje otrok. Tekmovanje bo 
koncem marca. Najboljši bo
do odšli na občinsko tekmo
vanje, ti pa na republiško 
in državno. S tem bodo ugo
tovili, koliko poznajo otroci 
prometne predpise in kako 
se znajdejo v prometu ter 
obvladajo tehniko vožnje.

M. H.

Šolo so kar dvakrat nadzidali
Domžalska prva osnovna šola je v planu rekonstrukcij, če se 
bodo občani aprila na referendumu odločili za samoprispevek

DOMŽALE, 6. marca. Se dober mesec nas loči od dne
va, ko se bodo Domžalčani na referendumu odločili 
za svoj »da« ali »ne« o samoprispevku, ki naj bi po
magal postaviti na noge ohromljeno domžalsko šolstvo. 
O kritičnih razmerah šolskih stavb bodo občane sezna
nili s posebno brošuro, ki jo bodo natisnili približno v 
10.000 izvodih.

Kako nujna je za izboljša
nje razmer ta ne preveč pri
jetni izhod, bo bralcu morda 
najbolje ponazoril opis prve 
osnovne šole v Domžalah. Pa 
je takšnih še več po vsej ob
čini.

Stanovanjsko hišo brez pra
vih terrieljev so postavili Ti

rolci 1886 za stanovanja delav
cem slamnikarske tovarne. 
Tik pred zadnjo vojno 
so Domžale skupaj s 36 
takratnimi občinami usta
novile v njej meščansko 
šolo; še prej so jo prvič nad
zidali. Med vojno so jo Nem
ci nadzidali še drugič, jo do-

NAMESTO STARE TO\ ARNE NOV GOSTINSKI CENTER — Pred nekaj dnevi so porušili obrat tovarne kos in srpov v Tržiču. Na tem 
mestu bodo še letos zgradili nov gostinsko-trgovski center, ki ga bo investirala veletrgovina Mercator PE Prehrana Tržič.

Foto: Vlado Barabaš

PRIMERNA
DARILA
ZA OBDARITEV

ARANŽIRAMO PO ŽELJI ISKRENE
ČESTITKE

zidali in ji dogradili telovad
nico. V zadnjih letih pa je že 
nevarno biti učenec te šole. 
V stenah je vidnih več raz
pok, širokih kakšen centi
meter in pritisk je bil tako 
močan, da je celo potrgalo 
debele vezne žice v zidovju. 
Resda so pred štirimi leti po
pravili eno stran, kolikor je 
bilo to na zgradbi brez pravih 
temeljev sploh mogoče, na 
drugi strani pa se razpoke 
še večajo. Stavba bi bila res 
nično vama šele tedaj, ko bi 
vanjo vložili okrog 200 tiso
čakov.

V Domžalah, kjer živi okrog 
60 odstotkov vseh prebival
cev občine, je položaj morda 
najbolj kritičen, petletni na
črt gradnje šolske mreže pa 
predvideva postavljanje novih 
šol, adaptacije šolskih zgradb 
in dograditev telovadnic tudi 
v krajih, kjer so takšni pose
gi najbolj potrebni. V izdela
vi je načrt, ki bo s primer
javo razmer šolstva v posa
meznih krajih pokazal, kjer 
je najbolj nujno začeti. Po 
prioritetnem redu bi potem 
v petih letih uredili te os
novne šolske probleme, pro
gram pa obsega tudi o- 
premljan.ie šol s posebnimi 
učili, brez katerih uspehi tudi 
v najbolj modemi šolski 
zgradbi niso mogoči.

Ko bo denar in načrt adap
tacije tu, ga za oživitev šol
stva res ne bo težko porabi-/ 
ti. Odločitev pa je zdaj stvar 
vseh občanov in njihove od
ločitve na referendumu, ki 
bo sredi aprila.

BORUT CONTALA

Občanov barometer

Glazba.
in

razglednice

V odmoru med dvema 
vožnjama žičnice na Vo
gel smo zmotili pri de
lu blagajničarko na 
spodnji postaji sedem
indvajsetletno Berto Fi- 
penbaher iz Bohinjske 
Bistrice. Vozne listke 
prodaja že od vsega - za
četka obratovanja žič
nice.

• Alt je letošnjo zimo vetiko dela?
»Januarja smo imeli precej voženj, februarja pa nam 

je nagajalo slabo vreme.«
• Koliko potnikov ste letos največ prepeljali v enem 

dnevu?
»Skoraj 2000. To je bilo 2. januarja.«
• Katere turiste imate najraje in zakaj?

»Domače, ker se z njimi lahko pomenim.«
• Ali smučate?
»Nimam časa, sicer pa bi.«
• Ali gledate hokejske tekme svetovnega prvenstva 

v Ljubljani na televiziji?
»Ne. Hokej me ne zanima.«
• Kaj pa start Apolla 9?
»To bom pa pogledal, če bom imela čas.«
• Kaj v »Delu« najprej preberete?
»Nesreče in osmrtnice.«
• Vas tudi kaj bblj veselega privlači?
»Zabavna glasba, vendar ne beat.«
• Kateri naš ansambel vam je najbolj všeč?
»Slaki.«
• Imate konjička?
»Zbiram razglednice.«
• Koliko pa jih že imate?
»Kakih 200.«
• In kaj naj vam odgovori javni delavec?
»Kdaj bodo zgradili dobro cesto od Bohinjske Bistri

ce do .Zlatoroga'?«

Na vprašanje je odgovoril predsednik- občinske skup
ščine Radovljica Stanko Kajdiž: »Najprej moramo re
konstruirati cesto od Bleda do Bohinjske Bistrice. Sele 
nato bo prišel na vrsto odsek od Bohinjske Bistrice do 
jezera in naprej do »Zlatoroga«. Ker pa smo zelo na 
tesnem z denarjem za te ceste, se bojim, da to še ne 
bo tako kmalu.« LADO STRU2NIK

Uspešno preprečevanje TBC
Vse manj pljučne tuberkuloze v Kamniku

Pri zdravstvenem domu Kamnik že dlje časa dela 
dispanzer za pljučne bolezni in TBC. Dispanzer je so
dobno opremljen in svojo dejavnost usmerja predvsem 
v preventivo. Tako redno kontrolirajo vse tuberku
lozne bolnike, stalno preiskujejo m ugotavljajo raka
sta obolenja v prsnem košu. V okviru dispanzerja de
luje tudi patronažna služba, ki obiskuje bolnike na 
domu.

Največje preventivne akci
je dispanzerja so gotovo flu- 
orografiranja, ki so jih izve
dli leta 1962 in 1966. Ob pr
vem fluorografiranju so od
krili 25 TBC bolnikov, leta 
1966, ko so pregledali 11.112 
občanov, starejših od 25 let, 
pa so odkrili le še 10 obo- 
let-ih. Zanimivo, da med temi 
bolniki ni nihče mlajši od 35 
let, prevladujejo pa starejši 
kmetje.

Dr. Franc Pucelj, ki vodi 
dispanzer, nam je v razgo
voru povedal, da bodo v pri
hodnjem letu izvedli novo flu- 
orografiranje prebivalstva, ki 
ne bo pomembno le za od
krivanje TBC, marveč vseh 
bolezni pljuč in srca. Čeprav 
je taka akcija zelo draga, me
nijo strokovnjaki. da je z 
ekonomskega stališča opravič
ljiva, če odkrijejo pet obole
lih med 10.000 prebivalci.

Za preventivno dejavnost 
pri preprečevanju TBC med 
mladino je zelo pomembno 
besežiranje. Tako preskušajo 
s tuberkulinskim testom vse 
otroke od 14. leta starosti; be- 
sežirajo jih ob rojstvu, ko 
vstopijo v osnovno šolo in ko 
jo končajo.

Ker je besežiranje vseh 
občanov do 25 leta starosti 
obvezno, si v dispanzerju pri. 
zadevajo, da bi besežirali tu
di zaposlene v delovnih orga
nizacijah. V ta namen pa so 
koristni obvezni zdravstveni 
pregledi delavcev ob spreje
mu na delo.

Kamničani imajo tudi mo
žnost za preiskave pljuč in

BOHINJ
Kolektiv Zlatoroga 
za priključitev 
k Transturistu

BOHINJ, 6. marca — Ko
lektiv hotela Zlatorog se je 
odločil, da se priključi zdru
ženemu podjetju Transturist. 
Na-včerajšnjem referendumu 
je za združitev glasovalo 52 
od 65 članov delovne orga
nizacije. Proti tej odločitvi 
jih je glasovalo 10, neveljav
na je bila ena glasovnica, 
medtem ko dva nista glaso
vala. Jutri bodo o integra
ciji gasovali na referendumu 
v Transturistu. L. S.

Več potrošniških posojil
Na Gorenjskem so lani porasla za tri petine

Na Gorenjskem so se lani močno povečala potrošni
ška posojila. Pri Gorenjski kreditni banki so dosegla 
vsoto skoraj 50 milijonov dinarjev, kar je za tri peti
ne več kot leto prej. Ta porast pripisujejo predvsem 
ugodnejšim pogojem pri najemanju kredita.

bolj porasle in se do konca 
leta povzpele na 94 milijo
nov dinarjev. Tako jim je od 
razpoložljive vsote ostalo ne
izkoriščenih še 35 milijonov 
dinarjev.

Na zadnjem zboru GKB so 
sklenili, da bodo tudi letos 
podpirali kreditiranje prebi
valstva, tako neposredno kot 
tudi v trgovini. Opažajo nam
reč, • da je lansko povečanje 
potrošniških posojil ugodno 
vplivalo na blagovni promet, 
s tem pa tudi na zmanjšanje 
zalog in povečanja proizvod
ne- L. S.

Za potrošnike je vse bolj 
privlačno kreditiranje v trgo
vini, kjer je postopek bolj 
enostaven kot v banki. To je 
bilo še zlasti opaziti lani, ko 
so se potrošniška posojila v 
trgovini povečala od 10 na 22 
milijonov dinarjev. V istem 
času so potrošniški krediti 
v banki porasli le za šest 
milijonov dinarjev.

Kljub toliko večjim potroš
niškim posojilom pa v banici 
niso v zadregi zaradi denar
ja zanje. Na razpolago imajo 
90 odstotkov nevezanih hra
nilnih vlog. Te pa so lani še

srca, ko gre za rakasta obo
lenja. Ce v dispanzerju ugo
tovijo obolenje, pošljejo bol
nika na zdravljenje k specia
listu.

T. J.

0 enotnosti 
ZK v Trbovljah
Skladje organizacij ZK 
s krajevnimi skupnostmi

TRBOVLJE, 7 marca — 
Pomite občinske konference 
ZK Trbovlje je sinoči obrav
naval predlog o organizira
nosti komunistov v krajevnih 
skupnostih Center—Zasavje
in Franc Fakin. Člani komi
teja so poudarili, da doseda
nja aktivnost komunistov in 
organizacij ZK na terenu ter 
v delovnih organizacijah ka
že na organizacijske In vse
binske premike po reorgani
zaciji ZK.

Po oceni organizacije in 
vodstva vse bolj izbirajo in 
obravnavajo aktualna vpraša
nja ter probleme delovnih 
organizacij, občine in tudi 
širše družbene skupnosti, ši
rijo krog aktivnih družbeno 
angažiranih komunistov, iz
boljšujejo strukturo članstva 
in drugo.

Izhajajoč iz izkušenj in po
treb, da se organizacija ter 
komunisti nenenhno prilaga
jajo spremembam, zahtevam 
in interesom družbenega živ
ljenja, oziroma tam, kjer de
lujejo, je komite že na eni 
prejšnjih sej sklenil, da je 
potrebno nadaljevati . enotno 
gradnjo organizacij in orga
niziranje komunistov

Po dosedanji organizacijski 
shemi so komunisti na tere
nu trboveljske občine orga
nizirani v krajevni skupno
sti Center-Zasavje, Franca Fa
kina in Klek. V krajevni 
skupnosti Klek se organizaci
ja ZK pokriva z območjem 
krajevne skupnosti, medtem 
ko so v krajevni skupnosti 
Center in Franca Fakina or
ganizirani v šest krajevnih 
organizacij ZK Komunisti z 
območja zasavja so vključeni 
spričo manjšega števila v or
ganizacijo Center-Zasavje. Ta 
pa zajema le del krajevne 
skupnosti Center in celotno 
območje krajevne skupnosti 
Zasavje.

Komite občinske konferen
ce ZK je soglašal s predlo
gom o organiziranosti komu
nistov v krajevnih skupno
stih. Ce bodo s tem soglaša
le tudi organizacije ZK, bodo 
v krajevni skupnosti Center- 
Zasavje m Franca Fakina us
tanovili enotno organizacijo 
ZK. Te bodo pokrivale celot
no območje ene krajevne 
skupnosti ter povezovale ko
muniste, ki so bili doslej 
organizirani v več krajevnih 
organizacijah ZK.

V novo krajevno organiza
cijo ZK Franca Fakina bo 
vključenih preko 320 komuni
stov, v Center-Zasavje pa 232. 
V krajevnih organizacijah ZK 
bodo po predlogu kot organi
zacijske oblike delovale kon
ference krajevne organizacije 
ZK sekretariat, komisije in 
več oddelkov.

PAVLE BURKELJC

Pojasnili uboj 
v Berlinu

BERLIN, 6. marca (Tan
jug). Zahodnoberlinska poli
cija je pojasnila, v kakšnih 
okoliščinah je izgubil življe- 
nje Jugoslovan Josip Kreko- 
vič, 28-letni mizarski delavec, 
ki je bil od novembra lani 
zaposlen v zahodnem Berli-

Včeraj, tretji dan preiska
ve, so ugotovili, da ga je v 
pretepu ponoči od nedelje na 
ponedeljek v nekem zahod- 
noberlinskem predmestju ubil 
19-letni delavec Reinhard
Plage.

Spoznala sta se šele tisto 
noč v neki kavami in — po 
izpovedi ubijalca — popila 
kar precej alkohola. Iz gosti
šča sta odšla po polnoči. 
Plage trdi, da ga je pokojni 
Krekovič napadel prvi v ne
kem odmaknjenem kotu in 
ga podrl na tla. Plage se mu 
je izvil in ga zatem pobil z 
udarcem, nakar mu je z vso 
težo stopil na tilnik. Ubijalec 
je žrtev še okradel in odšel. 
Policija ga je včeraj našla v 
tovarni, kjer je zaposlen.

Omejitev hitrosti 
na avtomobilski 
cesti

SLAVONSKI BROD, 6. mar
ca (Tanjug). Na avtomobil
ski cesti Zagreb—Beograd od 
Rajiča pri Okučanih do Li
povca na meji med Hrvatsko 
in Srbijo je v dolžini 162 
kilometrov podjetje za ceste 
iz Slavonskega Broda omeji
lo hitrost vožnje za vsa vo
zila do 60 kilometrov na uro, 
a čez vse nadvoze do 30 ki
lometrov na uro. Omejitev 
hitrosti so uvedli zaradi no
vih poškodb na cestišču in 
zaradi bolj vame vožnje.

Na cesti Nova Gradiška 
Slavonska Požega je zaradi 
udiranja zemlje hitrost vož
nje omejena na 30 kilometrov 
na uro. Enakšno omejitev je 
uvedlo cestno podjetje iz Sla
vonskega Broda na stari ce
sti Zagreb—Beograd in na 
drugih cestah drugega reda 
prav tako zaradi večjih po
škodb cestišča. Zaradi izrab
ljene podlage pa so zaprli 
za promet cesto Nova Kape
la—Lipovac—Slavonska Pože
ga.

Umrl še en rudar
KAKANJ, 6. marca (Tanjug)

— Včeraj popoldne je umrl 
med prevozom v bolnišnico 
Božo Jurič, ki so ga rešili 
okoli poldneva iz jame Halji- 
niči v rudniku Kakanj. Pred- 
tem so mrtvega izkopali že 
rudarja Mata Tunjiča, danes 
pa je reševalna skupina od
krila mesto, xjer je zatrpano 
truplo Ive Mairjanoviča. še 
vedno pa ne vedo, kje je za
trpan Lagumaš Hilmija Tra
ka. Izkopavanje ponesrečenih 
je težko, ker se sloji premo
ga še vedno udirajo.

Vozil brez vozniške
ga dovoljenja

TRBOVLJE, 6. marca — Si
noči se je na cesti Trbovlje
— Gabrsko prevrnil z oseb
nim avtomobilo 17-letni M. 
F. Fant je vzel doma očetu 
avtomobil in se s tremi so
šolci odpeljal proti Podmeji. 
Ko so se vračali, je na odse
ku v bližini tovarne polpre
vodnikov začelo volskwagen 
zanašati, ga vrglo na streho 
in spet nazaj na kolesa. Voz
nik, ki je vozil brez vozniš
kega dovoljenja, je dobil le 
lažje poškodbe, medtem ko 
potniki niso bili poškodovani. 
Na avtomobilu so ocenili pri
bližno za 10.000 dinarjev gmot
ne škode. P. B.

Nepravična 
delitev denarja
Predstavniki Gorenjske 

kritizirajo delo republi
škega cestnega sklada

KRANJ, 6. marca — Na 
sinočnjem sestanku so gore
njski poslanci ter predstavni
ki vseh oetih občinskih sku
pščin z Gorenjske ostro kri
tizirali politiko republiškega 
cestnega sklada pri razdelje
vanju denarja za investicij
sko vzdrževanje cest. Sklenili 
so. da bodo na ponedeljkovi 
seji republiške skupščne 
predla gal - nezaupnico vodst- 
vh sklada.

Na G renjskem se čutijo 
prikrajšani pri delitvi denar
ja cestnega klada. To se je 
še zlasti pokazalo v progra
mu za letos, ko je od 277 
milijonov dinarjev predvide
no za rekonstrukcijo gorenj
skih cest le sedem milijonov 
dinarjev.

V sinočni razpravi so me
nili, da cestni sklad deli de
nar brez realnih kriterijev. 
V programu za letos niso za
jete nekatere ceste na Gore
njskem, ki takoj, zahtevajo 
temeljito obnovo. To velja še 
zlasti za odcep Lesce — Je
senice in Kranj — Škofja 
Loka. Tudi nekatere druge 
ceste bi bile bolj potrebne 
rekonstrukcije kot pa tiste, 
kd so navedene v programu.

Cestnemu sk’adu očitajo 
neenake kriterije pri delitvi 
denarja tudi v zadnjih letih. 
Na Gorenjskem je morala 
namreč občina prispevati ve
lik delež celo pri obnovi ce
ste prvega reda. Za več po- 
membnej.ših cest drugega in 
tretjega reda pa sploh niso 
dobili denarja. L. S.
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Pogovor z bralci

Olajševalna 
okoliščina 

za izdane ideale? Ureja
FRANC ŠETINC

'Murija Marolt, aktivna udeleženka 
NOV iz Kopra, Tomšičeva 4, nam je 
takoj, ko je v dnevnem tisku prebra
la o obsodbi nekaterih članov kre
ditnega odbora nekdanje Splošne go
spodarske banke sporočila, da ne 
soglaša z utemeljitvijo sodbe. Tako
le nam je pisala:

»Priznam, da zakonov ne poznam 
dooro. Toda po zdravi logiki se mi 
zdi nemogoče imeti za olajševalno 
o-coliščino dejstvo, da so pogojno 
obsojeni delovali na pomembnih jav
nih položajih in da so bili mnogi iz
med njih aktivni udeleženci NOV.

Po moji sodbi so ljudje, ki so na 
pomembnih javnih položajih, pa te 
izrabljajo, še toliko bolj obsojanja 
vredni, saj zlorabljajo zaupanje ti- 
stin. ki so jih na ta mesta postavili. 
Ce pa so še udeleženci NOV. izdaja
jo ideale, za katere so se nekoč bo
rili. Zato se mi zdita ti dva okolišči
ni obtežilnt, ne pa olajševalni.

Prav nič nisem »krvoločna« v tem 
smislu, da bi me veselilo, če bi bili 
naši zapori čimbolj polni. Toda ne
kateri razlogi, ki so bili omenjeni, 
se mi načelno upirajo, da bi mogli 
biti olajševalna okoliščina. Ce bi va
ka razlaga sčasoma postala splošna 
praksa, bi z njo posredno lahko žali
li vse poštene ljudi na pomembnih 
javnih položajih in vse poštene aktiv
ne udeležence NOV.

Ce mislite, da se motim, pa me 
skušajte prepričati o nasprotnem!«

Odgovor. — Ker soglašam z vami. 
ni potrebe, da bi vas prepričeval o 
nasprotnem. Tudi meni se obsodba 
nekaterih članov kreditnega odbora 
nekdanje SGB ne zdi logična. Pri 
tem ne mislim na višino kazni, pač 
pa na razlago, po kateri je udeležba 
v NOV olajševalna okoliščina pri 
odmeri kazni za zlorabo službenega 
položaja. In priznam, da imam pred 
očmi samo moralno stran tega vpra
šanja. ker pravne ne poznam.

Naši sodelavci so naslovili na ne
kaj t.očanov vprašanje, kako bi oni 
ravnali, ako bi bili v koži sodnika. 
Med »anketiranci« so bili tudi sod
niki in aktivni udeleženci NOV.

Sodniki so dejali, da Je na vpra
šanje težko odgovoriti. Morali bi — 
so rekli — videti vse okoliščine, ki 
so bile prisotne, ker bi šele potem 
lahko izrekli sodbo. A kar zadeva di
lemo. kako ravnati z ljudmi, ki so 
biii na vidnih javnih položajih in ki 
so aktivno sodelovali v NOV, so si 
bili sodniki edini v tem, da jih je 
treba obravnavati tako kot vse dru
ge. ki pridejo v konflikt z družbo. 
Do razločkov lahko pride le tedaj — 
o tem je bil govor na številnih sim
pozijih — kadar gre za ljudi, ki so 
zaradi udeležbe v NOV zboleli in je 
to okoliščina ki lahko vpliva na izid 
sodnega procesa Morda včasih — 
so dopuščali možnost — upoštevajo 
položaj in udeležbo v NOV kot olaj
ševalno okoliščino podobno, kot tu
di sicer priznavamo obtoženčevo ve
denje pred kaznivim dejanjem kot 
olajševalno

Udeleženci NOV. s katerimi smo 
se pogovarjali, so rekli, da imate 
prav. ker postavljate takšno dilemo. 
Soglašajo z vašim komentarjem, da 
morajo biti ljudje, ki so aktivno so
delovali v NOV. še bolj zvesti ide 
alom. za katere so se borili. A ljud
je. ki so na odgovornih položajih, 
morajo biti še odgovornejši. Niti 
enim niti drugim se ni treba braniti, 
sklicujoč se na položaje in aktivno 
udeležbo v NOV.

Med »anketiranci« so bili tudi taki, 
ki so dejali takole:

»Ljudje so ljudje. Včasih smo od
govorni, četudi upravljamo z velikim 
premoženjem, a drugič smo neodgo
vorni. čeprav smo zadolženi za ne
pomembno. Zgodi se. da odklonimo 
ponudbo, četudi je zakonita in upra
vičena. ker se nam zdi »nemoralna«, 
a drugič spet bomo brez pomisleka 
sprejeli nekaj, česar ne bo mogoče 
opravičiti.«

Ko smo se torej odločili za to. da 
objavimo pismo Marije Marolt, tega 
nismo storili zato. ker bi hoteli spet 
»pogrevati« tako imenovani primer 
Splošne gospodarske banke. Želimo 
se le pridružiti opozorilu, da takšna 
razlaga ne sme postati splošna prak 
sa. ker bi z njo. kot pravi tovarišica 
Maroltova, posredno lahko žalili vse 
poš-ene ljudi na pomembnih javnih 
položajih in vse poštene aktivne ude
ležence NOV.

mesec, ki stanuje v enakem stano
vanju ...

Ce se bodo stanarine v letu 1970 
ponovno valorizirale ali sprostile, ne 
kaže podaljševati subvencioniranja 
stanarin na dosedanji način. Bolje bi 
bilo, če bi upokojenci in uslužbenci 
dobivali iz stanovanjskega sklada 
stanovanjske doklade in plačevali 
polno stanarino...«

Odgovor. — »Subvencioniranje sta
narin je bilo uvedeno za prehodno 
štiriletno obdobje, da bi tako postop
no prešli na ekonomske stanarine.« 
Tako je odgovoril našemu sodelavcu 
Vlajku Krivokapiču direktor stano
vanjskega podjetja »Dom« Marko 
Rainer. »Strinjamo se. da je linearni 
sistem subvencioniranja, ki upošteva 
samo družbena stanovanja ne glede 
na to, kdo jih uporablja in kakšni 
so dohodki stanovalca, zgrešil svoj 
namen in je v svojem bistvu tudi v 
nasprotju z resolucijo o nadaljnjem 
razvoju stanovanjskega gospodarstva. 
Vendar se tu zaenkrat ne da nič sto
riti do leta 1970. V obdelavi so pred
logi za nove rešitve po letu 1970, po 
katerih naj bi upoštevali razne po
sebnosti, predvsem pa dohodek sta
novalca. racionalno uporabo stanova
nja in podobno. Po našem mnenju 
bi bilo treba obravnavati subvencio-, 
niranje kot element socialne zaščite.

Ni pereče samo vprašanje stanoval
cev. ki stanujejo v zasebnih stanova
njih, temveč tudi etažnih lastnikov, ki 
stanujejo v svojem stanovanju in ki 
plačujejo poleg visokih anuitet tudi 
visoke vzdrževalne stroške, v delov
ni organizaciji pa prav tako so
ustvarjajo sredstva za subvencioni
ranje stanarin. Vendar je rešitev 
vseh teh vprašanj le v izpopolnjeva
nju sistema, ki ga prav sedaj pri
pravljajo pristojni organi,« je po
udaril na koncu tovariš Rainer.

V naslednjem pogovoru vam bomo, 
tovariš Sedivy. odgovorili na vpra
šanje o obveznostih etažnih lastni
kov do stanovanjskih podjetij.

Zakaj ne store tega 
po uradni dolžnosti?
T. J. « Kranja je 31. 8. 1968 pre

nehala pravica do družinske pokoj
nine po pokojnem očetu, ker je kon
čala srednjo šolo in šolanja ni na
daljevala. Komunalni zavod za soci
alno zavarovanje je zato pravilno 
ravnal, ker ji pokojnine za septem
ber ni nakazal. Ne glede na to pa bi 
ji v septembru moral izplačati pod
poro za rekreacijo, ker ji ta vseka
kor pripada. Vendar podpore ni mo
gla dobiti, dokler ni po navodilih za
voda zaprosila zanjo s posebno vlo
go. Tak je pač predpis! A človek? 
Ta se upravičeno sprašuje, ali zavod 
ne bi mogel zadeve rešiti po uradni 
dolžnosti. Kaj bo s tistimi upravi
čenci. ki se pogosto niti ne zavedajo 
svojih pravic in za podporo, ki jim 
pripada, ne bodo posebej zaprosili?

Subvencioniranje 
stanarin

Franjo šrdivv, Ljubljana, Filipiče
va 1:

»Z zakonom o izločanju sredstev 
za stanovanjsko izgradnjo (Ur. list 
SFRJ 35/631 je bilo uvedeno subven
cioniranje stanarin. Namen je bil. 
olajšati najemnikom stanovanj plače
vanje ekonomskih stanarin v prehod
nem obdobju v letih 1966—1970.

Kakor Je že tovariš Remic ugotovil 
v članku »Iz nič ni nič. ali več tiste
mu. ki več ima«, objavljenem v Lju
bljanskem dnevniku 14. oktobra 68, 
je ta sistem subvencioniranja zgrešil 
svoj namen V praksi se kaže pomoč 
najemnikom takole:

Uslužbenec, ki ima 4.000 din me
sečnega dohodka, ne plačuje polne 
stanarine, ker stanuje v stanovanju, 
ki ga je dobil od podjetja Akoravno 
bi lahko plačal polno stanarino, do
biva večjo subvencijo, kakor usluž
benec z manjšo plačo v slabšem sta 
novanju. Ali še drugače: privatni
obrtnik z mili ionskimi dohodki, ki 
stanuje v stanovanju splošnega druž
benega premoženja, uživa enake 
ugodnosti pn plačevanju stanarine, 
kakor delavec s 600 din dohodka na

Naš sodelavec je prosil za pojasni
lo pomočnika direktorja komunalne
ga zavoda za socialno zavarovanje v 
Ljubljani Bojana Podbregarja, ki je 
potrdil, da je bilo prosilki zares po- 
jasnjeno, da ji podpora po predpisih 
ni mogla biti nakazana in da ni mo
goče izplačati podpore za rekreacijo 
po uradni dolžnosti onim, ki jim je 
prenehala pravica do pokojnine po 1. 
septembru 1968 Po tem predpisu se 
izplača podpora za rekreacijo užival
cem dajatev, ki se jim je začela da
jatev izplačevati najkasneje do vklju
čno 1. junija 1968 (Ur. list SRS št. 
14/1968).

Ker se upokojenci v večini prime
rov ne zadovoljijo z ustreznimi od
govori — pojasnjuje Bojan Podbre
gar — jim delavci zavoda predlagajo, 
naj vložijo pismeno vlogo, na katero 
bodo dobili odgovor ali odločbo. Ce 
vloga ne bo ugodno rešena, se bodo 
lahko pritožili.

Pojasnilo tudi nas ni prepričalo. 
Ali ne bi bilo bolje, če bi ugodno re
šili zadevo, ko se je prosilka T. J. 
prvič zglasila na zavodu? S tem bi 
ljudem prihranili živce in nervozo. 
Kakšna je to tolažba, češ. prosilka 
se bo lahko pritožila, če vloga ne bo 
ugodno rešena, ko pa je dovolj jas
no. da ima T. J. pravico do podpore 
za rekreacijo? Cernu ljudi živciramo, 
pa čeprav gre tudi samo za denar? 
Ako kdo želi, da uresniči svojo pra
vico. potem mu pri tem pomagajmo! 
Sledimo duhu zakona, imejmo pred 
očmi človeka in rešujmo zadeve živ
ljenjsko! Tako pravi tovarišica T. J. 
iz Kranja in mi soglašamo z njo.

Brez preučenih 
argumentov

Tinetu Molku iz Ljubljane smo 
dolžni odgovor še na tretje vpraša
nje: sindikati so se zelo jasno za
vzeli za skrajšanje delovne dobe od 
40 na 35 let. oziroma pri ženskah od 
35 na 30 let. s tem da bi se tudi sta
rostna meja pomaknila za 5 let nav
zdol. Zakaj so v Sloveniji proti te
mu predlogu?

Pisec nadaljuje:
»Delam v podjetju, ki zaposluje 

kakih 300 delavcev, od teh jih je za 
težja dela nesposobnih okoli 20, po
leg onih, ki že tako in tako delajo 
na lažjih delovnih mestih (vratarji, 
čuvaji itd.). Tako mora približno 
250 produktivnih delavcev zaslužiti 
osebni dohodek še za tovariše, ki 
zaradi bolezni ali posledic bolezni ne 
morejo več ustvarjati dohodka. Pred
lagane invalidske upokojitve niso bi
le sprejete, češ, naj jim podjetje 
najde lažje delo . ..«

Tovariš Molek meni, da se hoče
mo na vsak način izenačevati s de
želami, ki imajo razvito gospodar
stvo, visok narodni dohodek in s tem 
tudi visoke osebne dohodke. Delov
ni pogoji v teh deželah so mnogo 
lažji, težja in umazana dela ta
ko in tako opravljajo tuji delavci z 
juga Evrope, ki morajo na stara leta 
spet domov.
-Pisec na koncu daljšega pisma, ki 

ga le na kratko povzemamo, odkrito 
prizna, da se mu zdi stališče jugo
slovanskih sindikatov utemeljeno.

Odgovor. — Čeprav smo o tem že 
pisali, pa ne samo v naši rubriki, 
temveč tudi na drugih straneh čas
nika, je naš sodelavec Matija Murko 
še enkrat raziskoval, zakaj je vod
stvo slovenskih sindikatov proti 
skrajšanju delovnega staža, potreb
nega za upokojitev. O svojih ugoto
vitvah piše takole:

»Skrajšanje delovnega staža, po
trebnega za pridobitev pokojnine, za 
katerega se je zavzel kongres Zve
ze sindikatov Jugoslavije, je seve
da še vedno aktualno. Vendar mora
mo istočasno ugotoviti, da sklep ni 
bil posledica premišljene politike, 
preučenih 'argumentov in dokumenta
cije, zato v sedanjem gospodarskem 
položaju preprosto ni izvedljiv. V 
posebno težkem položaju sta Slove
nija in Hrvatska, kjer imamo že star 
delavski razred in zato tudi največje 
število upokojencev na zaposlenega, 
tako da bi od vseh sredstev, ki bi 
jih morali zaradi skrajšanja dodat
no nameniti za pokojnine, samo na 
ti dve republiki odpadlo petdeset od
stotkov. Zato so sedaj v Sloveniji 
bolj aktualne naloge, predvsem iz
ravnan je pokojnin med starimi in 
novimi upokojenci (o tem vprašanju 
smo pisali v naši rubriki pretekli 
teden) in realna proučitev možnosti 
za razširitev beneficiranega staža, s 
čimer bi rešili vsaj probleme, ki se 
pojavljajo na najtežjih delovnih me
stih.

Takšen odgovor je seveda lahko sa
mo delen m daleč od tega, da bi bil 
povsem izčrpen. Namenoma, zakaj 
upravičeno pričakujemo, da bo prav 
o teh vprašanjih v kratkem stekla 
razprava v zvezni skupščini in prine
sla tudi nekatere zakonske rešitve. 
Zato v tem trenutku verjetno nima 
smisla prehitevati odgovorov na 
vprašanja, ki jih bomo dobili kmalu.«

Zakaj urbanistično 
planiranje?

Janko Potočnik iz Ljubljane govori 
v svojem pismu, iz katerega smo 
nekaj misli že objavili, tudi o zaga
tah našega urbanizma. Obširno go
vori o težavah ljudi, ki si hočejo 
postaviti svoj dom. Vprašuje, zakaj 
je toliko »črnograditeljev«. Tudi v 
preteklosti so ljudje gradili, pa niso 
bili zato »črnograditelji«.

Pisec simpatizira z ljudmi, ki si z 
žulji postavljajo svoj dom, pa čeprav 
so »črnograditelji«. Pravi, da bi lahko 
dobili ljudje z več razumevanja grad
beno dovoljenje tudi ustno, torej na 
zaupanje, vsekakor pa v krajšem ča
su kot sedaj.

Odgovor. — Naša sodelavka Sonja 
Tramšek se je o tem pogovarjala z 
inž. Marjanom Gasparijem, pomočni
kom republiškega sekretarja za urba
nizem, in dr. Mirom Sajetom, sveto
valcem republiškega sekretarja. Oba 
sta poudarila, da je urbanistično pla
niranje zelo resno in odgovorno de
lo. ki zahteva mnogo truda. Je pa 
brez haska, če ga v praksi ne upo
števamo.

Zakaj je potrebno urbanistično pla
niranje (m s tem v zvezi tudi zazi
dalni načrti)? Prvič zato, da bi racio
nalno izkoriščali prostor, ki ga ima
mo. Prostominski sklad slovenskega 
naroda, če ga tako imenujemo, ni 
velik, zato ga ne smemo uporabljati 
nenačrtno. Drugič, urbanistična po
doba kakega kraja ne bo lepa, če bo 
prostor kar posejan z različnimi ob
jekti. Poleg stanovanjskih poslopij 
so tu še industrijski, potrošniški in 
drugi. Ni vseeno, kje je kateri loci» 
ran. Za gradnjo industrijskih objek
tov, cest in drugega so z regionalnim 
načrtom predvideni posebni rezer
vati. ki predvsem omogočajo zavaro
vanje pogojev za to, da bi v prihod
nosti omogočili izvedbo nekaterih na
črtov. torej, da bi zavarovali pro
stor tudi za namene prihajajočih ge
neracij, ki lim tudi moramo pustiti 
možnost za izbiro.

Sodobna stanovanjska zgradba, če 
hoče ustrezati higienskim, zdravstve
nim m drugim zahtevam, ne more 
biti brez komunalnih naprav. Komu
nalno ureditev mora zagotoviti ustre
zni organ občinske skupščine in jo 
financirati iz občinskega proračuna, 
tako da si graditeljem s tem ni tre
ba beliti glave. Komunalna ureditev, 
kot pravimo, »do vsake hiše«, pa ni 
mogoča, če si ljudje postavljajo hiše 
zunaj zazidalnih načrtov, torej razpr
šeno po prostoru, »na črno«. Tak 
graditelj se resda izogne plačilu ko
munalnega prispevka, toda zato ne 
dobi ustrezne komunalne ureditve, 
ki je za današnji civiliziran način živ
ljenja nujna.

Pred leti, ko še ni bilo urbanistič
nih načrtov in je bil postopek za pri
dobitev gradbenega dovoljenja zelo 
zapleten, centraliziran, je bilo res 
težko graditi v okviru zazidalnih, ur
banističnih načrtov. Sedaj je posto
pek že mnogo enostavnejši in pred
vsem hitrejši. Seveda je od občine 
do občine drugače, pač glede na to, 
kako imajo kje urejeno urbanistično 
službo. Pomanjkljivosti je še dovolj.

Postopek, ki ga predlaga tovariš 
Potočnik — dajanje gradbenih dovo
ljenj na zaupanje, ustno — ni možen 
prav zavoljo resnosti, ki jo pripisuje
mo urbanističnemu načrtovanju in 
njegovemu uresničevanju.

K temu, kar je zvedela naša sode
lavka. bi dodali le še to, da je res 
od občine do občine drugače, pone
kod zares že mnogo bolje, marsikje 
pa še zmerom zelo slabo. Neki bralec 
je stanje v slabših občinah lepo po
nazoril z besedami:

»Dobro vem, kje ne smem graditi, 
ne vem pa, kje bi si lahko postavil
hišo ..«

Z Romuni - remi
V peti tekmi so naši v finišu komaj rešili točko

LJUBLJANA, 6. marca. V petem nastopu Jugoslova
nov se je skoraj zgodilo tisto, česar so se vsi najbolj 
bali. Romuni so bili za naše vedno nevaren nasprot
nik in v Tivoliju so to ponovno potrdili. Le malo je 
manjkalo, da naši niso ostali praznih rok. Spet med 
njimi ni bilo strelca, ki bi znal izkoristiti vse najbolj 
zrele priložnosti, napake v obrambi pa so nas skoraj 
pokopale. Z remijem so naši upi na dobro uvrstite^ 
vendarle še ostali na kolikor toliko tednih nogah. Se
veda pa se s takšno igro tla vedno bolj majejo.

SFRJ : Romunija 
4:4 (0:1,3:3,1:0)

STRELCI: 0:1 — Biro (16), 1:1 
— B. Jan (21), 2:1 — Jug (22), 
2:2 — Ionita (34), 2:3 — Szabo 
(34), 3:3 — Ravnik (39), 3:4 — 
Pana (40). 4:4 — R. Hiti (56).

KAZENSKE MINUTE: Jugosla
vija 0, Romunija 0.

LJUBLJANA — Drsališče v Ti
voliju, tekma SP št. 20. 5000 gle
dalcev, sodnika Wycisk (Poljska) 
in Ehrensperger (Švica).

Jugoslavija: Knez, I. Jan, Rav
nik, Rataj, Jug, Gojanovič, Felc, 
Mlakar, Beravs, R. Smolej, Hiti, 
B. Jan, F. Smolej Eržen.

ROMUNIJA: Stoiculescu, Dumi-
tras, Sganca. Fagaras, D. Varga, 
Lonita. Stefanaov. Biro, Gheorghiu, 
Pana, Hutanu, Basa. Y. Szabo, 
Kalamar, G. Szabo, Popp, Mois.

Prvi napad Jugoslovanov se je 
zdel precej ohrabrujoč S puckom 
je najprej pobegnil po najkrajši 
loti Mlakar, do knčnega udarca 
pa se je daokopal Ivo Jan, vendar 
se je ploščica odbilha od vratar
jeve palice. V nadaljevanju so ro
munski napadalci dali naši ne 
preveč zanesljivi obrambi kar do
sti opravka, tako da je imel Knez 
več ko dovolj priložnosti, da se je 
izkazal. V eni sami minuti so mu 
zapored štrikrat ooslali močne u- 
darce. Nasprotnika sta diktirali 
hud tempo, zlasti Romuni, ki se 
zavedajo, da jim po malem že go
rijo tla pod nogam. Vse poskuse 
naših so s skrajnimi napori in 
ložrtvovalnostjo skušali zatreti že 
v kali in to se jim je v glavnem 
tudi posrečilo. Njihovo poglavitno 
orožje so bili nenadni pobegi, 
predvsem pa pogostejši streli tudi 
od daleč, na katere pa je bil naš 
vratar vselej pozoren. V 16. min 
Je bi’a ena izmed mnogih gneč v 
bližini jueoslovanskih vrat. Ed«»n 
izmed naših je napravil hudo na
pako, podal puck Biroju, ki ie 
imel tako rekoč prosto pot do ci
lja — 1:0. Jugoslovani, in sicer 
drugi napad, so že v naslednji mi
nuti rganizirali najleršo akcijo v 
tej tretjini, ko Je Roman Smolej 
po naglem obratu podal nazaj pro
stemu Hitiju, toda tudi njeeov 
dobro odmerjeni udarec ni našel 
dlja. V zadnji minuti so Jugoslo
vani zastavili vse sile da bi ize
načili, pa jim to navzlic obleganju 
vrat ni uspelo.

Nenadni preobrati
Začetek druge tretjine je bil 

za naše zelo spodbuden, saj se je 
akcija prek desnega krila končala 
presenetljivo dobro Najprej je 
streljal Felc, ploščica se je odbila 
do B. Jana, ki jo je skozi »zad
nja« vrata potisnil v mrežo — 1:1. 
Naši so nato pritiskali še bolj in 
Jugov izstrelek komaj 30 sekund 
za izenačenjem, je že našel pot v

mrežo — 2:1. V teh ugodnih raz
pletih je namesto Eržena zaigral 
G. Hiti, ki je skupaj z drugimi 
vred prav podjetno gradil in na
padal, vsi pa so čvrsto držali ro
munsko ekipo v šahu Ko je že 
kazalo, da se je naposled v celoti 
obrnilo v prid naših, so se Ro
muni nenadoma otresli pritiska in 
vse bolj pestili našo obrambo, 
ki je bila spet nezanesljiva. Med
tem ko se je 33. minuta velikih 
nevarnosti srečno končala, pa je 
bila naslednja minuta že usodna 
za našo brezglavost branilcev so 
Romuni izkoristi in — 2:2, takoj 
zatem pa je Szabo povišal na 3:2! 
Brezglave akcije so se vrstile še 
naprej in šele tik pred koncem 
se je našim posrečilo končno le
po prodreti skozi obrambo in Rav
nik je iz bližine ugnal romunskega 
vratarja — 3:3. Navdušenje je bilo 
spet kratkotrajno, kajti zagrizenim 
Romunom je bilr dovolj, da so 
v nasprotnem napadu spet poiska
li eno izmed mnogih vrzeli ter — 
3:4.

Začetek zadnje tretjine je spet 
pripadal gostom in šele v 43. mi
nuti so naši premogli organiziran 
prodor pre R. Hitija do Smoleja, 
toda prav tedaj so vsi skupaj v 
naletu podrli vrata čas je naglo 
kopnel in naši so igrali vse bolj 
zmedeno, na šilo in brez pravih 
strelov. Romuni so se ogorčeno 
branili in prav uič ni kazalo, da 
bi v splošni nervozi lahko še kaj 
dobrega dosegli. Pa vendar, v 56. 
minuti sta se R. Hiti m R. Smolej 
dobro ujela v napadu in tik pred 
vratarjem se je znašel Hiti, ki je 
podano ploščico preusmeril v mre
žo — 4:4 Jugoslovani pa te psi
hološke prednost5 niso zanli izko
ristiti, temveč so ponovno izgubili 
pobudo, tako da so se do konca 
tekme morali borit5 na vso moč, 
da so ubranili — remi.

S. L.

52:11 10 
27:7 10 
13:11 7 
18:13 6 
il:26 3 
13:30 3 
14:30 1
6:26 0

LESTVICA
1. NDR
2. Poljska
3. Jugoslavija
4. ZRN
5. Avstrija
6. Norveška
7. Romunija
8. Italija

Olimpija : C. zvezda 
6:0 p. f.

ZAGREB, 6 marca. — Na dr
sališču na Salati bi mora’a biti 
danes ponovna tekma mladinskega 
državnega prvenstva. Na ledu so se 
pojavili samo Ljubljančani in po 
15 minutnem čakanju je delegat 
zveze Alfonz Bere proglasil Olim
pijo za državnega prvaak in ji 
predal pokal, ki s ga mladi Ljub
ljančani osvojili že četrtič.

DR Nemčija: Avstrija 
11:3(1:1,7:1,3:1)

LJUBLJANA — Drsališče v Ti
voliju, tekma SP št. 17, gledalcev 
3000. sodnika Per (Norveška) in 
Nicolai (Romunija).

STRELCI: 1:0 — Riedel (7),
1:1 — Puschnig (14), 2:1 — Peters 
(23). 3:1 — Novy (24), 4:1 — 
Fuchs (27). 5:1 — Fuchs (28), 
6:1 — Patschinski (30), 7:1 —
Ziesche (31), 8:1 — Hiller (31). 
8:2 — Pusching (34), 9:2 — Prusa 
(48», 9:3 — Samonig (50). 10:3 
— Nickel (54), 11:3 — Noack (56).

Kazenske minute: Avstrija 6.
NDR 4.

NDR: Koch, Hirche, Braun.
Huschto. Petere, Novy, Patschin
ski, Hiller. Karrenbauer, Ziesche, 
Fuchs, Prusa, Nickel, Riedel, 
Noack. Znenahlik.

AVSTRIJA: Mohr, Schilcher,
Hausner, Felfemig, Auracher, 
Kenda. Zahradnicek. Kalt, St.

John, VVeingartner, Wechselberger, 
Pusching, Stricher, Romauch, 
Samonig.

2e pregled rezultatov tretjin 
daje dokaj dobro podobo tekme. 
V prvem delu je bil boj povsem 
izenačen. Resda so Avstrijci prek 
odličnega Puschniga izenačili ta
krat, ko so imeli igralca več, 
vendar so nemški napadalci to
krat naleteli na razpoloženega re
zervnega vratarja Mohra, kj so 
mu Avstrijci tudi hoteli omogo
čiti- nastop.

V drugi tretjini pa so Avstrijci, 
predvsem vratar Mohr popustili, 
in igralci NDR so jim brez mi
losti polnili mrežo. Zanimivo je, 
da so kar tri gole v tem delu 
dosegli tako. da je eden od igral
cev »pokril« vratarja, drugi pa je 
z močnim in natančnim strelom 
zatresel mrežo B. KUTIN

Poljska: Norveška 
5:1 (4:0,1:1, 0:0)

LJUBLJANA — Drsališče v Ti
voliju, sodnika Stenico (Italija), 
Dammerich (NDR), prvenstvena 
tekma št. 17. gledalcev okrog 
2500.

STRELCI: 1:0 — Bialynicki
(13). 2:0 — Zierara (15), 3:0 — 
Stefaniak (17). 4:0 — Nowak (19), 
5:0 — Komorskl (25), 5:1 — Mar- 
tinsen.

POLJSKA: Tkacz, Frizlewicz,
Rusinowicz, Goralczyk, Landner, 
Zietara, Fonfara, Migacz, Kilano- 
wicz, Stefaniak. Kac:k, Bialynicki, 
Slowakiewicz, Komorski.

NORVEŠKA: Ostensen, Nielsen, 
Martlnsen, Sandberg Jansen, Kin
der, Thoen. Olson, BJolbak, 
Knudsen, Dalsoren Smefjell, Jan
sen, Berg, Pedersen___

KAZENSKE MINUTE: Poljska
2, Norveška 6.

Bučno navijanje številne šolske 
mladine, ki se je zbrala v Tivol
ski dvorani, je naganjalo nasprot
nika k tempu od vsega začetka. 
Izdatne pomoči deležni, predvsem 
severnjaki, naj bi po njihovem 
mnenju maščevali naš poraz 
predsinočnjim. Treba je reči, da 
je bila pomoč res izdatna in da
jala korajže tudi v njihovih 
spodbudnih prodorih. Skratka

Danes prost dan
Na svetovnem hokejskem 

prvenstvu skupine B bo danes 
— po odigranih petih kolih — 
prost dan. Za vse udeležence 
prvenstva so planirani izleti. 
Igralci in novinarji bodo obi
skali Postojno, vodstvo tek- 
mbvanja pojde na Vogel, še 
druga skupina novinarjev pa 
v Planico. V soboto in ne
deljo pa bo potem na spo
redu še preostalih osem te
kem prvenstva, ki bodo do
končno odločale o zaporedju 
ekip.

IVER DNEVA

Spoštovanje
himne

Hokejski ceremonial na 
svetovnih prvenstvih je že 
dolgo utečen. Po vsakem kon
čanem srečanju zaigrajo na 
čast zmagovalni ekipi tudi 
njeno himno in dvignejo na 
jarbol njeno zastavo. V dvo
rani Tivoli pa je žal opaziti, 
da se vsi gledalci v teh slo
vesnih trenutkih — pa naj 
pojde za kogarkoli — ne ve
dejo kot bi bilo treba. 2e 
večkrat je bilo med igranjem 
himen slišati žvižge ali na 
kak drug način izraženo ne
godovanje. To pa nam kot 
domačinom prvenstva zares 
ne more biti v čast, kajti vse 
tuje ekipe so naši gostje . .

| ALPINISTIČNE NOVICE
Boljše razmere

Razmere v gorah ae počasi nor
malizirajo ln Gspan ie v stenah 
Se veliko snega . ponekod celo 
prti«, ter ledu so bili v soboto 
in nedeljo na VrSidu opravljeni 
prvi vzponi. Radovljičani Miha 
JamelJ, Peter Koren in Zvone 
AndrajaSič so preplesali prvenst
veno »zimsko varianto« Radovlji
ške smeri v SZ steni Vrba kraj 
sten Dan za tem so jo Janez 
Kunstelj-Janez GradUar in Vasja 
Doberlet-Gregor Rupnik prvič 
ponovili. Ponovljena je bila tudi 
UroSeva grapa.

V drugih predelih do uspeioih 
vzponov kot je videti Se ni pri
šlo, čeprav so nekateri Se po
skušali, drugi pn bodo te dni.

Poljaki v Martuljku
Pred dnevi so v Martuljku (Za 

Ak) pripotovali štirje poljski al
pinisti, ki bode pri nas ostali 
do konca zimske sezone. Naše 
gore dobro poznajo, saj so jih 
obiskali že poleti in pozimi, niso 
pa jim nepoznane tudi Zahodne 
Alpe, saj so med njimi ponavljal- 
ci Bonattijevega stebra in udele
ženci prvenstvenega vzpona v Ei- 
gerjzu Zanima Uh smer Mirana 
Cizlja (Špik), Stroka peč in še 
nekaj smeri v okolici Martuljka.

Kje so poročila 
za lansko leto?

Čeprav bi morala komisija za 
alpinizem že davno pripraviti po
ročilo za lansko sezono, so doslej 
podatke poslali le alpinisti Lj.-Ma
tice, ED Dovje Mojstrana, PD Li
tostroj, PD Kozjak in PD TAM.

Turni smuk s Stola
Zbor udeležencev bo v soboto 

v Valvazorjevem domu pod Sto
lom. V nedeljo bo vzpon na 
Stol (skupaj z udeleženci zimske
ga spominske pohoda) ter 15 km 
spust v Medji dol. Smuk je do
kaj zahteven, zato s* naj ga ude-

fcudi dereze. K stroškom organiza
cije in vodstva bodo udeleženci 
prispevali po 5 din, vodja pa bo 
Roman Robas.

Številni tečaji
Te dni je na Zelenici tečaj za 

inštruktorje GRS, v organizaciji 
komisije za GRS PZS. Po njem 
bodo popravni izpiti za lavinske 
pee.

Postaja GRS Ljubljana bo ime
la zimski reševalni tečaj od 20. 
do 23. t. m. predvidona na 
Krvavcu. Vodil ga bo Vlado 
Schlamberger.

Dve povabili
Planinska zveza Slovenije je 

prejela iz Moskve (VSDSOP) dve 
povabili našim alpinistom za le
tošnje leto. Prvo velja za dva al
pinista, ki naj bi se udeležila 
mednarodnega tabora pod Pikom 
Lenina (7134 m) ob 100-letnici 
rojstva V. I. Lenina, v času od 
10. 7. do 10. 8., drugo pa pred
laga zamenjavo 15 alpinistov. Na
ši naj bi odpotovali v alplager 
Uzunkol (Kavkaz), sovjetski alpi
nisti pa bi prišli k nam.

Prvo povabilo bodo verjetno 
sprejeli, drugo pa bo komisija za 
odprave v tuja gorstva odstopila 
drugim, ker letos zaradi III. 
JAHO ne bo drugih odprav.

Drugo leto na Everest
Alt)inizem v CSSR ie zadnia 

leta v izrednem vznonu. Za pr
vima dvema ekspedicijama v 
Hindukuš. imaio letos na de
lu že eno ekipo v Pataginiii 
f Parne ). druga se odpravlja 
te dni v Hoesar. tretja pa bo 
odpotovala v Aziio in se po
skušala povzpeti na Nanga 
Parbat (8125 m). Nien vodja 
bo mojster štorta Ivan Galfy. 
Drugo leto ie pred njim nai- 
višii cilj — Mont Everest. Ali 
bodo pravočasno pripravili, 
vse kar ie potrebno? Bodo
______.It ____ UT________ V»------t*J__ 1

J VOO IVUi IP MOVIV/UilU.
leže le dobri planinci in vešči | uspeli na Nanga Parbatu, ki 
smučarji, priporočljivo pa je vzeti | Je zadnji preizkusni kamen?

Planica je nared
Poizkusni skok izvedel Miro Oman in obstal pri 135 m
PLANICA, 6. marca. Nova 160 metrska skakalnica v 
Planici je danes nekaj po 14. uri doživela svoj »ne
uradni« krst. Po dveh letih težavne in odgovorne 
gradnje so jo zdaj, petnajst dni pred smučarskimi 
poleti na njej, preizkusili iz varnostnih razlogov. Tako 
bi imeli prireditelji še dovolj časa, da bi ji odpravili 
morebitne hibe. No, tega njenemu konstruktorju inž. 
Ladu Gorišku ne bo treba. Poizkusni skok našega pre
kaljenega skakalca Mira Omana je namreč povsem 
uspel. Ta pogumni 33-letni športnik je poletel 135 m 
daleč. Njegov let v zraku približno 10 do 12 m nad 
prelepim profilom velikanke je bil miren, brezhiben, 
prekrasen. Oman je doskočil mimo in zanesljivo. To 
je bil čudovit skok na čudovito lepi, že zdaj skrbno 
pripravljeni skakalnici, ki mu je botrovalo še izjemno 
lepo vreme.

S prvim in hkrati tudi edinim 
skokom je vodstvo dolgo odlašalo, 
kajti tudi potem ko so teptači 
Ofravili svoje nelahko delo na 200 
m dolgi strmini in nad 250 m 
colgem izteku ie izkazalo, da
je sneg pretrd, takorekoč leden. 
Počakali so. da ga je zmehčalo 
toplo sonce. Seveda je bilo to 
čakanje za skakalce, ki so bili 
predvideni za poizkusni skok 
(Oman, Eržen, Stefančič. Pečar) 
zelo mučno. Zato se ni bilo ču
diti, ko je Oman nekaj pred 14. 
uro vzkliknil: »Mar bom čakal do 
večera?!« Nekoliko pred tem so 
ti skakalci in drugi, ki so na tre
ningu v Planici, izvedli po štiri 
ali pet skokov na 90-metrski ska
kalnici.

Naposled je povsem oznojeni 
Rudi Finžgar odločil: »Takoj mo
ramo začeti, sicer bo pad a sen
ca na skakalnico, pa bo še bolj 
trda.« Mdetem ko je inž. Gorišek 
nervozno zrl na skoraj 200 m viš
jo točko zaletišča, je Albin Rogelj 
na odskočni mizi ob 14.20 zamah
nil z rdečo zastavico in že se je 
spuščal Miro Oman po 145 m dol
gem zaletišču. Zavladala je grob-

| KOŠARKA |

Košarkarji Olim
pije doma

LJUBLJANA, 6. marca. Po
zno popoldne so se vrnili iz 
Berlina košarkarji Olimpije. 
Zamuda — po načrtu bi mo
rali priti že dopoldne — je 
nastala zaradi daljšega ne
predvidenega postanka v 
Leipzigu. Polfinalisti tekmo
vanja za pokal pokalnih zma
govalcev so se zvečer že zbra
li na treningu, ki je veljal 
sobotni tekmi s Partizanom 
za državno prvenstvo v Tivo
liju.

Norvežani so se tokrat počutili 
kot doma.

Samo majhna nepazljivost 
v obrambi in Bialynicki je našel I 
ploščici pot v mrežo, prav tedaj, 
ko se tega ni nadejal nihče Za
detek je vlil Poljakom več pogu- j 
ma, bili so odslej boljši in do i 
konca tretjine zaiadi slabega vra- i 
tarja dali še tri gole.

Poljaki so rezultat povišali, ko 
so imeli na ledu igralca več, 
toda nasprotniku še na misel ni 
prišlo, da )i se v takem spodbud
nem kolu predal. Tekmeca sta 
bila vsa ostrejša, zaradi česar so 
bile v drugi tretj.ni tudi štiri 
izključitve, toda zdi se, da sta 
sodnika delala Norvežanom kri
vico, ko sta poslala na kazensko 
klop tri njihove igralce, medtem 
ko samo enega iz poljskih vret, 
kjer so se posamezniki večkrat 
zatekali k podobnim pripomoč
kom, vendar bolj pretkano. Nor
vežani so se pozneje enakovredno 
kosali in imeli celo več prilož
nosti za zadetek, ki so ga dali 
šele v 34 minuti Divje so napa
dali in oblegali poljska vrata, to
da imeli so izrazito smolo, saj 
gumijasta ploščica ni hotela niti 
v prazno poljsko mrežo.

STANE LIPAR

ZR Nemčija: Italija
5:1 (2:0,1:1, 2:0)

LJUBLJANA — Drsališče v Tivo
liju, sodnika Čebulj in Kerkoš, 
oba Jugoslavija, tekma SP št. 18. 
gledalcev okoli 800.

STRELCI: 1:0 — Schloder (14) 
2:0 — Kttpf (15), 2:1 — Rudatis 
(37). 3:1 — Schloder (38). 4:1 — 
Schloder (44), 5:1 — K5pf (50).

ZRN: Schramm, Bader. Vttik.
Waitl, Schneitberger, Kuhn. Ha- 
nig. Schloder, Scholz. Sach. Kopf, 
Funk. Boos, Ego.

ITALIJA: Viale, G. Da Rin. Ba- 
cher, VeTocai. Bernardi, Savaris. 
A. Pa Rin. Mattel. G. Piccolruaz, 
W. Piccolruaz. Pasolli. Benedetti, 
Rudatis. Gallo. „„„ „

KAZENSKE MINUTE: ZRN 4.

Italija 2.
Sprva te tekel nezanimiv hokej, 

izenačen boj, v katerem nasprot
nika nista bila sposobna pripraviti 
lepih situacij za zadetek, šele v 
14. minuti je ekipa ZRN pritisnila 
na vso moč, dolgo oblegala itali
janska vrata, proti katerim so na- 
pada’ci sprožili serijo udarcev, iz
med katerih je eden obtičal v 
mreži. Nedolgo zatem so Nemci 
povišali na 2:0. Do konca tretjine 
so bili Nemci boljši nasprotnik v 
vseh pogledih.

Italijani 50 se v začetku Še u- 
spešno upirali, nato pa so se mo
rali v glavnem samo braniti.

STANE LIPAR

TSC : Olimpija 
v številkah

STRELCI — TSC: Saurbi-
er 16, Kirstein 7, Sander 8. 
Ribitaki 6, Paluch 14, Fuhr- 
mann 18, Wendt 25. Olimpija: 
Bassin 16. Polanec 2, Verbič 
4. Jelovac 8. Hočevar 13, Da
neu 9, Logar 3, 2orga 35.

SKOKI: TSC — obramba 
(19): Sauerbier 1, Ribitzki 2, 
Paluch 4, Fuhrmann 7, Wendt
3, Becker 1; napad (15): Sau
erbier 1. Sanger 1, Ribitzki 2, 
Paluch 3, Fuhrmann 3. Wendt
4, Becker 1. Olimpija — ob
ramba (24): Bassin 1, Marter 
1, Polanec 1, Jelovac 10, Ho
čevar 2, Daneu 2, Logar 7, 
2orga 5;' napad (22): Bassin 
1, Jelovac 5, Hočevar 6. Daneu 
1, Logar 2, 2orga 7.

METI — TSC (69:40 ali 57 
odst.): Sauerbier 18:8 (44),
Kirstein 6:3 (50). Sanger 6:4 
(66), Ribitzki 2:2 (100). Pa
luch 6:4 (66). Fuhrmann 11:6 
(54). Wendt 20:13 (65). Olim
pija (78:41 ali 52 odst.) Bas
sin 15:8 (53). Marter 1:0, Po
lanec 2:1 (50). Verbič 2:2
(100), Jelovac 6:4 (66), Hoče
var 10:5 (50). Daneu 11:3 (27), 
Logar 5:2 (40). 2orga 26:16 
(61).

KAZENSKI METI: TSC
22:10 ali 45 odst. Olimpija 
14:10 ali 71 odst.

OSEBNE NAPAKE: TSC 21. 
Olimp-Via 24.

NAPAKE: TSC 13. Olimpija

Zadar : CSKA 
74:73 (38:35)

ZADAR, 6. marca — V povratni 
tekmi četrtfinalne skupine so ko- 

i f Zadra premagali moskov- 
s|tf CSKA 74:73 ( 38:35). Pred 5000 
gledalvi sta sodila Schober (ZRN) 
in Novak (CSSR).

ZADAR Valčič 6. Stirčevič 6, B. 
Man»lič 3, Troskot 6, Djerdja 10, 
čosič 24, M. Marcelič 4. Jelič 13, 
Brajkovič 2.

CSKA; Kuljkov 2, Sidjakn 4, 
Kapranov 8 Andrejev 2. Voljnov 
10, Astahov 1, Genov 27. Koviškin 
4. Lipso 15.

Gostje 60 bili zelo zelo razpo
loženi, domačini pa niso pokazali 
vsega kar zmorejo. V finišu jim je 
sicer uspelo zmagati, toda tudi v 
bju z Moskovčani >o ostali v skup
nem seštevku brez točk.

na tišina vse dotlej dokler ni po 
gumni skakalec varno odskočil in 
pridrvel po izteku. Takrat pa se je 
iz grl približno 500 gledalcev iz
vil krik prekipevajočega navduše
nja. Inž. Gorišek je prvi skočil 
k Omanu in ga objel, da sta se 
oba zvalila po snegu* Za njim pa 
so čestitali še njegovi tovariši 
skakalci in člani planiškega ko
miteja. Veselje vsepovsod, še zla
sti med teptači in delavci, ki so 
pod vodrstvom Ratečana Kerštajna 
po osem ur in več na dan pri
pravljali skakalnico.

Oman je še ves zasopi jen izda
vil iz sebe: »Tako lepo se še nik
dar nisem počutil v zraku. Prehod 
v iztek je izreden, pravzaprav ga 
še čutil nisem. Le ko sem dosko
čil. sem se od začudenja nekoli
ko preveč zravnal.«

Konsturktor inž. Gorišek pa je 
vil roke in vzkliknil: »Uspeli
smo, uspeli smo! CejTav sem kon
struiral skakalnico in kot inženir 
izračunal vse, kar je potreb
no, pa se mi je vendar zde
lo, da se bodo morebiti 
pojavile neznanke. Vesel sem, da 
je Omanov skok potrdil moje 
mnenje o zračnem kanalu, v ka
terem se bo skakalec dvignil v za
četku nad 10 m visoko, potem pa 
se bo povsem ujel s krivuljo ska
kalnice.«

Sekretar planiškega komiteja 
dr. Franjo Pavlin pa je dejal:
»Imeli smo srečo z vremenom.
Jakost vetra je bila le 1,5 m/sek. 
Zares sem srečen.«

Rudi Finžgar je dejal: »Omanov 
let se je čudovito skladal s pro
filom skakalnice. Prav ta lepa pa
rabola navdušuje in ne more
zbujati strahu pri skakalcih.«

Tehnični vodja Planice 1969
inž. Tone Dečman je vzkliknil: 
»Preizkušnja je bila dostojna te
ga velikega lepega objekta. Oman 
je z lepim in drznim skokom do
segel lep uspeh. Vse to napove
duje, da bo tudi letošnje tekmo
vanje v smučarskih poletih kro
nano z uspehom.«

Prvo sporočilo o dolžim Oma
novega skoka je bilo — 125 m. 
Toda že od spodaj je bilo opa
ziti, da to ne bo držalo. In res 
je potem Finžgar, ko Je prispel 
s stolpa, sporočil, da je Oman 
poletel 135 m daleč, kar so nato 
potrdili tudi drugi člani tehnične 
službe. DUŠAN KURET

Kavčič in Tevževa
KRANJSKA GORA, 6. marca. — 

Prelepo sončno vreme je pozdra
vilo več kot 150 študentk in štu

dentov, ki so se danes pomerili 
na študentskem prvenstvu SRS v 
veleslalomu. Proga s startom na 
»S« in ciljem v Brsnini s 33 vrat
ci. ki jo je postavil Stane Rutar, 
je odlično vzdržala vse tekmoval
ce, med katerimi so bili tudi biv
ši in sedanji državni reprezen
tanti.

Rezultati — moški: 1. Kavčič
(ek) 1:12,4, 2. Smitek (VSTK) 
1:14,2, 3. Svet (MVZ) 1:14,4, 4.
Zajec (FAGG) 1:16,2, 5. 2itko
(FNT) 1:17,3; zenske: 1. Tevž
(MVZ) 1:20,9, 2. Bern (Prav.)
1:24,4, 3. Pirnat, (MVZ) 1:24,6, t. 
do 5. Kurnik \ek.) in Luzar 
(SNT) 1:29,5; ekipno — moški: 
1 strojna fakulteta (Forte, Se
dej, Udovč) 3:56,2, 2. ekonomska 
fakulteta (Kavčič, Glavan, De
bevc) 3:58,2, 2. MVZ (Svet, Ra
taj, Jager) 2:59,9.

Jutri bodo na sporedu medna
rodne študentske tekme za točka 
FISU. V Kranjsko goro so že pri
speli zastopniki Francije, Avstrije, 
Kanade in ZRN. Reprezentanca 
ljubljanske univerze bo nastopila 
v postavi: Kavčič, Smitek, Forte. 
Sedej in Kurnikova. Bemova in 
Lužarjeva, medtem ko bo smu
čarski klub Akademik nastopil z 
ekipo: Zajec, Predanič ni 2itko.

BORIS ŠKAPIN

NOGOMET J

ROKOBORBA

Damjanoviču srebro, 
Nenadiču bron

MAR DEL PLATA, 6. marca — 
Po pričakovanju se je svetovno 
prvenstvo v rokoborbi grško-rim- 
skega sloga končalo s slavjem 
sovjetskih tekmovalcev, ki so os
vojili šest zlatih, eno srebrno m 
tri bronaste kolajne. Preostale 
zlate kolajne so osvojili Romuni 
(dve) ter Bolgari in Iranci po 
eno.

Jugoslovanski rokoborci so se 
dobro odrezali. Damjanovič si 
je priboril srebrno kolajno. Ne- 
nadič pa bronasto. V finalu sta 
se oba borila za zlato, vendar ni
komur ni uspel podvig Marinko 
je že v 4. kolu zbral šest točk 
in je ostal brez odličja.

Med državami je Jugoslavija na 
sedmem mestu. V soboto se bo tu 
začelo že svetovno prvenstvo v 
prostem slogu.

UTRINKI
DOPUST 2ELJKA ČAJKOVSKE

GA. Zahodnonemški nogometni 
ligaš Borussia Neuenkirchen, ki 
je lani moral iz zvezne lige v 
regionalno, je poslal na dopust 
do izteka pogodbe svojega trener
ja 2eljka Čajkovskega, brata ene
ga najuspešnejših nogometnih va
diteljev v ZRN — Zlatka (Cika).

JUŽNOAFRIŠKA OLIMP LADA. 
Južna Afrika, ki ji zaradi rasne 
diskriminacije n»o dovolili na
stopiti v Mesiču, bo kot zameno 
za to leto® med 15. marcem in 
19. aprilom priredila svoje »na
cionalne olimpijske igre«. Prizo
rišče: mesto Bloemfontedn.

DOBER ZASLU2EK. Londonski 
nogometni klub Chelsea je v lan
ski sezoni prodal gledalcem tekem 
na svojem stadionu nič manj ko 
817.341 programov, ki obsegajo 
vsakokrat 8 do 16 strani. Največ 
teh publikacij (62.586) je šlo v 
promet na tekmi proti Manche
ster Unitedu. Cena iavoda — 
okrog 150 din.

Markovič 
zapustil Maribor

MARIBOR, 6. marca — Mari
borski prvoligaš je opoldne pri
redil tiskovno konferenco, na ka
teri so član upravnega od
bora Fišer, tehnični vodja Kir
biš in trener Omeragič se
znanili mariborske časnikarje z 
nekaterimi novostmi v klubu in 
s položajem enajsterice pred spo
mladanskim startom v orvi zvez
ni nogometni ligi. Ivan Fišer jo 
med drugim povedal, da so že 
sprejeli nov pravilnik o nagraje
vanju in delitvi dohodka, izde
lali pa so tudi nov statut, ki ga 
bodo sprejeli v naslednjih dneh. 
Zanimivo je, da bodo višino pre
mij odslej določali po posebnem 
ključu: višje za slabše in nižje 
za boljše tekmece.

Zvedeli smo še, da se je ne
kdanji nogometaš Dinama Vladko 
Markovič vrnil v Zagreb in se — 
kot zdaj kaže — ne namerava 
več vrniti v Maribor. Miličevič je 
že prejel izpisnico iz ZDA in bo 
lahko igral že prihodnjo nedeljo 
proti Olimpiji. Novi branilec vi
joličastih je podpisal šitriletno 
pogodbo s posebno klavzulo, po 
kateri lahko julija letos spora
zumno razveže pogodbo, če ga bo 
zahteval nazaj Mustang, njegov 
bivši klub v Chicagu, do katerega 
ima še nekatere obveznosti. Brez
nik še nima izpisnice tako da 
tehnično vodstvo nanj v prvih 
spomladanskih preizkušnjah ne bo 
moglo računati.

Zapišemo naj še, da kažejo Ma
riborčani zanimanje za še enega 
povratnika iz ZDA. Gre za nek
danjega igralca beograjskega Rad- 
ničkega, Kaličanina, ki je bojda 
soliden obrambni igralec.

P. KANCLER
Maribor : Sever 
8:0 (5:0)
Mura : Branik 
6:1 (2:1)
[ SAH |

Vukič : Nikolič 1:0
NOVI TRAVNIK, 6. marca — V 

nadaljevanju prekinjenih partij na 
državnem šahovskem prvenstvu sta 
Mašič in Ničevski remizirala, Vu
kič pa je premagal Nikoliča.

VRSTNI RED: Matanovič 12,5, 
Bukič, Minic m Ničevski 12. Par
ma 11,5, Cvetkovič 11, Ostojič. Vu
kič in Deže 10,5, Planinc. Maran- 
gunič in Ivanovič 10. Rakič in 
Mašič 9, Stupica 8,5, Bertok 8 
( + ). Puc, Messing, Ljubojevič 7,5, 
Nikolič 6, Čirič 4.5 itd.

V najvažnejših partijah zadnjega 
ko!a bodo igrali: Rakič : Bukič, 
Ničevski : Minic in Matanovič : 
Vukič.

NOVO NA TUJEM
VARŠAVA — Košarkarji praške 

Slavije so premagali domačo le
gijo 91:80 (38:42) in se uvrsti’i T 
polfinale tekmovanja za pokal po- 
palnih prvakov Evrope

CARACAS — Na mednarodnem 
teniškem turnirju je v prvem ko
lu češkoslovaški reprezentant 
Kodeš premagal našega Franulo- 
viča 6:4, 6:4.

MILANO — Italijanski košar
karski prvak Oransoda (Cantu) 
je premagal Standard iz Liege a 
76:69 ( 33:27). V prvi tekmi Je
Standard zmagal 91:76 In tako os
vojil dve točki v tej četrtfinalni 
skupini tekmovanja za pokal ev
ropskih prvakov.

KOLN — V prvi četrtfinalni tek
mi za p<oka! pokalnih prvakov ▼ 
nogometu je K51n premagal dan
sko ekipo Freja Randere 2:1 (1:1).

CAEN — Na mednarodnem ro
kometnem turnirju v Franciji j® 
CSSR Dremaeaia ZRN 17:14 (9:^), 
Romunija pa Španijo 18:14 (11:7).

SOFIJA — V prijateljski med
narodni tekmi so nogometaši Bol
garije premagali NDR 3:1 (1:1).
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Nadaljevanje 
s tretje strani
Razprava na plenu 
mu CK ZK Slovenije

IVAN RENKO je seznanil 
centralni komite in delegate 
s nripombami h kongresnim 
dokumentom, kakor so jih 
oblikovali na obalni konfe
renci. Predvsem se je zavzel 
za to, da bi morali v resoluci
ji kongresa kritičneje obrav
navati deformacije v samo
upravljanju. Nekatere formu
lacije v resoluciji so tudi ta. 
ke. ki ne veljajo za komunis
te na vseh območjih. Ce go
vori o odpravljanju nepisme
nosti. pri nas ta problem ni 
tako pereč, je pa problem 
kvaliteta v osnovnih šolah, saj 
je precej učencev ne dokon
ča. To je ilustriral še z ne
katerimi drugimi primeri. Na 
koncu pa je predlagal, naj bi 
v resoluciji, ki govori o med
nacionalnih odnosih, posebej 
podčrtal; podporo jugoslovan
skih komunistov makedon
skim komunistom spričo bol
garskih zahtev in stališč, ki 
negirajo njihov nacionalni ob
stoj.

VINKO TRČEK ie primerjal 
resolucijo o boju komunistov 
za mir. enakopravnost in so
cializem v svetu z aktualno 
problematiko na tem področ
ju. Med drugim je dejal, da 
preveč podlegamo občutku, 
da »nam gre v zunanji poli
tiki dobro« in da si zato ni 
potrebno močneje prizadeva
ti. da bi dojeli sedanje dina
mično. nemirno dogajanje v 
svetu, njegove vzroke in da 
"ekosežne posledice. So mne
nja. češ da sedanji dogodki 
pač potrjujejo to. kar je Ju
goslavija že prej napovedala. 
To je sicer res. toda hkrati 
je treba upoštevati nove 
razsežnosti svetovnih doga
janj. ki jih je treba teore
tično mnogo bolj proučiti in 
s •era prispevati naš nadalj
nji prispevek k progresivnim 
gibanjem v svetu.

Ko te diskutant govoril o 
tem. da je mirna naša idejna 
prisotnost pri razreševanju 
bistvenih problemov našega 
času pojavlja v svetu koncept 
je opozoril. da se v zadnjem 
času pojavlja v svteu koncept 
»boja za socializem«, za ka
terim stojijo močne vojaške 
in gospodarske sile. Le-te si 
želiio s takšnim konceptom 
podvreči druga socialistična 
g-banja. Po teh konceptih naj 
bi bil nadaljnji razvoj soci
alizma v svetu odvisen pred
vsem od tankov in raket moč
nih socialistični držav, pri če
mer se seveda zapostavlja 
krepitev notranjih socialistič
nih sil v posameznih deželah. 
Na podlagi takih konceptov 
se porajajo teorije o omejeni 
suverenosti posameznih soci
alističnih držav. To zahteva, 
da se lotimo temeljitega ideo
loškega soočanja takih kon- 
cep*ov s stvarnostjo in da 
odkrivamo vse negativne po
sledice takih teženj za živ- 
lienjske interese naših naro
dov in za socializem v sve- 
•u. Diskutant je dejal, da se 
hkrati z eskalacijo konserva
tivnih sil v sve‘u uveljavlja
jo in kreoijo hkrati nove moč
ne socialistične sile. ki pred
stavljajo eskalacijo odpora 
proti prej omenjenim koncep- 
lom.

STOJAN POŽAR ie central
nemu komiteju posredoval 
nekatera stališča mestne kon- 
lerence ZK v Mariboru do 
osnutkov kongresnih doku
mentov. Po teh ocenah ti 
osnutki pravilno nakazujejo 
poglavitno smer nadaljnjega 
razvoja, vendar pa ne anali
zirajo dovolj sedanjega po
li: ičnega položaja, problema
tike in nalog komunistov.

prenos odločanja o razšir
jeni reprodukciji na proizva
jalce in izvajanje delitve po 
delu sta nujno povzročila ne
katere konflikte na idejnem 
in političnem področju. Prejš
nje funkcije države bi mora
lo prevzeti samoupravljanje. 
Kjer pa ie-to ni bilo za to 
dovolj usposobljeno, so se v 
praznem prostoru spet zače
le uveljavljati razne etatistič
ne težnje.

Delitev po delu je povzro
čila tudi večjo diferenciacijo 
na vseh področjih in s tem 
nove probleme. Ta problema
tika nujno odseva tudi v od
nosih med bolj in manj raz
vitimi. Pri tem se pojavlja 
potreba po uveljavljanju na
čela solidarnosti, ki pa ga je 
treba natančneje opredeliti in 
ustrezno uresničevati, da ne 
bi odstopali od temeljnih re
formnih načel.

Ob koncu je STANE 
KRANJC v imenu dopoldne 
izvoljene komisije za sklepe 
predlagal, naj komisije pri
hodnje dni podrobno obliku
jejo pripombe h kongresne
mu gradivu, z njimi seznani
jo delegate ter jih pošljejo 
tudi komisiji za resolucijo 
IX. kongresa ZKJ. Centralni 
komite je ta prediog sprejel. 
Prav tako pa se je strinja! s 
predlogom komisije, naj cen
tralni komite sprejme tem-lj- 
no politično usmeritev, izra
ženo v kongresnih dokumen 
tih. Ne bi bilo pa ustrezno, 
če bi centralni komite zave- 
z,val delegate, kakšna stali
šča morajo zagovarjati na 
kongresu. V današnji razpra
vi pa so opozorili na odprte 
dileme, izražena je bila že
lja. da bi kongresni doku
menti odrazih sedanji poli
tični trenutek, protislovja in 
poti. kako ta protislovja pre
magovati, kar bo v pomoč 
delegatom pri njihovem delu 
na kongresu.

VLADO JARC 
MIRO ZAKRAJŠEK

Pogajanja 
v zraku

Sklep, da bodo začetek le
tošnjega zasedanja razoro- 
iitvenega odbora v Ženevi 
preložili na 18. marec na zah
tevo sovjetskega in ameriške
ga delegata, ne pomeni, da 
ZDA in Sovjetska zveza za
vlačujeta s pogajanji o razo
rožitvi. Sestanek je bil odlo
žen zaradi temeljitejše pri
prave. Nasprotno. Moskva in 
IVashington nestrpno čakata 
ne samo na nadaljevanje de
la ženevskega odbora, ampak 
tudi na druge stike, ki na’ 
bi v bližnji prihodnosti omc 
gočili sestanek med Niionom 
in sovjetskimi voditelji.

To nestrpnost ali neučaka
nost je čutiti na obeh stra
neh. »Sovjetska vlada ima za 
nujno potrebno ponovno po
trditi. da je pripravljena za
četi z vlado ZDA resno izme
njavo mnenj o pomembnem 
vprašanju — omejitvi in nato 
zmanjševanju števila strateš
kih sredstev za prenos atom
skega orožja, tštevši antira- 
ketne sisteme.« je dejal pred
stavnik sovjetskega zunanjega 
ministrstva Zamjatin na ti
skovni konferenci v Moskvi 

Tudi z ameriške strani je 
bilo v zadnjih dneh slišati 
dosti podobnih izjav. Zagovor
niki graditve antiraketnega si
stema v ZDA trdijo, da so Ru
si porušili raketno ravnotež
je. ko so začeli graditi anti- 
raketni sistem okrog Mosk
ve in Leningrada. Toda števil
ni strokovnjaki opozarjajo, 
da so ga najbolj porušili Ame
ričani z najnovejšo raketo 
Minuteman-3. ki ima doseg 
1-SJOOn kilometrov in lahko no
si več atomskih nabojev za 
različne cilje.

Zato se enim in drugim mu
di. Zanimivo je spremljati od
nos Moskve do Nizona. Pre
den je postal predsednik, je 
bil v ZSSR pravo strašilo, po 
20. januarju in med obiskom 

Evropi pa je sovjetski tisk 
zelo obzirno in prizanesljivo 
pisal o njem.

Pogajanja so življenjskega 
pomena za Sifona in za sov 
;etske roditelje. Evropa ne mo
re dosti pomagati Nizonu. ko 
skuta razrešiti svoje poglavit
ne probleme. Potreben mu je 
kompromis r Vietnamu in 

oboroževalni tekmi, da bi 
dobil denar za uspešno reše
vanje socialnih, rasnih, go
spodarskih in političnih vpra
šanj doma Tudi sovjetski vo
ditelji imajo podoben pro 
blem. Skrbi jih Kitajska, a 
misliti morajo tudi na dviga
nje življenjske ravni svojega 
prebivalstva. Prav tako bi ra
di preprečili Arabcem, da ne 
bi narediti kake neumnosti, 
kakor bi rad Nizon spameto
val Izraelce. Obema je potre 
ben sporazum, da jima polo
žaj ne bi ušel z vajeti.

B. PAHOR

Mir v megli
Včeraj se je končala še 

ena plenarna seja na aveniji 
Kleber. ne da bi prinesla kaj 
bistveno novega, pač jxi so 
ostale v zraku prejšnji teden 
izrečene ocene z »druge stra
ni mizen: Nizon je še slabši 
kot Johnson in po vsem vi
dezu ne Zeli miru v Vietna
mu. Isto je včeraj ponovila 
gospa Nguyen Thi Bitih, na
mestnica šefa delegacije 
FNO. ki se mudi v Londonu 
kot gostja laburistične par
lamentarne skupine Po dru
gi strani pa je v salon za 
mednarodne konference v 
Parizu legla senca negotovo
sti okrog tega. kako bodo 
ZDA »odgovorile« na že več 
kot teden dni trajajočo ofen
zivo FNO v Južnem Vietna
mu: negotovost izvira iz ne
jasnosti v razlagi »pogojev« 
ali aokolnosti«. na podlagi 
katerih se je Johnson odlo
čil. da ustavi ■bombardiranje 
DR Vietnama

Ko se je Nizon vrnil v 
Ameriko, je javno izrazil pri
znanje Sovjetski zvezi za do
bre usluge, ki jih je nudila, 
da so se pariška pogajanja 
začela: prav tako je pouda
ril. da se bo \Vashington 
bolj zanimal za Evropo kot 

preteklosti, iz česar bi 
smeli sklepati, da bo mir v 
Vietnamu logično dobil prio
ritetno mesto na spisku 
problemov, ki jih mora re
publikanska administracija 
urediti. Kljub temu pa se 
vedno bolj trdno vsiljuje ob
čutek. da so pariški razgovo
ri globoko zamrznili in da 
nad njihovo usodo celo lebdi 
negotovost spričo tega. ker 
še ni znano, kakšna poteza 
bo z ameriške strani sledila 
ofenzivi FNO.

Veliko ljudi v tVashmgto- 
nu misli, da se je Johnsonu 
iz osebnih ambicij apreveč 
mudilo za konferenčno mizo 

Parizu«. in da je s tem 
svojemu nasledniku otežil 
delo Vsekakor drži. da Ni- 
zono ra administracija Se 
nima izdelanega načrta za 
politiko v Vietnamu, čeravno 
je njen Sef v predvolilni 
kampanji jtostavljal konec 
vietnamske vojne kot svoj 
pr.oritetni cilj. Dokler načrt 
za vietnamsko politiko v 
IVashingtonu ne bo dokončno 
izdelan, m pričakovati, da 
bi se v Parizu stvari pre
maknile z mrtve točke. To 
pa se zelo verjetno ne bo 
zgodilo, dokler Nizon ne bo 
opravil svoje azijske turneje, 
da se z zavezniki v Aziji po
svetuje o Vietnamu, kot se 
je v Evropi o Sovjetski zve
zi. Seveda pa se medtem 
lahko zgodi marsikaj, kar bi 
utegnilo spraviti v nevarnost 
monotono tedensko sestaja
nje za okroglo mizo na ave
niji Kleber. M. ŠUŠTAR

ERBLOCK: NAIVNO VPRAŠANJE Moskva: neuvrščeni naj 
bi bili rezerva tabora

Glasilo sovjetskega zunanjega ministrstva razpravlja o politiki neuvršča- 
nja — Ni jim všeč tretja silat ki bi motila njihovo dogovarjanje z ZDA

OD NAŠEGA STALNEGA DOPISNIKA

MOSKVA, 6. marca — (Po telefonu) Nadaljnje razvi
janje koncepta — okoli katerega se zbirajo neuvrščene 
države in uravnava njihove politične akcije — je tema 
razmišljanja, ki ga je pravkar objavilo neuradno gla
silo sovjetskega zunanjega ministrstva »Medžunarod- 
naja žizen« v svoji marčni številki.

Odmevi v svetovnem tisku na 
sovjetsko-kitajski incident
Ponekod so celo zasenčili vesti o Berlinu in »Apollu«

Dogodki na sovjetsko-kitajski meji in razplet, ki je 
sledil incidentu vzbujajo pozornost vse svetovne jav
nosti; v Ameriki so poročila o demonstracijah na Ki
tajskem zasenčila celo vesti o berlinski krizi in o pole
tu »Apollo 9«. Kako svetovni tisk reagira na dogodke 
in kako jih ocenjuje?

ALBANIJA. Listi Zeri i Po-. kitajsko provokacijo«. Agen
cija PAP javlja iz Pekinga,pulit, Bashikim: in albanska 

agencija ATA so brez pridrž
kov podprli kitajsko verzijo 
o dogodkih. Albanski tisk pi
še o »kriminalnt provokacij: 
sovjetskih revizionistov pro
ti LR Kitajski« in o »bandit
skem dejanju, ki je bilo 
storjeno z mračnimi cilji«. Al
banski tisk pravi, da je ob
mejni incident del »skupnega 
načrta sovjetskih revizioni
stov in ameriških imperiali
stov«, načrta, ki je naperjen 
proti LR Kitajski, proti re
voluciji in proti socializmu.

BOLGARIJA. Partijsko gla
silo »Rabotničeskoe delo« je j vrednost

da se v Kitajski prestolnici 
širi protisovjetska gonja, ki 
»spominja na vroče dni iz 
kulturne revolucije«. Agenci
ja pravi da »Peking neuteme
ljeno zavrača sovjetsko pro- 
tesino noto«, m obtožuje ki
tajske voditelje za »avanturi
stični kurz, ki vodi v zaostro
vanje sovjetsko-kitajskih od
nosov«.

PAP spravlja protisovjetske 
demonstracije v Pekingu v 
zvezi s pripravami na IX. kon
gres KP Kitajske in meni da 
hoče Mao Ce Tung odvzeti

brez pridržkov podprlo sov
jetsko verzijo o dogodku. List 
piše, da se je »Kitajska z or
ganiziranjem obmejnih provo
kacij uvrstila v skupno fron- greša 
to z ameriškimi reakcionar
nimi silami m z zahodnonem- 
škimi revanšisti.« List pravi, 
da sc »Kitajci ta napad vna
prej pripravili, tako da bi ča
sovno soupadel z volitvami v 
Zahodni Nemčiji«. »Ti dve 
provokaciji bonskih revanši- 
stov in Maove skupine pove
zuje skupen cilj«, končuje 
»Rabotničeskoe delo«.

MADŽARSKA. Radijska po
staja Kosuth je dogodek oce
nila kot »incident, ki so ga 
povzročili Kitajci«. O demon
stracijah na Kitajskem pa ra
dijska postaja pravi, »da niso 
nov pojav v politiki pekinška 
ga vodstva, marveč neposred
no nadaljevanje metodične 
protisovjetske gonje, ki traja 
že mesece m leta.«

POLJSKA. Poljski tisk Je do
godek ocenil kot »oboroženo

Tržaški župan 
v Kopru

KOPER, 6. marca. — Pred
stavniki tržaške občine z -žu
panom inž. Marcellom Spac- 
cinijem na čelu so danes ob
iskali Koper. S predstavniki 
občine, ki jih je vodil pred
sednik občinske skupščine 
Miro Kocjan, so se pogovar
jali o možnostih tesnejšega 
sodelovanja, med obema so
sednima področjema.

V središču pozornosti da
našnjih pogovorov je bilo 
med drugim, kako speljati 
odcep bodoče avtomobilske 
ceste proti Trstu, da bi naj
bolj ustrezala obema pod
ročjema.

Tržaški gostje so si opol
dne ogledali luške naprave, 
obiskali pa so tudi Interev- 
ropo. Predsednik koprske ob
činske skupščine jim je pri
redil kosilo v hotelu »Simo
nov zaliv« v Izoli.

GUSTAV GUZEJ

Češkoslovaška 
hoče svoje zlato

PRAGA — ZDA še vedno 
niso vrnile CSSR 45 ton zlata, 
ki so ga zaplenili nacisti. Ča
sopis »Lydova demokracie« 
piše. da kažejo ZDA do Če
škoslovaške predsodke in da 
tej državi ne marajo priznati 
statusa pooblaščene države v 
trgovini, četudi je Češkoslo
vaška članica GATT.

in pomen sklepom 
VIII. kongresa ter združiti 
svoje pristaše na platformi 
avanturizma in šovinizma. 
(Osnovna misel VIII. kon

ic bila: nerazrušljivo 
in večno prijateljstvo med 
ZSSR in LR Kitajsko — op. 
ur.)

ROMUNIJA. Romunski tisk 
je informiral svoje bralce o i 
incidentu brez komentarjev. I

Objavil je glavne elemente iz 
sovjetske m iz kitajske urad
ne verzije o dogodku.

ZDRUŽENE DRŽAVE AME
RIKE. New York Times me
ni. da je sovjetsko-kitajsko 
sovraštvo, ki je obstajalo tu
di doslej preraslo v novo še 
hujšo obliko. List izraža mne
nje. da bo »stopnjevanje, ki- 
tajsko-sovjetske napetosti, ne 
glede na vzroke, ki so ga iz
zvali. verjetno konstruktivno 
vplivalo na razvoj v Evropi, 
posebno na vse bolj občutlji
vi položaj okrog Berlina. Sov
jetska zveza se je vedno dr
žala temeljnega načela, da se 
je treba izogniti istočasnim 
vojaškim spopadom na evrop
skih in na azijskih mejah Sov
jetske zveze.

BRITANIJA. Daily Telegraph 
vidi v incidentu »priložnost 
za kitajsko vodstvo, da pri
dobi na svojo stran kitajske 
patriote«, in da v položaju, 
ki je značilen za čas po kul
turni revoluciji, pripravi nov 
»veliki skok naprej«.

ZR NEMČIJA. Frankfurter 
Allgemeine pravi, da so inci
denti na tem področju posta
li že tradicija. »Toda množič
ne demonstracije kažejo, da 
se je Peking pripravljen spu
stiti v veliko propagandno ak
cijo proti Moskvi.«

Zadeva je navidez neverjet
na, vendar pa resnična: če
prav SZ v preteklosti nikdar 
ni zamudila priložnosti, da 
ne bi dopolnjevala, grajala 
ali celo napadala politiko ne- 
uvrščanja se v članku z na
slovom »O nekaterih vpra
šanjih politike neuvrščanja« 
avtorja Klimov in Laptev po
stavljata v obrambo »izvir
nih načel okoli katerih so 
se v zadnjih 15 letih zbirale 
države nasprotnice blo
kov, kolonializma in hegemo
nizma.« Kajpak gre za inter
pretacijo skozi sovjetsko zu
nanjepolitično prizmo.

Osnovna dilema, ki jo čla
nek posredno in implicitno 
postavlja, je namreč dilema, 
ali naj bo zbiranje neuvršče
nih samostojno politično gi
banje ali pa mednarodno 
politična rezerva socialistične
ga bloka oziroma same SZ 
ki si tudi v tem članku pri
držuje vlogo osvobodite
lja zatiranega človeštva.

Prav možnosti — da bi 
namreč bili neuvrščeni sa
mostojna politična sila, ka
tere namen je preseganje 
blokovske omejenosti in he
gemonizma velikih sil v med
narodnih okvirih — avtorja 
članka praktično sploh ne 
priznavata; postavljata nam
reč umetno dilemo — ne
uvrščene države lahko delu
jejo ali z nami »kot rezer
va« ali pa bodo delovale po 
načelu nevtralnosti to je 
ekvidistance med obema blo
koma, kar po sovjetski in
terpretaciji pomeni praktično 
sodelovanje z zahodnim im
perializmom.

Slika neuvrščenja kakrš
na se porodi iz te analize 
ima dvoje diametralno 
nasprotujočih si delov. Na 
eni strani — to je v koncep
tu večine neuvrščenih držav — 
šo neuvrščeni samostojno po
litično gibanje, ki deluje za 
preseganje blokov s konkret
no antiimperialistično in an- 
tihegemonistično politiko in 
si prizadeva za politiko ena
kopravnosti brez vmešavanja. 
Njihov cilj je osvobajanje 
izpod tujega pritiska v kar 
največji meri z lastno akci
jo. Na drugem polu podobe 
je skica, ki jo — gotovo ne 
brez avtorizacije zaščitnikov 
revije — podajata avtorja 
članka: podoba politične »re
zerve«. ki io SZ po mili vo
lji zadržuje in spušča z ve
rige, skratka rezerve, ki mo
ra čakati, da bo SZ. ko bo
do zadeve dovolj zrele, Iz
polnila svojo mesiansko vlo
go in jo osvobodila.

Članek namreč ugotavlja v 
uvodnem delu. da je prišlo 
v minulem letu do vrste sti 
kov med neuvrščenimi, kat 
Je — »čeprav afroazijske dr

žave niso pokazale pretira
nega zanimanja« — pritegni
lo pozornost k samemu pred
logu in k politiki neuvršča
nja v celoti. Delni povod za 
to je bila po mnenju avtor
jev povečana mednarodna na
petost v zadnjih mesecih 
minulega leta, zaradi česar 
so mnoge neuvrščene drža
ve »v soglasju z načeli beo
grajske in kairske deklaraci
je potrdile svojo antiimperi
alistično pozicijo in jo pod
krepile z zunanjepolitičnimi 
akcijami«. Vendar pa — raz
prave so šie »v nekaterih dr 
žavah po drugi poti«, po po
ti revizije mnogih osnovnih 
načel politike neuvršča
nja. Konkretno: pojavili so
se poskusi »zoperstaviti ne
uvrščene države deželam so
cialističnega sistema«.

Da se je vse to zgodilo po 
češkoslovaški invaziji in za
radi nje, postane jasno v na
daljevanju članka. Zanimivo 
je, da so v sovjetski publi
cistiki tedaj Jugoslaviji oči
tali odstopanje od načel ne
uvrščanja češ da bi mora
la nevezana država takšne 
zadeve v skladu z načeli po
litike nevezanosti prezre
ti ... '

Članek v tej zvezi ugotav
lja, da so pojav neuvrščeno
sti »socialistične države 
ugodno ocenile« (kar, mimo
grede povedano, ne velja za 
vsa obdobja in za vse akci
je neuvrščenih). Te države 
namreč, zagotavljata avtorja, 
nastopajo zoper vse oblike 
tlačenja in izkoriščanja. Ci
lji so torej — v sovjetski iz
vedb; — že v naprej in za 
vselej identični, pri čemer 
pa je »popolnoma jasno, da 
je uresničitev antiimperi- 
alističnih in antikolonialnih 
ciljev politike neuvrščanja v 
odločilni meri odvisna od 
podpore socialističnih dr
žav . . .« Formulacija »v odlo
čilni meri« dovolj jasno pri
ča o deianski vsebini te mi
sli: brez odločilne podpore
socialističnega bloka so ne
uvrščene države brezmočne, 
zato naj se še kar v naprej 
m za vse primere uvrste tja
kaj, kamor apriori sodijo.

Vse to je, kot sodijo avtor
ji članka jasno vsem, ra
zen nekaterim »dejavnikom«, 
ki se, »jasno, ne izrekajo od
krito zoper politiko neuvr
ščanja kot takšno, marveč 
skušajo njena načela obrav
navati tako, da njihova stali
šča dejansko gredo na roko 
imperialističnim krogom«.

Kdo so ti »dejavniki«?
Medtem ko med utemelji

telji načel neuvrščanja nava
jata Nehruja in Naserja 
(predsednik Tito se avtorju 
očitno ne zdi vreden omenja
nja), ugotavljata pisca, da

Sovjetsko-kitajski odnosi d)

Reke Ussuri si ni izmislil Mao
Mejna reka med Sovjetsko zvezo in Kitajsko si zelo rada koplje novo pot

politika neuvrščanja ne po
meni, da so nevezane drža
ve indiferentne, kar zadeva 
spopad med imperialistični
mi in izkoriščevalskimi sila
mi na eni strani ter silami 
osvobajanja na drugi. Med
tem ko socialistični blok že 
kar apnoristično, se pravi v 
vsakem konkretnem primeru, 
na hitro izenačita z drugo 
skupino sil, s silami osvoba
janja, se člankarja hkra
ti odpravita odkrivati »de
javnike«. Najdeta jih vse, ra
zen enega samega primera, 
v Jugoslaviji. To so pred
vsem sodelavci »Mednarodne 
politike«, ki pišejo članke, s 
katerimi se v znani »pojem 
neuvrščenosti namerno vnaša 
zmeda«. Zmeda pa se vnaša 
zato, ker avtorji »puščajo v 
promet« nove kriterije za de
litev držav sodobnega sveta 
na velike m majhne, na rev
ne in bogate, na jedrske in 
nejedrske Pri tem kajpak 
pride do zmešnjave — tako 
ugotavljata avtorja — zato, 
ker se v istem košu znajde
jo države s povsem različni
mi socialno-ekonomskimi ka
rakteristikami, se pravi .na
predne in reakcionarne, im 
perialistične m socialistične.

Očitno je avtorjema na 
tem mestu napoti prožnost, 
s katero si neuvrščeni sme
jo in celo morajo izbirati 
zaveznike za dosego svojih 
konkretnih ciljev, seveda takš
nih, ki vodijo k osvobaja
nju. To na splošno. Konkret
no pa moti avtorja — to je 
pojasnjeno !e nekaj vrst ^da
lje — dejstvo, da je inva
zija na Češkoslovaško opozo
rila neuvrščene države, da 
SZ ni samo socialistična, 
marveč tudi »velika«, »jedr
ska«. itd. država.

Da sovjetski diplomaciji ni
so všeč prizadevanja za 
ustvarjanje široke fronte ne
uvrščenih, je razvidno tudi 
iz nadaljnjega razmišlja
nja. Tudi tu so marsičesa 
krivi v Beogradu in sicer za
radi napovedi, da bo predla
gana nova konferenca neuvr
ščenih mnogo širša od dose
danjih sestankov.

Avtorja zoper visoko števi
lo udeležencev načelno nima
ta ugovorov, toda rast sode
lujočih ima svoje »naravne 
meje«.- privrženci neuvršče
nosti — tako uči »Medžuna- 
rodnaja tizn« — so kot kri
terij za združevanje vselej 
postavljali zahtevo, da pri
zadeta država ne sodi v no
benega od obeh blokov In 
prav tu so Jugoslovani spet 
krivi »revizije izvirnih na
čel« z mislijo, da bi morala 
biti konferenca kar najbolj 
široka, da bo lahko uspešna. 
Revizija se skriva že v sa
mih poskusih, pravi članek, 
da bi stari naziv konference 
zamenjali z novim, na pri
mer »konferenca neuvrščenih 
m enako mislečih« in podob
no. S tem se v krog neuvr
ščenih odpirajo vrata pripad
nikom zahodnega bloka, za
pirajo pa se pred socialistič
nimi državami, piše »Medžu- 
narodnaja žizn«. Takšen ne- 
razreden pristop pa naj bi 
seveda škodil samim neuvr
ščenim, ki so hočeš nočeš 
odvisni od socialističnega blo. 
ka, kajti moč tega bloka je

»najbolj zanesljiva garancija 
za razvoj neuvrščenih dr
žav«.

Članek se tako zavzema za 
»tesno povezovanje«, se pra
vi praktično podrejanje ne
uvrščenih držav blokovski po
litiki, na drugi strani pa za 
omejevanje števila udeležen
cev morebitne konferen
ce. Posebno druga zahteva 
pa ima že povsem operativni 
značaj, pomemben za seda
nji trenutek akcije neuvršče
nih: le-ti namreč niso brez
oblična množica, marveč so 
— ker ne živijo v epruveti, 
vplivajo blokovske relacije tu
di nanje — v takšni ali dru
gačni meri odvisni od te ali 
druge strani; mnogi med 
njimi so prav v zadnjih le
tih postali močno odvisni od 
sovjetske vojaške in diplo
matske podpore. »Priliv sve
že krvi« bi torej utegnil 
spremeniti sedanji odnos sil 
med različnimi težnjami ne
uvrščenih ter pripeljati do 
sklicanja konference celo v 
primeru ko bi tisti, ki so 
zaradi izteka okoliščin odvi
sni od želja Moskve, takšni 
konferenci nasprotovali.

Da v Moskvi želijo, da jih 
nikakršna tretja sila ne bi 
motila pri njihovem dogovar
janju z Američani, pa je že 
nekaj časa jasno.

MARJAN SEDMAK

Ob daljni, v Evropi komaj komu znani, reki Ussuri 
na Daljnem vzhodu pokajo puške. Ussuri, katere tok 
je dolg okrog 900 km, izvira sredi pogorij sovjetskega 
daljnovzhodnega Primorja, teče po meji med Sovjet
sko zvezo in Ljudsko republiko Kitajsko ter se neda
leč od Habarovskega izliva v Amur. Usuri, kakor vedo 
povedati zemljepisci, ni kaj prida primerna za mejno 
reko. Posebno njen srednji, pa tudi spodnji tok, sta 
zelo živahna. Na široko se vodovje Ussurija razliva 
po dolinah in ravnini in ob vsakem deževju ruši na
brežja, koplje nove struge in zapušča stare, gradi ve
dno nove otoke ter sipine. Seveda je težko, da bi meja 
med dvema državama, določena po trdnem obojestran
skem sporazumu, sledila tako razigrani reki.

Do incidenta med sovjetski
mi in kitajskim: enotami je 
prišlo, kakor poročajo, prav 
zaradi nekega rečnega otoka. 
Seveda nihče prav dobro ne 
verjame, da je vzrok spopa
da le negotovost, čigav je 
pravzaprav otok, temveč da 
so korenine malce globlje. 
Svetovni komentatorji tega 
dogodka ocenjujejo njegov 
pomen tudi po naelektreno
sti obeh not. ki sta ju izme
njali prizadeti vladi, pa tudi 
po akcijah, ki spremljajo ta 
dogodek, p-^dvsem na Kitaj
skem (demonstracije pred 
sovjetskim veleposlaništvom).

Kitajska stran je mimogre- 
de obdolžila Sovjetsko zvezo, 
da si nasploh lasti pravico 
posesti nad ozemljem, ki je 
pravzaprav kitajsko. Kakor 
te tolikokrat, so spet prišle 
do izraza kitajske težnje po 
teritorialnih spremembah na 
Daljnem vzhodu.

Vprašanje ni novo in se ga 
tudi m izmislil Mao, temveč 
je staro prav toliko, kolikor 
Je staro rusko prodiranje v 
Sibirijo. Srednjo Azijo in še 
posebej na Daljni vzhod. Gre 
za ozemlje in za obdobje, ki

je v zgodovini precej slabo 
osvetljeno in obdelano.

Rusi so prišli do Urala v 
dvanajstem in trinajstem sto
letju. Jermak je v osemdese
tih letih D. stoletja prodrl do 
Irtiša. Pripadla mu je slava 
osvajalca Sibirije, čeprav je 
utonil med prvim bojem, pri
bližno sto let predno se je 
Dežnjev le dokopal do preli
va med Ameriko in Azijo. Ru
sko prodiranje v Sibirijo Je 
bilo usmerjeno bolj proti se. 
veru; prej so prodrli do Alja
ske (sredina 18. stoletja), ka
kor pa vzpostavili trdnejše 
stike z Mongoli in Kitajci.

Prva ruska diplomatska od
prava — kozak Ivan Peti in 
— je krenila v Peking sicer 
že (ali šele!) leta 1618, a ra
zen prvega kontakta, kar je 
zanimivo predvsem za letopi
se, ni dosegla praktičnega 
učinka. Dolga desetletja so 
se Rusi trudili, da bi le na
vezali stike s Kitajci in se lo
tili trgovanja s čajem, kar 
jim je potem dolgo prinašalo 
lepe denarce, saj Je čaj priha 
jal v Evropo predvsem preko 
Sibirije in se ga je prijelo ce
lo Ime »rusld čaj«.

Nerčinski sporazum 
ni bil tragičen

2e konec 17. stoletja pa Ru
sija nevarno — prvič! — trči 
ob kitajske interese ob reki 
Amur. To je čas. ko kozaki 
prodirajo iz Zabajkalja proti 
vzhodu, ko ob Amurju nasta
jajo prva ruska selišča in 
ostroga. Po številnih inciden
tih — ob rekah Argun in 
Amur — med kozaki in man- 
džurskimi obmejnimi enota
mi, so se, kakor kaže, Man- 
džuri le ujezili in vdrli proti 
Zabajkalju. Na resen odpor 
so naleteli šele v ostrogu 
Nerčinsk, kjer so začeli ob
legata kozaško posadko.

V tistem času je bila Ki
tajska kar močna. Sredi se
demnajstega stoletja so ob
last prevzeli Mandžuri. Zdra
vi, polni življenjske moči in 
prav nič pomehkuženi, so ia- 
sedli Peking in ustoličili svo
jo dinastijo (Cing), ki je vla
dala prav do leta 1911, ko se 
je cesarstvo zrušilo in je Ki
tajska postala republika.

Nič čudnega, če se je teda
nja »mandžurska « kitajska 
uprla že prvim ruskim po
skusom, da se utrdijo na do
hodih k Tihemu oceanu.

Toda Mandžuri vendarle ni
so kazali prevelike borbene 
vneme in jeze, kajti ozemlje 
za katero je kmalu po oble
ganju Nerčinska stekla bese
da. je bilo razmeroma redko 
naseljeno in ga vlada iz Pe
kinga niti ni imela namen 
posebej nadzorovati, šlo je 
za preventivo in prestiž ki
tajske, oziroma mandžurske 
strani.

Zastopnika niškega carja 
in dinastije Cing sta dne 27.

avgusta 1689 podpisala spo
razum, po katerem so mora
li Rusi prepustiti Kitajski ve
lik kos ozemlja severno od 
srednjega toka reke Amur 
Za pokrajine bliže Ohotske- 
mu morju pa se Kitajci ta
krat niso veliko zanimali, če
prav so prve ruske naselbine 
že stale ob ustju Amurja. 
Vprašanje razmejitve na tem 
področju je bilo preloženo na 
poznejši čas.

Meja ozemlja, ki je bilo 
prepuščene Kitajski pa je bi
la začrtana zelo dvomljivo. 
Imena rek in gora po katerih 
naj bi ta razmejitvena črta 
tekla, so bila v vseh treh iz
vodih sporazuma (ruskem, la. 
tinskem in kitajskem) nrecej 
drugačna, predvsem pa raz
lična od imen, katero so upo
rabljali domačini (Evenki in 
Jakuti).

Nerčinski sporazum za Ru
sijo nikakor ni bil ug-den. 
seveda pa še zdaleč ni bil 
tragičen, saj so »izgubili« 
ozemlje, katerega pravzaprav 
še niso imeli. Razen tega pa 
je bila ta izguba dokaj teore
tična, saj Kitajci ne bi mo
gli tega ozemlja nadzorovati, 
kaj šele. da bi ga zares vla
dali.

Teritorialna zadeva pa ni 
bila edini člen nerčinskega 
sporazuma, več je bilo kon
kretnih dogovorov o medse
bojni trgovini. Ti so prispe
vali. da so se odnosi med ru
sko in kitajsko-mandžursko 
cesarsko hišo celo izboljšali.

(Se nadaljuje)
DRAGO KRALJ

Prihodnjič:
Rusija postaja 
viedno večja

V Iraku spet 
proces

BEJRUT, 6. marca (UPI). 
Kot sporoča bagdadski ra
dio, so postavili pred ira
ško revolucionarno sodiš
če novo skupino. Tožilec 
je zahteval za 3 obtožene 
smrtno kazen. Kot je re
čeno, so obtoženi vohun
stva v korist »neke tuje 
sile«; baje so pošiljali ši
frirana vohunska sporoči
la, ki so povzročila škodo 
iraškemu gospodarstvu. 
Bagdadski radio poudarja, 
da so oblasti zaolenile od 
dajnik, ki so ga uporab
ljali obtoženci.

Južni Jemen obto
žuje Britanijo

KAIRO, 6. marca (AFP). 
Predsednik republike Juž
ni Jemen El šabi je obto
žil britansko vojaško le
talstvo, da je bombardira
lo nekatera območja nje
gove države. Tako piše ka
irski list »Al Gumhuria« 
ter opozarja, da ima Ve
lika Britaniia letalska opo
rišča na jugu Arabije.

ČSSR zanika stike 
z mednarodnim 
monetarnim 
skladom

PRAGA. Šef oddelka za 
devize češkoslovaškega fi 
nančnega ministrstva Ka 
rel Husha je izjavil za čašo 
pis »Prače«, da se Češko 
slovaška niti uradno nit 
neuradno ne pogaja s 
predstavniki mednarodne
ga monetarnega sklada. 
Češkoslovaška tudi ne na
merava obnoviti svojega 
članstva v tej mednarod
ni organizaciji, je dejal 
Husha.

potrebna je 
trša politika

Posveti o Srednjem vzho
du v Parizu in VVashing- 
tonu - Bomba v Jeruza

lemu
NEVV YORK, 6. marca (UPI, 

MENA, AP). Ameriški velepo
slanik v OZN Yost je odpo
toval na posvetovanja v Wa- 
shington v zvezi s predvide
nim sestankom štirih velesil 
o Srednjem vzhodu.

Osebni odposlanec predsed
nika ZAR Naserja Mahmud 
Favzj se je v Parizu danes 
pogovarjal s francoskim pre- 
mierom Murvillom.

Izraelski vojaški predstav
nik je sporočil, da so izrael
ske sile na vzhodni obali Su
eškega prekopa danes s to
povi napadle egiptovske po
ložaje, ki so onstran preko
pa. Izraelski državni radio pa 
poroča, da je v študentski 
restavracije hebrejske univer
ze v Jeruzalemu eksplodirala 
bomba, ki je ranila več lju
di. Do eksplozije je prišlo ob 
11.35 uri po krajevnem času, 
ko je bilo v restavraciji pri
bližno 250 študentov Trdijo, 
da ni bil nihče mrtev. V ne
ki banki v mestu fNrmalahu 
na zasedenem arabskem o- 
zamiju je eksplodirala ročna 
bomba in ranila nekega 
uslužbenca.

Izraelski obrambni mini
ster Dajan je znova vztrajal 
pri tem, da je potrebna bolj 
trdna politika Izraela na za
sedenem arabskem ozemlju. 
Izrael se naj ne bi nikoli od- 

I rekel takim arabskim ozem
ljem. kot je na primer Na^ 
blus. Arabci naj bi se zdru
žili z izraelskim gospodar
stvom zlasti tisti, ki žive na 
območju Gaze m ob zahod
nem bregu Jordana.

Zakaj češkoslova
ški književniki 
niso šSi 
v Budimpešto

PRAGA, 6. marca (Tanjug). 
Danes ni več uganka, zakaj 
češki in slovaški pisatelji ni
so šli na sestanek književni
kov socialističnih držav v 
Budimpešti Glasilo slovaške 
zveze književnikov »Listy« ob
javlja danes v celoti odprto 
pismo ki so ga slovaški knji
ževniki napisali zvezi sovjet
skih pisateljev V pismu pou
darjajo, da zveza sovjetskih 
književnikov »ne spoštuje na
čela enakopravnosti med na
šima zvezama, ampak se. na
sprotno vmešava v naše no
tranje zadeve, ne da bi se 
menila za posebnosti literatu
re in njenih ustvarjalcev in 
ne da bi si prizadevala izgla- 
di ti razlike v duhu prijatelj
stva m socialističnega impe
rializma« Kakor sledi iz tega 
pisma kot tudi iz že prej ob
javljenih sporočil, češkoslo
vaški pisatelji odklanjajo ta 
pritisk in neenakopravnost in 
so globoko užaljeni nad od
nosom nekaterih organizacij 
književnikov, zlasti sovjetskih.

Južnoafriška vlada 
se boli blokade

CAPETOWN, 6. marca 
(UPI). Južnoafriški premi
er Worster je izjavil, da 
je njegova vlada začela 
pripravljati zaloge najvaž
nejših proizvodov, če bi 
bili morda odrezani od 
ostalega sveta zaradi boj
kota in podobnih okoliš
čin. Mnoge države so pre
kinile trgovino z Južno Af
riko zaradi rasistične po
litike njene vlade,-



0. stran — VI. DELO LJUBLJANSKA IZDAJA Petek, 7. marca 1969

Ljubljanska kronika
PREBIV ALSTVO
Rojstva — V sredo je v obeh ljubljanskih porodnišnicah 
prijokalo na svet 17 deklic in 12 dedkov. Najtežji fantek 
je prvič zajokal v klinični porodnišnici: tehtal je 4.1 kilo
gramov. rekorderka med deklicami, rojena v mestni porod
nišnici. pa je tehtala 4.05 kilogramov.
Petek brez porok — Tudi danes bo poročna dvorana za
prta. saj si petka nihče ni izbral za sklenitev zakonske
zveze.
KINO
Kekec polni dvorano. Slovenski film »Kekčeve ukane« polni 
dvorano kina Union, saj si ga je ogledalo že nad 13.000 
gledalcev. Sicer pa so Ljubljančani v mesecu februarju 
najraje gledali danski film »Odkritje ljubezni«, ki si ga je 
ogledalo 40.000 gledalcev, vendar število ni dokončno, 
ker film predvajajo še v kinu Sloga. Izmed domačih fil
mov pa je bil najbolje obiskan film »Res zvesta žena«, 
ki so ga posneli v ameriški koprodukciji. Film si je ogle
dalo 6.000 gledalcev.
REGISTRACIJA
Dane* od 620-01 — Za podaljšanje obvezne registracije 
motornih vozil so od danes do konca tedna na vrsti last - 
mki avtomobilov in prikolic z registrskimi številkami od 
LJ 6204)1 do LJ 63+00.
KRAJEVNE SKUPNOSTI
Pogostitev za dan žena — Lepaki na javnih mestih vabijo 
žene terena »Stari Vodmat« na prireditev, ki jo je kra
jevna skupnost skupaj z vodstvom šole pripravila za da
nes popoldne v šoli »Dr. Jožeta Potrča«. Učenci bodo na
stopih s kratkim programom, potem pa bodo ženam po
stregli s skromnim prigrizkom.
IZLETI
Brucovanje — V Študentskem naselju bodo v petek. 7. 
marca pripravili brucovanje gradbeniki in farmacevtke. 
Bruce in ostale obiskovalce bodo zabavali »Rdeči dečki«, 
s pevcema Edvinom Fliserjem in Karlijem Arharjem. 
Študentje v Martuljk — Klub študentov občine Sežana bo 
v nedeljo organiziral izlet v Gozd Martuljk.
HOTELI
Najmanj gostov v Slonu — Včeraj so bili ljubljanski hoteli 
Beiievue. Lev in Turist polni. V teh hotelih so prevladovali 
tuji gostje. V hotelih Ilirija in Slon. ki sta bila zasedena 
9n-odstotno. so bili v glavnem domači gostje. Prav tako 
je bila večina domačih gostov tudi v hotelu Slon. ki je 
imel tokrat zasedenih le 75 odstotkov prostih mest.
R ESEVALCI
166 voženj — V sredo so vozniki ljubljanske reševalne 
postaje napravili 1B6 voženj. Na nezgodni oddelek so pre
peljali 5 lažje poškodovanih oseb.
LETALIŠČE
/. Brnika — V sredo je z ljubljanskega letališča poletelo 
ob 7 uri zjutraj JAT-ovo letalo v Beograd in se vrnilo 
nazaj na Brnik ob 22 uri. Ob 11. un dopoldne se je spu
stilo na letališče letalo ČARGO DC-3. ki je prispelo iz 
Beograda in je nadaljevalo svoj let za Miinchen. Nazaj 
na liubljansko letališče se je vrnilo ob 16. uri in 3 minute 
ter zapustilo letališče ob 19. uri. ko je usmerilo svoj polet 
proti Beogradu. Letalo AA DC-6 je zapustilo Bmike ob 15. 
uri in poletelo v Milano ter naprej na Malto. Iz Brnikov 
je poletelo še letalo — aerotaksi — v Beograd in se 
vrnilo nazaj na ljubljansko letališče.
Cesta v temi — Sinoči je bila Zaloška cesta od Kliničnih 
bolnišnic do Vojne bolnišnice v tem. Prav tako je bila 
temna tudi Malenškova ulica. To je še posebno nerodno, 
ker je tam že sicer skromno osvetljena reševalna postaja. 
Temne ulice so malo razveseljive tudi za tiste, ki se pozno 
vračajo z dela domov.

Iz drugih izdaj
MARIBOR
Ostavk niso sprejeli — Centralni delavski svet združene 
ga podjetja EM Maribor je obsodil ravnanje članov uprav 
nega odbora in centralnega delavskega sveta iz tovarne 
stikalnih naprav, ki s svojini oojkotom centralnih organov 
upravljanja onemogočajo delo teh organov. Sklenili so. da 
ne sprejmejo njihovih ostavk na članstvo v santoupravmn 
organih združenega podjetja EM m zahtevali, naj spet za 
vzamejo mesto v samoupravnih organih združenega pod
jetja. v katerem so bili izvoljeni po svojem poprejšnjem 
pristanku.
IDRIJA
Stanovanjsko naselje se pogreza — Zaradi rudarskih del 
pod zemljo se počasi pogreza naselje, imenovano Pont 
Nedavno tega se je porušila ena izmed niš. V prihodnjih 
letih nameravajo več hiš porušiti, stanovalce pa preseliti 
drugam. Lastniki »obsojenih« hiš bodo dobili spodobna 
bivališča, nedvomno boljša, kot so bile tudi po več stole 
tij stare hiše.
GORENJSKA
Ceste kažejo rebra — Za gorenjske ceste je bila letošnja 
zima zelo neprijetna. Razkopala jih je tako, kot že dolgo 
ne. čeprav točne škode še niso izračunali. Med najbolj 
prizadetimi cestami je gorenjska magistrala na odseku 
med 2irovnico m Jesenicami. Na njej je asfalt ponekod 
popolnoma uničen, tako. da se je cestišče spremenilo v 
makadamsko

PRALNI
stroj

Treznost
Na IX. kongresu Zveze ko

munistov Jugoslavije bo 'so
delovalo tudi dvanajst dele
gatov mestne organizacije ZK 
iz Ljubljane. Skoraj vsi ima
jo namen na kongresu tudi 
spregovoriti. Govorili bodo o 
nekaterih aktualnih proble
mih. ki se porajajo in jih 
sleherni dan doživljamo na 
področju natega samouprav
nega sistema, gospodarjenja, 
samoupravnega in družbene
ga dogovarjanja in podobno. 
Pričakovati je. da bodo imele 
razprave ljubljanskih delega
tov na kongresu tudi ustre
zen odmev.

V ospredju morda ne bodo 
zgolj problemi samoupravne
ga in komunalnega sistema, 
pač pa tudi ideje,. misli in 
predlogi o odnosih med jede- 
racijo in republikami ter — 
nenazadnje — med občinami. 
Ljubljanski delegati bodo na 
kongresu ZKJ bržkone spro
žili nekatere probleme, ki 
imajo celo tir Si obseg.

Preveč idealistično bi bilo 
trditi, da smo z našim sa
moupravnim sistemom, dasi- 
ravno obstaja že skoraj dvaj
set let. te uspeli »izobčiti« 
etatizem. Ta je v nožem sa
moupravnem sistemu Se ved
no prisoten, kljub temu, da 
si ga marsikdo po svoje raz
laga. Zlasti v tisku lahko 
zadnje dni zasledimo vrsto 
močno poenostavljenih mnenj 
o tem, kaj naj sodi v 
eno in kaj v drugo pri
stojnost. Kaj naj rešuje fede
racija. kaj republika? Tu in 
tam je čutiti tudi določeno 
potvarjanje dejstev. Zdi se. da 
je resnično m trezno obrav
navanje določenih dejstev 
morda nekaterim družbenim 
strukturam trn v peti. Taka 
in podobna mnenja smo lah
ko slišali tudi na minuli kon
ferenci ljubljanskih komuni
stov.

Treznost v sedanjem polo
žaju. v sedanjih družbeno
političnih presnavljanjih, je 
prav gotovo potrebna in nuj
na. Kaj naj bi bilo sicer pa
metneje od preudarnosti v 
razpravi o mnogih proble
mih. ki nas žulijo? Prispeva
ti bo treba dejansko k raz
rešitvi nekaterih problemov, 
ki jih moramo in jih seveda 
tudi želimo skupno urejati.'

IZTOK AUSEC

Švedski stoli 
v »Interieru«

LJUBU AN A, 6. marca — 
V razstavnem in prodajnem 
salonu »Interier« je te dni 
mogoče dobiti nekaj švedskih 
stolov., ki so bili razstavlje
ni tudi na lanskem 3. biena
lu industrijskega oblikova
nja. Preveč "hiteti interesen
tom bržkone ne bo treba, saj 
so cene povsem inozemske. 
Lahek fotelj znanega šved
skega oblikovalca Bruna 
Mathssona velja 770 dinarjev, 
za najdražji fotelj pa bo tre
ba odšteti kar dva in pol ti
sočaka.

Ker »Interier« ni tudi uvoz
no podjetje, je švedske stole 
zanj uvozilo podjetje »Slove
nijales«. Skoraj enoletne za
mude pa je krivo zavlačeva
nje pri carinskih formalno
stih. B. C.

IZREDI1IH
PREDI105TI

SUPERAVTOMAT OPERE I-T KG PERILA 
NEOMEJENO ŠTEVILO PROGRAMOV

INKING C »RIMAT

MARIBOR

»SLOVENSKA ZENA V REVOLUCIJI«. Drevi ob 18. uri, na predvečer 8. marca oodo konferenca za družbeno 
aktivnost žensk Slovenije m družbeno-politične organizacije občine Kranj odprle v kranjskem muzeju NOV 
stalno muzejsko zbirko »Slovenska žena v revoluciji«. Ta razstava, ki bi jo morali odpreti sicer že lansko je
sen kot sestavni del proslav ob 25. obletnici SPŽZ Slovenije, bo tako zdaj odprta v počastitev mednarodnega 
praznika žena. Ostala bo stalni osrednji del kranjskega muzeja revolucije. Na sliki: Vaščanke iz Bojanje vasi 
pri Metliki nosijo septembra 1944 brano in priboljške za ranjene partizane (eden izmed razstavljenih 
foto dokumentov).

Šišenski proračun—soglasno
Oba dodatna amandmaja sta bila zavrnjena — Spremembe razporeditve

LJUBLJANA, 6. marca. Na nocojšnji seji občinske 
skupščine Šiška je petnajst točk dolg dnevni red za
čenjala razprava o občinskem proračunu. Prisotni — 
48 odbornikov od 87 — so proračun soglasno sprejeli. 
Predvidenih dohodkov je v Šiški za 26.471.790 dinar
jev, razporejenih sredstev 25.971.790, nerazporejenih pa 
500.000 dinarjev.

Prvotni predlog občinskega 
proračuna so spremenili le 
v toliko, da so zvišal sred
stva za delo državnih orga
nov za 30.000, za negospo
darske investicije pa za 39.000 
dinarjev, pri čemer so od
vzeli 69.GOO dinarjev družbe- 
no-političnim skupnostim in 
društvom — največ, 30.000 
dinarjev, je izgubila zveza 
mladine. Drugače so tudi po
razdelili sredstva pri krajev
nih skupnostih, tako da so 
nekaterim — Vodicam in Pir
ničam — odvzeli ter dali dru
gim krajevnim skupnostim.

Levji delež občinskega pro
računa dobe letos negospo
darske dejavnosti — 6,160.602, 
socialno skrbstvo — 3.932.053, 
komunalne dejavnosti — 
3.869.600 ter delo državnih or
ganov — nekaj manj .cot tri 
milijone in pol.

Dodatek letošnjega prora
čuna je prenovitev fasade 
osemletke Franca Rozmana 
60.0000 — ter Ljudska tehni
ka — 10.000 dinarjev. Na
nocojšnji seji sta se pojavila 
dva nova amandmaja: po pr
vem naj bi odvzeli skladu 
za urejanje zemljišč soseske

Občanov barometer

Načrtovana kultura
»Tako kot teče Seina iz 
province v Pariz, tako 
tudi velike ljudi .prine
se' iz province v me
sta.« S tem iz Francije 
prinešenim rekom je 
študent književnosti in 
umetnostne zgodovine 
Miha Brun odgovoril na 
vprašanje, kaj misli o 
provincializmu, s kate
rim se tako vneto že 
dlje časa obmetavajo 

_________________________ mnogi naši kulturniki.
• Ampak, vseeno, kako označujete provincializem?
»Zame je to določena mentaliteta okolja, ki pa ga

ni moč označiti za provinco.«
• Kaj želite doseči v življenju?
»Svet hočem manjšati.«
• Kako manjšati? \
»Želim ga spoznavati in odkrivati.«
• Kako začenjate svoj vsakdan?
»Preprosto. Ura zazvoni, a počitek se nadaljuje. Edi

nole zavedam se, da sem zbujen.«
• Kaj najprej preberete v Delu?
»Od razpoloženja je odvisno, ali ga začnem brad 

spredaj ali zadaj. Sicer pa je kulturna stran v bistvu 
vedno na prvem mestu.«

• Ali ste zadovoljni s podajanjem snovi na fakul
teti?

»Snov je resda kakovostna. Toda predavanja so, vsaj 
pri nekaterih predmetih, še zmerom srednješolsko obar
vana. Večkrat ni dialoga.«

• Za kateri predmet gre?
»Za umetnostno zgodovino.«
• Ali ste že naredili izpit iz tega predmeta jn če ga 

niste, ali se nič ne bojite tako odkrito grajati?
»Izpita še nisem naredil, ampak bojim se ne.«
• Ali ste po naravi pogumen človek? j
»Sem do sebe in za sebe.«
• Kako ste. denimo, pogumni do sebe?
»Sebi stvari ne prikrivam.«
• Kaj boste vprašali javnega delavca?
»Kaj bo s kulturo 1975. leta? S tem mislim v prvi 

vrsti na načrtovanje kulture in na njen tedanji položaj
*

Mihi Brunu je odgovoril republiški sekretar za kultu
ro in prosveto Tomo Martelanc: »Republiški sekretariat 
je pav te dni predložil skupščini predlog zakona o skla
dih za pospeševanje kulturnih dejavnosti. Le-ta naj bi 
od 1970. leta naprej povsem drugače uredil organizacijo 
in mehanizem za delitev sredstev. Predvsem pa naji bi 
postavil nove družbenoekonomske odnose na področju 
kulturnih dejavnosti. Ce bodo na podlagi tega zakona 
ustanovili posebno skupnost za pospeševanje kulturnih 
dejavnosti na republiški ravni, potem bo imela ta skup
nost med drugim prav to nalogo, da bo dolgoročneje 
programirala nacionalni kulturni razvoj v Sloveniji. Ta 
skupnost bo to tem težje uresničila, ker bodo v njej 
zastopani tako kulturni delavci kot tudi neposredni 
»porabniki« kulture in zastopniki širše družbene skup
nosti.« PRIMOŽ ŽAGAR

6 ter skladu za sofinanciranje 
kanalizacije skupno nek&j čez 
petsto tisočakov in ta sred
stva razporedili drugam, po 
drugem pa naj bi izbrisali iz 
proračuna 30 tisočakov za 
spomenik Riharda Jakopiča. 
Prvi amandma so zavrnili na 
drugem glasovanju, prvega 
pa že na prvem. Zatem so

Lepe rože v lepi 
cvetličarni

Ljubljanske Cvetličarne bo
do za dan žena odprle na 
Starem trgu lepo in sodobno 
opremljeno cvetličarno »Cvet
lični bar Julija«. To bo že 
njihova enajsta prodajalna. 
Nova cvetličarna bo imela 
dva prostora. V prvem bodo 
razen rož prodajali še koz
metične izdelke. Urejen bo 
še bonboniemi del in prostor 
za aranžiranje. V drugem 
delu lokala pa bo prodajalna 
cvetja. Stal bo nekaj čez 30 
milijonov dinarjev. Upajmo 
tudi. da bodo v tako okus
no opremljenem lokalu pro
dajali tudi zares lepo cvetje.

J. J.

šišenski odborniki soglasno 
sprejeli predlagani proračun 
za letos.

T. D.

Novi zvoki s plošč
Slovenska tovarna gramo

fonskih plošč Helidon je te 
dni poslala na tržišče tri ma
le plošče. Na prvi plošči 
»Domovina« poje Rafko Ir- 
goljp, na drugi Metka Štok, 
na tretji pa Snežana Vavpo
tič. V kratkem pa bodo po
slali na tržišče tudi dve veli
ki long-play plošči. Na prvi 
poje nemška pevka Manuela. 
na drugi pa <-o posnetki or- 
g.arja Clausa Wunderlicha, 
naslov plošče pa je Mara- 
mond pops.

J. J.

Upanje — še 
vedno ojoj

Včeraj smo s seje sveta 
za urbanizem in gradbe
ne zadeve občine Center 
pomotoma zapisali, da 
gradnjo odseka za do
jenčke pr i vodmat s ke m 
otroškem vrtcu financira 
tudi temeljna izobraževal
na skupnost; denar za 
gradnjo gre v resnici iz
ključno iz sredstev cbči- 
ne s posebnega računa za 
financiranje vzgoje in izo
braževanja.

Takšen popravek pa nič 
ne poveča upanja, da bo
do v tem nujnem prime
ru zares pohiteli s for
malnostmi okrog ukinit
ve gradbene zapore za t,o 
področje, žal.

BORUT CONTALA

Kje je osebni avto BG 147-29
Beograjčan povzročil prometno ne

srečo in »izginil«
Beograjski mercedes z rdečo tablico je kot blisk švig
nil mimo fiata 1300, ki ga je vozil Ivan Solce iz Ljub
ljane. Nesreča, žrtev ni bilo. Tudi škode ni bilo ve
liko. Okoli 500 dinarjev je moral plačati Solce. To se 
je pripetilo konec lanskega oktobra.

Po trčenju je imel Solce 
uničen levi blatnik, neznan
cu pa je odletel pokrov - s 
kolesa. Zato je moral voznik 
ustaviti in pobrati pokrov.

Ko ga je Solce vljudno po
klical, naj počaka, da bosta 
uredila zadevo, je ta umo, 
kot se le da, skočil v avto in 
še komaj je utegnil zavpiti: 
»Imaš broj kola . ..«

Za njim se je samo še po
kadilo in Solce je ostal sam 
s svojim razbitim blatnikom.

Vsako nesrečo, tudi manjšo, 
je treba takoj prijaviti naj
bližji postaji milice. Ce pa 
gre za pobeg, je obveznost 
prijave še toliko večja. Sol
ce se je tako napotil k milič
nikom v Šentvidu. Povedal 
jim je zgodbo o beograjskem 
mercedesu z rdečeo tablico.

Beograjčana so spoznali za 
krivega, torej naj poravna 
škodo. Tudi pobeg niso poza
bili. »Treba ga je najti,« so 
prisegli miličniki in tudi Sol
ce.

Do tu je potekalo vse do
kaj jasno. To, kar pa se je 
dogajalo kasneje, je kot skriv
nost zavito v meglo.

Solca zdaj ni več mikala 
samo povrnitev stroškov, pač 
pa, kje je mercedes BG 147-29 
in kdo je njegov voznik, šent
viški miličniki so beograjske

Primite tatu
LJUBLJANA, 6. marca. — 

Mnogi Ljubljančani so danes 
začudeno opazovali, kako je 
nekdo lovil nekoga. Culi so 
se Otlici in grožnje.

Danes sta hotela dva ne
znanca ukrasti dve obleki iz 
trgovine »Naprijed« na Can
karjevi cesti. Ker se jima to 
ni posrečilo, sta ušla. Za nji
ma se je spustil v beg Anton 
Matkovič, ki je bil takrat v 
trgovini.

Matkovičev lov za tatovo
ma se je nadaljeval po ljub
ljanskih ulicah. V Valvazor
jevi ulici se mu je pridružil 
še Franc Bernard.

Njihov lov se ni končal 
slabo. Prijela sta 24-letnega 
Elrima Tutundžiča. Drugi ne
pridiprav pa jima je ušel.

Odpeljala sta ga na ljub
ljansko upravo javne varno
sti. Kot so nam tu povedali, 
je Tutundžič njihov stari 
»znanec«.

V. G.

Umrl še en rudar
KAKAN1, 6. marca (Tanjug) 

— Včeraj popoldne je umrl 
med prevozom v bolnišnico 
Božo Jurič, ki so ga rešili 
okoli poldneva iz jame Halji- 
niči v rudniku Kakanj. Pred- 
tem so mrtvega izkopali že 
rudarja Mata Tunjiča, danes 
pa je reševalna skupina od
krila mesto, .-tjer je zatrpano 
truplo Ive Marjanoviča, še 
vedno pa ne vedo, kje je za
trpan Lagumaš Hilmija Tra
ka. Izkopavanje ponesrečenih 
je težko ker se sloji premo
ga še vedno udirajo.

kolege prosili, naj jim sporo
čijo lastnika tega avtomobila.

Odgovor se je glasil: »In
štitut za gozdarstvo in lesno 
industrijo Beograd.« Tako je 
dopis »romal« tudi k njim.

»Mi tega avtomobila nima
mo,« so odgovorili, v pismu 
pa so tudi pripisali registr
ske številke svojih avtomo
bilov.

šentvidčani se niso dali u- 
gnati. še enkrat so jih pov
prašali. Tokrat je prišlo pis
mo z nekoliko drugačno vse
bino: »Avtomobil s to regis
trsko številko je bilo last in
štituta za zdravstveno zašči
to. Julija 1966 so ga odjavili, 
dosje pa poslali tajništvu za 
notranje zadeve v Prijepolju.

Tudi ta inštitut je moral od
govoriti na pismo šentviških 
miličnikov. »Mi ga nimamo. 
Lahko pa je kdo zlorabljal 
omenjeno številko.«

Zapletene zgodbe je konec. 
Ne, ni, ker avtomobila še 
vedno niso našli . . .

VAŠO GASAR

Roparja so prijeli
LJUBLJANA, 6. marca — 

Včeraj ob 21. uri sta dva 
mlajša moška v Krekovi uli
ci napadla več oseb.

Po tem obvestilu je inter
vencijska skupina takoj pri
jela Z. S. in B. S., stara 19 
in 20 let. Ugotovili so, da sta 
nepoštena mladeniča v Trno
vem napadla sedem ljudi. Pri 
osebni preiskavi so našli 70 
dinarjev. Neznanemu Ljub
ljančanu sta vzela tudi kolo 
in ga vrgla v Ljubljanico. 
Med nekim napadam je bila 
ena oseba tudi ranjena in so 
jo morali pripeljati v bolniš
nico. Nekemu avtomobilistu 
sta poškodovala avto.

Za vse to se bosta morala 
zagovarjati pred sodiščem.

V. G.

Poiasnili uboj 
v Berlinu

BERLIN, 6. marca (Tan
jug) Zahodnoberlinska poli
cija je pojasnila, v kakšnih 
okoliščinah je izgubil življe
nje Jugoslovan Josip Kreko- 
vič, 28-letni mizarski delavec, 
ki je bil od novembra lani 
zaposlen v zahodnem Berli
nu

Včeraj, tretji dan preiska
ve, so ugotovili, da ga je v 
preteku ponoči od nedelje na 
ponedeljek v nekem zahod- 
noberlinskem predmestju ubil 
19-letni delavec Reinhard 
Plage.

Spoznala sta se šele tisto 
noč v neki kavarni in — po 
izpovedi ubijalca — popila 
kar precej alkohola Iz gosti
šča sta odšla po polnoči. 
Plage trdi, da ga je pokojni 
Krekovič napadel prvi v ne
kem odmaknjenem kotu in 
ga podrl na tla. Plage se mu 
je izvil in ga zatem pobil z 
udarcem, nakar mu je z vso 
težo stopil na tilnik. Ubijal°c 
je žrtev še okradel m odšel. 
Policija ga je včeraj našla v 
tovarni, kjer je zaposlen

Trojna izključitev iz zavoda
Tako so se končale lanske nevšečnosti v ankaranskem študentskem taboru

PRIMERNA
DARILA
ZA OBDARITEV

ARAN2IRAMO PO 2EUI fr fr ISKRENE
ČESTITKE

Lanske poletne poslovne težave v študentovskem ta
boru v Ankaranu, na katere je Delo že pred časom 
kritično opozorilo, so se zdaj (vsaj začasno) končale 
z izidom tajnega glasovanja sveta zavoda v ljubljan
skih študentovskih domovih. Ta najvišji samoupravni 
organ je prejšnji petek, na predlog zavodske komisije 
za izrekanje ukrepov, izključil iz zavoda Maksa Šorna, 
lanskoletnega upravnika študentskega tabora v Anka
ranu. sicer upravnika študentovskih domov, Jožeta 
Meršola, gospodarja ankaranskega tabora, sicer eko
noma menze v akademskem kolegiju in Stanka Juga, 
vodjo restavracije v ankaranskem taboru, drugače 
upravnika menze v študentskem naselju.

Skoda ki so jo vsi trije 
povzročili lani s svojim ma
lomarnim poslovanjem in ki 
jo bodo morali kajpada vr
niti, znaša skoraj 10.000 di
narjev. V resnici pa so s svo
jim delom in nedelom priza
dejali študentovskemu tabo
ru še mnogo večjo škodo, le 
da te ne bodo mogli nikoli 
natančno ugotoviti zaradi od 
sile pomanjkljive evidence, ki 
so jo omenjeni trije usluž
benci vodili v ankaranskem 
taboru.

Poglejmo si zdaj le nekaj 
najzgovornejših »cvetk«, ki 
stojijo v obširnem dokaznem 
gradivu zavodske komisije. 
Maks Som v bistvu sploh ni 
nadzoroval dela svojih usluž
bencev v ankaranskem tabo
ru. Zato se je tudi lahko zgo
dilo, da je puščal Jože Mer- 
šol ključ od skladišča živil 
kar v kuhinji. Tako so lah
ko kuharice jemale iz skladi
šča živila brez kakršnekoli 
evidence in največkrat živil 
sploh niso tehtale. Meso, ki 
so ga taboru dobavljala pod
jetja, je tako le malokrat pri
šlo na tehtnico.

Meršol in Stanko Jug sta 
se iz te evidence izmotala ta
ko V zahtevke kuhinje nista 
vpisovala dejansko prevzetih 
količin, marveč izmišljene 
številke. Ponavadi sta kar 
prepisala številke saldov za 
posamična živila iz material
ne kartoteke živil, ki jo je

vodil Meršol. Zavoljo takega* 
početja pa seveda ni bilo 
mogoče ugotoviti, koliko ži
vil so v taboru dejansko po
rabili.

O Meršolu piše v gradivu 
komisije za izrekanje ukre
pov tudi to, da ni vodil evi
dence o embalaži, ki jo je 
študentski tabor prevzemal in 
oddajal. Tako zdaj ni mogoče 
ugotoviti, koliko embalaže

zavod sploh dolguje. Za Mer
šola velja tudi to, da je v 
zahtevke za nabavo pijač po
zneje vpisal pijače, ki jih 
uslužbenka, ki je imela to na 
skrbi, sploh ni sprejela. Za
voljo vsega tega so se pojav
ljali na eni strani veliki pri
manjkljaji, na drugi strani 
pa pretirani viški.

Stanko Jug prav do lanske
ga avgusta ni obračunaval po
slovanja s hrano. Ko pa se 
je le lotil tega opravila, ga 
je izpeljal pomanjkljivo in 
napak.

Nekdanjega upravnika an
karanskega tabora Maksa 
Soma svet zavoda m izklju
čil zgolj zato, ker ni nadzo
roval poslovanja in gospo
darjenja v taboru, marveč 
tudi zavoljo čisto konkretnih 
stvari. Upravi zavoda do da
nes ni poslal potrdila, komu 
je izročil za okroglih 1600 
dinarjev razglednic. Le-te so

se torej kratkomalo izgubile. 
Svet zavoda mu je potlej za
meril tudi to, da je poškod
bo na mezincu, ki jo je do
bil, ko je po poslovilnem ve
čeru, prvega septembra, vi 
njen udaril po steklenih vra
tih vikend hišice, prijavil za 
poškodbo, dobljeno pri delu. 
Tako $o mu kajpada izplačali 
za bolezenski dopust, traja
joč od drugega do tridesetega 
septembra, popolno nadome
stilo. Vrhu tega je Meršclov 
potni račun za vožnjo od Lju
bljane do Ankarana in nazaj 
vpisal 76 kilometrov preveč.

To je na kratko večina ne
pravilnosti, ki jih je ugotovi
la komisija pri delu omenje
nih treh uslužbencev. Upamo, 
da je ukrep zavodskega sveta 
obenem tudi znanilec boljših 
časov za ankaranski študen
tovski tabor, vsaj kar se go
spodarjenja tiče.

PRIMOŽ ŽAGAR

Kri rešuje življenja
Kljub lani razmeroma širokemu odmevu na krvodajalske 

akcije še vedno »sušni meseci«
Na naših cestah je vedno več nesreč, vsak dan se zgo
di vrsta drugih nezgod, v bolnicah je vedno več ope
racij. Pri reševanju ponesrečenih pa je kri vedno 
odločilna.

Na Zavodu za transfuzijo 
se je lansko leto prijavilo za 
odvzem krvi 39.019 ljudi, ka
terim so odvzeli 10,355.775 
kubičnih centimetrov krvi. 
Tolikšno število krvodajalcev 
je prišlo iz oseminštiridesetih 
slovenskih občin.

Največ krvi so odvzeli v 
mesecu maju — 1,164.085 ku
bičnih centimetrov, najmanj 
pa julija — 485.405 kubičnih 
centimetrov. Za nujne prime

re, ali zaradi pomanjkanja 
krvi so lani klicali 2.340 lju
di, katerim so odvzeli 733.505 
kubičnih centimetrov krvi. 
Največja potreba po krvi je 
meseca januarja, saj so v 
tem mesecu lani klicali kar 
279 ljudi.

Tudi letošnji januar je bil 
»sušni« mesec in so morali 
nujno klicati 20 ljudi. Največ 
so jih potrebovali za opera
cije na kirurgiji, saj je za

srčno operacijo potrebnih kar 
10 krvodajalcev. V februarju 
pa je bilo že bolje, saj se je 
veliko krvodajalcev javilo iz 
ljubljanskih občin (iz šiške 
700, iz Centra 400, Vičanov 
je bilo 500, Bežigrajčanov pa 
600).

Čeprav imajo na zavodu 
kri vedno na zalogi, pa je 
potrebna vedno nova, kajti 
nesreče se dogajajo vsak dan 
in še več jih bo. Samo krvo
dajalcem se ima zahvaliti lju
bljanska bolnišnica, da lan
sko leto ni umrl pri operaciji 
nihče zaradi pomanjkanja kr
vi. ALEKSANDER LUCU



/

PROTESTNI VELETOK — Po ulicah kitajskih mest derejo veletoki demonstrantov, ki 
vzklikajo najostrejša protisovjetska gesla. V trideset milijonov ljudi je narasel ta veletok, 
a bregov ni prestopil: čeprav je »ulica sovjetskega revizionizma« v Pekingu, kjer je sovjet
sko veleposlaništvo, čez in čez »poplavljena«, do incidentov ni prišlo. Na sliki: demon
stracije v Šanghaju. Telefoto: Hsinhua-UPI (preko Varšave)

OBISK SOVJETSKE ESKADRE V LAGOSU — Med obiskom v Lagosu sta ko- 
modor V. Platonov (levo) in kontraadmiral N. Bukarro (desno) obiskala pred
sednika nigerijske vlade Jakuba Gowona, ki stoji med njima. — Ko je sovjet
ski rušilec v luki izstrelil salvo in so mu obalne baterije odgovorile, so ljudje 
pomislili, da so biafrska letala napadla Lagos. Telefoto: UPI

ČESTITALA STA DRUG DRUGEMU — Miru Omanu, ki se je včeraj prvi po
gnal po zaletišču nove velikanke v Planici, je za uspešno izvedeni preizkusni 
skok prvi čestital konstruktor te naše nove športne naprave inž. Lado Gorišek. 
Veselje ob ugotovitvi, da je planiška velikanka nared za bližnje veliko tekmova
nje, je zajelo vse. Foto: šelhaus

Nadaljevanje s prve strani

Sprejet je predlog 
ZIS in sindikatov
moške (30 in 30 let za žen- | 
ske> naj bi torej dobili 70 od
stotkov od osnove za upoko
jitev. Ta ugodnost velja za 
najbolj izčrpane delavce za 
pet prihodnjih let.

Kakor je dejal član ZIS 
Marko Bulc. ki je to stališče 
zastopal na današnji skupni 
seji zveznega in socialno- 
zdnvs*venega zbora zvezne 
skupščine, pričakuje zvezni 
izvršni svet. da večina zava
rovancev. ne bo izkoristila te 
nove zakenske možnosti, tem
več se bo raje odločila za 
dosego polne pokojnine. Ra
zen tega je tov. Bulc zagovar
jal tudi spremembo četrte to
čke 97. člena temeljnega za- 
.cona o pokojninskem zavaro
vanju. tako da bi uzakonili 
pravico, da skupščine social
nega zavarovanja v republi
kah same odločajo o uskla
jevanju pokojnin s poprečjem 
življenjskih stroškov oziroma 
o valorizaciji pokojnin.

Na skupni seji je govoril 
tudi predsednik sindikatov 
Dušan Petrovič-Sane. Pojasnil 
je. zakaj se je sindikat prav
zaprav zavzemal za možnost 
skrajšane delovne dobe. De
jal je. da je prepričan, da 
je sindikat zastopa! zahteve 
delavcev, ki so terjali ugod
nejše pogoje upokojevanja v 
času. ko krajšega delovnika 
še ne uživajo dolgo in so se 
izčrpali v dosedanjem delu. 
Poudaril je. da jim te pravice 
ne zagotavlja skupščina niti 
ZIS pa tudi ne sindikat, ker 
so sami vlagali vso delovno 
dobo v pokojninske sklade.

Na ločeni seji socialno- 
zdravstvenega zbora je nato 
Simo Drljača v imenu odbo
ra za organizacijo in financi
ranje socialnega zavarovanja 
opjzoril na težke gmotne raz
mere pokojninskih skladov in 
je apeliral, naj bi najtežje 
primere reševali tudi skozi 
beneficirani pokojninski staž.

Potem ie govorilo več po
slancev katerih glavna misel 
je bila. da je treba v bodoče 
tudi pri uresničevanju tega 
zakona paziti na to, da ne bo 
prišlo do novih zlorab.

Zbor je sprejel oba zakon
ska predloga.

VIKTOR SIREC

• •
Gospodarski zbor 
o skopski železarni
stopka v- zvezi s tem zakon
skim predlogom, posebej še 
glede na nekatere druge 
upravičene predloge, ki so bi
li pred tem predloženi tej 
skupščini, med njimi tudi 
predlog skupščine Slovenije. 
Zanimalo ga je. kakšni so kri
teriji za hiter postopek.

Poslanec Jože Turnšek pa 
te vprašal, ali bo večja zmog
ljivost skopske železarne omo
gočila tudi znižanje stroškov 
proizvodnje. Kritiziral je tu
di ugotovitev iz predloga, da 
namreč skopska železarna ne 
bo izvažala.

Poslanec Ivan Bukovič je 
predlagal naj bi za skopsko 
železarno sprejeli podobno 
konstrukcijo financiranja kot 
je bila sprejeta za aluminij, 
naj bi namreč banke prevze
le tudi jamstvo za devizni 
kredit. Utemeljitve, ki so jih 
dali v razpravi poslanci na 
predlog so zlasti v tem. da 
gre za objekt, ki so ga že 
pred leti začeli graditi s po
močjo rederacije Njegova 
prednost je zlasti v tem. da 
v celoti izkorišča domačo su
rovinsko bazo program pro 
izvodnje pa je uskladen z do
mačimi železarnami in pred
log podpira tudi njihovo zdru 
žen je.

Hakija Pozderac je v ime 
nu izvršnega sveta dejal, da 
je predlog povsem v skladu 
z našim- pozitivnimi predpi
si in tudi s sreonieročmm 
planom Strinjal pa se Je. da 
so v utemeljitvi predloga ne
katere pomanjkljivosti.

Poslanec Kožuh je nato pro
testiral ker na svoja vpraša
nja in pripombe ni dobil 
odgovora, nakar se mu ie Po
zderac opravičil. Med njego

vim nastopom namreč ni bil 
v dvorani. Odgovoril mu bo 
na prihodnji sej*.

Zakonski predlog je bil 
sprejet. En poslanec je gla
soval proti, štirje pa so se 
vzdržali.

Razprava
v zveznem zboru

Zvezni zbor zvezne skupšči
ne je po skupni seji s social- 
n..zdravstvenim zborom, na 
kateri so poslušali obrazloži
tev člana ZIS Marka Bulca 
o spremembah v pokojnin
skem sistemu, nadaljeval de
lo z razpravo o nerazvitih 
področjih. Razpet la se je zelo 
dolga debata o »državnem ka
pitalu«. prt čemer je bilo sli
šati precej nasprotujočih si 
mnenj.

V razpravi o razvoju neraz
vitih krajev je poročevalec 
odbora za družbeni plan in 
finance ter poslanske skupi
ne zbora narodov poslanec 
Zika Radivojev dejal, da se 
strinjajo s stališči ZIS. Po
tem pa je o tej problematiki 
dlje časa govoru dr. Marjan 
Brecelj. Sklad za nerazvita 
področja — je poudaril Bre-

• ••
Zaostritev krize 
v Siriji
skim organizacijam; sporoča 
jim o položaju in obsoja ge
nerala Asada. ker ovira par
tijo. da bi vodila revolucijo 
m državo.

Politična kriza v Siriji je 
povzročila hudo zaskrbljenost 
v arabskem svetu, o čemer 
priča tudi posredovanje pred
sednika Naserja in predsed
nika Bumediena. Sef sirske 
države Atasi je danes sprejel 
odposlanca predsednika Na
serja dr. Sabrija El Kolija. 
Dr. Atasi je priredil slavnost
no kosilo za dr. Kolija in 
alžirskega ministra za šport 
m mladino Abdula Kerima 
Mahmuda. ki se tudi mudi 
v Damasku.

Po vesteh, ki uradno še ni
so p trjene. rškuša general 
Asad seznaniti nekatere arab
ske države s položajem v Si
riji.

• •••
Dialog gluhih 
v Parizu
DRV in da z »izogibanjem 
glavnim problemom po-

Heinemann v ZRN ugodno Cimprej zakon Zadnje vesti 

sprejet, z Vzhoda napaden

celj — bi moral biti eden od stavljajo konferenci
faktorjev, ki b tudi sam lah
ko spodbujal pretakanje ka
pitala z razritih področij na 
nerazvita.

Risto Džunov je v daljšem 
izvajanju ugotovil, da je ime
la politika hitrejšega razvoja 
nezadostno razvitih krajev 
svojo kontinuiteto in je ro
dila določene pozitivne sado
ve. Poslanec Aleksandar Rade. 
vič je podprl sklepe ZIS gle
de tega, poudaril pa je, da 
to še ni dovolj, ker manjkajo 
konkretnejši predlogi m ukre
pi za hitrejši razvoj nerazvi
tih.

Potem se je razvila Živah- 
na razprava o predlogu, da bi 
izločili sredstva prejšnjega 
splošnega investicijskega skla
da iz sredstev bank in vpelja
li zanje poseben režim. Va
njo so posegli poslanci Zoran 
Polič, V^nčo Uknovski, Risto 
Džunov. Lutvo Ahmetovič. Zo
ra Smoljanovič. Ivo Senjano- 
vič. Leon Gerškovič. Dušan 
Djurovič. Anton Bubič in Ra- 
dišav Miladinovič ter na kon
cu zvezni sekretar za finan
ce Janko Smole. Zoran Polič 
je pojasnil stališča odbora za 
družbenoekonomske odnose 
in je nakazal nekatere proble
me. ki je nanje opozoril ta 
odbor. »Prenos teh sredstev 

poseben račun je pred
vsem tehnično vprašanje, ki 
pa ima tudi svojo politično 
tehtnost. Predlagane rešitve 
ne dajejo odgovora na bistve
na vprašanja, zato so tu po
trebne še druge rešitve,« je 
menil Polič, na primer, da 
se iz »državnega kapitala« del
no alimentirajo proračuni in 
da se razbremeni gospodar
stvo Čeprav naj bi dejansko 
začeli odpravljati »državni ka
pital« po letu 1970, ni treba 
vse dotlej čakati z rešitvami, 
ampak jih je treba že zdaj 
iskati in temeljiteje prouče
vati.

Zora Smoljanovič Je meni
la. da bi moral zvezni zbor 
ustanoviti posebno komisijo, 
»ki bo za trajneje uredila 
vprašanje državnega kapita
la«. Komisija bi namreč ugo
tovila višino sredstev, dolo
čila način uporabe in drugo. 
Zbor pa je z večino glasov 
zavrnil njen predlog. Zora 
Smoljanovič je predlagala — 
kar je jasneje razložil posla
nec iz SR Hrvatske Antun 
Bubič — naj bi za sredstva 
državnega kapitala osnovali 
»razvojno banko«.

Na koncu je zvezni sekre
tar za finance Janko Smole 
opozoril, da so marsikje v 
zmoti in nepoučeni, kar za
deva »državni kapital«, saj 
mnogi mislijo da so to sred
stva. ki so na razpolago, ka
kor hitro jih izločimo iz bank. 
kar pa ne drži. ker so obvez
nosti natanko določene. Zbor 
je potem sprejel sklep, s ka 
terim ie podprl ukrep zastran 
»državnega kapitala«, sprejel 
pa je tudi zahtevo, naj bi pri 
nožne i šem obravnavanju in 
sklenaniu upoštevali predloge 
ooalancev

Zvezni zbor Je popoldne na
daljeval delo.

ALEKSANDER JAVORNIK 
ZDRAVKO ILIČ

Zadovoljstvo med socialdemokrati - Izja
va berlinskega župana o odnosih z DRN

OD NAŠEGA POROČEVALCA

ZAHODNI BERLIN, 6. marca. (Po telefonu). Po vče
rajšnjih predsedniških volitvah so zasedala danes v 
Berlinu vodstva zahodnonemških političnih strank in 
razpravljala o položaju. Zmaga dr. Gustava Heineman- 
na je desničarske stranke hudo prizadela. Predstavnik 
CDU je izjavil, da njegova stranka sprejema »demo
kratično odločitev«, vendar pa je ostro napadel libe
ralno FDP, češ da je ravnala proti volji svojih vo
livcev, ko je podprla socialnodemokratskega kandidata

se začeli prejšnji teden v 
sredo in se k/tičali na pred
večer predsedniških volitev.

SLAVKO FRAS

pot velike ovire«.
Hanoj ski minister Xuan 

Thuy je podprl navedbe 
delegata FNO, in zahteval 
brezpogojen umik ameri
ških čet. OpQzoril je, da 
se morajo ZDA in od njih 
plačana saigonska admini
stracija »enkrat že vendar 
zavesti svoje odgovorno
sti in se lotiti stvarnega 

tja v cilju neke re
šitve«.

Sef ameriške delegacije 
Cabot Lodge, ki je že pred 
samo sejo zagrozil z mož
nostjo povračilnih ukre- 
oov, če se bodo še nada
ljevali napadi na Saigon. 
ie obratno znova tolma
čil da »ZDA podpirajo bi
stvena načela vietnamske 
suverenosti in nedotaklji
vosti ter da izražajo po
polno podporo načelu sa- 
moodločitve v Južnem Vi
etnamu«, trdeč, da ZDA 
ne iščejo zmage nad dru
gim narodom, amoak mir. 

BOGDAN POGAČNIK

Napad
osvobodilnih sil

SAIGON. 6. marca (Reuter). 
— Sile osvobodilne fronte so 
zgodaj zjutraj z raketami in 
minometi napadle 35 mest in 
vojaških oporišč v Južnem 
Vietnamu Cilj napadov je 
bi1 tudi Saigon. Na mestno 
središče je padlo pet 122-mi- 
limetrskih raket. Ubitih je 
bilo 22 ljudi, 43 pa ranjenih.

Saigon so napadli le nekaj 
ur prej, preden bi moral 
priti ameriški obrambni mi
nister Laird. Kot menijo, bo 
glavna tema njegovih pogo
vorov s saigonskimi funkcio
narji načrt o umiku ameri
ških čet.

Ameriško vojaško poveljst
vo v Saigonu je sporočilo, da 
je minuli teden v Vietnamu 
padlo 438 ameriških vojakov, 
2393 pa je bilo ranjenih. To 
so najhujše ameriške izgube 
po majski ofenzivi sil narod
ne osvobodilne fronte, ko je 
v enem samem tednu padlo 
562 Američanov. Po letu 1961 
so imeli Američani le trikrat 
v enem samem tednu večje 
izgube kot sedaj.

Po sporočilu ameriškega 
poveljstva je od 1. januarja 
1961 v Vietnamu padlo 32 376 
Američanov.

Pogovor Šnuderl- 
Benediktov

BEOGRAD, 6. marca (Ta
njug). Namestnik zveznega 
sekretarja za zunanjo trgovi
no Boris S nuderl je danes 
sprejel sovjetskega veleposla
nika Sovjetske zveze v Jugo- 
lavi ji Ivana Benediktova. Po. 
govarjala sta se o trgovin- 
skih odnosih med državama.

OGLAŠUJTE V
DELU

V tukajšnjih krogih sodijo, 
da se je včeraj praktično za
čela kampanja za septembr
ske parlamentarne volitve. 
Predsednik SPD Brandt je 
izjavil, da je njegova stranka 
dobila zdaj »nov polet«. V 
zvezi z govoricami, da je 
včerajšnja podpora liberal
cev nekak uvod v ustanovi
tev koalicijske vlade SPD— 
FDP, je izjavil, da je to te
ma. o kateri bo treba raz
pravljati v oktobru, torej po 
volitvah.

Zahodn oberi :nski in zahod- 
nonemški tisk sta v celoti 
pozdravila ■ Heinemannovo iz
volitev, le Springerjevi časo
pisi poudarjajo predvsem te 
sen izid. minimalno razliko 
šestih glasov. Tisk p »udarja 
tudi, "da je dobila Nemčija 
s Heinemannom prvič po 
petdesetih letih socialdemo
kratskega predsednika. Prvi 
in zadnji je bil Friedrich 
Ebert, ki je bil izvoljen 
leta 1919.

Vzhodnonemški in sovjet
ski tisk sta proti pričakova
nju z vso silo napadla Hei- 
nemanna, češ da je ekspo
nent porurskih koncernov 
(Heinemann je bil pred voj
no in med vojno član uprav
nega odbora tovarne Rhei- 
nische Stahlwerke> in da je 
bil notranji minister v Aden- 
auerjevi vladi. Znano je, da 
je bil Heinemann med vojno 
eden izmed organizatorjev 
odpora proti nacizmu in da 
je izstopil iz Adenauerjeve 
vlade in iz CDU, ker je na
sprotoval ponovni oborožitvi 
Nemčije'...

Dohodi k Berlinu so bili 
danes spet nekaj ur zaprti, 
drugih motenj v zvezi s sov- 
j etsko-vzhodn onemškim i ma
nevri pa ni bilo. Doslej še ni 
znano, kdaj se bodo manev
ri končali.

Zahodnoberlinski župan 
SchUtz je danes izjavil, da je 
pripravljen omejiti demon
strativne geste bonske pri
sotnosti v Berlinu, če vzhod
na stran prizna finančno in 
gospodarsko povezanost za
hodnega Berlina z ZRN in če
še je vlada NDR pripravlje
na pogajati o olajšavah v 
osebnem prometu med obe
ma deloma mesta. Sicer pa 
je menil, da trenutno ne vidi 
nobene možnosti, za nadalje
vanje kontaktov med pred
stavnikom zahodnoberlinske- 
ga senata Grabertom in dr
žavnim sekretarjem vzhodno
nemške vlade Kohlom, ki so

Za večjo kontrol
no učinkovitost 
SDK

LJUBLJANA. 6. marca. — 
Skupščinska komisija a dru
žbeno nadzorstvo je danes 
obravnavala letno poročilo 
SDK a preteklo teto in osnu
tek delovnega progama te 
službe a letošnje teto. Ko
misija je v rmapravi ugoto
vila, da je služba ▼ pretek
lem letu uspešno prilagodila 
svoje poslovanje pogojem no
vega zakona o SDK. Ker pa 
je novi zakon precej okrnil 
kontrolno učinkovitost te slu
žbe na področju finančnega 
in materialnega poslovanja 
uporabnikov družbenih sred
stev, je komisija po daljši 
razpravi sprejel« vrsto pred
logov SDK. ki naj M tej slu
žbi zagotovili večjo kontrolno 
učinkovitost. ' Z. S.

Sima o politiki 
dobrega 

sosedstva
Uvodnik koroškega de
želnega glavarja Sime v 
»Karntner Tageszeitung«

celovec. e. marca' •—
Koroški deželni glavar Hans 
Sima je v uvodniku, ki ga je 
objavil v ee"ovškem dnevni
ku Karntne Tagezetttung ori
sal politiko dobrega sosed
stva med Koroško, Slovenijo 
in Benečijo — Julijsko kra
jino; kot neposredni povod 
za analizo dobrih sosedskih 
odnosov med temi tremi so
sednimi deželami služi ko
roškemu deže"nemu glavarju 
sporazum o gospcadarskem 
sodelovanju, ki sta ga pred 
kratkim sklenili gospodar
ski zbornici Koroške in Slo
venije.

Koroški deželni glavar pri
pisuje temu sporazumu zelo 
velik pomen, pri čemer še 
posebej poudarja, da se .nte- 
resi gospodarstva in zbornic 
v tem pogledu povsem po
krivajo s konceptom koroš
ke deželne politike. Kako 
koristna so lahko medseboj
na posvetovanja o velikih 
načrtih, poudarja dalje ko
roški deželni glavar, se kaže 
najbolje pri planiranju -z- 
gradnje cestne mreže, ko so 
prizadevanja po čimprejšnji 
izgradnji avtomobilske ceste 
čez Visoke Ture odločilno 
vplivala tudi na planiranje 
izgradnje cestne mreže pri 
sosedih. Po zaslugi prebival
cev in" odgovornih politikov 
na obeh straneh meje, bo 
verjetno v kratkem mogoče 
zgraditi najkrajšo cestno zve
zo med severom in jugom, 
in tako preprečiti nevarnost, 
da bi se reka turistov zliva
la mimo Koroške in njenih 
sosednjih dežel. Zagotovitev 
gradnje avtomobilske ceste 
čez Visoke Ture pa je pov
zročila spremembe v priori 
teti gradnje cest tudi pri so
sedih.

Koroški deželni glavar go
vori v svojem članku o do
brih sosedskih odnosih tudi 
v najrazličnejših ostalih obli
kah sodelovanja in posebno 
poudarja pomen tesnih kul
turnih stikov tega sodelova
nja na področju turizma. V 
vseh teh sosednjih deželah, 
poudarja koroški deželni 
glavar, zavzema turizem do
minantni položaj, zato je še 
toliko pomembnejše tesno 
sodelovanje, s katerim bd bi- 
bilo mogoče mednarodno 
konkurenčno sposobnost 
vseh teh dežel na področju 
turiana še povečati.

Ob koncu pa poudarja, da 
je vzdušje dobrega sosed
stva med Koroško, Slovenijo 
in Benečijo—Julijsko kraji
no zelo razveseljivo in da 
terja konstruktivno sodelo
vanje na najrazličnejših pod
ročjih. Sedanji rezultati tega 
sodelovanja pa žanjejo .tudi 
splošno priznanje in odobra
vanje p litike dobrega sosed
stva med prebivalci vseh 
treh dežel/

ZVONE ZORKO

o visokem 
šolstvu

IS Slovenije se strinja 
tudi s sklepom o finan

ciranju izobraževanja
LJUBLJANA, 6. marca. — 

Izvršni svet Slovenije je na 
sinočnji seji obravnaval med 
drugim predlog zakona o vi
sokem šolstvu Bil je mne
nja, naj se poderejo prizade
vanja skupščinskih odborov, 
da se predlog zakona čimpre.i 
sprejme

Izvršni sve: le nadalje ob
ravnaval sk'ep o enotnih os
novah meril za financiranje 
vzgojnoizobraža- a’n'h zavodov 

j v letu 1969 m sklep o merilih 
in pogojih za zagotavljanje 
posebnih dopolnilnih sredstev 
temeljnim izobraževalnim sku
pnostim v letu 1959.

Oba sklepa ustrezata svoje- 
časno izraženim strliščem iz
vršnega sveta o reševanju teh 
vprašanj, zato se je svet z 
njimi strinjal.

Izvršnemu svetu je bil pred
ložen predlog zaključnega ra
čuna'Cestnega sklada SR Slo
venije v letu 1968 in predlog 
finančnega načrta tega sklada 
za letošnje 'eto. Izvršni svet 
je vzel oba predloga na zna
nje in ni imel pripomb.

Na koncu seje je izvršni 
svet obravnaval poslanska 
vprašanja.

Dilema je ostala
LJUBLJANA, 6. marca. — 

Odbor socialnozdravstvenegk 
zbora za invalidsko varstvo in 
invalidsko pokojninsko zavtf 
rovanje je na svoji predzad
nji seji postavil zahtevo, da 
se razčisti vloga in naloga 
republiškega zavoda za reha
bilitacijo invalidov, predvsem 
na področju po.tlicne reha
bilitacije Odbor je namreč 
ocenil, da je republiški zavod 
to dejavnost opustil in da se 
je treba opredeliti ali naj ta 
zavod igra v republiki vlogo 
republiškega strokovnega vr
ha.

O tem je bila v odboru da
nes zelo dolgotrajna razpra
va. v kateri pa niso prišli do 
nikakršnega konkretnega od
govora ali sklepa glede za
stavljenih vprašanj. Predlaga
li pa so, naj republiška stal
na konferenca za rehabilita
cijo invalidnih oseb, ki je no
silec informacije o izvajanju 
stališč republiške skupščine 
o rehabilitaciji in zaposlova
nju invalidov, dopolni ugoto
vitve in zaključke v informa
ciji tudi z odgovorom na 
omenjena odprta vprašanja.

Kritika ukrepov 
na področju cen

LJUBLJANA, 6. marca. — V 
odboru republiškega zbora 
skupščine SRS za trgovino, 
gostinstvo in turizem so da
nes ob sodelovanju predstav
nikov republiškega urada za 
cene in gospodarske zbornice 
živo in tehtno razpravljali o 
gradivu in predlaganih ukre
pih zveznih organov na pod
ročju cen Poudarili so po
manjkanje globljih analiz 
vzrokov podražitev zlasti z 
vidika reforme. Predlagani 
ukrepi se nanašajo zgolj na 
periferna vprašanja in pušča
jo ob strani žarišča, kakor 
so avtarkično zapiranje trga, 
protekcionistični devizni in 
blagovni režim, ki omejuje 
uvoz v korist višjih cen do
mačega repromateriala, ter 
režim dogovarjanja, ki posta
ja sredstvo za onemogočanje 
konkurence, hkrati pa gradivo 
zavrača vso krivdo na trgo
vino in zahteva administrativ
ne ukrepe na področju cen. 
To pa pomeni reševanje po
sledic in ne vzrokov. Zato je 
odbor proti temu. da bi spre 
raembe zakona o .controli cen 
sprejemali po skrajšanem po
stopku. F. S.

Telegrami
Schvveickart se je 
vrnil s »sprehoda«

HOUSTON, 6. marca (AP) 
— Član posadke vesoljske la
dje »Apollo 9« Russel Schwe- 
ickart se je vrnil v ladjo, ko 
se je sprehajal po vesolju 
37 minut in pol. Njegovi vti
si s tega kratkega izleta v 
vesolje so. kakor je izja
vil, izredni. Najbolj ga je 
prevzel prizor, kd ga je videl, 
ko je prišel v vesolje v tre
nutku, ko je bil »Apollo 9« 
232 km nad ZDA.

»Spektakularno, kakšen pog
led,« so bile prve Schweic- 
kartove besede. Toda ni ime: 
tr.ncgo časa, da bi občudoval 
ta prizor. Glavna njegova na- 
I ga je bila, da preizkusi ob
leko, s katero se bodo prvi 
Američani spustili na Mese
čevo površino.

Vesoljca McDlvit-t in Sch- 
vveickari sta se vrnila nocoj 
iz Luninega trajekta v ma
tično ladjo, kjer bosta pre
nočila in se odpočila.

Japonska gospo
darska delegacija 
v Beogradu

BEOGRAD. 6 marca (Tan
jug) — V Beograd je nocoj 
prispela japonska vladna go
spodarska delegacija na po
vabilo predsednika zvezne 
gospodarske zbornice Antj- 
na Bo’eta Med dvodnevnim 
obiskom bo proučila možno
sti za zboljšanje blagovne 
izmenjave in gospodarskega 
sodelovanja med Jugoslavijo 
m Japonsko Kot se je zve
delo, bo japonsko delegacijo 
sprejel tudi predsednik Tito.

Naše veleposlani
štvo v Grčiji 
posredovalo

ATENE, 6. marca (Tanjugi. 
Veleposlanik SFRJ v Grčiji 
Mihajlo Javoršku je danes ob
iskal grškega ministra za tr
govino Epaminondasa Celo- 
sa. Do obiska je prišlo na 
zahtevo veleposlaništva, ki je 
posredovalo, ker so podalj
šali prepoved uvoza svežega 
govejega mesa iz Jugoslavije, 
kar ni v skladu s trgovin
skim sporazumom od de
cembra lani.

Černik pozitivno 
ocenil kongres 
sindikatov

PRAGA, 6. marca (Tanjug). 
Predsednik češkoslovaške vla
de Cemi.t je ocenil danes 
zelo pozitivno kongres češko
slovaških sindikatov in nje
govo vlogo Ta kongres, je 
dejal CemLt, daje neizpodbi
ten dokaz o premoči sociali
stičnih sil v CSSR. Na kon
gresu, je poudaril Cemik, že 
tretji dan demonstrirajo zve
stobo politiki partije in nje 
nemu programu.

Najbolj zanimiv del njego
vega govora pa je bil o za
konu o socialističnih podjet
jih.

Laird v Saigonu
SAIGON, 6. marca (Re 

uter) — Ameriški obrambni 
minister Melvin Laird je pri
spel danes v Saigon. Dejal 
Je, da, če se bodo napadi 
na južnovietnamska mesta 
nadaljevali, mora biti »so
vražnik« prapravljen na po
sledice

Spopad v Karačiju
KARAČI, 6 marca (UPI) 

— V spopadu med čuvaji to
varne in delavci, ki so posku
šali priti v industrijsko četrt 
Karačija, sta bila dva delav 
ca ubita. 5 pa ranjenih V 
zahodnem Pakistanu se pole 
žaj ponovno zaostruje V La- 
horu je približno 6000 delav 
cev bl: kira'o vse dohode do 
pristanišča Delavci zahteva
jo višje plače.

O SODELOVANJU — LONDON. Jugoslovanski vele 
poslanik v Londonu Ivo Sarajčič se je s predsednikom 
spodnjega doma dr. Horacem Kingom pogovarjal o sode
lovanju med britanskim parlamentom in zvezno skupščino.

LETALSKA NESREČA — BONN. Zahodnonemško vo
jaško letalstvo je izgubilo že 92. letalo »Starfighter« Do 
nesreče je prišlo v južni Nemčiji, pilot pa se je rešil 
s padalom.

BREZ VIZUMOV — BUDIMPEŠTA. Madžarski in sov
jetski državljani bodo lahko potovali brez vizumov iz 
države v državo. Tako prevideva sporazum, ki so ga pod
pisali v Budimpešti.

POGOVOR — CANBERRA. Podpredsednik romunske 
vlade Radulescu, ki je na obisku v Avstraliji, se je sestal 
s premierom Gortonom.

ZASEDANJE — BUDIMPEŠTA. Tu se je začelo 27. red
no zasedanje donavske komisije, ki se je udeležuje tudi 
Jugoslavija.

TRGOVINSKI SPORAZUM — HONG KONG. V Pekin
gu so podpisali kitajsko-egiptovski trgovinski sporazum 
za letos.

ČETVERČKI — VERDEN Zena nekega nizozemskega 
kmeta je rodila četverčke, tri sinove in hčerko. Zakonca 
že imata dva sinova in hčerko.

SESTANEK KONČAN — ALZIR. Tu se je končal 
sestanek predstavnikov KPI, italijanske socialistične par
tije proletarske enotnosti, arabske socialistične unije, alžir
ske narodnoosvobodilne fronte in sirske stranke Baas. 
Kot opazovalci so prišli tudi predstavniki palestinske 
»El Fatah«.

Pa še to:
TEŽEK DOKAZ — Zdaj je dokončno znano, zakaj so 

zabavnim prireditvam celjske mladine zaprli vrata v ve
liko dvorano Narodnega doma. Na seji občinske skupščine 
prav v tej dvorani je namreč predstavnik upravnega or
gana stvar pojasnil s tem, da »je nosilnost dvorane slaba«.

Čudno, da je dvorana vzdržala (kak dan po tej ugoto
vitvi) elito valčkovega večera, in še bolj čudno, da se tla 
že kdaj poprej niso udrla pod težo mnogih težkih parol!
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Temperatura Prognoza
07 i3

VREMENSKA SLIKA
Ljubljana 0 4

—12 2 Sredozemske frontalne mot
Brnik —2 3 nje se prek Balkana pomika 

jo na vzhod Iznad Skandina
Maribor —2 3 vije in Gronlanda prodira
Sloveni Gradec -5 2 oroti jugovzhodu mrzel zrak
Celje —1 2 ki bo v naslednjih dneh vpli 

val tudi na vreme pri nas.
Novo mesto 0 1
Koper 3 6
Kredarica —12 —11
Reka 3 6 NAPOVED ZA PETEK
Pulj 4 6 SLOVENIJA
Split 5 —

8 8 Deloma do zmerno oblačno
Zagreb 0 2 00, veter bo postopoma po 

pustil. V jugovzhodnih krajih
Beograd —3 —1 Slovenije bo oblačno Najnižje
Sarajevo —3 1 nočne temperature okoli —6,
Titograd 6 5 v Primorju 2, na Gorenjskem 

io —12, naivišje dnevne malo
Skopje 4 3 nad 0. v Primorju do 8.
Celovec —8 1
Gradec —8 3
Dunaj —6 3 JUGOSLAVIJA
Milano 4 8
Genova
MUnchen

8 10 V Bosni, Srbiji, Cmi gon 
.n Makedoniji bodo še pada
/ine, drugod spremenljivo ob

Ziirich —2 — ačno
Benetke 4 8

Snežne razmere »j 7. uri zjutrai
2ičnica — Krvavec: NI PODATKA! — 2ičmca — Velika planina: 

jasno, —10, 190 cm, sren, žičnice obratujejo — 2ičn:ca — Zelenica, 
Ljubelj — predor: jasno, —6, 80 cm, sren, vrh Zelenice: delno ob
lačno, —11, 320 cm. sren, žičnice obratujejo — Žičnica — Vogel: 
jasno, —9, 360 cm, sren, žičnice obratujejo — 2ičnica — Vitranc:
lasno, —7, 100 cm, sren, na vrhu 25o cm, sren, žičnice obratujejo.
— 2ičnica — Španov vrh: iasno, —8, spodaj 110 cm. sredina 140 cm, 
vrh 150 cm. povsod sren, žičnica obratuje. — Pohorska vzpenjača: 
lasno, —8, 105 cm. osremca, vlečnici Bellevue in Bolfenk obratuje
ta- — Vlečnica - Mojstrana: jasno, —6. 70 cm, sren, vlečnica ob
ratuje. — Vlečnica Martuljk: iasno. —10, 118 cm, sren, vlečn-ca 
obratuje. — Vlečnica - Planica, iasno, —12, 145 cm sren, vlečni
ca obratuje — Rateče - Planica: delno oblačno -12. 100 cm, sren.
— Bohinj — jezero: jamo, —8. 70 cm, osre-^ca jezero zmrznjeno. 

- Mežica: delno oblačno. —5, spodaj 30 cm vrh 50 n povsod
5rcn. sedežnica obratuje — Jeursko: <*sno -7 4ti cm, sren. —

’eije pretežno oblačno.—1 10 cm, sren - s.ove-*- n adec: pr; 
*ežno oblačno. —5, la -m, sren. — *T*'ri^or orc*e-' ■ ;:čno, —2. 
brez snega — 'Tu- ob :-; o I;- >iie«a - Novo
nesto: oblačno, 0 ’*> -m »n nletno oblačno -2. 16 cm,
>ren. - Ljubljana ' -n o p cm. sren _ Postojna:
-vblačno, -2. b rev ur -a T-c «v Kredarica: iasno. -12 350 
cm. — Lovrenc n*.- Kumen, 90 cm snega - osrež-
je. Vlečnica obratuje


